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Θετική είναι η ανταπόκριση των δανει-
οληπτών, για συμμετοχή στο Σχέδιο
ΕΣΤΙΑ. Αυτό διαφαίνεται από το ενδια-
φέρον που επέδειξαν όταν παρέλαβαν
επιστολές από την Τράπεζα Κύπρου και
την Ελληνική. Η Τράπεζα Κύπρου δηλώνει
πως ήδη έχει δώσει «ατύπως» τα χέρια
με το 80 - 85% των δανειοληπτών που

άρχισαν τις διαπραγματεύσεις με την
τράπεζα. Η Ελληνική Τράπεζα απέστειλε
1.100 επιστολές για ένα δείγμα δανείων
ύψους 250 εκατομμυρίων ευρώ που δεν
εξυπηρετούνται. Πηγές της τράπεζας ανέ-
φεραν στην «Κ» πως το ποσοστό ενδια-
φέροντος είναι αντίστοιχο με αυτό της
Τράπεζας Κύπρου. Οικονομική, σελ. 5

Η αυξημένη παρουσία του ελληνικού Πο-
λεμικού Ναυτικού σε όλη την έκταση
από την Κρήτη έως τα ανοικτά του Ισραήλ,
την Κύπρο και τον Λίβανο, ενταγμένη
σε συμμαχικό πλαίσιο (άσκηση «Sea Guar-
dian»), δημιουργεί μία νέα δομή ασφαλείας
στην ανατολική Μεσόγειο με τη συμμε-
τοχή των ΗΠΑ και τη Γαλλία να διεκδι-

κείτο δικό της έντονο αποτύπωμα στην
περιοχή. Οι δε γεωτρήσεις που διεξάγονται
ήδη στο οικόπεδο 10, παρά την ένταση
στην κυπριακή ΑΟΖ, η κοινοπραξία Ex-
xonMobil-Qatar Petroleum αναμένεται
να συνεχίσει απρόσκοπτα τις εργασίες
της, με την Τουρκία να επιμένει στους
σχεδιασμούς της. Σελ. 8

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΛΕΥΚΩΜΑ

Τα επιτραπέζια ρολόγια των Φιλελλήνων 
Στη δίγλωσση έκδοση (ελληνικά-γαλλικά) «Τα Γαλλικά φιλελληνικά ρολό-
για» από τις εκδόσεις «Ολκός» παρουσιάζονται  147 μπρούντζινα και πορ-
σελάνινα ρολόγια που αποτελούσαν απαραίτητα αντικείμενα πολυτελείας
εμπνευσμένα από την Ελληνική Επανάσταση. Ζωή, σελ. 1

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Αφιέρωμα στον Μπόρχες από το Βιβλιοτρόπιο
Στη Λέσχη Ανάγνωσης Βιβλιοτρόπιο στη Λεμεσό διοργανώνεται εκδήλω-
ση προς τιμή του Αργεντινού συγγραφέα Χόρχε Λουίς Μπόρχες με καλε-
σμένους τους  Αχιλλέα Κυριακίδη και τον Αριστοτέλη Σαΐνη. Στόχος του Βι-
βλιοτρόπιου είναι η ανάπτυξη της αναγνωστικής κουλτούρας. Ζωή, σελ. 4

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο έρωτας είναι η αρχή και το κίνητρο για όλα
Ο κρητικός καλλιτέχνης Γιάννης Βάρδας συμμετείχε στο 7ο Συμπόσιο Λα-
ογραφίας που διοργάνωσε ο Λαογραφικός Όμιλος Λεμεσού και μίλησε
στην «Κ» για τη μουσική και το ποιητικό έργο του. Σημειώνει ότι για τα
πάντα κίνητρο είναι ο έρωτας και η γυναίκα. Ζωή, σελ. 8

ΒΙΚΤΩΡΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Άδικη η κριτική 
κατά Αναστασιάδη

Ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας νιώθει ότι τυγ-
χάνει της πλήρους στή-
ριξης τόσο της ηγεσίας
του ΔΗΣΥ όσο και του

κόσμου του, λέει στην «Κ» ο διευ-
θυντής του Γραφείου Τύπου του
Προέδρου. O Βίκτωρας Παπαδόπου-
λος τονίζει, επίσης, πως το ΑΚΕΛ επι-
τίθεται στον Νίκο Αναστασιάδη ίσως
για λόγους μικροπολιτικής.  Σελ.  7

Μεγάλο το ενδιαφέρον για το ΕΣΤΙΑ
Επιστολές σε δανειολήπτες από Τράπεζα Κύπρου και Ελληνική

Στα 40 εκατ. ευρώ
ο τζίρος στον Ακάμα
Με 800.000 επισκέπτες

Ποσό 40 εκατ. ευρώ τον χρόνο αφήνουν
οι 800.000 ντόπιοι και ξένοι τουρίστες που
επισκέπτονται τον Ακάμα. Ωστόσο, οι κοι-
νότητες της περιοχής παραπονούνται ότι
δεν επωφελούνται. Το σχέδιο για το εθνικό
πάρκο θα λάβει την τελική του μορφή στα
τέλη του 2019. Οικονομική, σελ. 4

Απάντηση ΝΑΤΟ
για εγγυήσεις
Τι λέει για τον ρόλο του

Τη θέση του ΝΑΤΟ εξασφάλισε η «Κ» μετά
που η συζήτηση για τον ρόλο που θα μπο-
ρούσε να παίξει σε περίπτωση λύσης
πήρε διαστάσεις εντός Κύπρου. Η τοπο-
θέτηση αφορά όλα τα μέλη της Συμμαχίας,
αλλά και το πώς αναγιγνώσκεται η προ-
σπάθεια επίλυσης του Κυπριακού. Σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Διά χειρός
Τζέιν Λουτ

Η Αμερικανίδα διπλωμάτης δεν έχει
προηγούμενο στο Κυπριακό. Αυτό
μαρτυρούν άπαντες ως προς τη σο-
βαρότητα που αντιμετωπίζει τις πλευ-
ρές. Εν τη σοφία του ο γ.γ. των Η.Ε.
έπραξε καλώς. Αυτό καλούμαστε να
κάνουμε όχι μόνο εμείς, αλλά όλοι οι
εμπλεκόμενοι στο Κυπριακό, εφ’ όσον
η κ. Λουτ θέλει να έχει όλων τη δέ-
σμευση για τους όρους αναφοράς και
όχι μόνο των δύο πλευρών. Ο πήχης
έχει ανέβει με μια διπλωμάτη διά
χειρός της οποίας θα κλείσουν και το
χρονοδιάγραμμα, αλλά και το αποτέ-
λεσμα, αν υπάρξει τελικά συμφωνία
στους όρους. Δεν θα το ρίξουμε σε
εκείνη αν δεν υπάρξει συμφωνία, όπως
κάναμε στο παρελθόν. Άρα μήπως
πρέπει ήδη να έχουμε κατά νου για
ποιο Κυπριακό θα μιλάμε αν βρεθούμε
ενώπιον νέου αδιεξόδου; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ

O Παμπορίδης 
κινεί τα νήματα 
στο ΓεΣΥ 

Πριν από την έναρξη
της εφαρμογής του Γε-
ΣΥ θα πρέπει να ολο-
κληρωθεί κατά τρόπο
σωστό η επιστημονική

και διοικητική αυτονόμηση των δη-
μόσιων νοσοκομείων, λέει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος της
ΕΔΕΚ. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος τονίζει
πως τα προβλήματα των νοσηλευτη-
ρίων δεν έχουν επιλυθεί αλλά οξυν-
θεί, ενώ σημειώνει ότι με τον τρόπο
που επιχειρείται να εφαρμοστεί το
ΓεΣΥ υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι να
δημιουργηθούν τεράστια προβλήμα-
τα. Τονίζει δε, πως ο τέως υπ. Υγείας
Γ. Παμπορίδης κινεί σαφέστατα τα
νήματα του Συστήματος. Σελ. 11

ΚΥΠΡΙΑΚO

Η Τζέιν Λουτ
θέλει ναι από όλους  
Συγκεκριμένα πράγματα φέρεται να ζητάει
ως προς τη συμφωνία στους όρους αναφοράς
η Αμερικανίδα διπλωμάτης, από τις πλευρές,
τις εγγυήτριες δυνάμεις και την Ευρωπαϊκή
Ενωση, ώστε να διαμορφώσει το τελικό
κείμενο. Μεταξύ αυτών το πού και πώς θα
γίνει η συζήτηση. Σελ. 4

ΣΕ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ-ΗΜΙΚΡΑΤΙΚΟΥΣ 

Ο Πρόεδρος ανοίγει
πόρτες στον Νικόλα 
Τα ενόψει δύσκολα νομοσχέδια και οι με-
γάλες μεταρρυθμίσεις οδηγούν σε συμπρά-
ξεις εξουσίας τον Πρόεδρο Αναστασιάδη,
ο οποίος, με την αλλαγή θεώρησης στο Κυ-
πριακό, εισέπραξε ψύχρα από την Πινδάρου,
αλλά δημιούργησε ταυτόχρονα σχέση εγ-
γύτητας και συνεργασίας με το ΔΗΚΟ. Αυτό
θα φανεί τον Ιανουάριο με το διορισμό των
νέων ΔΣ των ημικρατικών, ενώ είναι ανοικτό
και το ενδεχόμενο ανασχηματισμού, αν ο
Ν. Παπαδόπουλος το επιθυμεί. Σελ. 9 

Μπλόκο Ισραήλ σε Τουρκία στην ΑΟΖ 
Οι διαπροσωπικές σχέσεις Αναστασιάδη-Νετανιάχου μετρούν στη σκακιέρα διμερών - τριμερών συνεργασιών

Ως προσπάθεια αποδόμησης του προσανα-
τολισμού της κυπριακής διπλωματίας προς
δυσμάς τα τελευταία πέντε χρόνια εκλαμ-
βάνεται η δημόσια αναφορά του γ.γ. του
ΑΚΕΛ στα περί επηρεασμού του Προέδρου
της Δημοκρατίας από τον πρωθυπουργό του

Ισραήλ Βενιαμίν Νετανιάχου στο Κυπριακό.
Η τοποθέτηση του Άντρου Κυπριανού την
παρούσα χρονική περίοδο φέρνει στο προ-
σκήνιο το πλαίσιο πάνω στο οποίο οικοδο-
μήθηκαν και ενισχύθηκαν οι σχέσεις Λευ-
κωσίας-Τελ Αβίβ με άξονα την ευαίσθητη

περιοχή της ανατολικής Μεσογείου. Χωρίς
να απορρίπτονται οι φιλικές σχέσεις των
δύο ηγετών διπλωματικές πηγές θεωρούν
πως το υπόβαθρο της στενής προσέγγισης
των δύο κρατών πηγάζει από την αρχή της
αμοιβαιότητας κάτι που δεν συνέβαινε, όπως

τονίζεται, στο παρελθόν. Επί τούτου, μάλιστα,
υποστηρίζεται πως η εμβάθυνση της συνερ-
γασίας σε τομείς όπως της άμυνας, αλλά και
της ενέργειας δύσκολα θα αναστραφεί ακόμα
και στο μελλοντικό σενάριο εξομάλυνσης
των σχέσεων Τουρκίας-Ισραήλ. Σελ. 6 

Ικανοποιημένη εμφανίστηκε αυτήν την εβδομάδα η Βρετανί-
δα πρωθυπουργός Τερέζα Μέι κατά την παρουσίαση του σχε-
δίου συμφωνίας για το Brexit στους βουλευτές της. Ωστόσο,
εκείνοι τη βομβάρδισαν με επικρίσεις από όλες τις πλευρές
της αίθουσας: από τους σκληρούς οπαδούς της εξόδου, με
επικεφαλής τον Μπόρις Τζόνσον και τον Τζέικομπ Ρις Μογκ. O
πρώην υπουργός Brexit Ντόμινικ Ράαμπ έφθασε στο σημείο
να αναφωνήσει προχθές «καλύτερα να μέναμε στην Ε.Ε. πα-
ρά το σχέδιο Μέι». Σελ. 21

Διακομματικά πυρά κατά
της Τερέζα Μέι

Τα «Κίτρινα Γιλέκα» απειλούν να φθείρουν πολιτικά τον Γάλλο πρόεδρο, ενώ η Λεπέν καιροφυλακτεί και η μάχη των ευρωεκλογών προδια-
γράφεται δύσκολη. Το νεότευκτο κίνημα ξεκίνησε από πρωτοβουλία ιδιωτών, η οποία διαδόθηκε με κινηματογραφική ταχύτητα χάρη στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, ερήμην όλων των συνδικαλιστικών και πολιτικών ηγεσιών. Το Σάββατο 17 Νοεμβρίου, περίπου 300.000 πολίτες κατά-
φεραν να μπλοκάρουν περίπου 2.000 οδικούς κόμβους σε όλη τη χώρα, ακόμη και σε υπερπόντιες κτήσεις. Ρόλο πυροκροτητή έπαιξε η αύξη-
ση στην τιμή της βενζίνης και του ντίζελ (14% και 22% αντιστοίχως μέσα σε έναν χρόνο) και όχι μόνο. Σελ. 22

Κίτρινη δοκιμασία σε δύο μέτωπα για τον Μακρόν

Νέα δομή ασφάλειας στη Μεσόγειο
Ισχυρή η παρουσία του ελληνικού Πολεμικού Ναυτικού
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Ο ευφυής και με οξύ χι-
ούμορ αμερικανός συγ-
γραφέας Μαρκ Τουέιν εί-
χε γράψει στις αρχές του
περασμένου αιώνα το αμί-
μητο: «Μην πείτε στη μη-

τέρα μου ότι ασχολούμαι με την πολι-
τική. Νομίζει ότι είμαι πιανίστας σε
μπουρδέλο». Ένα αιώνα μετά, ο πλα-
νήτης μοιάζει να έχει γεμίσει… πιανί-
στες.  Σε σημείο που, ακόμα και στις
χώρες της Ευρώπης που πλήρωσαν φό-
ρο αίματος εκατομμυρίων ζωών στους
δύο μεγάλους πολέμους, να επανεμ-
φανίζονται ακροδεξιοί σχηματισμοί
και να κερδίζουν ανησυχητικά ποσοστά
στις εκλογές καταλαμβάνοντας έδρανα
και δημόσια αξιώματα. Κάποιος ίσως
πει ότι η ιστορία κάνει κύκλους.

Η ιστορία δεν κάνει κύκλους. Είναι
απλώς η καταγραφή της συμπεριφοράς
των ανθρώπων, που μάλιστα όταν δεν
μαθαίνουν από τα λάθη τους, είναι κα-
ταδικασμένοι να τα επαναλάβουν. Όταν,
λοιπόν, στον τόπο μας π.χ. δεν γιορτά-
ζεται κάθε Μάη η νίκη επί του χιτλερο-
φασισμού, τα παιδιά μας ποτέ δεν θα
μάθουν ποτέ, ότι για να υπάρχει σήμερα
πολιτισμός στις χώρες μας, εκατομμύρια
παππούδων και γιαγιάδων μας μαρτύ-
ρησαν στα στρατόπεδα συγκεντρώσεως
και στα πολεμικά μέτωπα. Είναι ακριβώς
για να μη φτάσει ξανά η Ευρώπη σε τέ-
τοιες ανθρωποθυσίες που δημιουργήθηκε
η Ε.Ε. Αυτή που τώρα ραγίζει με τα Brexit,
κυβερνήσεις του τύπου Κόντε-Σαλβίνι
ή του διεφθαρμένου εθνικιστή Ούγγρου
πρωθυπουργού Όρμπαν. Και το ερώτημα
είναι κατά πόσον κινδυνεύει η Κύπρος
από την ακροδεξιά επέλαση; Αυτό θα
φανεί τον Μάιο στις ευρωεκλογές. Από
τη συμπεριφορά των πολιτικών δυνά-
μεων του τόπου, εικάζω πως ναι, διότι
ο πολίτης βλέπει να έχουν στήσει ένα
διεφθαρμένο «οικοσύστημα» στο οποίο
αναπαράγονται οι ίδιοι και οι κλώνοι
τους, αδυνατώντας να προσφέρουν εναλ-
λακτικές. Αυτό το οικοσύστημα απωθεί
τους κατά κανόνα ανήσυχους νέους ενώ
συσπειρώνει φανατικούς που ομώνουν
πίστη στη γενιά των ηττημένων του Χίτ-
λερ, όπως η Χρυσή Αυγή. Εδώ το κλίμα
για την είσοδο μελανοχιτώνων στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο προετοιμάζεται από
όλους, με πρώτο τον Πρόεδρο, ο οποίος
βολιδοσκοπεί ξένους και ημεδαπούς για
το ενδεχόμενο βελούδινου διαζυγίου.

Μέχρι και τον Τούρκο ΥΠΕΞ Μ. Τσα-
βούσογλου είδε γι’ αυτό. Ταυτόχρονα,
οι νέοι κυρίως ακούνε από τον Πρόεδρο
δηλώσεις αντιφατικές έως και μισαλλό-
δοξες, όπως στα 10χρονα της «Κ»
(16/11/18), όταν αφού τόνισε πόσο ση-
μαντικό είναι να δημιουργηθούν προ-
ϋποθέσεις για να επανεκκινήσει ένας
διάλογος, μίλησε για κινδύνους, που
προκύπτουν, αν οι Τ/κ λόγω υπερπλη-
θυσμού είτε απελπισίας αποφασίσουν
να ανακτήσουν τις περιουσίες τους (στις
ελεύθερες περιοχές) πράγμα που ως νό-
μιμη κυβέρνηση δεν θα μπορούμε να
τους αρνηθούμε. Κι αυτό για να προχω-
ρήσει εξίσου αυθαίρετα να κινδυνολο-
γήσει λέγοντας ότι με βάση το Σύνταγμα
του ’60, «θα έχουμε επαναπροσφυγο-
ποίηση δικών μας προσφύγων, απώλεια
των δικών τους περιουσιών, ανάκτηση
των περιουσιών από Τ/κ. Και ενώ ο βορ-
ράς θα κατέχεται και θα κυβερνάται από
την Τουρκία, ο νότος εμμέσως θα ελέγ-
χεται και πάλι από την Τουρκία, γιατί οι
εγγυήσεις είναι για το καθεστώς του ’60,
και δεν είναι εύκολο, να ξεπεραστούν
ανάλογα προβλήματα»! Αυτά λέει ο άν-
θρωπος που είναι Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας βάσει του δικοινοτικού συντάγ-
ματος του ’60! Την ίδια ώρα ο ηγέτης
της αξιωματικής αντιπολίτευσης Άντρος
Κυπριανού σπεύδει στην Τουρκία για
να ρωτήσει τον κ. Τσαβούσογλου αν όν-
τως ο Πρόεδρος Αναστασιάδης τον έχει
βολοδοσκοπήσει για βελούδινο διαζύγιο.
Από την άλλη ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νι-
κόλας Παπαδόπουλος υπογραμμίζει σκω-
πτικά ότι δεν μπορεί να καταλάβει τι
κάνει στο Κυπριακό ο Πρόεδρος. Τα μι-
κρότερα κόμματα αναλώνονται σε πό-
λεμο χαρακωμάτων για την έκτη έδρα
στο Ευρωκοινοβούλιο, φωνάζοντας να
μην ανοίξουν άλλα οδοφράγματα, επι-
χειρώντας να ανακόψουν την τάση προς
το ΕΛΑΜ. Το ίδιο κάνει και ο ΔΗΣΥ σπρώ-
χνοντας στο ευρωψηφοδέλτιο του τη
θυγατέρα του υπαρχηγού της ΕΟΚΑ Β΄
Σταύρου Σύρου. Μα γιατί ο κόσμος να
μην πάει στους αυθεντικούς ακροδεξιούς
και να ψηφίσει τους γιαλαντζί; Θέλετε
να ανακόψετε την ακροδεξιά; Βγείτε και
πείσετε τους ψηφοφόρους να πάνε στις
κάλπες. Μπορείτε; Αν όχι συνεχίστε να
παίζετε το πιάνο σας μέχρι να φανούν
οι σιδερόφραχτοι…

Πιανίστας σε μπουρδέλο

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο άντε γεια: Μισή ώρα εμφανίστηκε
καθυστερημένος ο Τσίπρας στο ραντε-

βού με Healthy. Πού ήσουν, ρωτάει ο τε-
λευταίος. Να, οι θεσμοί μας κάνουν νερά
με τις παροχές, απαντάει ο πρώτος. Καλά
δεν τους ενημέρωσες, ρωτάει ο Αναστα-
σιάδης. Όχι ακριβώς, απαντάει ο Τσίπρας.
Κατά τα άλλα, η Ελλάδα θέλει να βοηθήσει
την Κύπρο με το Κυπριακό, γιατί «το έχει»
με τη διαπραγμάτευση. 

2 Στο Εθνικό Συμβούλιο. Μου λένε φίλοι
από Αθήνα πως το τελευταίο ανέκδοτο

στο κολωνάκι είναι η ατάκα του πολιτικού
αρχηγού Βασίλη Λεβέντη στον Healthy
Πρόεδρο: «Κύριε Αναστασιάδη, ποιο μέ-
ρος της Κύπρου είναι Κατεχόμενο; Το Βό-
ρειο ή το Νότιο;» Χίλιοι Άγιοι Βασιλίδες
ψάχνουν για την έκφραση του Healthy.

3 Στη Δικαίωση. Η νέα αγαπημένη σταρ
της στήλης Μικαέλλα Μέσσιου ελπί-

ζουμε να κάνει το Δημαρχείο Προεδρικό
Μέγαρο ή μάλλον music hall. Πολιτική του
ίνσταγκραμ και γκλαμ στην τοπική αυτοδι-
οίκηση. 

4 Στα ρεβεγιόν. Μιας και γράφουμε γι’
αυτά σας ενημερώνουμε για το πρό-

γραμμα των ρεβεγιόν του Προεδρικού
Μεγάρου music hall. Παραμονή Πρωτο-
χρονιάς με Άννα Βίσση μενού από πέντε

πιάτα, σοκολατάκια Λεωνίδας μόνο 50 ευ-
ρώ το άτομο. Έξτρα χρέωση θα υπάρχει
για γαρύφαλλα 100 ευρώ τα δέκα πιάτα.
Εννοείται πως είναι φιλανθρωπικός ο σκο-
πός γνωστής τράπεζας. Μπορείτε να πείτε
και στους φίλους σας. 

5 Στη χαρά: Μετά τις εκλογές, εμφανί-
στηκε η Πνοή Λαού! Από timing άλλο

τίποτα. Η οποία ενημέρωσε με μέιλ, φοβε-
ρή παρουσία, πως η Κύπρος καταποντί-
στηκε στον παγκόσμιο δείκτη της χαράς!
Φοβερό νέο. Έτσι κερδίζεις ψηφοφό-

ρους. Αντιπροσωπεύοντας το τίποτα και
υιοθετώντας τη δυστυχία τους. 

6 Στην τεννέκα: Που μπορεί να χαμογέ-
λασε στον Αβέρωφ, αλλά άρχισε να

σκάει το χειλάκι της και στον Άντρο. Επιτέ-
λους, το δίπολο επιστρέφει, γιατί πήγα να
πιστέψω σε κάποια στιγμή πως είμαστε
υπέρ του πλουραλισμού στη Δημοκρατία
και τρόμαξα… 

7 Στον νούρο του σιήλλου. Ποιον βου-
λευτής του ΔΗΣΥ τον έψαχναν την ημέ-

ρα των δημοτικών και αυτός πήγε για να
πιάσει πέρασμα στις τζίκλες; Ελάαατε, εύ-
κολο είναι. 

8 Στον Άβε. Αν έχανε την Λεμεσό και
πήγαινε ο Στρόβολος στο ΑΚΕΛ δεν

μπορώ να φανταστώ τι θα γινόταν. Αυτό
που λέμε έπεσε από τον Όλυμπο και στά-
θηκε όρθιος. Αυτό βέβαια δεν μπορούν να
το πουν οι λεγόμενοι «αντάρτες της Λεμε-
σού».

9 Στο τσάμικο. Καλά τραπεζώματα και
καλή χώνεψη, γιατί ακολουθεί το πάρ-

τι του ενδιάμεσου για το Κυπριακό. Ο Ια-
νουάριος είναι ο μήνας της Φουστανέλας
για το Κυπριακό. Το θέμα είναι ποιος θα
την φορέσει πρώτος και ποιου του πάει
καλύτερα. Ο Νίκαρος έχει πάντως μια έτοι-
μη για κάθε ενδεχόμενο. Όποιος δεν βρί-
σκει πάντως έχουμε στην «Κ» να του δώ-
σουμε. Ως γνωστόν ο αρχισυντάκτης μας
κύριος Τσικαλάς διετέλεσε εύζωνας στο
Σύνταγμα. 

10 Στο ψαλίδι. Για βροχή πολιτικών ερ-
μηνειών έχει δώσει αφορμή η δρα-

ματική κίνηση της πολιτικής συντάκτριας
του ΡΙΚ Στέλλας Μιχαήλ να κόψει την –
πάντα βρεγμένη - curly κόμη της. Πολιτικοί
αναλυτές συμφωνούν πως είναι προάγγε-
λος πολλών κακών για την χώρα εν όψη
της πολυμερούς. Με κομμένη την ανάσα
παρακολουθούν τις εξελίξεις και τα γρα-
φεία στοιχημάτων κάποια από αυτά ποντά-
ρουν πως μετά το κόψιμο μπορεί να επέλ-
θει και ίσιωμα! Όχι όμως και στέγνωμα. 
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Περισσότερο κι από θερμή ήταν η φιλοξενία
που επεφύλαξε ο Τσαβούσογλου στον Άντρο
Κυπριανού και τον Τουμάζο Τσελεπή του
ΑΚΕΛ. Με κυβερνητικό αυτοκίνητο τους πα-
ρέλαβαν από το αεροδρόμιο και τους οδήγη-
σαν στο σπίτι του Τούρκου ΥΠΕΞ όπου τους
έκανε το τραπέζι. Χωρίς φωτογράφους, κινη-
ματογραφιστές και δημοσιογράφους τα είπαν
για μιάμιση ώρα. Ο Άντρος ανέφερε επανει-
λημμένα πως δεν πήγε στον Τσαβούσογλου
ως διαπραγματευτής. Αν ήταν διαπραγματευ-
τής πόσο θα διαρκούσε η συζήτηση;

Πάντως, ο Άντρος μας άφησε με δύο χείλη
καμένα, όπως λένε συχνά στο ΑΚΕΛ, αφού
ούτε μας είπε τι συζήτησε με τον Τσαβούσο-
γλου, ούτε μας αποκάλυψε τι άκουσε από το
στόμα του Τούρκου ΥΠΕΞ γι’ αυτό που πήγε να
τον δει: Τις τουρκικές θέσεις στα θέματα της
ασφάλειας. Όπως επανειλημμένα ανέφερε
ήθελε να ακούσει από το στόμα του ίδιου του
Τσαβούσογλου τις τουρκικές θέσεις αυτές.
Αμφισβήτησε ξεκάθαρα τον Αναστασιάδη, τον
οποίο επανειλημμένα δήλωσε πως δεν εμπι-
στεύεται, για τις θέσεις που μετέφερε στην
κυπριακή πολιτική ηγεσία μετά τη μυστική συ-
νάντηση Αναστασιάδη-Τσαβούσογλου στη
Νέα Υόρκη. Κατάφερε άραγε ο Άντρος να μά-
θει στον μυστικό δείπνο με τον Τσαβούσογλου
κάτι περισσότερο; Όπως δήλωσε θα μιλήσει
πρώτα με τον Αναστασιάδη και αν χρειαστεί,
μπορεί να βγάλει και κάποιες λεπτομέρειες
της συνάντησης στη δημοσιότητα. Και τι θα γί-
νει εάν οι υπόλοιποι του Εθνικού Συμβουλίου
πουν στον Άντρο ότι δεν τον εμπιστεύονται;
Θα τρέξουν όλοι για δείπνα και καφέδες με
τον Τσαβούσογλου, χωρίς να το παίζουν δια-
πραγματευτές, να ακούσουν από το στόμα του
αυτά που καθημερινά μας λέει δημόσια και να
του πουν τα δικά τους;

Εν τέλει ο Άντρος, χωρίς να το παίζει δια-
πραγματευτής, ένα δωράκι το έκανε στον
Ερντογάν. Του υποσχέθηκε να στηρίξει τον
αγωγό που θέλει η Τουρκία, μετά τη λύση
του Κυπριακού, εάν κριθεί βιώσιμος, «τόσο
για δική της χρήση όσο και για διοχέτευση
φυσικού αερίου προς την Ευρώπη». 

Έριξε όμως και την σπόντα του προς τον
Healthy. Όταν ρωτήθηκε εάν μεταφέρει μή-
νυμα από τον Τσαβούσογλου στον Πρόεδρο
Αναστασιάδη ο Άντρος απάντησε εντελώς
φυσικά: «δεν χρειάζεται, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας έχει ο ίδιος επαφή με τον Τούρ-

κο ΥΠΕΞ». Αυτός όμως δεν είχε την τύχη να
φιλοξενηθεί και να φάει στο σπίτι του...

Το πρόβλημα με τους βουλευτές που απέ-
χουν από συνεδρίες των κοινοβουλευτικών
επιτροπών, αλλά και της Ολομέλειας παράγι-
νε. Την Πέμπτη αναβλήθηκαν δύο συνεδρίες
επιτροπών επειδή δεν υπήρχε απαρτία και
μια τρίτη, σημαντική επιτροπή, συνεδρίασε
στη παρουσία μόνο τριών βουλευτών. «Το
πρόβλημα φαίνεται πια να είναι μη διαχειρή-
σιμο» έλεγε προχθές φανερά θυμωμένος
βουλευτής και διερωτήθηκε τι πράττει γι’ αυ-
τό ο πρόεδρος της Βουλής. «Η μία από τις
επιτροπές που δεν συνεδρίασαν την Πέμπτη
ήταν η Επιτροπή Υγείας. Θα έλεγε κάποιος
πως οι βουλευτές της αρνήθηκαν να παρα-
στούν στη συνεδρία ως αντίδραση γιατί ο
Συλλούρης τους έκοψε το ταξίδι στην Ελβε-
τία για τη βιομηχανική κάνναβη.

Ωστόσο, την ίδια μέρα ακυρώθηκε και άλλη
συνεδρία, της Επιτροπής Παιδείας, η οποία
είχε επίσης σοβαρά θέματα να συζητήσει,
λόγω μη εξασφάλισης απαρτίας» μου ανέφε-
ρε ο βουλευτής που ξέσπασε στη συνέχεια:
«Και σαν να μην έφθανε αυτό η Επιτροπή Οι-
κονομικών συνήλθε την Πέμπτη στη παρου-
σία μόνο τριών βουλευτών! Μόνο τόσοι έμει-
ναν μετά την εξασφάλιση απαρτίας. Κάποιοι

την έκαναν με ελαφρά πηδηματάκια χωρίς
να λέω ότι όλοι τους είναι φυγόπονοι. Θα
πρέπει επιτέλους να μελετηθεί το θέμα και
να ληφθούν ουσιαστικές αποφάσεις. Ήταν η
πρώτη προτεραιότητα που έθεσε ο Συλλού-
ρης όταν ανέλαβε την προεδρία, αλλά πήγε
κι αυτή περίπατο μαζί με άλλες υποσχέσεις».

Ο βουλευτής επεσήμανε πως είναι απαρά-
δεκτο βουλευτές να απουσιάζουν από συ-
νεδρίες κοινοβουλευτικών Επιτροπών ακό-
μα και από την Ολομέλεια για να βρίσκονται
σε τηλεοπτικά πάνελ. «Θα πρέπει κάποιοι
να αναλογιστούν εάν είναι βουλευτές ή πα-
ρουσιαστές» κατέληξε και προκάλεσε τον
Συλλούρη να δώσει στη δημοσιότητα πα-
ρουσίες και απουσίες των βουλευτών από
επιτροπές στις οποίες συμμετέχουν και να
επιβάλει τις προβλεπόμενες κυρώσεις.
Στην ερώτησή μου ποιες είναι αυτές οι κυ-
ρώσεις, μου απάντησε: «Η διακοπή του επι-
δόματος παραστάσεως που λαμβάνουν για
συμμετοχή στις επιτροπές και το οποίο
ανέρχεται σε χιλιάδες».

ΚΟΥΪΖ: Ποιος υψηλόβαθμος από το ΔΗΚΟ
παρ’ ολίγον να τινάξει στον αέρα τη συμφω-
νία Νικόλα-Αβέρωφ; Αληθεύει πως υποσχέ-
θηκε να είναι πιο προσεκτικός απ’ εδώ και
μπρος στο τι γράφει στα σόσιαλ μίντια;

«Κάποιοι θα με αναγκάσουν να τους κόψω και τα ταξίδια στη Λεμεσό και την Πάφο».

Η σπόντα του Άντρου και
οι υποσχέσεις του Συλλούρη

Κύριε Γεωργιάδη πείτε μας τι ξέρετε για τη Uniastrum;
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Την προηγούμενη εβδομάδα η «Κ» έφερε
στο φως της δημοσιότητας τον ρόλο που
θα μπορούσε να έχει το ΝΑΤΟ σε περί-
πτωση λύσης του Κυπριακού, και ως απάν-
τηση στο ζήτημα της ασφάλειας και των
εγγυήσεων. Ο ρόλος αυτός είναι σε βάθος
χρόνου, συνδεδεμένος με τις συνέργειες
στην κυπριακή ΑΟΖ και απλώνεται έως
το τόξο των εξελίξεων στη Συρία. Σε αυτό
τον άξονα δρουν η Ελλάδα, η Βρετανία,
η Τουρκία, η Γαλλία, η Ιταλία, οι ΗΠΑ και
η Ρωσία, με κοινά συμφέροντα ως επί το
πλείστον εν γένει στην ανατολική Μεσό-
γειο. Αυτή η ανάλυση που παρουσίασε η
«Κ» εκινείτο έντονα στο πολιτικό παρα-
σκήνιο και πλέον άνοιξε για τα καλά, με
τα κόμματα να τοποθετούνται επί του ζη-
τήματος. Το ΑΚΕΛ ήταν εκ των πρώτων
που έβαλλε κατά της ιδέας, η οποία δεν

έχει περάσει σε επίπεδο πρότασης, ωστόσο
είναι ενδεικτικές οι αντιδράσεις που έχει
προκαλέσει. Μάλιστα, μετά τον ντόρο που
έχει ξεσπάσει λιγοστεύουν οι πιθανότητες
του να πάρει μορφή πραγματικής πρότασης
σε επίπεδο συζήτησης πολιτικών αρχηγών
υπό τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, όπως
λένε πηγές με τις οποίες μίλησε η «Κ». Το
οποίο όμως δεν κρίνεται ως θετικό. Μάλλον
το αντίθετο. «Αν θέλουμε να δούμε πώς
πραγματικά θα λυθεί το Κυπριακό πρέπει
να έχουμε άλλου είδους αντιμετώπιση από
αυτή» τονίστηκε στην εφημερίδα. 

Η απάντηση του ΝΑΤΟ
Ο Piers Cazalet, εκπρόσωπος της δυ-

τικής συμμαχίας, έδωσε στην «Κ» το πε-

ρίβλημα του πώς κινείται το ΝΑΤΟ ανα-
φορικά με τα όσα λέγονται στην Κύπρο.
Κυρίως για τον ρόλο που μπορεί να παίξει
το Σώμα σε περίπτωση λύσης αναφορικά
με την ασφάλεια. «Δεν θέλουμε να προ-
βούμε σε εικασίες αναφορικά με το μέλλον»
τόνισε ο κ. Cazalet, χωρίς να αποκλείει
ουσιαστικά τις όποιες εξελίξεις. Τόνισε,
ωστόσο, πως και από την πλευρά τους,
όλοι οι σύμμαχοι του ΝΑΤΟ θέλουν να
δουν μια διαρκή και βιώσιμη διευθέτηση
του κυπριακού προβλήματος. «Το ΝΑΤΟ
υποστηρίζει έντονα τις προσπάθειες των
Η.Ε. προς αυτή την κατεύθυνση» τόνισε
ο εκπρόσωπος του Σώματος. Η «Κ» εξέθεσε
τα προαναφερόμενα σε διπλωματικές πη-
γές, οι οποίες με τη σειρά τους, αν και

επιμένουν πως είναι ήδη πρώιμη η όποια
συζήτηση αλλά όχι αβάσιμη εν τέλει, κρί-
νουν την τοποθέτηση του ΝΑΤΟ ως θετική
κυρίως εφόσον κάνει λόγο για όλους τους
συμμάχους που συμμετέχουν στη Συμ-
μαχία και οι οποίοι θέλουν να δουν μια
διαρκή και βιώσιμη λύση στο Κυπριακό. 

Ο προβληματισμός 
Οπότε βασικό σημείο από διπλωματικής

πλευράς είναι να γίνει μια ευρύτερη συ-
ζήτηση για το πώς θα μπορούσε η προ-
σπάθεια που βρίσκεται σε εξέλιξη στο Κυ-
πριακό, να περάσει ακόμη και τα δυσκο-
λότερα των θεμάτων ώστε να υπάρξει λύση.
Ένα εξ αυτών είναι φυσικά το τι θα γίνει
με την ασφάλεια στην Κύπρο, που θα ικα-

νοποιεί (η όποια φόρμουλα βρεθεί) τις ανη-
συχίες και των δυο κοινοτήτων. Το γεγονός
ότι «απορρίπτεται» το ΝΑΤΟ, έστω ως ιδέα,
χωρίς να υπάρχει αντιπρόταση αποδεικνύει
σύμφωνα με αρμόδιες πηγές πως ίσως δεν
θέλουμε λύση του Κυπριακού, εφόσον αδυ-
νατούμε έστω να σκεφτούμε δημιουργικά.
«Ποιο είναι το ζητούμενο; Πέραν του ΝΑΤΟ;
Να μιλάμε για άλλα 44 χρόνια; Ή να προ-
βληματιστούμε στο ελάχιστο εξετάζοντας
πιθανές λύσεις μπροστά σε προβλήματα
που φάνηκαν ότι είναι ανυπέρβλητα;» είναι
το ερώτημα που τίθεται επί τάπητος. Με
άξονα το ότι αναμένεται πάλι το ζήτημα
της ασφάλειας να αναδυθεί εξ εκείνων που
καθιστούσαν απόμακρη μέχρι σήμερα τη
λύση στο Κυπριακό. 

Δεν αποκλείει τίποτα το ΝΑΤΟ για το μέλλον 
Η απάντηση του Συμμαχίας στην «Κ» αναφορικά με τη συζήτηση που έχει ανοίξει για τον ρόλο του στην ασφάλεια σε περίπτωση λύσης 

<<<<<<

Ο Piers Cazalet, εκπρόσωπος
της δυτικής συμμαχίας, έδωσε
στην «Κ» το περίβλημα του
πώς κινείται το ΝΑΤΟ με τα
όσα λέγονται στην Κύπρο

Πηγές τονίζουν πάντως πως οι λύσεις δεν εξαντλούνται στο ΝΑΤΟ, τονίζοντας πως υπάρχει ο πυλώνας της Ε.Ε. και των αποστολών στις οποίες
προχωρά σε διάφορα γεωγραφικά σημεία.

Έτσι εγγυάται
το ΝΑΤΟ

«Θα πρέπει να δοθεί χρόνος στις
προσπάθειες που γίνονται για επίλυ-
ση του Κυπριακού και όταν η συζήτη-
ση φτάσει στην ασφάλεια να διαφα-
νεί αν και κατά πόσο υπάρχει περι-
θώριο για τη συζήτηση αυτή», είπε
στην «Κ» διπλωματική πηγή για το
όλο ζήτημα. Πρόσθεσε δε, πως το
ΝΑΤΟ δεν μπορεί να εγγυηθεί την
ασφάλεια, δεν έχει αυτό τον ρόλο,
αλλά αφενός είναι η ίδια η ένταξη
της χώρας που λειτουργεί ως εγγύη-
ση και αφετέρου, όπως λένε πληρο-
φορίες, θα μπορούσε να γίνει μέσω
βάσεων στην Κύπρο, πιθανότατα και
των υφιστάμενων. Αφετέρου θα ήταν
προς το συμφέρον όλων να συμπέσει
η λύση του Κυπριακού με την πιθανό-
τητα ένταξης της χώρας στη δυτική
Συμμαχία. Όσο κι αν αυτό είναι για
την ώρα ένα ιδεατό σενάριο, εφόσον
προϋποθέτει ότι υπάρχει συμφωνία
εντός χώρας και έχουν γίνει δρομο-
λογηθεί εξελίξεις για παράλληλη συ-
ζήτηση με το Κυπριακό, φανερώνει
το πώς θα μπορούσε να οδηγηθεί σε
πλήρη διευθέτηση το ζήτημα από
όλες τις πλευρές. Η ίδια πηγή πρό-
σθεσε πάντως πως οι λύσεις δεν
εξαντλούνται στο ΝΑΤΟ, τονίζοντας
πως υπάρχει ο πυλώνας της Ε.Ε. και
των αποστολών στις οποίες προχωρά
σε διάφορα γεωγραφικά σημεία, που
θα μπορούσαν με τη σειρά τους να
αποτελέσουν απάντηση στο ζήτημα
της ασφάλειας. «Το ζητούμενο που
πρέπει ν’ απαντηθεί πρώτα δεν αφο-
ρά την ένταξη της Κύπρου στο ΝΑΤΟ
ή όχι. Όπως έχει η συζήτηση, το ζη-
τούμενο είναι αν θέλουμε λύση του
Κυπριακού ή όχι» τονίστηκε χαρα-
κτηριστικά από αρμόδιες πηγές. 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Με σαφή τρόπο έχει βάλει τα δε-
δομένα στο τραπέζι του Κυπριακού
η Αμερικανίδα διπλωμάτης Τζέιν
Λουτ, αναφορικά με τα βήματα και
το περιεχόμενο αυτών, ώστε να
προχωρήσει η υφιστάμενη διαδι-
κασία στο Κυπριακό που ακούει
στο όνομα, όροι αναφοράς και τε-
λικά επίτευξη συμφωνίας στη βάση
των συγκεκριμένων όρων. Στους
όρους αναφοράς, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», περιλαμβάνονται:
1) η επιβεβαίωση των μέχρι σήμερα
καταγραμμένων συγκλίσεων, 2) η
επιβεβαίωση των παραμέτρων των
Η.Ε., 3) η επιβεβαίωση της απο-
στολής καλών υπηρεσιών του γ.γ.
του ΟΗΕ.

Τα τρία αυτά στοιχεία που θέτει
η κ. Λουτ συνιστούν ήδη έναν «διά-
λογο» ανάμεσα στις πλευρές, ως
προς το πού στέκονται, τι υποστη-
ρίζουν ότι έχει γίνει και τι δεν έχει
γίνει και συνακόλουθα πώς προ-
χωρούν. 

Υπαναχωρήσεις-ερωτήματα
Ξεκινώντας από την επιβεβαί-

ωση συγκλίσεων πρέπει κανείς να
λάβει υπόψη ότι ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης στην ομιλία του κατά
την εκδήλωση για τα 10 χρόνια
της «Κ» απαρίθμησε αριθμό υπα-
ναχωρήσεων της τ/κ πλευράς: 

• Δεν έχουν γίνει stress tests
στις τ/κ τράπεζες και έλεγχος συ-
νακόλουθα αυτών από τα κλιμάκια
ΔΝΤ και Παγκόσμιας Τράπεζας.

• Από τις 75.000 εκτοπισμένων
που θα είχαν το δικαίωμα να επι-
στρέψουν στα Κατεχόμενα, ο αριθ-
μός έπεσε στις 55.000. 

• Αποσύρθηκε ο χάρτης που
κατατέθηκε στη Γενεύη.

• Υπαναχώρηση από τις 4 ελευ-
θερίες, με το πλαφόν να επέρχεται
στη συνέχεια. 

• Υπαναχώρηση από την κατα-
νομή αξιωματούχων μεταξύ των δύο
κοινοτήτωνκαι ανάδυση της θετικής
ψήφου. Με τις υπαναχωρήσεις που
δειγματοληπτικά παρέθεσε ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης προκύπτουν
δύο βασικά ερωτήματα:

1) πού βρίσκονται επί της ουσίας
οι δύο πλευρές όσο αφορά τις συγ-
κλίσεις;

2) είναι οι ίδιες ή γίνεται διαφο-
ρετική ανάγνωση και αν ισχύει το
δεύτερο, θα πρέπει να ξεκινήσει
άλλη συζήτηση, ώστε να συμφω-
νηθούν οι συγκλίσεις και να μπουν
στους όρους αναφοράς; 

Οι παράμετροι των Η.Ε.
Στο δεύτερο σημείο που τόνισε

η κ. Λουτ έγινε αναφορά στις πα-
ραμέτρους των Η.Ε. Οι παράμετροι
που έθεσε προφορικά ο γ.γ. των
Η.Ε. στο Κραν Μοντάνα και «πο-
λιτογραφήθηκαν» ως Πλαίσιο Γκου-
τιέρες είναι στην πραγματικότητα
ένα non paper, όπως ο ίδιος ση-
μειώνει και στην έκθεσή του στις
28/09/2017: «During a dinner for
the heads of delegation, […] I also
presented the parties with a draft
implementation monitoring fra-
mework in the form of a non-paper
for their consideration».

«Κατά τη διάρκεια δείπνου προς
τους επικεφαλής των αντιπροσω-
πειών παρουσίασα στα μέρη σε
μορφή non paper ένα προσχέδιο
για το πλαίσιο παρακολούθησης
της εφαρμογής για να το λάβουν

υπόψη». Σε ό,τι αφορά την «επι-
βεβαίωση των καλών υπηρεσιών
των Η.Ε., στη Λευκωσία διατυπώ-
νεται σκεπτικισμός ως προς το εν-
δεχόμενο, αυτό να σημαίνει σε κά-
ποια φάση και επιδιαιτησία, αν και
η κ. Λουτ ούτε είπε αλλά ούτε και
άφησε να αιωρείται τέτοια πρόθεση
εκ πλευράς των Η.Ε.

Συμφωνία στους όρους
Ακόμη ένα στοιχείο που παρου-

σιάζει εξαιρετικό ενδιαφέρον, σύμ-
φωνα με όσα λένε οι πηγές της «Κ»,
είναι το ότι η κ. Λουτ φέρεται ξε-
κάθαρα να ζήτησε συμφωνία όλων
των εμπλεκομένων πλευρών στους
όρους συμφωνίας, και όχι μόνο της
ε/κ και της τ/κ πλευράς. Από αυτό
εξηγείται και το γεγονός ότι γιατί
συνεχίζει να έχει κύκλους επαφών
με τις εγγυήτριες αλλά και με τις
Βρυξέλλες.

Τουτέστιν όλοι θα πρέπει να δη-
λώσουν σύμφωνοι στους όρους
που θα αποτελέσουν το πλαίσιο
συζήτησης που θα οδηγήσει το Κυ-
πριακό πιθανότατα σε επίπεδο διά-
σκεψης. 

Πρόσθετο σημαντικό στοιχείο
είναι το πότε θα συζητήσουν οι
δύο πλευρές, πού και τι; 

Σκοπός της κ. Λουτ, σύμφωνα

με διπλωμάτες στη Λευκωσία είναι
να βάλει ένα πλαίσιο με αρχή μέση
και τέλος βάσει συγκεκριμένων
αρχών και χρόνου.

Ήδη για την πιθανότητα χρο-
νοδιαγράμματος ούτε η ε/κ πλευρά
είναι πλέον αρνητική, μετά και τη
συγκεκριμένη αναφορά στην έκ-
θεση του γ.γ. Παράλληλα, το ερώ-
τημα αν θα ξεκινήσουν διαπραγ-
ματεύσεις στην Κύπρο ή όχι απαν-
τήθηκε από την τ/κ πλευρά που
έχει πει ήδη πως δεν επιστρέφει
στο αεροδρόμιο Λευκωσίας. Προ-
κύπτει ότι οι όροι αναφοράς θα
συνταχθούν από την κ. Λουτ ως
προϊόν των συναντήσεών της στην
Κύπρο, αλλά και των επαφών της
σε Αθήνα, Άγκυρα, Λονδίνο και
Βρυξέλλες, ώστε η διαδικασία να
καταλήξει σε διάσκεψη με στόχο
τη λύση. 

Νέες ιδέες και κίνδυνοι 
Η ιδέα περί αποκέντρωσης της

ομοσπονδιακής κυβέρνησης σε
περίπτωση λύσης, που ήρθε στη
συζήτηση από τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, δεν αναμένεται να είναι
η μόνη που θα πέσει στο τραπέζι.
Ενώ η Κ.Δ. αναμένει τη γνωμάτευση
από νομικό οίκο για το ποιες εξου-
σίες μπορούν να περάσουν στις
συνιστώσες πολιτείες, η κ. Λουτ
έχει αφήσει ανοιχτό το πεδίο όπως
διαμήνυσε, και για πιθανές άλλες
ιδέες.

Οι ιδέες που περιμένει η κ. Λουτ
έχουν ίσως να κάνουν με τη δια-
σταύρωση θεμάτων κατά το πλαίσιο
διαπραγμάτευσης. Αυτό το σενάριο
έχει ως εξής: Στο πλαίσιο Γκουτιέρες
υπάρχουν έξι σημεία καταγεγραμ-
μένα. Τρία σημεία ικανοποιούν την
ε/κ πλευρά, ενώ στα άλλα τρία θα
πρέπει να κάνει πίσω. Ένα εξ εκεί-
νων που προτάσσει είναι το σημείο
για την περαιτέρω συζήτηση σε
σχέση με το ζήτημα της ευνοϊκής
τ/κ ψήφου, τη μία θετική ψήφο. Η
ε/κ πλευρά δεν θέλει το συγκεκρι-
μένο σημείο να βρεθεί να διασταυ-
ρώνεται στο πλαίσιο διαπραγμά-
τευσης με την ασφάλεια και τις εγ-
γυήσεις και μάλιστα φαίνεται να
είναι κάθετη σε αυτό. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Δεν υπάρχει τίποτα πιο λογικό από
το γεγονός ότι μέχρι σήμερα δεν
φτάσαμε στην ομοσπονδιακή λύση,
επειδή η ελληνοκυπριακή ηγεσία
δεν στοχεύει σε αυτήν. Σε περίπτωση
που συνεχίσετε να διαπραγματεύε-
στε με μια λογική που λέει όχι στην
πολιτική ισότητα, δίχως να αλλάξουν
οι υφιστάμενες συνθήκες, θα κατα-
λήξετε στο ίδιο σημείο». Αυτά υπο-
γραμμίζει σε νέο άρθρο γνώμης ο
Τουρκοκύπριος αρθρογράφος Μετέ
Τούμερκαν, ο οποίος προβάλλει τη
θέση ότι πλέον έχει έρθει η στιγμή
για να αλλάξει ριζικά το στάτους
κβο στο Κυπριακό. «Δεν πρόκειται
να φτάσουμε πουθενά με μια πλευρά
που δεν επιθυμεί να μοιραστεί την
εξουσία και τον πλούτο και είναι
αποφασισμένη να μην παρέχει (στην
άλλη πλευρά) το δικαίωμα της έκ-
φρασης γνώμης», τονίζει για να κα-
ταλήξει ότι «μετά τις τελευταίες το-
ποθετήσεις του Αναστασιάδη γίνεται
κατανοητό ότι η τροποποίηση του
στάτους κβο, το οποίο δεν είναι βιώ-
σιμο, εξαρτάται από διαφορετικού
τύπου βήματα, που θα είναι επικεν-
τρωμένα στο τελικό αποτέλεσμα».
Την άποψη αυτή συμμερίζονται σή-
μερα εκπρόσωποι της τουρκικής
κυβέρνησης και στελέχη της τουρ-
κοκυπριακής ηγεσίας, μεταξύ αυτών
και ο αντιπρόεδρος της «κυβέρνη-
σης» και «υπουργός Εξωτερικών»,
Κουντρέτ Όζερσαϊ, ο οποίος επίσης
λέει ότι έχει έρθει η στιγμή για τη
ριζική αναθεώρηση του στάτους
κβο στην Κύπρο.

H συγκυρία
Την επόμενη περίοδο, στους κύ-

κλους του ΟΗΕ αναδεύεται μια ευ-
καιρία που θα κληθεί να επωφελη-

θεί στο έπακρον η τουρκική πλευρά.
Ως γνωστόν, η αμερικανική ηγεσία
πιέζει τον ΟΗΕ για περιορισμό των
αποστολών. Έτσι το προηγούμενο
διάστημα άνοιξε το κεφάλαιο της
Ειρηνευτικής Δύναμης στην Κύπρο,
με την Τουρκία, την τ/κ πλευρά
και κύκλους του ΟΗΕ να θεωρούν
ότι πλέον έχει έρθει η στιγμή για
να συζητηθεί το μέλλον αυτής. Η
τ/κ πλευρά πραγματοποίησε τα
πρώτα βήματα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση στο πλαίσιο των πρό-
σφατων επαφών του Κουντρέτ
Όζερσαϊ στη Νέα Υόρκη και του
επίσημου αιτήματος της τ/κ πλευ-
ράς για τη μεταφορά ενός στρατο-
πέδου του ΟΗΕ από το κέντρο της
Αμμοχώστου. Η ε/κ πλευρά «απάν-
τησε» σε αυτές τις πρωτοβουλίες
τόσο μέσω των τοποθετήσεων και
επαφών του Προέδρου της Δημο-
κρατίας όσο και με τα βήματα των
συνεργατών του Προεδρικού. Τις
τελευταίες μέρες, πολιτικοί και δη-
μοσιογραφικοί κύκλοι σχετίζουν
τη συζήτηση σχετικά με το μέλλον
της Ειρηνευτικής Δύναμης του
ΟΗΕ με τα όσα διαδραματίζονται
στη Δένεια. Η ε/κ πλευρά θεωρεί
ότι η τ/κ πλευρά, υπό την καθοδή-
γηση του κ. Όζερσαϊ προκαλεί έν-
ταση για να δημιουργήσει εντυ-
πώσεις ενόψει της συζήτησης για

το μέλλον της δύναμης του ΟΗΕ
στην Κύπρο. Η τ/κ πλευρά έχει δια-
φορετική άποψη για το όλο ζήτημα.
Σύμφωνα με το «Υπουργείο Εξω-
τερικών», η ε/κ ηγεσία, χρησιμο-
ποιώντας αγρότες και μέσα ενη-
μέρωσης, προκαλεί τεχνητή ένταση
για να υπογραμμίσει τη σημασία
της ειρηνευτικής δύναμης στο νησί. 

To Βαρώσι
Στοχεύοντας στην τροποποίηση

του στάτους κβο στο Κυπριακό, η
τουρκική πλευρά θεωρεί ότι την
παρούσα στιγμή κρατά στο χέρι
της ένα ισχυρό χαρτί, που δεν είναι
άλλο παρά η κλειστή πόλη της Αμ-
μοχώστου. Σύμφωνα, λοιπόν, με
τις τελευταίες πληροφορίες, στις
αρχές του 2019, παράλληλα με τις
εξελίξεις στο Κυπριακό, η τ/κ πλευρά
ενδέχεται να φέρει στο προσκήνιο
για ακόμη μία φορά το ζήτημα του
Βαρωσιού. Στο πλαίσιο αυτής της

προσπάθειας, η τουρκική πλευρά
θα επωφεληθεί από το σχέδιο που
έχουν δημιουργήσει από κοινού οι
Τούρκοι αξιωματούχοι και ο Όζερ-
σαϊ. Το τουρκικό σχέδιο προβλέπει
το άνοιγμα της κλειστής πόλης υπό
την τ/κ διοίκηση και την επιστροφή
χιλιάδων ε/κ ιδιοκτητών στις εστίες
τους. Υπό τ/κ διοίκηση προβλέπεται
η δημιουργία των κατάλληλων υπο-
δομών έτσι ώστε οι Ε/κ ιδιοκτήτες
που θα επιστρέψουν στις εστίες
τους να μπορούν να απολαμβάνουν
όλες τις ελευθερίες και να έχουν
πρόσβαση σε μηχανισμούς λήψης
αποφάσεων για σημαντικές απο-
φάσεις, οι οποίες θα αφορούν την
περιοχή τους. Οι πληροφορίες της
«Κ» δείχνουν ότι το προηγούμενο
διάστημα, η Άγκυρα ολοκλήρωσε
τις πρώτες εργασίες και προετοι-
μασίες που εστιάζουν κυρίως στο
οικονομικό σκέλος του όλου εγχει-
ρήματος. Στα Κατεχόμενα, δημο-

σιογραφικοί κύκλοι θεωρούν ότι η
ανακοίνωση του ανοίγματος της
κλειστής πόλης ενδέχεται να γίνει
εντός των πρώτων εβδομάδων του
νέου έτους. Ωστόσο, κύκλοι της τ/κ
ηγεσίας μέχρι στιγμής δεν επιβε-
βαιώνουν αυτήν την πληροφορία. 

H ΑΟΖ
Έχοντας επικεντρωμένη την

προσοχή της στην τροποποίηση
του υφιστάμενου στάτους κβο, η
τουρκική πλευρά αποδίδει ιδιαίτερη
σημασία και στις εξελίξεις στην
κυπριακή ΑΟΖ. Σε μια περίοδο που
τα τουρκικά σκάφη εμφανίζονται
στα περίχωρα της Κύπρου, στην
τουρκική πρωτεύουσα ξεχωρίζει
η άποψη ότι αργά ή γρήγορα στο
επίκεντρο θα έρθει η προοπτική
του «taksim», δηλαδή της διχοτό-
μησης στην κυπριακή ΑΟΖ. «Υπάρ-
χουν δύο επιλογές για όλες τις εμ-
πλεκόμενες πλευρές», τονίζει τουρ-

κική πηγή, η οποία παρακολουθεί
από κοντά τις εξελίξεις στο ζήτημα
των υδρογονανθράκων από τη σκο-
πιά της Τουρκίας. «Είτε όλες οι εμ-
πλεκόμενες πλευρές θα δημιουρ-
γήσουν ένα νέο, περιφερειακό,
ενεργειακό πλαίσιο συνεργασίας,
είτε θα ακολουθήσει η διχοτόμηση
των οικοπέδων, με τη χρήση κάθε
είδους διαθέσιμου μέσου. Στην
πρώτη περίπτωση, αν και εφόσον
οι εμπλεκόμενες πλευρές καταφέ-
ρουν να καταλήξουν σε μια τελική
συμφωνία, δεν αποκλείεται να ακο-
λουθήσει η επίλυση μεγάλων προ-
βλημάτων, όπως το Κυπριακό, και
η ανάδυση μιας νέας ένωσης της
ανατολικής Μεσογείου. Διαφορε-
τικά, θα οδηγηθούμε σε αχαρτο-
γράφητα νερά» τονίζει η ίδια πηγή. 

Το μέλλον
Βάσει των προαναφερομένων

σίγουρο είναι ότι το μέλλον του
στάτους κβο στο Κυπριακό θα εξαρ-
τηθεί από τις εξελίξεις στις συνο-
μιλίες. Αυτό δεν ξεφεύγει από την
προσοχή της Άγκυρας. Σε αντίθεση
με την ηγεσία Ακιντζί, κύκλοι της
τουρκικής κυβέρνησης εκφράζουν
έντονη απαισιοδοξία για το μέλλον
της ομοσπονδιακής λύσης. Σύμ-
φωνα με τη δική τους άποψη, αργά
ή γρήγορα, οι εμπλεκόμενες πλευ-
ρές θα καταλήξουν στο συμπέρα-
σμα ότι πλέον έχει έρθει η στιγμή
για να συζητηθεί το τελικό «δια-
ζύγιο» στην Κύπρο. Για την Άγκυρα,
αυτό δεν σηματοδοτεί το τέλος της
συνεργασίας και του διαλόγου στην
Κύπρου. Αντιθέτως θα μπορούσαν
να δημιουργηθούν εναλλακτικές
δομές συνεργασίας και σύμπραξης,
που θα εξυπηρετούσαν τα αμοιβαία
συμφέροντα όλων των εμπλεκό-
μενων πλευρών.

Τι ζήτησε η Λουτ
για να προχωρήσει
στο Κυπριακό
Η εντολοδόχος του γ.γ. φέρεται να ζήτησε συμφωνία όλων
των πλευρών στους όρους αναφοράς και όχι μόνο Ε/κ και Τ/κ

<<<<<<

Η ε/κ πλευρά δεν θέλει
στο πλαίσιο διαπραγμά-
τευσης να βρεθεί να δια-
σταυρώνεται η τ/κ θετική
ψήφος με την ασφάλεια
και τις εγγυήσεις.

<<<<<<

Οι όροι αναφοράς θα
συνταχθούν από την κ.
Λουτ ως προϊόν των συ-
ναντήσεών της στην Κύ-
προ, αλλά και των επα-
φών της σε Αθήνα, Άγκυ-
ρα, Λονδίνο και Βρυξέλ-
λες, ώστε η διαδικασία να
καταλήξει σε διάσκεψη
με στόχο τη λύση.

Σκοπός της κ. Λουτ, σύμφωνα με διπλωματικές πηγές, είναι να θέσει ένα πλαίσιο με αρχή, μέση και τέλος βάσει συγκε-
κριμένων αρχών και χρόνου, με όρους αναφοράς στους οποίους τελικά θα συμφωνήσουν όλοι πριν οδηγηθεί το Κυ-
πριακό σε επίπεδο διάσκεψης. 

Άλλες λύσεις
και «Plan C»

Στη Λευκωσία τα σενάρια
που κυκλοφορούν για άλλες
μορφές λύσεις έχουν ανοίξει
στο παρασκήνιο με στόχο,
σύμφωνα με νομικούς κύ-
κλους, σε περίπτωση ομο-
σπονδιακής λύσης να μην
υπάρξει κατάρρευση της
Ομοσπονδίας, με απόσχιση
της τ/κ συνιστώσας πολιτείας.
Στην αντιμετώπιση αυτού του
κινδύνου στοχεύουν προσπά-
θειες που κανείς θα μπορού-
σε να χαρακτηρίσει ως «Plan
C» και τις οποίες επεξεργάζε-
ται ομάδα Ε/κ και Τ/κ και
έχουν ως άξονα μια πολυπε-
ριφερειακή ομοσπονδία, με
π.χ. ε/κ καντόνια στην Αμμό-
χωστο, στη Μόρφου και στην
Καρπασία. 

Στόχος είναι η τροποποίηση του στάτους κβο 
Στα σχέδια της τουρκικής πλευράς την παρούσα στιγμή συμπεριλαμβάνεται και κίνηση για την κλειστή πόλη της Αμμοχώστου

<<<<<<

Η ε/κ πλευρά θεωρεί ότι
η τ/κ πλευρά, υπό την
καθοδήγηση Όζερσαϊ
προκαλεί ένταση για να
δημιουργήσει εντυπώσεις
ενόψει της συζήτησης για
το μέλλον του ΟΗΕ. 

Το τουρκικό σχέδιο προβλέπει το άνοιγμα της κλειστής πόλης υπό την τ/κ διοίκηση και την επιστροφή χιλιάδων Ε/κ.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε τροχιά δημοτικών εκλογών, οι
οποίες επιφυλάσσουν αντίκτυπο
για το πολιτικό μέλλον της, εισέρ-
χεται η Τουρκία, λίγους μήνες μετά
τις πρόωρες βουλευτικές και προ-
εδρικές εκλογές. Το κυβερνών Κόμμα
Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ)
βρίσκεται αντιμέτωπο με μεγάλες
προκλήσεις σε πολλά μέτωπα, εφό-
σον εν μέσω μεγάλης οικονομικής
κρίσης, επιχειρεί να «κρατήσει» τα
προπύργιά του σε αστικά κέντρα
της Τουρκίας. 

Όπως στην περίπτωση των πρό-
σφατων πρόωρων εκλογών, έτσι
και στις δημοτικές εκλογές του Μαρ-
τίου, τα τουρκικά πολιτικά κόμματα
θα επιχειρήσουν να ενώσουν τις
δυνάμεις τους στα κέντρα αυτά.
Στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας
ξεχωρίζουν τρία βασικά στρατόπεδα:
α) Η σύμπραξη του ΑΚΡ με τους
Γκρίζους Λύκους, β) ο άξονας της
αξιωματικής αντιπολίτευσης και γ)
η πολιτική πτέρυγα του κουρδικού
αυτονομιστικού κινήματος. Η Τουρ-
κία εστιάζει σταδιακά στις επικεί-
μενες δημοτικές εκλογές σε μια πε-
ρίοδο που οι σφυγμομετρήσεις κα-
ταγράφουν πτώση στα ποσοστά
του ΑΚΡ. Πριν από λίγο καιρό, η
«Κ» σε ρεπορτάζ είχε σημειώσει ότι
σύμφωνα με τα τουρκικά ερευνητικά
κέντρα, στην Άγκυρα και στην Κων-
σταντινούπολη, για πρώτη φορά
μετά από αρκετές δεκαετίες, η αν-
τιπολίτευση ελπίζει για ένα θετικό
αποτέλεσμα. 

Ερντογάν-Γκρίζοι Λύκοι
Λίγο πριν από τις δημοτικές εκλο-

γές, ο Πρόεδρος Ερντογάν ανακοί-
νωσε ότι το κόμμα του δεν πρόκειται
να συνεργαστεί με το Κόμμα Εθνι-
κιστικής Δράσης (ΜΗΡ) στις δημο-
τικές εκλογές. Σε επίπεδο κεντρικής

πολιτικής σκηνής, τα δύο κόμματα
διατηρούν τη συνεργασία τους,
ωστόσο, σε επίπεδο τοπικής αυτο-
διοίκησης, κατεβαίνουν στις δημο-
τικές εκλογές με ξεχωριστές λίστες.
Την περίοδο που ο Ερντογάν ανα-
κοίνωσε την τελική απόφαση του
κόμματός του για τις δημοτικές
εκλογές, ΑΚΡ και ΜΗΡ αντάλλαζαν
«πυρά», με το τελευταίο να ασκεί
αυστηρή κριτική στο κυβερνητικό
έργο, ύστερα από μεγάλο χρονικό
διάστημα. Μπορεί σε διάφορα θέ-
ματα, ενώπιον του τηλεοπτικού φα-
κού, το ΜΗΡ να έχει ξεκαθαρίζει τη
διαφωνία του με τις κυβερνητικές
πρωτοβουλίες, ωστόσο, παρασκη-
νιακά οι τελευταίες εξελίξεις οδηγούν
σε διαφορετικά συμπεράσματα. Και
αυτό διότι, οι ηγεσίες των δύο συν-
τηρητικών κομμάτων γνωρίζουν
πολύ καλά ότι η συνεργασία, με τον
έναν ή τον άλλον τρόπο, στις επι-
κείμενες εκλογές αποτελεί μονό-
δρομο για τον κ. Ερντογάν και το
κόμμα του Ντεβλέτ Μπαχτσελί. Οι
πρόσφατες δημοσκοπήσεις δείχνουν
ότι σε περίπτωση μη συνεργασίας,
η αντιπολίτευση ενδέχεται να βγει
κερδισμένη από τις δημοτικές εκλο-
γές. Για αυτόν άλλωστε τον λόγο
στην Άγκυρα, ο Ερντογάν συναν-
τούσε τον Μπαχτσελί. Οι δύο πο-
λιτικοί αρχηγοί αναζητούν τρόπους
με τους οποίους θα διατηρηθεί η
συνεργασία και σε τοπικό επίπεδο,

πέραν της συμμετοχής των δύο κομ-
μάτων στις δημοτικές εκλογές με
ξεχωριστές λίστες υποψηφίων. Στο
πλαίσιο αυτής της αναζήτησης
έχουν έρθει στο προσκήνιο διάφορες
στρατηγικές και πολιτικής υφής
ελιγμοί. Έτσι λ.χ. δεν αποκλείεται
σε κάποια σημαντικά αστικά κέντρα
το ένα από τα δύο κόμματα να ανα-
δείξει «ανίσχυρες» υποψηφιότητες,
οι οποίες δεν θα φέρουν μεγάλες
ελπίδες για ένα θετικό αποτέλεσμα.
Με αυτόν τον τρόπο, το ένα κόμμα
θα επιχειρήσει να διευκολύνει το
έργο του άλλου. 

Μια άλλη στρατηγική που απα-
σχολεί τους Ερντογάν-Μπαχτσελί,
αφορά τη συνεργασία για τον σχη-
ματισμό της νέας σύνθεσης των
δημοτικών συμβουλίων σε σημαν-
τικά αστικά κέντρα. Σε αυτήν την
περίπτωση, το ΑΚΡ θα μπορούσε
να «παραχωρήσει» έναν αριθμό
εδρών δημοτικών συμβούλων στο
ΜΗΡ, σε αστικά κέντρα όπου δια-
τηρεί ισχυρή εκλογική βάση. Πα-
ρόμοιο βήμα ενδέχεται να πραγμα-
τοποιήσει το ΜΗΡ στην ανατολική
ενδοχώρα.

Σε κάθε περίπτωση, η προσοχή
του Ερντογάν είναι στραμμένη στην
Άγκυρα και στην Κωνσταντινού-
πολη. Πριν από λίγο καιρό, ο ίδιος
απομάκρυνε από τα καθήκοντάτους
τους δημάρχους αυτών των δύο με-
γάλων πόλεων. Στις εκλογές της
31ης Μαρτίου, ο Ερντογάν επιθυμεί
να συμμετάσχει με ισχυρές υποψη-
φιότητες. Κυρίως στην περίπτωση
της Άγκυρας, οι ψήφοι του ΜΗΡ εν-
δέχεται να κρίνουν το τελικό απο-
τέλεσμα της αναμέτρησης.

Στο υπόλοιπο κομμάτι της χώρας,
με εξαίρεση τα δυτικά παράλια, τα
Άδανα, τηΜερσίνη και τις κουρδικές
επαρχίες, ο κ. Ερντογάν στοχεύει
σε ένα θετικό αποτέλεσμα, το οποίο
θα δώσει νέα ώθηση στο κυβερνη-

τικό έργο για τα επόμενα χρόνια.
Ο κ. Ερντογάν, καθορίζοντας τη
στρατηγική του κόμματός του για
τις εκλογές της 31ης Μαρτίου, απο-
δίδει ιδιαίτερη σημασία στον κοι-
νωνικό αντίκτυπο της μεγάλης οι-
κονομικής κρίσης. Γι’ αυτόν τον λό-
γο, το ΑΚΡ ετοιμάζεται να ανακοι-
νώσει νέα μεγάλα έργα, με τα οποία
ευελπιστεί ότι θα τονωθεί η τουρκική
οικονομία. 

Ο αντίκτυπος 
Τα τελευταία χρόνια κάθε νέα

εκλογική αναμέτρηση έρχεται να
τροποποιήσει τα δεδομένα στο τουρ-
κικό πολιτικό προσκήνιο και στην
τουρκική διπλωματία. Οι πρόσφατες
εκλογές, παρά την επανεκλογή του
κ. Ερντογάν από τον πρώτο γύρο,
είχαν ως αποτέλεσμα την απώλεια
της πλειοψηφίας στην βουλή για
λογαριασμό του ΑΚΡ, και τη στροφή
του κυβερνώντος κόμματος στη
συντηρητική και εθνικιστική ρη-
τορική και συμμαχία. Την ίδια στιγ-
μή, στους κόλπους της αντιπολί-
τευσης αναδύθηκε μια νέα κεντρώα
συμμαχία. Οι δε, Κούρδοι παγίωσαν
την ηγεμονία τους στο νοτιοανα-
τολικό κομμάτι της Τουρκίας. 

Οι Τούρκοι αναλυτές προβάλ-
λουν την άποψη ότι οι προαναφε-
ρόμενες εξελίξεις θα αφήσουν τη
σκιά τους και στις επικείμενες δη-
μοτικές εκλογές, παρά τον «τοπικό»
χαρακτήρα που φέρει η νέα ανα-
μέτρηση. Κυρίως η στροφή της
Τουρκίας στη συντηρητική κοσμο-
θεωρία, σε μια περίοδο που εντα-
τικοποιείται ο αυταρχισμός στο
εσωτερικό της χώρας, και η στα-
διακή αποξένωση των Κούρδων
από το τουρκικό κράτος είναι δύο
βασικές εξελίξεις, οι οποίες έρχονται
να χαράξουν τόσο το πολιτικό μέλ-
λον της Τουρκίας όσο και τις εξε-
λίξεις στην ευρύτερη περιοχή.

<<<<<<

Τα τελευταία χρόνια κάθε
νέα εκλογική αναμέτρη-
ση έρχεται να τροποποι-
ήσει τα δεδομένα στο
τουρκικό πολιτικό προ-
σκήνιο και στην τουρκι-
κή διπλωματία.

Σε τροχιά εκλογών εισέρχεται η Τουρκία 
Οι μετρήσεις καταγράφουν πτώση στα ποσοστά του ΑΚΡ - Tι γίνεται με τη στρατηγική των Ταγίπ Ερντογάν και Ντεβλέτ Μπαχτσελί

Οι ηγεσίες των δύο συντηρητικών κομμάτων γνωρίζουν πολύ καλά ότι η συ-
νεργασία, με τον έναν ή τον άλλον τρόπο, στις επικείμενες εκλογές, αποτελεί
μονόδρομο για τον Ταγίπ Ερντογάν και το κόμμα του Ντεβλέτ Μπαχτσελί.
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Τα σχέδια της αντιπολίτευσης 
Οι εκπρόσωποι της αξιωματικής
αντιπολίτευσης θεωρούν ότι τα
μεγάλα έργα του ΑΚΡ δεν πρόκει-
ται να αλλάξουν τα δεδομένα σε
τοπικό επίπεδο. Η οικονομική κρί-
ση «μαστιγώνει» μεγάλες μερίδες
της τουρκικής κοινωνίας, και οι
δήμοι του ΑΚΡ εμπλέκονται σε
μεγάλα σκάνδαλα διαφθοράς.
Στις 31 Μαρτίου, ο Τούρκος πολί-
της θα πάει στις κάλπες, λαμβά-
νοντας υπόψη του αυτές τις πραγ-
ματικότητες. Με μπούσουλα το
προαναφερόμενο σκεπτικό, το
Ρεπουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα
(ΡΛΚ) αυτήν την περίοδο συνομι-
λεί με τις ηγεσίες του Καλού Κόμ-
ματος (ΚΛ) και του Κόμματος Ευ-
τυχίας (ΚΕ) για τη δημιουργία μιας
νέας εκλογικής συμμαχίας. Το
ΡΛΚ είχε συνεργαστεί με αυτά τα
δύο κόμματα και στις πρόσφατες
βουλευτικές και προεδρικές

εκλογές. Τα μέχρι στιγμής δεδο-
μένα δείχνουν οι συνομιλίες των
τριών κομμάτων συνεχίζονται σε
θετικό κλίμα. Την ίδια στιγμή, το
ΡΛΚ δεν κλείνει την πόρτα στο
Δημοκρατικό Κόμμα των Λαών
(ΔΚΛ), το οποίο υποστηρίζουν κυ-
ρίως οι Κούρδοι και οι αριστερές
δυνάμεις της Τουρκίας. Το δε ΔΚΛ
προετοιμάζεται για τις δημοτικές
εκλογές, αντιμετωπίζοντας τις
πιέσεις και τα κύματα συλλήψεων
του κρατικού μηχανισμού, κάτω
από άδοξες συνθήκες. Παρά τις
μεγάλες προκλήσεις, σε συνερ-
γασία με δυνάμεις και συνιστώ-
σες της τουρκικής Αριστεράς, το
ΔΚΛ ευελπιστεί για ένα θετικό
αποτέλεσμα στις νοτιοανατολικές
κουρδικές επαρχίες και στα δυτι-
κά αστικά κέντρα, όπου οι Κούρ-
δοι και η Αριστερά διατηρούν
εκλογική βάση.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Διαστάσεις που ξεπερνούν το πα-
ραδοσιακό πλαίσιο επιχειρηματο-
λογίας προσλαμβάνει η διαφωνία,
που καταγράφεται μεταξύ Προεδρι-
κού και ΑΚΕΛ στο θέμα συνέχισης
των προσπαθειών προς επίλυση
του Κυπριακού. Η Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου σε μια προσπάθεια άσκησης
πιέσεων προς τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, επιχείρησε να βάλει στο
τραπέζι ευρύτερα γεωστρατηγικά
ζητήματα που άπτονται των σχέ-
σεων της Κυπριακής Δημοκρατίας
με άλλα κράτη της περιοχής. Προ-
σπάθεια που έχει να κάνει, αφενός
με τον προσανατολισμό της κυ-

πριακής διπλωματίας στο δόγμα
«Ανήκομεν εις την Δύσιν» και αφε-
τέρου με το πλέγμα των περιφερει-
ακών συνεργασιών που έχουν οι-
κοδομηθεί από το 2014 και εντεύθεν.
Η κίνηση του γενικού γραμματέα
του ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού να
εντοπίσει από «αέρος», ισραηλινό
δάκτυλο πίσω από την αλλαγή στά-
σης του Νίκου Αναστασιάδη στο
Κυπριακό, ουσιαστικά αποσκοπούσε
στην αποδόμηση της στροφής που
επιχειρείται στην εξωτερική πολι-
τική στη περιοχή και ευρύτερα. Ο
Άντρος Κυπριανού φιλοξενούμενος
της πρωινής εκπομπής του Πολίτη,
ούτε λίγο ούτε πολύ απέδωσε την
αλλαγή στάσης του Προέδρου της
Δημοκρατίας, στην επιρροή που
ασκεί πάνω του ο πρωθυπουργός

του Ισραήλ Βενιαμίν Νετανιάχου:
«Ακούγονται πολλά για τον ρόλο
του κ. Νετανιάχου σε ό,τι αφορά
τη διαφοροποίηση της προσέγγισης
του Προέδρου της Δημοκρατίας
στο Κυπριακό» είπε επί λέξει ο ηγέ-
της του ΑΚΕΛ. Όσοι, ωστόσο, μπο-
ρούν να διαβάσουν πίσω από τις
γραμμές πολιτικών δηλώσεων, δεν
ήταν δύσκολο να αντιληφθούν ότι
θεωρούσε ο ηγέτης της Αριστεράς
πως οι ενστάσεις Αναστασιάδη στη
διαδικασία λύσης του Κυπριακού
που έχουν ενταθεί εσχάτως, λαμ-
βάνουν σοβαρά υπόψη ανησυχίες
του Ισραήλ, ότι με μια λύση η Τουρ-
κία θα μείνει οριστικά στην Κύπρο
και συνεπώς θα έχει χέρι στην ανα-
τολική Μεσόγειο με ότι αυτό συ-
νεπάγεται. 

Οι προσωπικές σχέσεις
Με εξαίρεση τις αναφορές του

γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επη-
ρεάζεται αρνητικά από τον Ισραη-
λινό πρωθυπουργό στο Κυπριακό,
το ό,τι οι σχέσεις των δύο ηγετών
επεκτείνονται και σε προσωπικό
επίπεδο είναι γνωστό από τα πρώτα
βήματα της τριμερούς συνεργασίας
Κύπρου – Ισραήλ – Ελλάδας. Οι δύο
ηγέτες με κάθε ευκαιρία έβγαζαν
προς τα έξω το καλό κλίμα των σχέ-
σεων και σε προσωπικό επίπεδο.
Του λόγου το αληθές επιβεβαιώνε-
ται και από ένα πρόσφατο περι-
στατικό που διαδραματίστηκε στη
θαλάσσια περιοχή μεταξύ Κύπρου
και Καστελόριζου. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» ο πρωθυπουρ-
γός της Ελλάδας Αλέξης Τσίπρας,
για κάποιους άλλους ο τότε υπουρ-
γός Εξωτερικών Νίκος Κοτζιάς, ζή-
τησαν από τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας να μεσολαβήσει προς
τον Ισραηλινό πρωθυπουργό προ-
κειμένου να εκτονωθεί η έκρυθμη
κατάσταση που είχε δημιουργηθεί
στο πλαίσιο ενός επεισοδίου με
την Τουρκία.

Οι διμερείς σχέσεις
Εξετάζοντας κάποιος τις σχέσεις

Κύπρου – Ισραήλ τα τελευταία

τέσσερα χρόνια καταλήγει στο
ασφαλές συμπέρασμα πως σε δι-
μερές επίπεδο ο άξονας Λευκωσίας
– Τελ Αβίβ είναι ισχυρότερος απ’
ό,τι σε τριμερές επίπεδο. Με εφαλ-
τήριο το πλέγμα των περιφερει-
ακών συνεργασιών οι δυο χώρες
πλησίασαν περισσότερο η μια την
άλλη σε ζωτικής σημασίας θέματα,
όπως της αμυντικής συνεργασίας
αλλά και τα ενεργειακά. Οι βάσεις
για το νέο «δόγμα» στις κυπρο-ισ-
ραηλινές σχέσεις τέθηκαν την πε-
ρίοδο διακυβέρνησης Τάσσου Πα-
παδόπουλου με τον Τάσο Τζιωνή,
στενό συνεργάτη του τότε Προ-
έδρου της Δημοκρατίας και μετέ-
πειτα πρέσβη της Κύπρου στο Τελ
Αβίβ, να ενισχύει τις γέφυρες συ-
νεργασίας. Πολιτική που ακολού-
θησε ο επόμενος Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Δημήτρης Χριστό-
φιας αλλά και ο διάδοχός του, Νίκος
Αναστασιάδης. Με ξεκάθαρο τον
διπλωματικό προσανατολισμό της
Λευκωσίας, από την εποχή που

στο Υπουργείο Εξωτερικών βρι-
σκόταν ο Ιωάννης Κασουλίδης, οι
δύο χώρες ενίσχυσαν την συνερ-
γασίας τους διατηρώντας, όμως,
τις ευαισθησίες τους σε περιφε-
ρειακά θέματα.

Στα βαθιά
Διπλωματικές πηγές με τις οποίες

μίλησε η «Κ» υποστηρίζουν πως η
εποχή που η αμοιβαιότητα απου-
σίαζε από τις σχέσεις των δύο χω-
ρών έχει παρέλθει. Ο άξονας που
έχει δημιουργηθεί περιγράφεται
ως ισχυρός ακόμα και στην περί-
πτωση που υπάρξει εξομάλυνση
στις τεταμένες σχέσεις του Τελ
Αβίβ με την Άγκυρα. Στη Λευκωσία
δεν αποκλείουν μια τέτοια εξέλιξη
πλην όμως χρονικά την προσδιο-
ρίζουν στη μετά Ερντογάν εποχή.
Έως τότε εκτιμάται πως το ρήγμα
που έχει προκληθεί μεταξύ Ισραήλ
και Τουρκίας είναι δύσκολο να γε-
φυρωθεί με τα σημερινά πρόσωπα
στο τιμόνι των δύο χωρών.

Ο Νετανιάχου
μπλοκάρει 
την Τουρκία 
στην ΑΟΖ
Ο άξονας Λευκωσίας - Τελ Αβίβ και 
η ισχύς των διαπροσωπικών σχέσεων

Οι στενές σχέσεις με το Ισραήλ,
αλλά και η στήριξη από πλευράς
ΗΠΑ θεωρούνται σημαντικοί πα-
ράγοντες εξομάλυνσης της τετα-
μένης κατάστασης που κατά και-
ρούς προσπαθεί να δημιουργήσει
η Άγκυρα στην ευρύτερη περιοχή.
Κάτι που φαίνεται να επέδρασε θε-
τικά και στην περίπτωση εργασιών
σε τεμάχια της ΑΟΖ. Με εξαίρεση
το ερευνητικό σκάφος «Μπαρμπα-
ρός» το οποίο συνεχίζει να κινείται
στα όρια της κυπριακής ΑΟΖ, στο
ύψος του τεμαχίου 4 και των ορίων
δικαιοδοσίας της Ελλάδας, η τουρ-
κική παρουσία περιορίζεται στα
σκάφη που το συνοδεύουν. Πέριξ
του τεμαχίου 10 επικρατεί ηρεμία,
σημείωναν στην «Κ» αρμόδιες πη-
γές ενώ σε απόσταση 30 ναυτικών
μιλίων από το σημείο της γεώτρη-
σης δεν έχει παρατηρηθεί παρουσία
ή κίνηση μέσων. Στην παρούσα
φάση αν υπάρχει κάτι που απα-
σχολεί Λευκωσία και Αθήνα είναι
οι διπλωματικές κινήσεις που γί-
νονται από την Άγκυρα για το κα-
θεστώς των ΑΟΖ της περιοχής.
Όπως και στην περίπτωση της Κρή-
της οι παράνομες διεκδικήσεις επε-
κτείνονται έως την Κύπρο. Κατά
προκλητικό τρόπο η Τουρκία θε-
ωρεί πως το κοίτασμα «Αφροδίτη»
είναι εντός της ισραηλινής ΑΟΖ,
ενώ τα τεμάχια 10, 6 και 11 ανήκουν

στην ΑΟΖ της Αιγύπτου. Απέναντι
στα όσα προβάλλει ότι διεκδικεί η
Τουρκία η κυπριακή πλευρά βάζει
στο τραπέζι την ανάγκη οριοθέ-
τησης με κάποιο τρόπο των ΑΟΖ
της Κυπριακής Δημοκρατίας με
την Τουρκία.

Επί της ΑΟΖ
Η οριοθέτηση ΑΟΖ των δύο χω-

ρών αναμφίβολα θα συνέβαλε τα
μέγιστα στην αγαστή συνεργασία
επί της θαλάσσης, η οποία έχει τις
προοπτικές να επεκταθεί και στο
εμπορικό κομμάτι των κοιτασμάτων
Φ.Α. Προοπτική που θα πάρει σάρκα
και οστά εφόσον εκλείψει και η τε-
λευταία εκκρεμότητα που υπάρχει
και που δεν είναι άλλη από τη συμ-
φωνία για τα κοιτάσματα στην
μέση γραμμή των δύο ΑΟΖ. Με τη
ερευνητική δραστηριότητα στο τε-
μάχιο 10 να συνεχίζεται απρόσκο-

πτα και χωρίς εμπόδια η Λευκωσία
θα στρέψει την προσοχή της και
σε άλλα ανοιχτά ζητήματα που
αφορούν την ενεργειακή πολιτική
της. Το τελευταίο σαρανταήμερο
του 2018 θεωρείται σημαντική πε-
ρίοδος που αναλόγως των εξελίξεων
θα συμπληρώσουν το θετικό πρό-
σημο που υπάρχει στα ενεργειακά
ή στη χειρότερη των περιπτώσεων
θα κρατήσουν σε εκκρεμότητα ζη-
τήματα, όπως το εμπορικό σκέλος
του κοιτάσματος «Αφροδίτη» ή των
διαβουλεύσεων με το Ισραήλ για
τη συνεκμετάλλευση κοιτασμάτων
στα όρια των ΑΟΖ των δύο χωρών.
Και τα δύο θέματα, όπως γίνεται
αντιληπτό, συνδέονται με την κο-
ρυφαία στιγμή η Κύπρος να κατα-
στεί παραγωγός χώρα Φ.Α. Στο κομ-
μάτι του κοιτάσματος «Αφροδίτη»
υπάρχει σε εκκρεμότητα και το
επίσημο αίτημα της κοινοπραξίας
για διαφοροποίηση του συμβολαίου
εκμετάλλευσης με αλλαγή των πο-
σοστών που αφορούν τα δικαιώ-
ματα επί του κοιτάσματος. Οι δια-
βουλεύσεις που διεξάγονται πι-
στεύεται ότι θα έχουν σύντομα
αποτέλεσμα, εξέλιξη που θα συνο-
δευτεί με επίσημες ανακοινώσεις
για εμπορικές συμφωνίες.

Και αν στην περίπτωση με το
αίτημα της κοινοπραξίας η εκκρε-
μότητα λειτουργεί ως τροχοπέδη,

στο εμπορικό κομμάτι του «Αφρο-
δίτη» δεν φαίνεται να συμβαίνει
το ίδιο με την ισραηλινή «σφήνα»
από το 2010. Η απουσία συμφωνίας
Κύπρου-Ισραήλ για κοιτάσματα
υδρογονανθράκων στη μέση γραμ-
μή ΑΟΖ των δύο χωρών δεν επε-
νεργεί αρνητικά για τη Λευκωσία.
Την ώρα που οι διαπραγματεύσεις
ανάμεσα στις δύο πλευρές συνε-
χίζονται πηγές στην κυπριακή
πρωτεύουσα ξεκαθαρίζουν πως
το εμπορικό κομμάτι εκμετάλλευ-
σης του «Αφροδίτη» θα προχωρή-
σει ανεξαρτήτως εξελίξεων. Η δια-
φορά που υπάρχει και αποτρέπει
την επίτευξη συμφωνίας εντοπί-
ζεται στον τρόπο υπολογισμού
της ποσότητας του κοιτάσματος
που λέγεται ότι εισχωρεί στην
ΑΟΖ του Ισραήλ. Η κυπριακή πλευ-
ρά κινείται στη λογική των ανα-
κτήσιμων ποσοτήτων, ενώ η ισ-
ραηλινή των συνολικών ανεξάρ-
τητα εάν αυτές μπορούν να ανα-
κτηθούν. Διαφορά που δεν επι-
τρέπει τη συμφωνία στο ποσοστό
δικαιωμάτων του Ισραήλ επί του
κοιτάσματος «Αφροδίτη». Στη Λευ-
κωσία αυτό το οποίο λέγεται είναι
ότι δεν μπορεί να τίθεται βέτο στη
συνολική ανάπτυξη του κοιτάσμα-
τος χωρίς να παραγνωρίζονται
ταυτόχρονα τα όποια δικαιώματα
της ισραηλινής πλευράς.

Ο παράγοντας Aγκυρα και η σφήνα του Ισραήλ 
<<<<<<<

Η απουσία συμφωνίας
Κύπρου-Ισραήλ 
για κοιτάσματα υδρογο-
νανθράκων στη μέση
γραμμή ΑΟΖ των δύο 
χωρών δεν επενεργεί αρ-
νητικά για τη Λευκωσία.

Στην παρούσα φάση αν υπάρχει κάτι που απασχολεί Λευκωσία και Αθήνα εί-
ναι, όχι οι κινήσεις τουρκικών σκαφών στη θαλάσσια περιοχή μας, αλλά οι δι-
πλωματικές κινήσεις της Άγκυρας για το καθεστώς των ΑΟΖ της περιοχής.

<<<<<<<

Οι ενστάσεις Αναστασιά-
δη στη διαδικασία λύσης
του Κυπριακού λαμβά-
νουν σοβαρά υπόψη
ανησυχίες του Ισραήλ,
ότι με μια λύση η Τουρ-
κία θα μείνει οριστικά
στην Κύπρο και συνεπώς
θα έχει χέρι στην 
ανατολική Μεσόγειο. 

Εσχάτως ο Νίκος Αναστασιάδης, μετά από τηλεφώνημα της Αθήνας, επικοινώνησε με τον Βενιαμίν Νετανιάχου ώστε να παρέμβει στην Ουάσιγκτον προς εξο-
μάλυνση περιστατικού μεταξύ Ελλάδας-Τουρκίας στη θαλάσσια περιοχή μεταξύ Κύπρου και Καστελόριζου. Όλα πήγαν κατ’ ευχή. 

H αμυντική συνεργασία 
Eνας από τους βασικούς πυλώνες προσέγγισης των δύο χωρών είναι ο
τομέας της άμυνας. Εδώ οι συμφωνίες που έχουν υπογραφεί άνοιξαν
τις πόρτες τις ισραηλινής πολεμικής βιομηχανίας στην Εθνική Φρουρά
με την απόκτηση του πρώτου πλοίου ανοικτής θαλάσσης, «Αρχιπλοίαρ-
χος Ανδρέας Ιωαννίδης» μέσω διακρατικής συμφωνίας. Στην πλευρά
του Ισραήλ η Εθνική Φρουρά βρήκε διέξοδο για την προμήθεια στρα-
τιωτικού εξοπλισμού, φορητού αλλά και σκαφών για ειδικές αποστο-
λές. Το πιο βασικό όμως κομμάτι αφορά τη συνεργασία και εκπαίδευση
του στρατιωτικού προσωπικού σε Κύπρο και Ισραήλ. Μια συνεργασία
που ξεκινά από την ξηρά και επεκτείνεται στη θάλασσα. Επί της θαλάσ-
σης η εκπαίδευση επικεντρώνεται κυρίως σε θέματα ενεργειακής
ασφάλειας, με τη διεξαγωγή ασκήσεων ευρείας κλίμακας σε πλατφόρ-
μες εξόρυξης υδρογονανθράκων. Σε ετήσια βάση, η άσκηση «Νέμεσις»
χαρακτηρίζεται από στρατιωτικούς ως το ισχυρότερο τεστ για το προ-
σωπικό που λαμβάνει μέρος σε αυτή. Με τις συμφωνίες που υπογρά-
φηκαν, τα ισραηλινά πολεμικά αεροσκάφη απέκτησαν χώρο εξάσκησης
αλλά και διόδου προς το Αιγαίο για ασκήσεις με τις ελληνικές στρατιω-
τικές δυνάμεις. Η βάση στην Πάφο χρησιμοποιείται και από την ισραη-
λινή αεροπορία για ασκήσεις «Touch and Go». Η ισραηλινή πλευρά ως
αντιστάθμισμα των διευκολύνσεων που της έχουν παραχωρηθεί, στηρί-
ζει ποικιλοτρόπως τις κυπριακές δυνάμεις σε άλλους ζωτικούς τομείς,
όπως των πληροφοριών και τις αντιμετώπισης ασύμμετρων απειλών.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Η τελική ευθεία...

Π ολλή συζήτηση γίνεται για
τους όρους αναφοράς στο Κυ-
πριακό. Ο καθένας κάνει τη

δική του ανάγνωση και δίνει τις δικές
του ερμηνείες. Σημασία, όμως, δεν
έχουν οι ερμηνείες που γίνονται στο
εσωτερικό. Σημασία έχει τι λέει και
τι θέλει ο γ.γ. του ΟΗΕ. Πώς προέκυ-
ψαν οι όροι αναφοράς και τι επιδιώκει
ο γ.γ. του ΟΗΕ με αυτούς;

Οι όροι αναφοράς προέκυψαν
σαν αποτέλεσμα της αποτυχίας των
ηγετών των δύο κοινοτήτων να πεί-
σουν τον Αντόνιο Γκουτιέρες ότι
διαθέτουν την πολιτική βούληση να
συνεχίσουν τις διαπραγματεύσεις
με τις προϋποθέσεις που θέτει ο γ.γ.
του ΟΗΕ. Ότι, δηλαδή οι διαπραγ-
ματεύσεις θα συνεχιστούν από το
σημείο που διακόπηκαν στη βάση
του πλαισίου του γ.γ., διαφυλάσσον-
τας και αξιοποιώντας τις συγκλίσεις
που επιτεύχθηκαν από το 2008 και
εντεύθεν. Καθ’ όλη τη διάρκεια της

περιόδου περισυλλογής που παρα-
χώρησε ο γ.γ. και οι δύο ηγέτες, ενώ
δήλωναν ετοιμότητα για επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων, έθεταν τους
δικούς τους όρους. Επιπρόσθετα, σε
διάφορα ζητήματα διαπιστώθηκε
ότι είχαν διαφορετική προσέγγιση
και ερμηνεία. Γι’ αυτό και ο επικε-
φαλής του διεθνούς οργανισμού δεν
πείστηκε να αναλάβει μια νέα πρω-
τοβουλία. Παρά ταύτα ο κ. Γκουτιέρες
αποφάσισε να συντηρήσει την ευ-
καιρία παραχωρώντας λίγο ακόμα
χρόνο στις δύο πλευρές, οι οποίες
τώρα καλούνται να ξεκαθαρίσουν
τη θέση τους στις προϋποθέσεις που
θέτει. Γι’ αυτό και ζήτησε να συμ-
φωνηθούν οι όροι αναφοράς. 

Πρώτα απ’ όλα ο γ.γ. ζητάει από
τις δύο πλευρές να ξεκαθαρίσουν
τη θέση τους για τη βάση λύσης του
Κυπριακού. Θέλει να ξέρει αν συνε-
χίζουν να υιοθετούν τη δικοινοτική,
διζωνική ομοσπονδία ή αν προκρί-

νουν κάποια άλλη βάση λύσης. Αυτό
προέκυψε ως αποτέλεσμα της συ-
ζήτησης και της παραφιλολογίας
που αναπτύχθηκε περί λύσης συνο-
μοσπονδίας και δύο κρατών.

Επειδή και οι δύο πλευρές «άνοι-
ξαν» συγκλίσεις ο γ.γ. τους ζητάει
να τις καταγράψουν και να ξεκαθα-
ρίσουν τη θέση τους πάνω σ’ αυτές.
Ξεκαθάρισμα των θέσεων ζητάει και
για το πλαίσιό του, ώστε και οι δύο
πλευρές να μοιράζονται την ίδια αν-
τίληψη. Ο γ.γ. θέλει να συζητηθούν
οι όποιες νέες ιδέες έχουν οι δύο
πλευρές με την αίσθηση όμως του
επείγοντος. Έτσι κι αλλιώς ο γ.γ. θε-
ωρεί ότι πλέον η διαδικασία της δια-
πραγμάτευσης δεν μπορεί να πάρει
σε βάθος χρόνου. Είναι πεποίθησή
του –το καταγράφει άλλωστε στην
τελευταία του Έκθεση– ότι ενόψει
υπάρχουν γεγονότα που άμεσα θα
επηρεάσουν το κλίμα και τις προ-
οπτικές της λύσης. Στη δική του αν-

τίληψη οι εξελίξεις στα ενεργειακά,
καθώς και το θέμα της ανανέωσης
της θητείας της ειρηνευτικής δύνα-
μης στην Κύπρο, θα επηρεάσουν
καταλυτικά τις προοπτικές της λύσης.
Είναι γι’ αυτό που ο γ.γ. επιθυμεί να
ξεκαθαριστεί και το θέμα της διαδι-
κασίας. Είναι γνωστό ότι ο γ.γ. προ-
κρίνει διαδικασία τύπου Κραν Μον-
τάνα, η οποία προνοεί για παράλληλη
συζήτηση των θεμάτων της εσωτε-
ρικής και της διεθνούς πτυχής του
Κυπριακού, γεγονός που εκ των πραγ-
μάτων καθιστά τη διαπραγμάτευση
μικρής διάρκειας. Η περίοδος για το
Κυπριακό είναι πολύ κρίσιμη. Αν οι
προσπάθειες επανέναρξης των δια-
πραγματεύσεων δεν τελεσφορήσουν
και καταλήξουν σε ναυάγιο η επό-
μενη μέρα θα είναι διαφορετική απ’
ό,τι σε προηγούμενες παρόμοιες πε-
ριπτώσεις. Όσο ποτέ άλλοτε είναι
πιθανόν η διχοτόμηση να παγιωθεί
και, ανεξαρτήτως της μορφής που

αυτή λάβει, οι κίνδυνοι θα είναι με-
γάλοι. Παρά τις μεγάλες δυσκολίες
και τα προβλήματα η προοπτική της
λύσης υπάρχει και τροφοδοτείται
από όλα όσα επιτεύχθηκαν στις δια-
πραγματεύσεις από το 2008 και εν-
τεύθεν. Ο δρόμος που έχει διανυθεί
από τότε είναι μεγάλος. Στην ουσία
έχει απομείνει η τελική ευθεία.

Αυτή την τελική ευθεία επιβάλ-
λεται οι δύο ηγέτες να τη βαδίσουν.
Επιβάλλεται να επικεντρωθούν στην
επίτευξη συμφωνίας στους όρους
αναφοράς που θα επιτρέψει τη συ-
νέχιση των διαπραγματεύσεων. Στο
διαπραγματευτικό τραπέζι οι δύο
ηγέτες θα κληθούν να πάρουν ιστο-
ρικές αποφάσεις. Αν τις πάρουν και
αν η Τουρκία αποφασίσει και αυτή
να συνεργαστεί τότε η λύση μπορεί
να επιτευχθεί. 

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευτής
και εκπρόσωπος Τύπου του ΑΚΕΛ.

Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας νιώθει ότι
τυγχάνει της πλήρους στήριξης τόσο της
ηγεσίας του Δημοκρατικού Συναγερμού
όσο και του κόσμου του, λέει στην «Κ» ο
διευθυντής του Γραφείου Τύπου του Προ-
έδρου Βίκτωρας Παπαδόπουλος. Τονίζει,
επίσης, πως δεν υπάρχουν δύο γραμμές
με τον ΔΗΣΥ στο Κυπριακό, πως το ΑΚΕΛ
ίσως για λόγους μικροπολιτικής επιτίθεται
στον Αναστασιάδη και ότι ανυπόστατοι
ισχυρισμοί τα περί επηρεασμού του Νίκου
Αναστασιάδη από τονΠρόεδρο του Ισραήλ
Μπέντζαμιν Νετανιάχου για το Κυπριακό. 

–Μόλις πρόσφατα, κατά την ομιλία
του στην εκδήλωση για τα 10 χρόνια
της «Κ», ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
κατέγραψε μια σειρά από υπαναχω-
ρήσεις της άλλης πλευράς. Αυτό θεω-
ρήθηκε ως μήνυμα με πολλούς απο-
δέκτες, και στο εσωτερικό. Είναι έτσι; 

–Όντως κατά τη διάρκεια των συνο-
μιλιών και μέχρι το Κραν Μοντάνα, παρόλο
που καταγράφηκαν πολλές συγκλίσεις σε
σημαντικά θέματα, προς τα τελευταία
στάδια των διαπραγματεύσεων η τ/κ πλευ-
ρά συνεχώς υπαναχωρούσε. Σε σειρά ζω-
τικών θεμάτων, όπως τις ανέφερε και ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Παραδείγ-
ματος χάρη, υπαναχώρησαν στη σύγκλιση
για τις τρεις βασικές ελευθερίες, ζητώντας
οροφή εγκατάστασης, στη σύγκλιση για
την αποτελεσματική συμμετοχή, αλλά
και σε άλλα θέματα. Θα θυμάστε πως ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας έκανε μια
πρόταση για κοινή συνέντευξη Τύπου
των δύο ηγετών, ώστε να επιβεβαιώσουν
συγκλίσεις για να δεσμευτούν απέναντι
στο κυπριακό λαό. Δεν έγινε αποδεχτή.
Επίσης, η τ/κ πλευρά δεν αποδέχτηκε την
καταγραφή συγκλίσεων και ο λόγος ήταν
για να μη δεσμευτούν. Σε όλα αυτά ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας έβρισκε τρόπους
να ξεπερνά τα αδιέξοδα ώστε να προχωρά
η διαδικασία. 
–Ωστόσο, κατηγορείται έντονα για κω-
λυσιεργία…

–Κανένας δεν μπορεί να τον κατηγο-
ρήσει για κωλυσιεργία ή ότι δεν διαπραγ-
ματεύτηκε με πραγματική βούληση. Μά-
λιστα, έξι μήνες πριν από τις εκλογές,
είναι με δικές του ενέργειες, μετά και την
τριμερή συνάντηση στη Νέα Υόρκη, που
δημιουργήθηκαν οι προϋποθέσεις για τη
Διάσκεψη για την Κύπρο στο Κραν Μον-
τάνα. Και εκεί, όταν ο γ.γ. κατέθεσε το
γνωστό πλαίσιό του, είναι ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας ο μόνος που προχώρησε
και κατέθεσε συγκεκριμένες προτάσεις
επί αυτού του πλαισίου, γεγονός που είχε
χαιρετίσει τότε και ο γ.γ. του ΑΚΕΛ. Δυ-
στυχώς, η όλη διαδικασία προσέκρουσε
στην αδιαλλαξία της Τουρκίας. 
–Το γεγονός όμως ότι τώρα και εσείς
αλλά και ο Πρόεδρος μιλάτε για εκείνο
το διάστημα, σημαίνει ότι δεν έχετε
πείσει; 

–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έπεισε
την πλειοψηφία του κυπριακού λαού. Πα-
ραμένει μια μικρή μερίδα και κυρίως από
την αντιπολίτευση, όπως εκφράζεται από
το ΑΚΕΛ, η οποία αμφισβητεί συνεχώς
τις προθέσεις του Προέδρου αλλά και τα
πραγματικά γεγονότα του Κραν Μοντάνα.

Αυτό είναι και άδικο και αντιπαραγωγικό,
και δημιουργεί ρήγματα στο εσωτερικό
μέτωπο σε μια κρίσιμη, μάλιστα, στιγμή
για το εθνικό μας θέμα. 
–Πώς μπορεί η κριτική αυτή να είναι
αντιπαραγωγική, αφού η αντιπολίτευση
ήταν εκεί, παρούσα; 

–Αν καταλογίζεις στον Πρόεδρο συνε-
χώς γεγονότα και ενέργειες που δεν έχουν
γίνει, και συνεπώς την ευθύνη του αδιε-
ξόδου, τότε αυτό έχει αντίκτυπο στη δια-
δικασία. 
–Τι συνέπειες μπορεί να έχει; 

–Πρώτα-πρώτα απαλλάσσεις την Τουρ-
κία από τις ευθύνες της και έπειτα στέλνεις
το λανθασμένο μήνυμα στο εξωτερικό
ότι ευθύνεται η ε/κ πλευρά για την όποια
αποτυχημένη κατάληξη στο Κραν Μον-
τάνα, κάτι φυσικά που πόρρω απέχει από
την πραγματικότητα. 
–Πιστεύετε ότι ασχολείται πραγματικά
η Τουρκία με το εσωτερικό, πολιτικό
μέτωπο της Κύπρου; 

–Όταν δίδεται, έστω και ακούσια από
κάποιους, στην Τουρκία ακόμα και η πα-
ραμικρή δυνατότητα να εκμεταλλευτεί
το οτιδήποτε γνωρίζουμε και από την
ιστορία ότι αυτό θα πράξει. Πιστεύω, επί-
σης, ότι τα μηνύματα που στέλνουμε στη
διεθνή κοινότητα είναι στρεβλωτικά, αφού
υπάρχουν φωνές που καταλογίζουν αδίκως
την ευθύνη στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, την ώρα, μάλιστα, που ο Πρόεδρος
προσπαθεί να εξασφαλίσει στηρίγματα
ως προς την κάμψη της τουρκικής αδιαλ-
λαξίας. 
–Γιατί όμως καταφέρεστε τόσο εναν-
τίον του ΑΚΕΛ που έχει ομολογουμένως
στηρίξει έντονα τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη; 

–Και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατ’
επανάληψη έχει ευχαριστήσει για τη
στάση του το ΑΚΕΛ. Όμως, λόγοι, πιθανόν
μικροκομματικοί, οδήγησαν, δυστυχώς,
την ηγεσία του ΑΚΕΛ εσχάτως να προ-

βαίνει διαρκώς σε επιθέσεις κατά του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας και να του αποδίδει
προθέσεις που και άδικες είναι και αβά-
σιμες. 

Δεν υπάρχουν δύο γραμμές 
–Υπάρχουν δύο γραμμές ανάμεσα στον
ΔΗΣΥ και στο Προεδρικό για το Κυ-
πριακό; 

–Όχι, και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
νιώθει ότι τυγχάνει της πλήρους στήριξης
τόσο της ηγεσίας του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού όσο και του κόσμου του. Ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, ωστόσο, πάντοτε
αποδέχεται και τυχόν επιμέρους διαφο-
ρετικές απόψεις. Η συνεργασία πάντως
με τον ΔΗΣΥ είναι αγαστή σε όλα τα επί-
πεδα. 
–Περιμένουμε την κ. Λουτ και έχουμε
μπροστά μας τους όρους αναφοράς.
Τι αναμένετε εσείς; 

–Όλες οι ενέργειες του Προέδρου της
Δημοκρατίας, αλλά και οι προσδοκίες του
– και γι’ αυτό θα πράξει ό,τι περνά από
το χέρι του – είναι για να πετύχει η κα
Λουτ στην αποστολή της. Θέλω να υπεν-
θυμίσω στους δύσπιστους και στους επι-
κριτές του Προέδρου ότι είναι οι προσω-

πικές παρασκηνιακές ενέργειες του Νίκου
Αναστασιάδη που οδήγησαν τον γ.γ. των
Η.Ε. να διορίσει ειδική απεσταλμένη του
για το Κυπριακό ώστε να διερευνήσει τις
προοπτικές για επανέναρξη των συνομι-
λιών. Να υπενθυμίσω μόνο ότι η Τουρκία
πρόβαλε ενστάσεις για να καθυστερήσει
την εξέλιξη αυτή όταν ο γ.γ. είχε εισηγηθεί
τον διορισμό προσωπικότητας από τη
Γαλλία, κάτι που απορρίφθηκε από την
Άγκυρα.
–Κατηγορήθηκε επίσης ο Πρόεδρος
ότι εγκατέλειψε τη διζωνική, δικοινο-
τική ομοσπονδία… 

–Και τα γεγονότα διαψεύδουν όσους
ισχυρίζονται κάτι τέτοιο, αφού ο γ.γ. των
Η.Ε. επαναβεβαίωσε στην τελευταία έκ-
θεσή του τη ΔΔΟ ως την επιδιωκόμενη
λύση και μάλιστα εντός του πλαισίου που
ο ίδιος κατέθεσε στο Κραν Μοντάνα. Ο
γ.γ. υιοθέτησε ταυτόχρονα την ισχυρή
πεποίθηση του Προέδρου της Δημοκρατίας
για την ανάγκη να υπάρξει καλή προετοι-
μασία για μια νέα προσπάθεια. Επίσης,
είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας που
μαζί με τον κ. Ακιντζί κατά την τελευταία
συνάντησή τους επαναβεβαίωσαν ότι η
επιδιωκόμενη λύση είναι η ΔΔΟ. Να υπεν-
θυμίσω ακόμη ότι μετά τις συναντήσεις
του Προέδρου της Δημοκρατίας στη Νέα
Υόρκη με τα πέντε Μόνιμα Μέλη του Σ.Α.,
το Σώμα, λίγο πριν από την άφιξη της κας
Λουτ στην Κύπρο επαναβεβαίωσε την
προσήλωσή του στη λύση ΔΔΟ. Άρα, ό,τι
άλλο λέγεται – να μου επιτρέψετε να πω
– είναι εντελώς αβάσιμο. Στην πολιτική
όλοι κρίνονται από τα πραγματικά γεγο-
νότα και εκ του αποτελέσματος και όχι
στη βάση «κουβέντας του καφενέ». 
–Δεν μπορεί να είναι «κουβέντα του
καφενέ» το ότι από τη μία δεν έχουμε
την πολυτέλεια αποτυχίας και αν απο-
τύχουμε να συζητάμε για άλλα πλαίσια
λύσης. Το ένα φέρνει το άλλο.

–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ουδέ-
ποτε έθεσε άλλο πλαίσιο λύσης. Ούτε επί-
σημα ούτε ανεπίσημα. Αυτό αποδεικνύεται
από τα ίδια τα γεγονότα του τελευταίου
διαστήματος, όπως σας τα περιέγραψα. 
–Άρα δεν έχει επικοινωνήσει κανένα
άλλο πλαίσιο λύσης, Συνομοσπονδία
ας πούμε, ούτε σε πολιτικούς αρχηγούς
ούτε σε κανέναν άλλο. 

–Δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο. 
–Η κοινωνία αντιλαμβάνεται τι θέλει
να πει ο Πρόεδρος με την αποκεντρω-
μένη Ομοσπονδία; 

–Βεβαίως αντιλαμβάνεται. Να μην τους
υποτιμούμε τους πολίτες, οι οποίοι είναι
πιο μπροστά από τους πολιτικούς. Ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας εξήγησε πως μετά
την υπαναχώρηση της τουρκικής πλευράς
και την ισχυρή αξίωσή της να υπάρχει
είτε ίση συμμετοχή είτε θετική ψήφος σε
όλα τα επίπεδα της ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης παρουσιάζεται ζήτημα λειτουρ-
γικότητας της λύσης. Προκειμένου, λοιπόν,
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να αποφύγει
την πιθανότητα να προκληθεί αδιέξοδο,
όταν και εφόσον αρχίσουν οι συνομιλίες,
έθεσε την ιδέα, ως τροφή για σκέψη, για
αποκέντρωση εξουσιών και αρμοδιοτήτων.
Το θέμα της αποτελεσματικής συμμετοχής,
υπενθυμίζω, αποτελεί μέρος του πλαισίου
Γκουτιέρες βάσει του οποίου θα κληθούμε
να διαπραγματευτούμε. 

Ο ΒΙΚΤΩΡΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Άδικη η κριτική κατά του Προέδρου
Ο Νίκος Αναστασιάδης ουδέποτε έθεσε άλλο πλαίσιο λύσης, λέει στην «Κ» ο διευθυντής του γραφείου Τύπου

Λόγοι, πιθανόν μικροκομματικοί, οδήγησαν δυστυχώς την ηγεσία του ΑΚΕΛ εσχάτως να
προβαίνει διαρκώς σε επιθέσεις κατά του Προέδρου της Δημοκρατίας.

Η.Ε.-Ε.Ε. παρέχουν
επαρκές πλαίσιο
για την ασφάλεια
–Ο καθησυχασμός των ανησυχιών για
την ασφάλεια, έχει φέρει και το ΝΑΤΟ
στη συζήτηση, με τον Πρόεδρο να τονίζει
πως δεν έχει αποκλείσει τίποτα.

–Αυτή η συζήτηση που άνοιξε τις τελευ-
ταίες μέρες, δεν άνοιξε από πλευράς της κυ-
βέρνησης. Άνοιξε μετά από δικό σας ρε-
πορτάζ. Και όταν ο Πρόεδρος κλήθηκε από
δημοσιογράφους να το σχολιάσει ξεκαθάρισε
με τον πλέον σαφή τρόπο ότι αυτή τη στιγμή
προέχει το να πετύχει η προσπάθεια για την
επανέναρξη των συνομιλιών. Για το θέμα
της ασφάλειας ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
εξήγησε πως τόσο τα ΗΕ όσο και η ΕΕ, κράτος
μέλος των οποίων είναι η Κυπριακή Δημο-
κρατία, παρέχουν επαρκές πλαίσιο για την
ασφάλεια του συνόλου του κυπριακού λαού,
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 
–Ναι, αλλά αυτό δεν έγινε αποδεκτό στο
Κραν Μοντάνα. Έχει απορριφθεί από
την τουρκική πλευρά. 

–Αυτή είναι η θέση της πλευράς μας και
σε αυτή εμμένουμε. Να υπενθυμίσω ότι ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατέθεσε επι-
πρόσθετα στο Κραν Μοντάνα ολοκληρωμένη
πρόταση πλαισίου για την ασφάλεια. 
–Δεν έγινε δεκτό όμως… 

–Δεν σημαίνει πως επειδή δεν έγινε δεκτό,
θα σταματήσουμε να το διεκδικούμε. 
–Από την άλλη όμως η Τουρκία είναι μέ-
λος του ΝΑΤΟ και θα μπορούσε λόγω
εξελίξεων να έχει θετική στάση…

–Αυτά είναι σενάρια που δεν συζητούνται
αυτή τη στιγμή. Αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει
τέτοια συζήτηση. 
–Άρα δικαιολογείτε τη στάση απόρριψης
της ιδέας από το ΑΚΕΛ; 

–Δεν υπάρχει τέτοια συζήτηση ώστε κά-
ποιος να την απορρίψει. Από την άλλη όμως
πλευρά θα πρέπει να μην είμαστε δογματικοί.
Ο δογματισμός δεν έφερε ποτέ καλά απο-
τελέσματα, αν είναι κυρίως για το εθνικό
συμφέρον. 
–Αυτό ισχύει για όλες τις πλευρές του
κυπριακού.

–Όχι. Υπάρχουν θέματα αρχής τα οποία
έχουν καθοριστεί και στο Εθνικό Συμβούλιο
αναφορικά με τις παραμέτρους της λύσης
του Κυπριακού. 

Νετανιάχου-Αναστασιάδης 
–Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ μιλώντας στο ραδιό-
φωνο του Πολίτη, κατηγόρησε τον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη ότι επηρεάζεται η
στάση του από τον Πρόεδρο του Ισραήλ
Μπέντζαμιν Νετανιάχου. 

–Αν ειπώθηκε ως αστείο, τότε απλώς
είναι κακόγουστο. Αν ειπώθηκε ως σενάριο,
τότε είναι απλώς σενάριο επιστημονικής
φαντασίας. Αυτές οι απόψεις ξεφεύγουν
από τα όρια του σοβαρού δημόσιου διαλόγου.
Τέτοιοι ανυπόστατοι ισχυρισμοί που εμ-
πλέκουν μάλιστα ξένους ηγέτες, απλώς και
μόνο για να εξυπηρετηθούν μικροκομματικές
σκοπιμότητες στο εσωτερικό μέτωπο, μόνο
επιζήμιες μπορεί να αποβούν στις σχέσεις
μας με φίλες χώρες με τις οποίες έχουμε
ζωτικής σημασίας συνεργασία σε πολλά
επίπεδα.

Θέλω να υπενθυμίσω στους
δύσπιστους ότι είναι οι προ-
σωπικές παρασκηνιακές
ενέργειες Αναστασιάδη που
οδήγησαν τον γ.γ. των Η.Ε.
να διορίσει ειδική απεσταλ-
μένη του για το Κυπριακό.

Ο γ.γ. θέλει να συζητηθούν οι όποιες
νέες ιδέες έχουν οι δύο πλευρές με
την αίσθηση όμως του επείγοντος. 
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Του ΑΓΓΕΛΟΥ M. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Το 2011, η αμερικανική εταιρεία
«Νομπλ Ενερτζι» ξεκίνησε γεω-
τρήσεις για λογαριασμό της Κύ-
πρου στο τεμάχιο 12 της κυπριακής
ΑΟΖ. Η Τουρκία πίστεψε ότι θα
μπορούσε να επαναλάβει όσα έκα-
νε με επιτυχία στο Αιγαίο το 1976
και το 1987. Ελληνικά πολεμικά
είχαν επιχειρήσει να εμποδίσουν
τουρκικά ερευνητικά πλοία να
προχωρήσουν σε έρευνες για υδρο-
γονάνθρακες σε αμφισβητούμενες
θαλάσσιες ζώνες. Τουρκικά πολε-
μικά τα προστάτευαν. Για να απο-
τραπεί η σύγκρουση, οι μεγάλες
δυνάμεις παρενέβησαν κατα-
πραϋντικά, επιτυγχάνοντας αμοι-
βαία απόσυρση των εκατέρωθεν
δυνάμεων. Κάπως έτσι δημιουρ-
γήθηκαν οι αμφισβητούμενες πε-
ριοχές στο Αιγαίο. Θεωρώντας νο-
μοτελειακή την εξέλιξη των πραγ-
μάτων κατ’ ανάλογο τρόπο, η Αγ-
κυρα έστειλε τον Σεπτέμβριο του
2011 τον βετεράνο των ελληνο-
τουρκικών κρίσεων, το ωκεανο-
γραφικό σκάφος «Πίρι Ρέις», να
κάνει έρευνες σε περιοχές της κυ-
πριακής ΑΟΖ. Το σκάφος παρέμεινε
στην περιοχή για περίπου έναν

μήνα. Εν αντιθέσει, όμως, προς τα
ειωθότα στο Αιγαίο, η έξοδος του
«Πίρι Ρέις» δεν προκάλεσε μείζονα
κρίση, και κυρίως δεν διέκοψε το
ενεργειακό πρόγραμμα της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Ο λόγος
ήταν απλός. Η Εθνοφρουρά, δη-
λαδή ο κυπριακός στρατός, είναι
προσανατολισμένη σε αμυντικό
πόλεμο στο χερσαίο έδαφος του
νησιού. Κατ’ ουσίαν δεν διαθέτει
ούτε αεροπορία ούτε πολεμικό
ναυτικό. Επομένως, η Κύπρος δεν
είχε πολεμικά πλοία να εμποδίσει
το «Πίρι Ρέις». Τα ίδια συνεχίζονται
από το 2014, οπότε εμφανίστηκε
το τουρκικό σκάφος «Μπαρμπα-
ρός» που ερευνά περιοχές της κυ-
πριακής ΑΟΖ. Γίνονται διαμαρτυ-

ρίες και καταγγελίες, αλλά το ενερ-
γειακό πρόγραμμα της Κύπρου συ-
νεχίζεται. Η Κύπρος δεν στρατιω-
τικοποίησε την κρίση, διότι δεν
διέθετε τα μέσα. Αντιθέτως, έδωσε
έμφαση στη δημιουργία οικονο-
μικών συμφερόντων. Τις κυπριακές
κινήσεις διευκόλυνε το γεγονός
ότι στην Ανατολική Μεσόγειο είναι
πολλοί οι εμπλεκόμενοι παίκτες.
Κατ’ αρχάς υπέγραψε συμφωνίες
οριοθετήσεως με τα γειτονικά της
κράτη. Ακολούθως, έβαλε στο παι-
χνίδι μεγάλες πετρελαϊκές εται-
ρείες, κατακυρώνοντας μέσα από
διεθνείς διαγωνισμούς τεμάχια
της ΑΟΖ νοτίως του νησιού. Στο
Αιγαίο τα παράκτια κράτη είναι
δύο. Εάν το ένα δεν συμφωνεί
στην οριοθέτηση, το σύστημα βρα-
χυκυκλώνει.

Το μάθημα από τη στάση των
Κυπρίων δεν σημαίνει ότι οι στρα-
τιωτικές δυνάμεις δεν χρειάζονται.
Εκείνο που θα πρέπει να αποφεύ-
γεται είναι η διμερής στρατιωτι-
κοποίηση. 

Ενα δεύτερο μάθημα των τελευ-
ταίων εβδομάδων, και πάλι από
την Ανατολική Μεσόγειο, είναι
σημαντικό. Η Τουρκία επέλεξε να
μην προκαλέσει, διότι τα κοινά

στρατιωτικά γυμνάσια ΗΠΑ, Βρε-
τανίας, Γαλλίας, Ισραήλ, Ελλάδας
και Κύπρου πέρασαν το μήνυμα
ότι είναι απομονωμένη. Ετσι έστει-
λε το γεωτρητικό σκάφος «Φατίχ»
[«Πορθητής»] σε περιοχές τουρ-
κικής υφαλοκρηπίδας στον κόλπο
της Αττάλειας. Αντιστοίχως, απέ-
συρε το «Μπαρμπαρός» από έρευ-
νες στα όρια της κυπριακής ΑΟΖ
και της ελληνικής υφαλοκρηπίδας.
Η στρατιωτικοποίηση γίνεται προ-
νομιακό πεδίο για την ελληνική
πλευρά όταν ξεφεύγει από το δι-
μερές πεδίο και περιλαμβάνει και
συμμαχικές δυνάμεις. Στην ανα-
ζήτηση συμμάχων πρώτιστο ρόλο
παίζουν η ισχύς ενός κράτους και
η διάθεσή του να μην παραμείνει
θεατής των εξελίξεων. Το στρα-
τιωτικό κενό της Κύπρου καλύπτει
η Ελλάδα. Δεν θα έλθει κανένας
ξένος να σε υπερασπιστεί, εάν
στην πρώτη γραμμή δεν βρίσκον-
ται δικές σου δυνάμεις.

Τις επόμενες εβδομάδες και μή-
νες η Τουρκία θα εντείνει τις προ-
σπάθειές της να στρατιωτικοποι-
ήσει τα όσα συμβαίνουν στην πε-
ριοχή. Θεωρεί ότι είναι προνομιακό
της πεδίο, διότι έχει και τη στρα-
τιωτική ισχύ αλλά και τη διάθεση

να τη χρησιμοποιήσει. Αντιστοίχως
είναι προς το συμφέρον της ελλη-
νικής πλευράς να αποφύγει τη
στρατιωτικοποίηση των αντιδρά-
σεων. Η διαμάχη πρέπει να κρα-
τηθεί σε πολιτικό επίπεδο, ιδίως
με την προβολή των οικονομικών
συμφερόντων των εμπλεκομένων
εταιρειών και των κρατών που βρί-
σκονται πίσω τους.

ΥΓ. Την Κυριακή 18 Νοεμβρίου
2018 δημοσιεύθηκαν στην «Κ»
επτά χάρτες που απεικονίζουν τις
τυχοδιωκτικές διεκδικήσεις της
Τουρκίας στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Εκ μέρους της ηγεσίας του
ελληνικού υπουργείου Εξωτερικών
ελέχθη ότι «οι συγκεκριμένοι χάρ-

τες δεν έχουν προβληθεί ποτέ επί-
σημα από την τουρκική πλευρά».
Οι συγκεκριμένοι χάρτες δημιουρ-
γήθηκαν για να δελεάσουν τα άλλα
κράτη της Ανατολικής Μεσογείου
και όχι για να δοθούν «επισήμως»
στην Ελλάδα. Τον χάρτη με τα
υποτιθέμενα όρια Τουρκίας - Αι-
γύπτου παρέδωσε ο Ερντογάν στον
Αιγύπτιο πρόεδρο Μόρσι στις 12
Σεπτεμβρίου 2011 στο Κάιρο. Τον
αντίστοιχο χάρτη με τα όρια Τουρ-
κίας - Λιβάνου παρουσίασε ο Ντα-
βούτογλου ως υπουργός Εξωτερι-
κών στον Λιβανέζο ομόλογό του
Αντάν Μασούρ το 2012. Ο υπουρ-
γός Αμυνας Ακάρ χρησιμοποίησε
τον χάρτη με την οριοθέτηση Τουρ-
κίας - Λιβύης στις 6 Νοεμβρίου
2018, οπότε επισκέφθηκε τη Λιβύη.
Τέλος, οι διεκδικήσεις των Τουρ-
κοκυπρίων στα τεμάχια νοτίως
του νησιού εμφανίστηκαν στις 20
Σεπτεμβρίου 2011, όταν το ψευ-
δοκράτος τα «εκχώρησε» στην
τουρκική κρατική εταιρεία πετρε-
λαίου (TPAO) προς έρευνα.

* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι ανα-
πληρωτής καθηγητής Διεθνούς Δι-
καίου και Εξωτερικής Πολιτικής στο
Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Την ικανότητα της Ελλάδας να προ-
βάλει ισχύ και να λειτουργήσει ως
δύναμη σταθερότητας στο θαλάσσιο
πεδίο με επίκεντρο την Ανατολική
Μεσόγειο θα δοκιμάσει το επόμενο
δίμηνο η αυξημένη παρουσία του
Πολεμικού Ναυτικού (Π.Ν.) σε όλη
την έκταση από την Κρήτη έως τα
ανοικτά του Ισραήλ, την Κύπρο και
τον Λίβανο. Παράλληλα με αυτή
την έντονη ναυτική κινητικότητα,
η οποία θα είναι ενταγμένη σε συμ-
μαχικό πλαίσιο, θα προχωρήσει η
δημιουργία μιας νέας δομής ασφα-
λείας στην Ανατολική Μεσόγειο με
τη συμμετοχή και των ΗΠΑ, τη στιγ-
μή που και οι Γάλλοι επιθυμούν να
αυξήσουν το αποτύπωμά τους στην
περιοχή. Παρά την ένταση στην
κυπριακή ΑΟΖ, το κονσόρτσιουμ
ExxonMobil-Qatar Petroleum ανα-
μένεται να συνεχίσει απρόσκοπτα
τις γεωτρήσεις που διεξάγονται
ήδη στο οικόπεδο 10, ενώ τη δική
της πολιτική υδρογονανθράκων
συνεχίζει και η Αγκυρα, παρά την
οικονομική κρίση στην οποία έχει
εισέλθει η Τουρκία. Σε όλο αυτό
το ρευστό περιβάλλον, η διπλω-
ματική προσπάθεια οριοθέτησης
θαλασσίων ζωνών παραμένει εκ-
κρεμής, ενώ φαίνεται ότι στο μέ-
τωπο των επαφών με την Τουρκία
γίνονται ορισμένα βήματα, πολλά
εκ των οποίων παραπέμπουν σε
παλαιότερες συνταγές.

Η άσκηση
Συγκεκριμένα, στο επίπεδο της

ναυτικής δραστηριότητας, η Ελλάδα
έχει αναλάβει επικεφαλής των «Fo-
cused Ops» της άσκησης του ΝΑΤΟ
«Sea Guardian». Στο επόμενο χρο-
νικό διάστημα, η φρεγάτα «Ναβα-
ρίνον», μαζί με μια βουλγαρική φρε-
γάτα, και το υποβρύχιο «Κατσώνης»
θα κινηθούν σε μια περιοχή από
τα βόρεια της Αιγύπτου, εν συνεχεία
στην κυπριακή ΑΟΖ και από εκεί
στα βόρεια του Ισραήλ, όπου θα
πραγματοποιηθεί μια άσκηση εκ-
κένωσης της Χάιφα. Παράλληλα,
μια φρεγάτα του Π.Ν. βρίσκεται,
στο πλαίσιο της επιχείρησης UNIFIL,
στα ανοικτά του Λιβάνου, ενώ ακό-
μη μία θα περιπολεί μεταξύ Ρόδου
και Κύπρου, όσο το «Μπαρμπαρός»
παραμένει συνοδεία τουρκικών πο-
λεμικών πλοίων μεταξύ των οικο-
πέδων 4 και 5 της κυπριακής ΑΟΖ
και του ανατολικότερου άκρου της
ελληνικής υφαλοκρηπίδας.

Αυτές τις ημέρες διεξάγεται, επί-
σης, η μεγάλης κλίμακας άσκηση
Ελλάδας - Αιγύπτου «Μέδουσα 7»
και με τη συμμετοχή της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Είναι περιττό να το-
νιστεί ότι λόγω του ευρύτερου εν-
διαφέροντος της Ανατολικής Με-

σογείου, η αυξημένη παρουσία αμε-
ρικανικών, ρωσικών, αλλά κάποιες
φορές και κινεζικών πλοίων είναι
σταθερή. Πλέον, σε τακτική βάση,
στην περιοχή πλέουν εκ περιτροπής
και δύο γαλλικά πολεμικά. Στην
ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου
πλέει και το αεροπλανοφόρο «USS
Harry S. Truman», με την ομάδα
κρούσης που το συνοδεύει. Μάλι-
στα, τις επόμενες ημέρες αναμέ-
νεται να γίνει στην Ελλάδα μια επί-
δειξη αμερικανικών ελικοπτέρων,
ενός Black Hawk από τη δύναμη
που θα σταθμεύει για όλο τον χει-
μώνα στο Στεφανοβίκειο και ενός

Seahawk από το αεροπλανοφόρο.
Τέτοιες εκδηλώσεις αλλά και

ασκήσεις είναι ενδεικτικές του θερ-
μού κλίματος στις ελληνοαμερικα-
νικές σχέσεις και αναμένεται να
αυξηθούν μετά τον στρατηγικό διά-
λογο της 13ης Δεκεμβρίου στις ΗΠΑ.
Ισως το πιο ενδιαφέρον στοιχείο
της αμερικανικής ανάμειξης στην

Ανατολική Μεσόγειο στην παρούσα
φάση είναι η απόφαση για πολιτική
στήριξη και συμμετοχή στην τρι-
μερή Ελλάδας - Κυπριακής Δημο-
κρατίας και Ισραήλ. Πρακτικά οι
ΗΠΑ «ευλογούν» τη συγκεκριμένη
συνεργασία και, παράλληλα, προ-
χωρούν σε μια κίνηση η οποία απο-
συμφορεί τα γρανάζια της αμερι-

κανικής γραφειοκρατίας. Για το
Πεντάγωνο, η Ανατολική Μεσόγειος
είναι ευθύνη τριών διοικήσεων,
της EUCOM (Ευρώπη - Τουρκία -
Καύκασος και Ρωσία), της CENT-
COM (Μέση Ανατολή - Αίγυπτος -
Κεντρική Ασία) και της AFRICOM
(Αφρική πλην Αιγύπτου). Αντίστοι-
χος είναι και ο διαχωρισμός στο
Στέιτ Ντιπάρτμεντ. Ως εκ τούτου,
η συγκεκριμένη πρωτοβουλία έχει
σκοπό τη δημιουργία μιας ξεχωρι-
στής γραφειοκρατικής δομής, με
μόνο αντικείμενο την Ανατολική
Μεσόγειο. Φαίνεται ότι οι τριμερείς
είναι ελκυστικές και για άλλους παί-

κτες στην περιοχή. Οι Γάλλοι βλέ-
πουν θετικά τη συνεργασία Ελλάδας
- Κυπριακής Δημοκρατίας - Αιγύπτου
και θα ήθελαν να συμμετάσχουν
ακόμα πιο ενεργά στην περιοχή,
μέσω χωρών με τις οποίες έχουν
παραδοσιακά στενούς δεσμούς.

Οι συνεργασίες
Το πρακτικό ερώτημα είναι πώς

αποτυπώνονται πρακτικά όλες αυτές
οι συνεργασίες. Πριν από λίγες ημέ-
ρες ο πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας
συναντήθηκε με τον Ιταλό ομόλογό
του Τζουζέπε Κόντε για να συζητή-
σουν για τον ελληνικό σχεδιασμό
επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης
από 6 σε 12 ναυτικά μίλια. Παρά τις
γενικά καλές προθέσεις, ακόμα δεν
έχουν γίνει βήματα για αλλαγή της
συμφωνίας του 1977 που ήταν ετε-
ροβαρής υπέρ της Ιταλίας, ενώ για
να πραγματοποιηθεί επιτυχώς η
τμηματική επέκταση, θα πρέπει να
υπάρξει συμφωνία και με την Αλ-
βανία, κάτι που προς το παρόν δεν
διαφαίνεται. Στο μέτωπο της Αιγύ-
πτου, οι προθέσεις είναι, επίσης,
εξαιρετικά θετικές, ωστόσο οι συ-
ζητήσεις για οριοθέτηση ΑΟΖ έχουν
διακοπεί. Στη Λιβύη, όπου η Τουρ-
κία (πολεμικό πλοίο της οποίας
πλέει τακτικά νότια της Κρήτης
και βόρεια της Κυρηναϊκής εν είδει
προβολής των διεκδικήσεών της)
είναι ιδιαίτερα ενεργή τους τελευ-
ταίους μήνες, η Αθήνα φαίνεται
ότι δεν έχει ακόμη κάποιο δίαυλο
με τους ηγέτες της κατακερματι-
σμένης χώρας και περιορίζεται
στην, εύλογη και αναμενόμενη,
στήριξη των πολιτικών της Ε.Ε.

Στο μέτωπο με την Τουρκία η
επανεκκίνηση των διερευνητικών
επαφών παραμένει ζητούμενο. Αν
και δεν έτυχε ιδιαίτερης δημοσιό-
τητας, ως θετική εκτιμάται η προχ-
θεσινή συνάντηση ανάμεσα στον
αρχηγό του Λιμενικού Σώματος και
τον αρχηγό της τουρκικής ακτο-
φυλακής στον Πειραιά. Οι δύο αρ-
χηγοί των σωμάτων που έρχονται
σε καθημερινή επαφή στο Αιγαίο
συμφώνησαν να αυξήσουν τη συ-
νεργασία τους σε μια σειρά από μέ-
τωπα. Σε πολιτικό επίπεδο η συ-
νάντηση του κ. Τσίπρα με τον Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν δεν έχει ακό-
μα οριστεί. Εσχάτως, σύμφωνα με
καλά πληροφορημένες πηγές, οι
Τούρκοι διακινούν μια παλαιά ιδέα,
αυτή της χρήσης της συνδιαλλα-
γής, ενός μέσου επίλυσης διαφο-
ρών. Διαχρονικά, η Ελλάδα αντι-
μετωπίζει τη συνδιαλλαγή μάλλον
με σκεπτικισμό, καθώς οποιοσδή-
ποτε συμβιβασμός με βάση αυτό
το μέσον δεν έχει την ισχύ και τη
νομιμοποίηση ενός διαιτητικού ή
ακόμη περισσότερο ενός διεθνούς
δικαστηρίου.

Κινήσεις στη σκακιέρα της Αν. Μεσογείου
Ηγετικός ρόλος για το Πολεμικό Ναυτικό στη συμμαχική άσκηση «Sea Guardian» – Συνεχίζεται η γεώτρηση στην κυπριακή ΑΟΖ

<<<<<<

Προχωρεί η δημιουργία
νέας δομής ασφαλείας
στην Αν. Μεσόγειο 
με τη συμμετοχή και 
των ΗΠΑ, ενώ και 
οι Γάλλοι επιθυμούν 
να αυξήσουν 
το αποτύπωμά τους 
στην περιοχή.

<<<<<<

Η Κύπρος δεν
στρατιωτικοποίησε την
κρίση, διότι δεν διέθετε
τα μέσα. Αντιθέτως,
έδωσε έμφαση στη
δημιουργία οικονομικών
συμφερόντων.

<<<<<<

Εσχάτως, οι Τούρκοι 
διακινούν μια παλαιά
ιδέα, τη συνδιαλλαγή –
ένα μέσο επίλυσης 
διαφορών 
το οποίο 
διαχρονικά η Ελλάδα 
αντιμετωπίζει 
με σκεπτικισμό.

<<<<<<

Είναι προς το συμφέρον
της ελληνικής πλευράς
να αποφύγει 
τη στρατιωτικοποίηση
των αντιδράσεων. Η δια-
μάχη πρέπει να κρατηθεί 
σε πολιτικό επίπεδο.

A Π Ο Ψ Η

Τι διαφορετικό έκαναν οι Κύπριοι;

Η πολυπλοκότητα των ζητημάτων που τίθενται στην Ανατολική Μεσόγειο
έχει μια ενδιαφέρουσα αναλογία στην άλλη άκρη της Ευρασίας, όπου τα
συμφέροντα της Κίνας, της Ιαπωνίας, των Φιλιππίνων, του Βιετνάμ και της
Μαλαισίας συγκρούονται για θέματα όπως τα θαλάσσια δικαιώματα νησί-
δων και ο καθορισμός της ΑΟΖ. Στις 12 Ιουλίου 2016, το Διεθνές Διαιτητικό
Δικαστήριο έκρινε την υπόθεση Φιλιππίνων εναντίον Κίνας για την κατά-
σταση στη Νότια Σινική Θάλασσα. Για τη συγκεκριμένη υπόθεση, μίλησε
πριν από λίγες ημέρες ο Μακότο Σέτα, αναπληρωτής καθηγητής στο Πανε-
πιστήμιο της Γιοκοχάμα, σε εκδήλωση που διοργάνωσαν η πρεσβεία της
Ιαπωνίας, το Πάντειο, το Πανεπιστήμιο Πειραιά και το Ινστιτούτο Διεθνών
Σχέσεων με θέμα «Το δίκαιο της θάλασσας και η κατάσταση στην Ανατολι-
κή Ασία». Η παρουσίαση του κ. Σέτα πρακτικά κατέδειξε τις δυνατότητες
που υπάρχουν μέσα από τα εργαλεία που παρέχει το διεθνές δίκαιο. Μίλη-
σε για την οριοθέτηση ΑΟΖ ανάμεσα σε Ιαπωνία και Κίνα και την «επή-
ρεια» των νήσων Σενκάκου. Κατά την Κίνα, τα συγκεκριμένα νησιά ουδέ-
ποτε αποκτήθηκαν από την Ιαπωνία, η οποία, ωστόσο, οριοθετεί τα χωρικά
ύδατά της με βάση αυτά. Οι ομοιότητες είναι πραγματικά ενδιαφέρουσες.

Η οριοθέτηση ΑΟΖ μεταξύ Ιαπωνίας - Κίνας
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν ο Νίκος Αναστασιάδης διένυε
την πρώτη του θητεία στην προ-
εδρία της Δημοκρατίας, στο Προ-
εδρικό αλλά και στο κυβερνών κόμ-
μα υπήρχε διάχυτη η παραδοχή
πως η διακυβέρνηση παρά την κρί-
ση που είχε να αντιμετωπίσει κυ-
λούσε ομαλά, καθώς τα ζητήματα
εσωτερικής διακυβέρνησης προ-
χωρούσαν με τη βοήθεια του ΔΗΚΟ
στη βουλή και στο Κυπριακό λόγω
της συνεννόησης που υπήρχε με
το ΑΚΕΛ. Με τη νέα θητεία τα πράγ-
ματα άλλαξαν άρδην και έθεσαν
σε στενωπό τον Πρόεδρο σε μια
πενταετία, κατά τις προβλέψεις,
ευκολότερη από την προηγούμενη.
Η έντονη φημολογία περί λύσης
δύο κρατών, λύσης συνομοσπον-

δίας, αλλά και οι διαρροές περί χα-
λαρής ομοσπονδίας και νατοϊκής
εμπλοκής στο Κυπριακό, έχουν
προκαλέσει νέα δεδομένα για την
κυβέρνηση Αναστασιάδη. Το ΑΚΕΛ
ακολουθεί εδώ και καιρό αντίθετους
δρόμους από εκείνους του Προ-
έδρου, με τον Άντρο Κυπριανού
να αναλαμβάνει τις δικές του πρω-
τοβουλίες και να μιλάει ανοικτά
για όσα έγιναν στο παρασκήνιο
του Κυπριακού. Το ΔΗΚΟ διά του
Νικόλα Παπαδόπουλου, για πρώτη

ίσως φορά, ξεκαθαρίζει με τόσο
έντονο τρόπο την προσήλωσή του
στη διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία, αναλαμβάνοντας δράση
τόσο με επαφές στην Ελλάδα αλλά
και ανταλλάσοντας απόψεις με
τους πολιτικούς αρχηγούς του τό-
που για κοινή δράση και αλλαγή
πλεύσης στο Κυπριακό. Ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ προειδοποιεί ευσχήμως
τον Νίκο Αναστασιάδη να αλλάξει
ρότα και συνεπώς πως δεν είναι
διατεθειμένος να τον ακολουθήσει

στα νέα μονοπάτια, ενώ εμφανείς
είναι και οι πρωτοβουλίες του σε
εσωτερικό και εξωτερικό. Με λίγα
λόγια κάθε κόμμα ακολουθεί τη
δική του εξωτερική πολιτική με
στόχο να ανακόψουν τις όποιες
βλέψεις για λύση δύο κρατών. Δεν
είναι όμως μόνο αυτό. Τα δύσκολα
νομοσχέδια που βρίσκονται προ
των πυλών και συγκεκριμένα οι
μεγάλες μεταρρυθμίσεις χρειάζον-
ται συνεργασίες και συμμαχίες. Σε
αυτό το πλαίσιο το Προεδρικό ψά-

χνει συνοδοιπόρους που θα επα-
ναφέρουν την κυβέρνηση στο παι-
χνίδι και θα αποτινάξουν την αί-
σθηση που ενισχύεται ευρύτερα,
ότι δηλαδή ο Πρόεδρος και κυβερνά
αλλά και είναι μόνος.

Παράπονα και αποδέκτες
«Νιώθω την ανάγκη κάποτε να

απαντώ σε όσους εσκεμμένα πα-
ραγνωρίζουν γεγονότα και δημι-
ουργούν μια ψευδή εικόνα ότι τάχα
τα πάντα εξαρτώνται από την ελ-

ληνοκυπριακή πλευρά. Δέχομαι
συμβουλές από πολλούς πως πρέπει
να κάνω ό,τι πρέπει για να ξεκινήσει
ο διάλογος παραγνωρίζοντας ή μη
ακούγοντας τις θέσεις της άλλης
πλευράς. Ωσάν να εξαρτάται από
εμάς» έλεγε την προπερασμένη
Παρασκευή (16/11/18) ο Νίκος Ανα-
στασιάδης σε ομιλία του, στα δε-
κάχρονα της «Καθημερινής», ξε-
καθαρίζοντας πως δεν είναι με το
να δίνεις συνέχεια που θα εξευρεθεί
λύση. Σε ποιους όμως απευθυνόταν

και γιατί ένιωθε την ανάγκη να
πείσει για τις προθέσεις του; Κά-
ποιοι λένε πως αποδέκτης ήταν
κυρίως ο Άντρος Κυπριανού για τη
μετωπική σύγκρουση που έχει ξε-
κινήσει απέναντι στους χειρισμούς
του Προέδρου. Οι καλά γνωρίζοντες,
όμως, σημειώνουν πως αποδέκτες
ήταν κύκλοι της δεξιάς παράταξης
για την «κληριδική» καμπάνια που
εγκαινίασαν και παρουσιάζεται ευ-
σχήμως ως αντιδιαστολή στους
χειρισμούς του Προέδρου, αλλά
και για το γεγονός ότι το κυβερνών
κόμμα φροντίζει να διαφοροποι-
είται, με την εμπλοκή και του κόκ-
κινου –για τον Νίκο Αναστασιά-
δη– πανιού Αλέκου Μαρκίδη. Άλ-
λαξε, όμως, πλεύση ο Πρόεδρος
που να δικαιολογεί τις επικρίσεις
και τις ενδεχόμενες διαφοροποι-
ήσεις από το κόμμα του; Η ρητορική
του τελευταίου διαστήματος έκανε
πολλούς να εγείρουν ερωτήματα,
κατά πόσο ο Πρόεδρος αμφισβητεί
πλέον την πολιτική ισότητα αλλά
και το ρόλο των Τ/κ. Η αλλαγή του,
όπως λένε προεδρικοί κύκλοι, δεν
έχει να κάνει με την προσπάθειά
του να κερδίσει πόντους και συμ-
μαχίες από τον ενδιάμεσο χώρο,
αλλά γιατί ανησυχεί πως ένα ακόμα
ναυάγιο συνομιλιών θα προκαλέσει
περαιτέρω προβλήματα. Μάλιστα,
όπως υποστηρίζεται, ο Πρόεδρος
ανησυχεί ιδιαιτέρως, πως το να έρ-
θει μία λύση που δεν θα γίνει απο-
δεκτή από τον λαό θα οδηγήσει σε
ένα πλήρες ναυάγιο. Αυτό, όπως
λέγεται, φροντίζει να εξηγήσει παν-
τού, κυρίως σε απλούς πολίτες.
Πως δηλαδή, παρά τα όσα λέγονται
από τους επικριτές του το πρόβλημα
είναι η Τουρκία και πως ο Τ/κ ηγέ-
της, όσο και αν θέλει δεν μπορεί
να λειτουργήσει διαφορετικά από
τα θέλω της Άγκυρας.

Ο Πρόεδρος ανοίγει πόρτες στον Νικόλα
Με το ΑΚΕΛ να τον εγκαταλείπει στο Κυπριακό, επιδιώκει συμμαχία με ΔΗΚΟ σε διακυβέρνηση, με δέλεαρ Υπουργικό-ημικρατικούς

Ποια όμως είναι η θέση του Νικόλα
Παπαδόπουλου σε όλα αυτά; Τα
όσα ακούγονται περί λύσης δύο
κρατών και συνομοσπονδίας, κι-
νητοποίησαν πλήρως τον πρό-
εδρο του ΔΗΚΟ για ανάληψη μέ-
τρων. Είναι, άλλωστε, η πρώτη
φορά μετά από αρκετό καιρό που
ο Νικόλας Παπαδόπουλος υπο-
γραμμίζει με τόση ένταση την
ανάγκη προσήλωσης σε λύση δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Δηλώσεις που απέφευγε να
κάνει προεκλογικά, ενισχύοντας
το αφήγημα πολιτικών δυνάμεων
πως επιδιώκει μία πιο σκληρή
γραμμή στο Κυπριακό. Ο ίδιος
φρόντισε να ξεκαθαρίσει ως κα-
ταστροφική τη λύση συνομο-
σπονδίας και δύο κρατών και να
εκφράσει τη διαφωνία του στο
ενδεχόμενο νατοϊκής εμπλοκής.
Σε αυτό το πλαίσιο εγκαινίασε
επαφές με τους πολιτικούς αρ-
χηγούς – πλην του ΕΛΑΜ– για
να ανταλλάξουν απόψεις και για
να υπογραμμίσει την ανάγκη νέας
στρατηγικής που προωθούσε άλ-
λωστε και προεκλογικά. Ήδη από

την αρχή της φημολογίας περί
λύσης συνομοσπονδίας, το ΔΗΚΟ
βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία
με το ΑΚΕΛ, ενώ στελέχη του
ΑΚΕΛ φρόντισαν να υπογραμμί-
σουν την εκτίμησή τους προς τον
Νικόλα Παπαδόπουλο για την κα-
θαρή θέση του γύρω από το εν-
δεχόμενο εμπλοκής του ΝΑΤΟ
σε ένα πλαίσιο λύσης. Ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ φρόντισε να διαβου-

λευθεί με την ελληνική κυβέρ-
νηση για τα όσα διαμείβονται,
αποκτώντας ρόλο και επιδιώκον-
τας να έχει λόγο στις τελευταίες
εξελίξεις. 

Βρίσκεται, ωστόσο, απέναντι
από τον Νίκο Αναστασιάδη και
τον ΔΗΣΥ; Η πρόσφατη επίσκεψη
στο Προεδρικό όπου τα αιτήματα
του κόμματος του Κέντρου φέρε-
ται να ικανοποιήθηκαν τόσο σε
ό,τι αφορά κοινωνικά ζητήματα
όσο και σε ζητήματα μεταρρυθ-
μίσεων, όπως η τοπική αυτοδιοί-
κηση. Κίνηση που για κάποιους
αποτελεί αναβίωση της συμμαχίας
Αβέρωφ-Νικόλα στη βουλή. Στε-
λέχη του ΔΗΚΟ εξηγούν πως το
κόμμα του Κέντρου ανέκαθεν
συμπεριφερόταν υπεύθυνα και
στήριζε –με βελτιώσεις– συγκε-
κριμένα νομοσχέδια που διασφά-
λιζαν τη σταθεροποίηση της οι-
κονομίας. Πάντως, πολιτικοί κύ-
κλοι βλέπουν τον Νικόλα Παπα-
δόπουλο να κινείται πλέον σε πιο
μετριοπαθή μονοπάτια, ανοίγον-
τας πόρτες διαβούλευσης και με
το ΑΚΕΛ αλλά και με τον ΔΗΣΥ.

Πόσο όμως αυτά επηρεάζουν τον
ΔΗΣΥ; Στην Πινδάρου είδαν αναμ-
φίβολα με αμηχανία τις τελευταίες
δηλώσεις του Προέδρου όσο και τη
φημολογία που διαδίδεται περί συ-
νομοσπονδίας. Σε αυτό το πλαίσιο,
άλλωστε, και οι συνεχείς αναφορές
στην κληριδική σχολή σκέψης στην
οποία θα μείνει προσηλωμένο το
κόμμα. Και αυτό ακριβώς φρόντισε
να το διαμηνύσει με κάθε τρόπο ο
Αβέρωφ Νεοφύτου, από τις συνεχείς
αναφορές στην αρχές και αξίες του
Γλαύκου Κληρίδη από τις οποίες και
δεν θα μετακινηθεί το κόμμα όπως
λέει, στις προειδοποιήσεις για την
καταστροφή που θα επιφέρει η συ-
νομοσπονδία, αλλά και στην ανα-
καίνιση και την μετονομασία των
γραφείων του ΔΗΣΥ σε Μέγαρο
Γλαύκου Κληρίδη. Ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ φρόντισε σε ταξίδια του στις
ΗΠΑ, Ισραήλ, αλλά και σε επαφές
του με κράτη μέλη της Ε.Ε. όπως με
Γαλλία, Αυστρία και Γερμανία να
διασφαλίσει πως η Ε.Ε. δεν πρόκειται
να επιτρέψει λύση δύο κρατών. Ο
ίδιος φρόντισε να διαμηνύσει τόσο
σε πολιτικούς αρχηγούς αλλά και

σε κύκλους του περίγυρού του πως
δεν θα επιτρέψει σε κανέναν –προ-
φανώς περιλαμβάνοντας και τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας– να οδη-
γήσει την Κύπρο σε συνομοσπονδία.

Στις σχέσεις Νίκου Αναστασιάδη
και Αβέρωφ Νεοφύτου υπάρχει θέ-
μα και αυτό το παραδέχονται ένθεν
και ένθεν. Θέμα που ξεκίνησε μετά
το ταξίδι και των δύο στις ΗΠΑ,
αλλά μέχρι στιγμής δεν έχει κατα-

φέρει να κλιμακωθεί σε σημείο μη
αναστρέψιμο. Οι δύο άλλωστε δεν
είχαν συναντηθεί στο Ελσίνκι όπου
παρευρέθηκαν για το συνέδριο του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος,
κάτι που ενέτεινε τη φημολογία
έντασης. Στελέχη του ΔΗΣΥ προ-
σπαθούν πάντως να χαμηλώσουν
τους τόνους μετά και τα όσα προ-
κλήθηκαν το τελευταίο διάστημα,
καθώς θεωρούν πως με αυτό τον
τρόπο τελικώς θα πληγεί η παρά-
ταξη. Κύκλοι που βρίσκονται κοντά
στον Πρόεδρο παραδέχονται πάν-
τως πως σε μία δύσκολη περίοδο
για την κυβέρνηση και συγκεκρι-
μένα μετά τη συνέντευξη Τύπου
δεν βρισκόταν κανένα στέλεχος
του κυβερνώντος κόμματος να στη-
ρίξει επικοινωνιακά τον Πρόεδρο.
Εκφράζονται και παράπονα για το
γεγονός ότι ο ΔΗΣΥ δεν στηρίζει
τον υπουργό Οικονομικών Χάρη
Γεωργιάδη στα όσα τον καταγγέλ-
λουν διάφοροι, αλλά προτιμά να
αποφύγει το όποιο κόστος. Θέμα
που απορρίπτει αναφανδόν ο ΔΗΣΥ,
θέτοντας θέμα σεβασμού στην
ερευνητική διαδικασία.

Όσο ο Νικόλας Παπαδόπουλος φαί-
νεται να ανοίγει δίοδο επικοινωνίας,
ζήτημα παραμένει το πώς θα κινηθεί
ο Άντρος Κυπριανού και μέχρι πού
θα φτάσει η ρήξη Προεδρικού-ΑΚΕΛ.
Η κίνηση του Άντρου Κυπριανού
να μιλήσει ανοικτά και χωρίς περι-
στροφές για όσα εδώ και καιρό γνω-
ρίζει γύρω από τους χειρισμούς του
Προέδρου, αλλά και για το παρα-
σκήνιο που τον έκανε να βρεθεί
απέναντί του, εκτός από τολμηρή,
σηματοδότησε μία νέα εποχή για
το πώς θα πολιτευτεί πλέον το ΑΚΕΛ.
Το κόμμα της Αριστεράς έχει κατα-
δείξει πως δεν εμπιστεύεται τον
Πρόεδρο και αυτό φρόντισε να το
διαμηνύσει με επιχειρήματα στο
ακροατήριο του ΑΚΕΛ ο Άντρος Κυ-
πριανού. Όπως είπε σε ανοικτή συ-
ζήτηση του ΑΚΕΛ το ότι ο Πρόεδρος
συζητάει λύση δύο κρατών και συ-
νομοσπονδίας, του το μετέφεραν
ξένοι πρέσβεις και αξιωματούχοι
μετά τις προεδρικές εκλογές, ενώ
όπως είπε πρόσφατα πολιτικός αρ-
χηγός του εκμυστηρεύθηκε σε συ-

νάντησή τους ότι ο Πρόεδρος του
ανέλυσε το σχέδιό του για συνομο-
σπονδία. Φρόντισε, μάλιστα, να υπο-
δείξει και τον Ισραηλινό Πρωθυ-
πουργό Βενιαμίν Νετανιάχου ως
επιρροή στην αλλαγή πλεύσης του
στο Κυπριακό. Άνοιξε παράλληλα
και τα χαρτιά του για τα περί νατοϊ-
κής λύσης που τέθηκαν ως βολιδο-

σκόπηση από τον υπουργό Εξωτε-
ρικών Νίκο Χριστοδουλίδη στον
Γιώργο Λουκαΐδη, διαμηνύοντας
στη βάση του κόμματος πως το ΑΚΕΛ
ουδέποτε θα δεχτεί νατοϊκή λύση.
Ο Άντρος Κυπριανού είδε τον Αλέξη
Τσίπρα, συζητώντας τις τελευταίες
εξελίξεις αλλά και το ζήτημα εμπλο-
κής ΝΑΤΟ. Η κίνησή του πάντως
να συναντηθεί με τον Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου προκάλεσε ποικίλα σχό-
λια και την ανησυχία του Προεδρικού
γύρω από το τι θα βγει από την εν
λόγω συνάντηση. Όπως λέγεται ο
Τούρκος υπουργός Εξωτερικών είχε
επικοινωνήσει με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ
το καλοκαίρι, όταν ο τελευταίος είχε
αρρωστήσει, ζητώντας του να συ-
ναντηθούν. Ο Άντρος Κυπριανού
λόγω της μετάβασής του στην Άγ-
κυρα για να παρευρεθεί σε ένα ερευ-
νητικό πρόγραμμα, επεδίωξε συ-
νάντηση με τον Τούρκο υπουργό
Εξωτερικών για συζήτηση των τε-
λευταίων εξελίξεων. Πολιτικοί κύκλοι
θεωρούν πως ο Άντρος Κυπριανού
ακολουθεί τη δική του πολιτική σε

μία προσπάθεια να αποτρέψει ένα
σενάριο λύσης δύο κρατών και συ-
νομοσπονδίας. Κίνηση που του
προσδίδει πολιτικούς πόντους και
το ανάλογο πολιτικό βάρος ως το
αντίβαρο των τελευταίων χειρισμών
Νίκου Αναστασιάδη. Σε αυτό βεβαίως
το πλαίσιο εντάσσεται και η ομιλία
που έκανε στο συνέδριο στην Άγ-
κυρα, υπογραμμίζοντας την ανάγκη
για λύση ΔΔΟ και καταγγέλλοντας
τις προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ.
Υπάρχουν, πάντως, και πολλοί που
είδαν αρνητικά την κίνηση συνάν-
τησης με τον κ. Τσαβούσογλου, κα-
θώς, όπως λέγεται, δίδει –λανθα-
σμένα– τηνεντύπωση πως διαπραγ-
ματεύεται στη θέση του Προέδρου
ή ακόμη πως εμπιστεύεται περισ-
σότερο τα όσα θα πει ο Τούρκος
ΥΠΕΞ από τα όσα λέει ο Πρόεδρος.
Κύκλοι του Προεδρικού, πάντως,
αναμένουν με ενδιαφέρον την ενη-
μέρωση που θα κάνει ο Άντρος Κυ-
πριανού στον Πρόεδρο για όσα διη-
μείφθησαν στη φιλική συνάντηση
με τον Τούρκο υπ.  Εξωτερικών.

Οι Νίκος Αναστασιάδης και Αβέρωφ
Νεοφύτου έχουν συναντηθεί έκτο-
τε στον καθιερωμένο καφέ τους
στο Προεδρικό την περασμένη
βδομάδα, αλλά και την περασμένη
Τετάρτη, με στόχο την ικανοποί-
ηση αιτημάτων του ΔΗΚΟ και του
Νικόλα Παπαδόπουλου σε θέματα
εσωτερικής διακυβέρνησης. Όπως
όλα δείχνουν, πάντως, τα κρίσιμα
νομοσχέδια που εκκρεμούν και
οι μεταρρυθμίσεις που βρίσκονται
προ των πυλών θα ενώσουν για
άλλη μία φορά τους δύο άνδρες
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου να ανα-
λαμβάνει τον ρόλο της προηγού-
μενης πενταετίας για εξεύρεση
συμμαχιών εντός βουλής. Ενδει-
κτική και η επίθεση φιλίας προς
τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα
Παπαδόπουλο, κάνοντας λόγο για
πολιτική χημεία και σημαντικές
συγκλίσεις, ακόμα και στο Κυπρια-
κό. Κινήσεις που εκλήφθηκαν από
κάποιους στο Προεδρικό ως υπερ-
βολές δίδοντας ακόμα και την ανά-
γνωση ότι ήταν προσπάθεια του

Αβέρωφ Νεοφύτου να διατηρήσει
τον ρόλο του ως απαραίτητη γέ-
φυρα μεταξύ Νίκου Αναστασιά-
δη-Νικόλα Παπαδόπουλου. Σύμ-
φωνα με έγκυρες πηγές, ο Νίκος
Αναστασιάδης κατέστησε σαφές
στον Νικόλα Παπαδόπουλο πως
θέλει να ενισχυθεί η συνεργασία
τους, στέλνοντας το μήνυμα πως
ο ίδιος είναι ανοικτός στο ενδε-
χόμενο συγκυβέρνησης. Να προ-
τείνει δηλαδή υπουργούς το ΔΗΚΟ
στον επόμενο ανασχηματισμό.
Κάτι βεβαίως, που δεν φαίνεται
να μελετά το ΔΗΚΟ.

Γέφυρα για μεταρρυθμίσεις
<<<<<<<

Ο Πρόεδρος πέρασε 
το μήνυμα στον Νικόλα
Παπαδόπουλο πως 
οι πόρτες συνεργασίας,
ακόμα και σε επίπεδο
Υπουργικού, είναι 
ανοικτές για το ΔΗΚΟ.

Mε το ΑΚΕΛ έχει επέλθει ρήξη χωρίς επιστροφή 

Ο A. Κυπριανού άνοιξε τα χαρτιά του
στη βάση του για τους λόγους που δεν
εμπιστεύεται τον Νίκο Αναστασιάδη.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου προσπαθεί να
διασφαλίσει πως η λύση δύο κρατών
είναι κάτι που δεν συμφέρει την Ε.Ε. 

Ο Νικόλας μπροστά στη φημολογία
της συνομοσπονδίας, για πρώτη φο-
ρά, δίνει ιδιαίτερη έμφαση στη ΔΔΟ. 

Πήρε ό,τι ζήτησε ο Ν. ΠαπαδόπουλοςΨυχροπολεμικές σχέσεις με το Προεδρικό

<<<<<<<

Ο Νίκος Αναστασιάδης
βλέπει να στήνεται 
μέτωπο απέναντί του 
σε ό,τι αφορά το 
Κυπριακό που συμπερι-
λαμβάνει και μέρος του
κυβερνώντος κόμματος. Ο Ν. Αναστασιάδης αναζητάει συμμαχίες στο Κυπριακό και στα της εσωτερικής διακυβέρνησης, καθώς ενισχύεται η εντύπωση πως και κυβερνά και είναι μόνος. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η παρουσία του υπουργού Οικονο-
μικών στην Ερευνητική Επιτροπή
για τον Συνεργατισμό ουσιαστικά
σηματοδοτεί την ολοκλήρωση της
πρώτης φάσης των ερευνών που
έχουν ξεκινήσει από τον περασμένο
Αύγουστου. Ο Χάρης Γεωργιάδης
ανεξάρτητα από τα όσα κατέθεσε
ενώπιον της Επιτροπής επέλεξε να
αποχωρήσει από το «Φιλοξενία»
δίνοντας πολιτικό τόνο, αναδει-
κνύοντας όσα ταλάνισαν το εγχώριο
τραπεζικό σύστημα από τον Μάρτιο
του 2013 και μετά. Μια κίνηση πως
απώτερο στόχο είχε να αναδείξει
το πολιτικό στίγμα των αποφάσεων
που ελήφθησαν τα τελευταία πέντε
χρόνια σε συλλογικό επίπεδο με
γνώμονα, όπως τόνισε αρκετές φο-
ρές εντός της αιθούσης, την ανόρ-
θωση της οικονομίας του τόπου.
Η καταληκτική δήλωση του ΥΠΟΙΚ
μετά το πέρας της κατάθεσής του
μπορεί να εκληφθεί ως το τέλος
μιας δύσκολης περιόδου και την
αρχή μιας άλλης για τον ίδιο. Δί-
νοντας αρχικά το στίγμα πως η κα-
τάθεσή του, σε ένα βαθμό κλείνει
έναν κύκλο δημόσιου διαλόγου που
ξεκίνησε με τα δραματικά γεγονότα
του 2013, δεν παρέλειψε να ανα-
δείξει και την προσωπική πτυχή
λέγοντας με νόημα πως «δεν είναι
μια μάχη από την οποία μπορείς
να εξέλθεις χωρίς κόστος, χωρίς
να έχεις ματώσει». Πρόσθεσε δε
πως το σημαντικό «είναι να παρα-
μείνεις ζωντανός και να συνεχίσεις
και αυτό ακριβώς συνέβη στην Κύ-
προ, στην κυπριακή οικονομία, στο
τραπεζικό μας σύστημα». Κατ’ άλλα

ο ΥΠΟΙΚ απέφυγε εκτεταμένες ανα-
φορές στην προ του 2013 εποχή,
εστιάζοντας περισσότερο στις προ-
σπάθειες που καταβλήθηκαν, τις
προκλήσεις που υπάρχουν μπροστά
αλλά και στην προοπτική της κυ-
πριακής οικονομίας μετά και τις
τελευταίες θετικές επιδόσεις. Οι
αποφάσεις που λήφθηκαν για τον
Συνεργατισμό, είπε, ήταν πολιτικά
δύσκολες, αλλά όπως έχει αποδει-
χτεί, ήταν αποφάσεις επωφελείς
που έχουν διασφαλίσει τη σταθε-
ρότητα και την εμπιστοσύνη στην
οικονομία της χώρας.

Ο αδύναμος κρίκος 
Εντός της αιθούσης ο ΥΠΟΙΚ

για εννέα ώρες ξεδίπλωσε το πλαί-
σιο πολιτικής που ακολούθησε η
κυβέρνηση από την πρώτη ανακε-
φαλαιοποίηση της ΣΚΤ και μετά.
Παρά την προσπάθεια της Επιτρο-
πής, σε κάποια σημεία της κατά-
θεσης να εστιάσει σε επιμέρους
ζητήματα που ταλάνισαν τον Συ-
νεργατισμό, ο υπουργός Οικονο-
μικών παρουσίασε την εικόνα που
επικρατούσε στη ΣΚΤ. Ο Χάρης Γε-
ωργιάδης ουσιαστικά ενέταξε και
τον Συνεργατισμό στην ευρύτερη
προσπάθεια που καταβλήθηκε προ-
κειμένου να ορθοποδήσει ο τρα-
πεζικός τομέας. Ο Συνεργατισμός,
όπως είπε, αποτελούσε για την κυ-
βέρνηση τον αδύναμο κρίκο του
τραπεζικού συστήματος. Η κρατική
ενίσχυση δεν ήταν επένδυση στον
Συνεργατισμό, ανέφερε, η δε κρα-
τική στήριξη δόθηκε για να απο-
τραπεί το κούρεμα και στον Συ-
νεργατισμό. Υπήρχε, συμπλήρωσε
μια τρύπα που έπρεπε να κλείσει,

η ιδιωτικοποίηση ήταν δεδομένη,
η παρουσία τους κράτους ήταν
προσωρινή συμπλήρωσε.

Οι δωρεάν μετοχές
Ο πρόεδρος της Επιτροπής προ-

σπάθησε να πιέσει τον υπουργό Οι-
κονομικών στο θέμα της κυβερνη-
τικής απόφασης για παραχώρηση
ποσοστού 25% μετοχών της ΣΚΤ,
δωρεάν. Οι παραπομπές του προ-
έδρου της Επιτροπής στα όσα κα-
τέθεσε ο πρώην πρόεδρος της ΣΚΤ

Τάκης Ταουσιάνης προκάλεσαν την
έντονη αντίδραση του Χάρη Γεωρ-
γιάδη, ο οποίος σε κάποιο σημείο,
επικαλούμενος πρακτικά απέρριψε
τα περί διαφωνίας του πρώην προ-
έδρου της ΣΚΤ. Τουναντίον, όπως
είπε ο κ. Γεωργιάδης, ο κ. Ταουσιάνης
του πρότεινε να αναλάβει τη διεκ-
περαίωση παραχώρησης του 25%
των μετοχών.

Η ανοικτή πληγή
Ανοιχτή πληγή για τον Συνερ-

γατισμό χαρακτήρισε τα κόκκινα
δάνεια ο κ. Γεωργιάδης. Κάθε μήνα
τα ΜΕΔ πήγαιναν πάνω, ανάφερε
χαρακτηριστικά ο υπουργός Οικο-
νομικών. Μια αναφορά που προ-
κάλεσε αίσθηση ήταν για το συνο-
λικό ποσό που κατέβαλε η κυβέρ-
νηση για ανακεφαλαιοποίηση του
Συνεργατισμού. Η κυβέρνηση είπε
δεν έτρεφε ψευδαισθήσεις ότι κά-
ποια στιγμή θα λάμβανε το ποσό
που έδωσε, ανάφερε ο ΥΠΟΙΚ. Η
κατάσταση της ΣΚΤ δεν μπορούσε
να ήταν χειρότερη από αυτή που
ήταν. «1,7 δισ. ευρώ αμφιβάλλω αν
αξίζουν όλες οι κυπριακές τράπεζες,
άρα ποιος επενδυτής θα έδινε ένα
τέτοιο ποσό;» διερωτήθηκε ο κ. Γε-
ωργιάδης. Τα 1,7 δισ. ευρώ που πή-

γαν στη ΣΚΤ, είπε, ότι ουσιαστικά
ήταν ένα μικρό μνημόνιο.

Ο Γιώργος Αρέστη ζήτησε από
τον ΥΠΟΙΚ να τοποθετηθεί στο
κατά πόσο οι διορισμοί μελών Επι-
τροπείας ήταν στη βάση κομματι-
κών προτιμήσεων, κάνοντας προ-
σωπική αναφορά στον Νικόλα Χα-
τζηγιάννη. «Αμφισβητώ ότι ο κ. Χα-
τζηγιάννης είπε διορίσθηκε με κομ-
ματικά κριτήρια. Από τα πρακτικά
που διάβασα, ο κ. Χατζηγιάννης
δεν είπε κάτι τέτοιο» ήταν η αντί-
δραση του ΥΠΟΙΚ.

Ο υπουργός Οικονομικών κατέ-
θετε ενώπιον της Επιτροπής για 9
ώρες. Μια κατάθεση που σημαδεύ-
τηκε από ένταση σε κάποια σημεία
αλλά και την «επιθετική» τακτική
του προέδρου της Επιτροπής Γιώρ-
γου Αρέστη, ο οποίος σε μια προ-
σπάθεια να τεκμηριώσει καταθέσεις
άλλων μαρτύρων έφθασε στο σημείο
να ζητεί από τον υπουργό Οικονο-
μικών να τοποθετηθεί σε ζητήματα
«ήσσονος» σημασίας όπως για τις
ενδοϋπηρεσιακές κόντρες για τα
γραφεία, για τα υπηρεσιακά αυτο-
κίνητα, αλλά και τις υπηρεσίες που
αγόραζε η ΣΚΤ. Τακτική που δεν
πέρασε και πάλι απαρατήρητη προ-
καλώντας προβληματισμό.

Και πάλι ο πρόεδρος της Επιτρο-
πής ζήτησε να μάθει αν πράγματι
ο Νικόλας Χατζηγιάννης υπέσκαπτε
τον Μάριο Κληρίδη, σύμφωνα με
ισχυρισμούς του τελευταίου. «Πρό-
κειται για αναφορές υπό μορφή κου-
τσομπολιού. Η επιλογή του έγινε
από την ηγεσία της ΣΚΤ. Ζήτησα
να γίνει έλεγχος όλων των πρακτικών
και δεν εντοπίσθηκε ούτε μια πε-
ρίπτωση υπονόμευσή του» ήταν η
αντίδραση του κ. Γεωργιάδη. 

Κόντρες για το «κύριε»
Η κατάθεση του Χάρη Γεωργιάδη

είχε και απρόοπτα, όπως η φραστική
«κόντρα» με τον πρόεδρο της Επι-
τροπής για τον τρόπο με τον οποίο
προσφωνεί ο ένας τον άλλον. Αρχικά
ο ΥΠΟΙΚ, μεταξύ σοβαρού και αστεί-
ου, υπέδειξε στον πρόεδρο της Επι-
τροπής να τον αποκαλεί «κ. Υπουργέ,
ή κ. Γεωργιάδη». Αφορμή στάθηκε
ένα σημείο της κατάθεσης όπου ο
κ. Αρέστη απευθύνθηκε προς τον
Χάρη Γεωργιάδη μόνο με την προ-
σφώνηση «κύριε». Λίγο αργότερα
ο κ. Αρέστη ανταπέδωσε, ζητώντας
από τον Χάρη Γεωργιάδη να τον
αποκαλεί κ. Πρόεδρο και όχι κ. Αρέ-
στη. Το όλο συμβάν έληξε λίγη ώρα
αργότερα.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Στον μαραθώνιο της εφαρμογής του
Γενικού Σχεδίου Υγείας, Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας και υπουργός
Υγείας αναζητούν συγκλίσεις ούτως
ώστε να γεφυρωθεί το χάσμα ανά-
μεσα στα όσα προνοεί η νομοθεσία
και οι προϋποθέσεις που θέτει ο
Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος.
Την περασμένη Τετάρτη ο υπουρ-
γός Υγείας με νέα του πρωτοβουλία
κάλεσε εκ νέου ΟΑΥ και ΠΙΣ, με
καλή θέληση και βούληση, να προ-
σέλθουν σε εποικοδομητικό διάλογο
με στόχο τη γεφύρωση του χάσμα-
τος. Ο πρόεδρος του ΟΑΥ, Θωμάς
Αντωνίου, έκανε αποδεκτή την
πρόταση για διάλογο από τον κ.
Ιωάννου, σημειώνοντας, μεταξύ
άλλων, σε δηλώσεις που παραχώ-
ρησε μετά το πέρας της συνάντη-
σης που είχε με τον υπουργό προ
ημερών, ότι από την πρώτη στιγμή
ανταποκρίθηκαν θετικά στην πρω-
τοβουλία του υπουργού, αλλά και
στην επιστολή του ΠΙΣ μέσω της
οποία, τονίζοντας παράλληλα, πως
«παρουσιάζουμε αρκετά θέματα
στα οποία θεωρούμε ότι μπορούν
να υπάρξουν συγκλίσεις». Η συ-
νάντηση των δύο πλευρών έγινε
εν αναμονή της απάντησης του
ΠΙΣ μετά τα σχόλια που απέστειλαν
ΟΑΥ και υπ. Υγείας, σχετικά με τις
προϋποθέσεις που θέτουν οι γιατροί
για να ενταχθούν στο ΓεΣΥ. 

Απαντά ο ΠΙΣ
Την αναμενόμενη απάντηση

από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο
έλαβαν ΟΑΥ και υπουργός Υγείας,
το πρωί της Παρασκευής 23 Νοεμ-
βρίου. Μέσω της επιστολής που

απέστειλε ο Ιατρικός Σύλλογος ανα-
φέρει πως η επένδυση στην υγεία
θεωρείται παγκοσμίως ως ένας από
τους βασικούς μοχλούς ανάπτυξης.
Προσθέτει δε ότι στην Ευρώπη η
προώθηση της καλής υγείας απο-
τελεί αναπόσπαστο τμήμα του στό-
χου της στρατηγικής «Ευρώπη
2020» για μία έξυπνη και χωρίς
αποκλεισμούς ανάπτυξη, εξ όσων
εκτός της ευρύτερης ηθικής και οι-
κονομικής διάστασης έχει σοβαρές
θετικές επιδράσεις στην παραγω-
γικότητα και ανταγωνιστικότητα
της ευρωπαϊκής οικονομίας. Συμ-
πλήρωσε δε, πως η επένδυση στην
υγεία θεωρείται ακόμη με στενά
οικονομικούς όρους ως μία παρα-
γωγική δαπάνη που προάγει την
οικονομική μεγέθυνση, κυρίως μέ-

σω της θετικής επίδρασης στην
παραγωγικότητα της εργασίας και
στο προσδόκιμο επιβίωσης. Στη
συνέχεια ο ΠΙΣ απευθύνει στον
ΟΑΥ τις ευχαριστίες του για τη άμε-
ση ανταπόκριση όσον αφορά τα
σχόλια που απέστειλε ο Οργανισμός
σχετικά με τις προϋποθέσεις που
θέτουν οι γιατροί, ωστόσο παράλ-
ληλα εκφράζουν τη λύπη τους γιατί,
όπως αναφέρουν, παρατηρούν πως
τα συμπεράσματα της Έκτακτης

Γενικής Συνέλευσης δεν έτυχαν
ουσιαστικής αντιμετώπισης και
επεξεργασίας για εντοπισμό συγ-
κλινουσών προτάσεων. Επίσης, οι
γιατροί θεωρούν πως η άρνηση να
τους δοθεί ολοκληρωμένη η μελέτη
της Mercer παρά τις επανειλημμέ-
νες οδηγίες από μέρους του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, όπως ισχυ-
ρίζονται, εγείρει σοβαρά ερωτή-
ματα, θέτοντας συνάμα το ερώτημά
του προς τι η συσκότιση ως προς

τα ολοκληρωμένα στοιχεία. «Η ια-
τρική κοινότητα αγωνιά, για την
επάρκεια του προϋπολογισμού και
κατ’ επέκταση τη βιωσιμότητα του
ΓεΣΥ και ως εκ τούτου ζητεί την
επικαιροποίηση και επαλήθευση,
άμεσα, πρακτικά και με διαφάνεια
των υπολογισμών που έχουν πραγ-
ματοποιηθεί», υπογραμμίζει ο ΠΙΣ
στην επιστολή του. Όσον αφορά
το κομμάτι την αυτονόμησης των
δημόσιων νοσηλευτηρίων πριν από

την εφαρμογή του ΓεΣΥ ο ΠΙΣ το-
νίζει ότι έχουν αγνοηθεί οι συστά-
σεις των μελετητών, συμπεριλαμ-
βανομένης της μελέτης της Mercer
και του WHO, οι οποίοι τόνιζαν ότι
η αυτονόμηση των δημόσιων νο-
σηλευτηρίων αποτελεί ουσιαστική
πρόνοια και προϋπόθεση για απο-
τελεσματική εφαρμογή του Γενικού
Συστήματος Υγείας, ζητώντας τους
λόγους που έγινε αυτό. Εξηγεί δε,
ότι «για την ομαλή λειτουργία του

συστήματος υγείας, θεωρούμε απα-
ραίτητη προϋπόθεση και επιμέ-
νουμε στη θέση μας για διαχωρισμό
της αμοιβής του ιατρού από αυτήν
του νοσηλευτηρίου». Ο ΠΙΣ, κατα-
λήγοντας, αξιολογεί τις προτεινό-
μενες αποζημιώσεις ως μη ικανο-
ποιητικές και ζητεί αναθεώρηση
αυτών. 

Βλέπει Πρόεδρο ο ΟΑΥ 
Την ίδια ώρα που ο ΠΙΣ δεν δια-

φαίνεται να είναι ιδιαίτερα πρόθυμος
να κάνει το πίσω βήμα σχετικά με
τις προϋποθέσεις που θέτει, αντι-
προσωπεία του ΟΑΥ την ερχόμενη
Πέμπτη, θα μεταβεί στο Προεδρικό
προκειμένου να ενημερώσει τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για τις
εξελίξεις αναφορικά με τον σχεδια-
σμό του ΓεΣΥ, κάτι το οποίο θα πρά-
ξει και αύριο Δευτέρα (26/11) σε νέα
συνάντηση που θα έχει με τον
υπουργό Υγείας Κωνσταντίνο Ιωάν-
νου. Κατά τη συνάντηση με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη αναμένεται
να συζητηθούν όλα όσα διαδραμα-
τίζονται το τελευταίο διάστημα γύρω
από την εφαρμογή του ΓεΣΥ, ενώ
δεν αποκλείεται το ενδεχόμενο να
συζητηθούν ορισμένα σημεία από
τις προϋποθέσεις που θέτει ο ΠΙΣ,
καθώς και τα όσα αναφέρει μέσω
της απαντητικής του επιστολής,
χωρίς, ωστόσο, να αλλοιώνονται τα
όσα προνοεί η νομοθεσία. Από την
άλλη αναμένεται εντός των επόμε-
νων 24ωρων να ξεκαθαριστεί αν ο
ΠΙΣ αποδεχθεί την πρόταση του
υπ. Υγείας και να προσέλθει στο
τραπέζι του διαλόγου ούτως ώστε
να εξευρεθούν συγκλίσεις προκει-
μένου να βρεθεί διέξοδος στο αδιέ-
ξοδο μεταξύ ιατρών και ΟΑΥ.

Διαρκής αναζήτηση συγκλίσεων για εφαρμογή του ΓεΣΥ 
Yστατες προσπάθειες από πλευράς υπουργού Υγείας για να προσέλθουν στο τραπέζι του διαλόγου ΠΙΣ και ΟΑΥ 

<<<<<<<

Σοβαρά ερωτήματα
εγείρει η άρνηση 
των ΟΑΥ και υπ. Υγείας
να δοθεί η ολοκληρωμέ-
νη μελέτη της «Mercer»
αναφέρει ο ΠΙΣ. «Για την ομαλή λειτουργία του συστήματος υγείας επιμένουμε στη θέση μας για διαχωρισμό της αμοιβής του ιατρού

από αυτήν του νοσηλευτηρίου», τονίζουν οι γιατροί.

Γύρισε σελίδα
με την κατάθεση 
ο Χάρης
Γεωργιάδης
Σηματοδοτεί το τέλος μιας δύσκολης 
εποχής για το τραπεζικό σύστημα

<<<<<<<

Και στην περίπτωση του
ΥΠΟΙΚ η στάση του προ-
έδρου της Επιτροπής
προκάλεσε αρνητικά
σχόλια. O Γιώργος Αρέ-
στη ζητούσε από τον Χά-
ρη Γεωργιάδη να τοποθε-
τηθεί σε ζητήματα που εκ
των πραγμάτων δεν θα
μπορούσε να γνωρίζει
ένας υπουργός.

Η κατάθεση του Χάρη Γεωργιάδη ολοκληρώθηκε ωστόσο η Επιτροπή ενδέχεται να τον καλέσει εκ νέου εάν παραστεί ανάγκη.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

«Η αυτονόμηση δεν έχει ολοκληρωθεί
και αρχίζει το ΓεΣΥ, όταν ήδη τα
προβλήματα των νοσοκομείων δεν
έχουν επιλυθεί», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ», ο πρόεδρος της
ΕΔΕΚ Μαρίνος Σιζόπουλος. Προ-
σθέτει ότι με τον τρόπο που επιχει-
ρείται να εφαρμοστεί το ΓεΣΥ υπάρ-
χουν σοβαροί κίνδυνοι να δημιουρ-
γηθούν τεράστια προβλήματα, ενώ
παράλληλα, αναφέρει ότι ο τέως
υπουργός υγείας, Γιώργος Παμπο-
ρίδης κινεί τα νήματα στο ΓεΣΥ και
πως τα όσα ανέφερε δεν ανταπο-
κρίνονται στην πραγματικότητα. 
–Κατά την αντιπαράθεση που
είχατε στο twitter με τον τέως
υπουργό Υγείας, αφήσατε να
νοηθούν πολλά. Ποιος ήταν τε-
λικώς ο σκοπός αυτής της αντι-
παράθεσης και τι εννοείτε όταν
λέτε στον κ. Παμπορίδη να στα-
ματήσει τα σικέ παιχνίδια; 

–Καταρχάς όπως πολύ καλά γνω-
ρίζετε η αντιπαράθεση αυτή δεν
ξεκίνησε από μένα. Ξεκίνησε από
τις τοποθετήσεις του κύριου Παμ-
πορίδη, οι οποίες εκτιμώ ότι ήταν
εκτός τόπου και εκτός χρόνου, πέ-
ραν από το γεγονός ότι τα όσα ανέ-
φερε δεν ανταποκρίνονται στην
πραγματικότητα. Όσον αφορά το
θέμα της Δερματολογικής Εταιρείας
εγώ προσκλήθηκα από το προ-
εδρείο της για να ενημερώσω τα
μέλη της αναφορικά με τη διαδι-
κασία εφαρμογής του ΓεΣΥ και με
τα θέματα που έχουν σχέση με τις
εισφορές και τις συνεισφορές σε
περίπτωση που ο ασθενής θέλει
να απευθυνθεί στον ειδικό γιατρό,
παρακάμπτοντας τον οικογενειακό
γιατρό. Μετά από την ενημέρωση,
όπως εγώ δήλωσα και στα μέλη
της Δερματολογικής Εταιρείας απο-
χώρησα γιατί με κανένα τρόπο

λόγω της πολιτικής μου ιδιότητας
δεν ήθελα να λάβω μέρος σε συ-
ζητήσεις που διαμόρφωναν τις θέ-
σεις και τις απόψεις της Δερματο-
λογικής Εταιρείας αναφορικά με
το ΓεΣΥ, κάτι το οποίο ευλαβικά
τήρησα μέχρι στιγμής, αποφεύ-
γοντας ουσιαστικά  να παρευρεθώ
σε οποιανδήποτε συνέλευση συγ-
κάλεσε ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλ-
λογος είτε σε τοπικό είτε σε παγ-
κύπριο επίπεδο. Αυτά είναι θέματα
που αφορούν πια τους γιατρούς
και παρά το γεγονός ότι είμαι μέλος
των Ιατρικών Συλλόγων θεώρησα
σκόπιμο ότι εγώ δεν θα έπρεπε,
λόγω της πολιτικής μου ιδιότητας,
να έχω οποιανδήποτε εμπλοκή. 
–Τι απαντάτε στα δημοσιεύματα
τα οποία φέρουν εσάς και τον
πρόεδρο του ΔΗΚΟ να ετοιμά-
ζετε τροπολογίες του νόμου για
να ασκείται η ιδιωτική ιατρική

σε περιβάλλον ΓεΣΥ σε συνάν-
τηση που είχατε με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας; 

–Και τα δύο τα διαψεύδω, είναι
ανυπόστατα, είναι συκοφαντίες,
είναι προσπάθεια μεταφοράς εν-
δεχόμενων ευθυνών και μεταφορά
της προσοχής του κοινού από τα
προβλήματα που ήδη διαφαίνονται
στην εφαρμογή του ΓεΣΥ προς άλ-
λες κατευθύνσεις. Καμία συνάν-
τηση δεν έγινε με τον κύριο Πα-
παδόπουλο, όπως πολλές φορές ξε-
κάθαρα έχω δηλώσει δεν υπάρχει
η οποιαδήποτε πρόθεση από την
πλευρά την δική μου και της ΕΔΕΚ
να καταθέσουμε οποιεσδήποτε
τροπολογίες που να δίνουν το δι-
καίωμα σε αυτούς που θα εφαρμό-
σουν το ΓεΣΥ σε περίπτωση απο-
τυχίας να μεταφέρουν τις αποτυχίες
του οπουδήποτε αλλού. Αυτό έπρα-
ξα και τον Ιούλιου του 2017, όταν

συζητήθηκε το τροποποιημένο νο-
μοσχέδιο για την εφαρμογή του
Γενικού Σχεδίου Υγείας. Όσον αφο-
ρά τη συνάντηση με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας στις 25 Οκτωβρί-
ου, αμέσως μετά είχα κάνει δηλώ-
σεις στα μέσα ενημέρωσης και
αυτό το οποίο κατά τρόπο σαφέ-
στατο ξεκαθάρισα είναι ότι μετέ-
φερα στον Πρόεδρο τις ανησυχίες
μας ότι με τον τρόπο που επιχει-
ρείται να εφαρμοστεί το ΓεΣΥ, την
προχειρότητα που διαπιστώνουμε,
την έλλειψη συντονισμού, την έλ-
λειψη οργανωτικής συγκρότησης,
υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι να δη-
μιουργηθούν τεράστια προβλήμα-
τα. Σε ένα ενδεχόμενο κατάρρευσης
του δημόσιου τομέα θα υπάρχει
και κατάρρευση του ΓεΣΥ με ανυ-
πολόγιστες συνέπειες στην υγεία
των πολιτών και ειδικά εκείνων
που προέρχονται από τις ευάλωτες

ομάδες του πληθυσμού και δεν
έχουν την οικονομική δυνατότητα
να εξασφαλίσουν την υγεία τους
με άλλους τρόπους. Από εκεί και
πέρα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
η κυβέρνηση και κυρίως το Υπουρ-
γείο Υγείας έχουν την άμεση ευ-
θύνη για την εφαρμογή του ΓεΣΥ
και κυρίως για το ότι θα προκύψει
ως αρνητικό αποτέλεσμα. 
–Σε τηλεοπτική σας παρέμβαση
αναφέρατε ότι «γίνεται προσπά-
θεια για να στραφεί το ενδιαφέ-
ρον της κοινής γνώμης και η
προσοχή προς άλλες κατευθύν-
σεις μακριά από τον λανθασμένο
τρόπο που κάποιοι επιχειρούν,
με πρωταγωνιστή τον κύριο Παμ-
πορίδη, να εφαρμόσουν το ΓεΣΥ
γνωρίζοντας ότι σήμερα με τα
προβλήματα που δημιουργούν-
ται υπάρχει μεγάλος κίνδυνος
να καταρρεύσει». Θεωρείτε δη-

λαδή ότι ο κ. Παμπορίδης κινεί
τα νήματα και από πού προκύ-
πτουν αυτές οι κατηγορίες;  

–Σαφέστατά κινεί τα νήματα,
και εδώ ακριβώς υπάρχει και σύγ-
κρουση συμφερόντων. Για παρά-
δειγμα, ποια ήταν η εταιρεία η
οποία ανάλαβε να εκπονήσει τη
μελέτη για την αυτονόμηση των
νοσοκομείων; Η ίδια εταιρεία που
εκπόνησε τη μελέτη ο επικεφαλής
της ήταν ο κύριος Νίκολσον, ο οποί-
ος παρουσίασε τη μελέτη σε συ-
νέδριο στη Λευκωσία τον Οκτώβριο
του 2017. Αυτό το άτομο έχει διο-
ριστεί ως πρόεδρος του Διοικητικού
Συμβουλίου του ΟΚΥπΥ για την
αυτονόμηση των νοσοκομείων και
η συγκεκριμένη εταιρεία του, ανέ-
λαβε την πρόσληψη του προσωπι-
κού που θα στελεχώσει τον ΟΚΥπΥ
και τα αυτονομημένα νοσοκομεία.
Όλα αυτά δεν αποτελούν μια μορφή
σύγκρουσης συμφερόντων;  Ο τέως
υπουργός, όταν έκανε τις προτάσεις

τους και τις εισηγήσεις του αυτά
δεν τα γνώριζε; Σαφώς και τα γνώ-
ριζε. Ως εκ τούτου είναι τυχαίο το
γεγονός ότι ο διορισμός του Συμ-
βουλίου του ΟΚΥπΥ κρίθηκε πα-
ράνομος και αναγκάστηκε να ανα-
σταλεί και να επαναληφθεί στη συ-
νέχεια μετά από μερικούς μήνες;
Από τη στιγμή που ο κ. Παμπορίδης
θα ήθελε να εμφανίζεται ως ο αρ-
χιτέκτονας του ΓεΣΥ και της και-
νούργιας προσπάθειας, που στην
ουσία άλλοι ήταν αυτοί που κίνησαν
τα νήματα για να ξεκινήσει η δια-
δικασία για να φτάσουμε στην ψή-
φιση του νομοσχεδίου τον Ιούλιο
του 2017, θα έπρεπε να παραμείνει
υπουργός Υγείας να το εφαρμόσει
και να αναλάβει την ευθύνη της
υλοποίησης και όχι με πηδηματάκια
να αποχωρήσει από το Υπουργείο
και να μεταφέρει την ευθύνη σε
άλλους. 

Ο ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο Παμπορίδης κινεί τα νήματα στο ΓΕΣΥ
Δεν θα δώσουμε ευκαιρία διαφυγής σε αυτούς που αποφάσισαν να το εφαρμόσουν με αυτό τον τρόπο, λέει ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ 

–Θεωρείτε ότι με τα δεδομένα
όπως έχουν σήμερα, υπάρχει
πιθανότητα το ΓεΣΥ σε ένα με-
ταγενέστερο στάδιο να καταρ-
ρεύσει; 

–Βεβαίως, υπάρχει μεγάλη πι-
θανότητα δεδομένου ότι πρώτα -
πρώτα δεν τηρήθηκε αυτό που είχε
συμφωνηθεί και στο Προεδρικό
αλλά υπάρχει και στο προοίμιο της
νομοθεσίας για την εφαρμογή του
ΓεΣΥ. Ότι πριν από την έναρξη της
εφαρμογής του ΓεΣΥ θα πρέπει να
ολοκληρωθεί κατά τρόπο σωστό η
επιστημονική και διοικητική αυ-
τονόμηση των νοσοκομείων. Και
για την αυτονόμηση των νοσοκο-
μείων μπορείτε να ανατρέξετε σε
ανακοινώσεις και δημοσιεύματα
του παρελθόντος που έλεγαν ότι
πρώτα θα πρέπει να υπάρχει απο-
συμφόρηση των νοσοκομείων, να
υπάρχει σωστή αναδιοργάνωση
στο πλαίσιο μιας μελέτης που να
καθορίζει  ποιες είναι οι πραγμα-
τικές ανάγκες του δημόσιου τομέα
σε κλινικές, σε ιατρικό εξοπλισμό
και σε προσωπικό ούτως ώστε ο
δημόσιος τομέας να είναι έτοιμος
να ανταποκριθεί με επάρκεια στις
ανάγκες που θα προκύψουν για το
ΓεΣΥ. Και αφού αυτά επιτευχθούν
να προχωρήσουμε ακριβώς στην
αυτονόμηση των νοσοκομείων και
της στην εφαρμογή του ΓεΣΥ. Ένας
δεύτερος μεγάλος κίνδυνος που
ελλοχεύει είναι όπως πολύ καλά
γνωρίζετε με βάση τη νομοθεσία
το κράτος μπορεί να καλύψει τα

ελλείμματα των δημόσιων νοσο-
κομείων μόνο τα πέντε πρώτα χρό-
νια από την έναρξη εφαρμογής του
ΓεΣΥ. Όταν όμως ήδη η αυτονό-
μηση δεν έχει ολοκληρωθεί και αρ-
χίζει το ΓεΣΥ, όταν ήδη τα προβλή-
ματα των νοσοκομείων δεν έχουν
επιλυθεί αντίθετα έχουν οξυνθεί
ο καθένας αντιλαμβάνεται ότι υπάρ-
χει ένα μεγάλο ενδεχόμενο στο τέ-
λος της πενταετίας τα δημόσια νο-
σοκομεία να μην είναι έτοιμα να
αποκτήσουν οικονομική αυτάρκεια
και επάρκεια, άρα τα ελλείμματά
τους δεν θα μπορεί το κράτος να
τα καλύψει και ως εκ τούτου αυτό
που θα συμβεί είναι είτε συρρίκνω-
ση των υπηρεσιών τα οποία προ-
σφέρουν για να μπορέσουν τα μει-
ώσουν τα ελλείμματα τους είτε εν-
δεχομένως ιδιωτικοποίηση. Αλλά
και το ένα και το άλλο, αποτελούν
κίνδυνο για την εφαρμογή του Γε-
ΣΥ, αποδυναμώνουν τον δημόσιο
τομέα, ο οποίος θα έπρεπε να απο-
τελέσει τη ραχοκοκαλιά για την
εφαρμογή του ΓεΣΥ και αντιλαμ-
βάνεστε ότι αυτές ενδεχομένως να
αποτελέσουν πολύ αρνητικές και
επιβαρυντικές εξελίξεις για τους
ασθενείς. 
–Ποια είναι η θέση σας για την
άσκηση ιδιωτικής ιατρικής σε
περιβάλλον ΓεΣΥ; 

–Ήδη στη νομοθεσία που έχει
ψηφιστεί περιλαμβάνεται πρόνοια
ότι ο ασθενής έχει το δικαίωμα
εάν και εφόσον το επιθυμεί να κα-
ταφύγει απευθείας στον ειδικό για-

τρό και να παρακάμψει τον οικο-
γενειακό γιατρό, για λόγους που
ο ίδιος ενδεχομένως θα ήθελε. Σε
αυτή την περίπτωση μάλιστα, έχει
καθοριστεί και μια συνεισφορά η
οποία θα επιβαρύνει τον ασθενή
η οποία καθορίστηκε στα 25 ευρώ.
Αυτό με το οποίο διαφωνώ, είναι
γιατί ακριβώς από τον Οργανισμό
Ασφάλισης Υγείας υπάρχει η απαί-
τηση αυτά τα 25 ευρώ τα οποία θα
παίρνει από τον ασθενή ο γιατρός,
να τα επιστρέφει στο ταμείο του
ΟΑΥ. Και ερωτώ, σε αυτή την πε-
ρίπτωση ο ειδικός γιατρός γιατί
να εξετάσει τον ασθενή, ή αν θα
τον εξετάσει είναι λογικό ότι θα
του ζητήσει να αποποιηθεί την
ιδιότητα του μέλους του ΓεΣΥ.
Αυτό είναι λογικό; Το ποσό το οποίο
δίνει ο ασθενής στην ουσία δεν
επιβαρύνει τον προϋπολογισμό
του ΟΑΥ, άρα λοιπόν εδώ θεωρώ

ότι υπάρχει μια λανθασμένη επι-
λογή, η οποία θα δημιουργήσει
περισσότερες επιπλοκές παρά να
λύσει, και την ίδια στιγμή στερεί
από τον ασθενή το αναφαίρετο
δικαίωμα να κάνει ελεύθερη επι-
λογή γιατρού. Μέχρι σήμερα μια
από τις βασικές διακηρύξεις για
το ΓεΣΥ, δεν ήταν ότι ο ασθενής
θα έπρεπε να έχει το ελεύθερο δι-
καίωμα γιατρού και νοσηλευτηρίου;
Με αυτή τη διαδικασία, ενώ η νο-
μοθεσία του την προσφέρει ο ΟΑΥ
επιχειρεί να του την αναστείλει.
Αυτή τη συνεισφορά την καθόρισε
μεν ο ΟΑΥ στα 25 ευρώ, και λέω
καλώς καθορίστηκε όμως την ίδια
στιγμή δεν μπορεί να απαιτεί αυτά
τα λεφτά που δίνει ο ασθενής από
την τσέπη του στον ειδικό γιατρό
να επιστρέφονται στο ταμείο του
Οργανισμού. 
–Τόσο ο Παγκύπριος Ιατρικός
Σύλλογος όσο και μερίδα του ια-
τρικού κόσμου θεωρούν ότι τα
νούμερα του ΓεΣΥ δεν βγαίνουν
ζητώντας παράλληλα αύξηση
του προϋπολογισμού. Ποια είναι
η δική σας άποψή σας; 

–Σε αυτή την περίπτωση έθεσα
ζητήματα και ερωτήματα στη Βου-
λή και δεν πήρα απάντηση. Για πα-
ράδειγμα ο σφαιρικός προϋπολο-
γισμός του ΓεΣΥ θα προέρχεται
από τις συνεισφορές των εργαζο-
μένων, των μισθωτών, των αυτο-
τελώς εργαζομένων, των εταιρειών
και της κυβέρνησης. Ποιος είναι
ο μεγάλος κίνδυνος; Ενώ το ποσο-

στό των μισθωτών και της κυβέρ-
νησης θα είναι καθορισμένο και
σαφέστατο και θα καταβάλλεται
κανονικά, υπάρχει ένα σοβαρό πρό-
βλημα που αφορά τους ελεύθερους
επαγγελματίες και τις εταιρείες
που θα καταβάλλουν τη συνεισφο-
ρά τους στη βάση του ακαθάριστου
εισοδήματός τους και εδώ δημι-
ουργούνται δύο σοβαρά προβλή-
ματα. 
–Ποια είναι αυτά; 

–Το πρώτο πρόβλημα είναι ότι
υπάρχει ένας μεγάλος αριθμός από
αυτοτελώς εργαζόμενους που υπο-
βάλλουν τις φορολογικές τους δη-
λώσεις χωρίς να δηλώνουν τα ακα-
θάριστα εισοδήματά τους αλλά το
καθαρό τους εισόδημα. Άρα, λοιπόν,
με ποια διαδικασία και σε ποια χρο-
νική στιγμή θα καθοριστεί ποιο εί-
ναι το ακαθάριστό τους εισόδημα
για να καταβάλλουν τις εισφορές
τους. Όπως επίσης και στις Κοι-
νωνικές Ασφαλίσεις καταβάλλουν
οι αυτοτελώς εργαζόμενοι τις κοι-
νωνικές ασφαλίσεις με βάση το κα-
θαρό τους εισόδημα και όχι με βάση
το ακαθάριστο εισόδημα. Άρα εδώ
δημιουργείται ένα τεράστιο κενό
με αποτέλεσμα ενδεχομένως να
υπάρχει σημαντική απώλεια χρη-
μάτων από το ταμείο του Οργανι-
σμού. To δεύτερο είναι ότι όσοι
από τους αυτοτελώς εργαζομένους
και τις εταιρείες υποβάλλουν ελεγ-
μένους λογαριασμούς. Αυτούς τους
λογαριασμούς τους υποβάλλουν
ενάμιση χρόνο μετά από τη λήξη

του φορολογικού έτους. Δηλαδή
για το 2019 όταν πια θα ξεκινήσουν
οι εισφορές αυτοί που ανέφερα
προηγουμένως στις φορολογικές
τους δηλώσεις  όπου θα περιλαμ-
βάνεται και το ακαθάριστο εισό-
δημά τους, θα τις υποβάλουν στον
Φόρο Εισοδήματος 30 Ιουνίου του
2021. Άρα, λοιπόν, το 2019 με βάση
πιο ποσό θα υποβάλουν τις εισφο-
ρές τους; Το επόμενο στοιχείο το
οποίο είναι επίσης ανησυχητικό
είναι ότι ο Φόρος Εισοδήματος για
να κάνει εκκαθάριση και πιστο-
ποίηση του ακαθάριστου φορολο-
γικού εισοδήματος αυτών των πε-
ριπτώσεων, χρειάζεται περίπου
πέντε χρόνια. Να σας πω ότι αυτή
τη στιγμή έχουν ξεκαθαρίσει οι
φορολογικές δηλώσεις του 2011
και σήμερα είμαστε στο 2018, άρα
λοιπόν; Όλα αυτά λοιπόν εμείς εκτι-
μούμε ότι  θα δημιουργήσουν σο-
βαρά προβλήματα συγκέντρωσης
αυτού του ποσού, θα δημιουργή-
σουν τεράστιες στρεβλώσεις, θα
κληθούν και πάλι οι μισθωτοί να
καταβάλουν το μεγάλο μέρος του
προϋπολογισμού, ενώ οι υπόλοιποι
ενδεχομένως θα υποβάλλουν πολύ
λιγότερο. Και στο τέλος εάν δεν
συγκεντρώνεται το συγκεκριμένο
ποσό τους ενός δισεκατομμυρίου
που είναι περίπου ο σφαιρικός προ-
ϋπολογισμός, τη διαφορά ποιος θα
την καλύψει; Σε αυτά τα βασικά
ερωτήματα δεν πείρα καμία απάν-
τηση. Έχω λοιπόν λόγους να ανη-
συχώ ή δεν έχω λόγους; 

Ο δημόσιος τομέας θα έπρεπε να αποτελέσει τη ραχοκοκαλιά 

Σε ένα ενδεχόμενο κατάρ-
ρευσης του δημόσιου το-
μέα θα υπάρχει και κα-
τάρρευση του ΓεΣΥ με
ανυπολόγιστες συνέπειες
στην υγεία των πολιτών.

Aφού ήθελε να εμφανί-
ζεται ως ο αρχιτέκτονας
του ΓεΣΥ έπρεπε να πα-
ραμείνει υπουργός Υγεί-
ας και να αναλάβει την
ευθύνη υλοποίησής του.

Με τον τρόπο που 
επιχειρείται να εφαρμο-
στεί το ΓεΣΥ υπάρχουν
σοβαροί κίνδυνοι 
να δημιουργηθούν 
τεράστια προβλήματα.

Η αυτονόμηση δεν έχει ολοκληρωθεί και αρχίζει το ΓεΣΥ, ενώ τα προβλήματα των νοσοκομείων δεν έχουν επιλυθεί, αντίθετα έχουν οξυνθεί, λέει ο Μ. Σιζόπουλος.
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Χαλί στον Νικόλα
Πήγε στο Προεδρικό ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος την Τετάρτη όλο κέφι και χαρά, διότι
οι εξελίξεις στο Κυπριακό, όπως τις διαχει-
ρίζεται ο Πρόεδρος Αναστασιάδης των
έχουν καταστήσει, τον Νικόλα, το κέντρο
του κυπριακού σύμπαντος. Ταυτόχρονα, ο
Νίκαρος έχει κατορθώσει να μείνει μόνος
και χρειάζεται ένα συνέταιρο που να τον κα-
ταλαβαίνει στο Κυπριακό και είναι πρόθυμος
να του στρώσει μέχρι και κόκκινο χαλί.
Αφού, λοιπόν, δοξολόγησε δημοσίως και
τον Τάσσο Παπαδόπουλο ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης και η οικογένεια στη Στράκκα,
θυμήθηκε το απόφθεγμα, «η εκδίκηση είναι
πιάτο που σερβίρεται κρύο», κάλεσε το μι-
κρό στον Λόφο. Εκεί του άνοιξε το δίσκο με
τα γλυκά της εξουσίας, θέσεις στα Δ.Σ. των
ημικρατικών που ο Νίκαρος θα διορίσει τον
Ιανουάριο, αλλά και θέσεις στο Υπουργικό
Συμβούλιο, αφού είναι πρόθυμος να κάνει
ανασχηματισμό οσονούπω, φτάνει να πει το
«ναι» ο Νικόλας του «όχι».

••••
Η εταίρα! 
Όχι πείτε μου, δεν είναι η πολιτική, η μέγι-
στη εταίρα; Τόσα χρόνια έπαιζε με τον Μά-
ριο και τώρα πάνω στο καλύτερο τον εγκατα-
λείπει και στρώνει χαλί και κρεβάτι στο Νι-
κόλα. Αυτό διερωτήθηκα προχθές στον πολι-
τικό καφέ που είχα με πηγές μου του Κέν-
τρου. Απάντησε, όμως, ο φίλτατος Αλέκος, ο
οποίος μου εξήγησε ότι είμαι πολύ ρομαντι-
κός και πως η εικόνα είναι σαφέστατη πολλά
χρόνια τώρα. Ήταν μάλιστα παραστατικός
λέγοντας ότι σε όποια από τις δύο όχθες του
ΔΗΚΟ και να είσαι πάντα θα τρως ψάρι. Κι
αυτό διότι ο ποταμός αυτός που είναι στο
κέντρο της χώρας πάντα θα έχει και δεξιά
και αριστερή όχθη και πάντα οι δύο παρατά-
ξεις θα καταφεύγουν σε αυτόν για να γίνουν
εξουσία. Τρέξτε, λοιπόν, υπάρχουν ακόμα
θέσεις στο ΔΗΚΟ…   

••••
Η αρχηγική τρόικα   
Εξαιρετικό ενδιαφέρον, για πολλούς λό-
γους, θα έχει η δημόσια συζήτηση με θέμα
«Εξελίξεις στο κυπριακό – ώρα ευθύνης»
που θα πραγματοποιηθεί  μεθαύριο Τρίτη
στις 7 το βράδυ στο ξενοδοχείο «Κούριο»
στη Λεμεσό, όπου θα μιλήσουν οι Αβέρωφ
Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού και Νικόλας
Παπαδόπουλος. Εν πρώτοις ο εξ Αργάκας
ορμώμενος Αβέρωφ έχει διαχωρίσει τη θέ-
ση του δημοσίως και άλλως πως από τις ανα-
ζητήσεις Αναστασιάδη στο Κυπριακό και οι
σχέσεις τους είναι τεταμένες σε σημείο που
δεν ανταλλάζουν καλημέρες. Δεύτερο, ο

Άντρος επέστρεψε από την Τουρκία όπου
συνέφαγε με τον ΥΠΕΞ Τσαβούσογλου άρα
κάτι έχει να πει ενδιαφέρον από το ταξίδι
του, ενώ ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει
και ο Νικόλας ο οποίος μετά το φλερτ Ανα-
στασιάδη με τη συνομοσπονδία, λίγο έμεινε
να τραγουδά στη ΔΔΟ, το «σαν κι εσένα κα-
μιά»! Η εκδήλωση πραγματοποιείται από το
Ίδρυμα Μελέτης της Δημοκρατίας «Ανδρέας
Αρμεύτης», στο πλαίσιο των παρεμβάσεων
του σε θέματα πολιτικού ενδιαφέροντος,
όπως Δημοκρατία, Εκπαίδευση, Συμφιλίωση
και Ομοσπονδία.

••••
Η λιμουζίνα Χλωρακιώτη 
Έχω πάθει πλάκα ακούγοντας για τη σπατά-
λη του Νικόλα Χατζηγιάννη με τη λιμουζίνα
του CEO του Συνεργατισμού, καθότι τυχαία
ήμουν εκεί όταν γινόταν λόγος για το συγκε-
κριμένο όχημα πολυτελείας. Μιλάμε για μια
μερσεντές με όλα τα κομφόρ που η τιμή της

είχε ξεπεράσει αν θυμάμαι καλά τις
120.000 ευρώ και η οποία ήταν στην υπηρε-
σία του προκατόχου του Χατζηγιάννη και
«αυτοκράτορα» του Συνεργατισμού Ερωτό-
κριτου Χλωρακιώτη. Μάλιστα, επειδή ήταν
όχημα άξιο θαυμασμού κατεβήκαμε στο
πάρκινγκ και το είδαμε. Ρωτήσαμε δε τον
Νικόλα Χατζηγιάννη τι θα κάνει κι απάντησε
ότι δεν μπορεί να κυκλοφορεί με ένα αυτο-
κίνητο τόσο ακριβό και θα φρόντιζε να πά-
ρει κάποιο πολύ πιο φτηνό. Έτσι κι έγινε πή-
ρε ένα αξιοπρεπές όχημα, μάλιστα μεταχει-
ρισμένο και σε πολύ καλή τιμή. Πώς στην
Επιτροπή Αρέστη κυκλοφόρησε η βρώμα –
μάλιστα την ημέρα που κατέθετε ο Χάρης–
περί σπατάλης λόγω και του αυτοκινήτου, το
θεωρώ πολύ παράξενο. Όπως παράξενο εί-
ναι να προτάσσεται ως επιλήψιμο το ζήτημα
της πιστωτικής κάρτας ενός CEO μιας τράπε-
ζας, ενώ επιλήψιμο θα ήταν το αντίθετο. De-
arest George it goes without saying! 

••••

Αμνηστία στους παλιούς 
Αξιοσέβαστα μέλη της Επιτροπής, δίδεται η
εντύπωση ότι η κατάρρευση του Συνεργατι-
σμού οφείλεται αποκλειστικά στον Χάρη κι
έναν δυο άλλους που διόρισε για να μαζέ-
ψουν τα κομμάτια. Όλους τους προηγούμε-
νους, με τις λιμουζίνες, τις επαύλεις και τα
τεράστια δάνεια που έπαιρναν από τον Συ-
νεργατισμό με μηδενικά επιτόκια και τα έκα-
ναν γραμμάτια με 7, 8, και 9 τοις εκατόν στις
τράπεζες γιατί τους λησμονήσατε; Ή μήπως
τους δώσατε αμνηστία; Σε αυτούς που έκα-
ναν πολιτική ρουσφετιού δίνοντας δανικά κι
αγύριστα που έφτασαν τα ΜΕΔ στα 80% ανά
επαρχία, έχετε ελέγξει τις πιστωτικές κάρ-
τες; Ή μήπως ισχύει το γνωστό ότι άμα απο-
μακρυνθείς από το ταμείο ουδέν λάθος ανα-
γνωρίζεται; Τι ρωτάω κι εγώ ο αφελής; Δεν
είναι έτσι που κατάπιαμε ως κοινωνία σκάν-
δαλα του ΧΑΚ, κουρέματα, εξαγορές τραπε-
ζών. Θυμάστε τη UNIASTRUM και τα 150
εκατ. που πήγαν σε μίζες; Όλα τα ρουφά και
τα καταπίνει το σύστημα σαν μια τεράστια

ηλεκτρική σκούπα… Έτσι θα ρουφήξει και
τα πραγματικά σκάνδαλα που έθαψαν τον
Συνεργατισμό, θυσιάζοντας προφανώς έναν
δυο Χατζηγιάννηδες σαν Ιφιγένειες… 

••••
Σιζό Vs Παμπορίδης 
Η μάχη που μαινόταν μέσω τουίτερ μεταξύ
Μαρίνου Σιζόπουλου και Γιώργου Παμπορί-
δη τις προηγούμενες μέρες, προβλέπω ότι
θα ενταθεί τις επόμενες καθότι ο πρόεδρος
της ΕΔΕΚ σε συνέντευξή του σήμερα στην
«Κ» (σελ. 11), κατηγορεί τον τέως υπουργό
Υγείας ότι κινεί τα νήματα στο ΓΕΣΥ. Μάλι-
στα ο Σιζό ρίχνει το γάντι λέγοντας ότι, από
τη στιγμή που θα ήθελε ο Παμπορίδης να
εμφανίζεται ως ο αρχιτέκτονας του ΓεΣΥ
έπρεπε να παραμείνει υπουργός Υγείας και
να αναλάβει και την ευθύνη της υλοποίησής
του. Είναι πάντως η πρώτη φορά που ένας
υπουργός συζητείται τόσο πολύ μετά την
αποχώρησή του από το υπουργείο του και
δεν είναι μόνο τα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης που φταίνε. Ο Παμπορίδης θυμίζει και
λίγο τον Κίμωνα που και νεκρός ενίκα. Τώρα
για να είμαστε και σοβαροί στη σύγκρουση
με τον Σιζόπουλο κι ο γιατρός έχει ανοικτά
ζητήματα που καλείται να απαντήσει, ενώ
θεωρώ ότι και το επιχείρημά του ότι, «σε
ένα ενδεχόμενο κατάρρευσης του δημόσιου
τομέα θα υπάρχει και κατάρρευση του ΓεΣΥ
με ανυπολόγιστες συνέπειες στην  υγεία
των πολιτών», περνά στη σφαίρα της  κινδυ-
νολογίας.  

Η λιμουζίνα, η εταίρα και το κόκκινο χαλί

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Ο υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωρ-
γιάδης που ανακρινόταν επί εννέα συ-
ναπτές ώρες στην Ερευνητική Επιτρο-
πή για τον Συνεργατισμό. Απορώ γιατί
μετά δεν εστάλη στα κρατητήρια της
Κοκκινοτριμιθιάς. 

Για ακόμη μια φορά, ο ΠτΔ πληρο-
φορεί το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα,
από το βήμα του συνεδρίου του, ότι
το Κυπριακό αποτελεί πρόβλημα
της Ε.Ε. Τέλεια. Υπενθυμίζουμε σε
όλους, σε περίπτωση που το ξέχα-
σαν, ότι είμαστε γι’ αυτούς πρόβλη-
μα. Ότι συνιστούμε βάρος. Το Κυ-
πριακό δεν είναι πρόβλημα της Ε.Ε.
ούτε των Ηνωμένων Εθνών. Είναι
πρόβλημα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι
αυτή που έχει την ευθύνη της επί-
λυσής του. Κανένας άλλος. Αν μας
βοηθήσουν, καλώς.

Αλλά γιατί να μας βοηθήσουν;
Επειδή μας λυπούνται; Αυτό θέλου-
με; Δεν υπάρχει περίπτωση να συμ-
βεί. Πιο πιθανόν θα ήταν να μας
συνδράμουν οι εταίροι μας στην
επίλυση του Κυπριακού επειδή το
αξίζουμε. Επειδή βλέπουν σ’ εμάς
έναν πολύτιμο συνέταιρο, του οποί-
ου η συνεισφορά στα κοινά της ευ-
ρωπαϊκής οικογένειας είναι σημαν-
τική. Επειδή είμαστε ένας σύμμα-
χος που δεν θέλουν να χάσουν. 

Η αξία κάποιου προσδιορίζεται από
τον παραλήπτη. Για την Ε.Ε. σήμε-
ρα, ποια η αξία μας ως μέλους; Τι
προσφέρουμε; Πόσο πολύτιμοι εί-
μαστε; Πόσο απαραίτητοι; Μήπως
πρέπει να αρχίσουμε να εργαζόμα-
στε για να αυξήσουμε την αξία μας
ως κράτους-μέλους; Σε κάποιον,
οποιονδήποτε τομέα ή τομείς; Σε
ποιον όμως;
• Στην υγεία, ενώ έχουμε εξαιρετι-
κούς γιατρούς και επιστήμονες,
τρωγόμαστε μεταξύ μας για το ΓΕ-
ΣΥ, αντί να επενδύσουμε στην προ-
οπτική σημαντικού ιατρικού τουρι-
σμού στο νησί μας.
• Στα ενεργειακά, θα μπορούσαμε
όχι μόνο να αξιοποιήσουμε θεαμα-

τικά την ηλιακή ενέργεια για να πα-
ράγουμε και να εξάγουμε ηλεκτρι-
σμό, αλλά και να εξελίξουμε την τε-
χνολογία ώστε να παρέχουμε τε-
χνογνωσία προς τα έξω. 
• Τα λιμάνια μας και τα αεροδρόμιά
μας, λόγω γεωγραφικής θέσης, θα
μπορούσαν να αξιοποιηθούν πολύ
περισσότερο προσφέροντας υπη-
ρεσίες υψίστης σημασίας σε συνε-
ταίρους και συμμάχους μας.
• Μονάδες όπως το Ινστιτούτο Γενε-
τικής και Νευρολογίας, με τη στελέ-
χωση και τον εξοπλισμό που διαθέ-
τουν, θα μπορούσαν να καταστούν
απαραίτητες σε ευρωπαϊκό και παγ-
κόσμιο επίπεδο.

Σε κάτι θα μπορούσαμε να γίνουμε
πρωτοπόροι και σύμβουλοι των
υπολοίπων, με στόχο να τους κοιτά-
ζουμε στα μάτια και να διαβάζουμε
θαυμασμό και όχι οίκτο. Κάθε 15
Νοεμβρίου καταδικάζουμε την πα-
ράνομη ανακήρυξη του ψευδοκρά-
τους. Τι κάνουμε, όμως, για να αντι-
στρέψουμε την κατάσταση; Ποια
πρακτικά βήματα λαμβάνουμε; 

Αφήνουμε την «ελεγχόμενη» δια-

κίνηση μέσω των «οδοφραγμάτων»
- σημείων διέλευσης να μας φέρνει
προ τετελεσμένων; Είμαστε σήμε-
ρα σε δυσμενέστερη κατάσταση
όσον αφορά το κυπριακό; Μάλλον.
Τι κάνουμε όταν είμαστε σε δυσμε-
νή κατάσταση; Περιμένουμε να αλ-
λάξουν οι συνθήκες ώστε να μας
ευνοούν. Περιμένουμε αλλά όχι ως
παθητικοί θεατές. Καραδοκούμε,
έχοντας έτοιμα σχέδια δράσης για
κάθε πιθανό σενάριο που ενδέχε-
ται να προκύψει. Είμαστε έτοιμοι
να αδράξουμε την κάθε ευκαιρία
που θα μας δοθεί και να διαπραγμα-
τευτούμε σκληρά για συγκεκριμένα
ανταλλάγματα και όχι για μια αόρι-
στη και χωρίς αντίκρισμα «υποστή-
ριξη».

Αυτό δεν έκανε και η Τουρκία χρό-
νια ολόκληρα μέχρι να πετύχει την
εισβολή; Προετοίμαζε το έδαφος
και ήταν σε επιφυλακή. Όταν οι
συνθήκες έγιναν ευνοϊκές ήταν
έτοιμη. Εμείς έχουμε πλάνα δρά-
σης; Έχουμε σχέδια αξιοποίησης
της τόσο αξιόλογης γεωγραφικής
μας θέσης που χιλιετίες ολόκληρες
υπήρξε η πηγή των δεινών μας;
Πώς μας αξιοποιούν οι σύμμαχοι
μας στην εξωτερική, στρατιωτική,
ενεργειακή πολιτική τους; Τι σημαί-
νουμε γι’ αυτούς; Οι Αμερικάνοι
μας χρειάζονται; Οι Ρώσοι μας θεω-
ρούν απαραίτητους; 

Μήπως εντέλει κανένας, γιατί τους
άνοιξαν άλλοι γείτονές μας τις πόρ-
τες. Τι έχουμε κάνει για να κατα-
στούμε τόσο απαραίτητοι σε κάποι-
ον που τα συμφέροντά του να είναι
συνυφασμένα με τα δικά μας και
άρα να είναι προς το δικό του συμ-
φέρον να μας υποστηρίξει; Τελικά
τι μας διδάσκει η ιστορία; Ότι η
ιστορία δεν μας διδάσκει τίποτα; 

ΓΝΩΜΗ / Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Η πολιτική του κακομοίρη Οι φόβοι του Αναστασιάδη
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

«Στην υγειά της αχά-
ριστης / που δεν άξι-
ζε τόσο / και μπο-
ρούσα για χάρη της /
τη ζωή μου να δώ-
σω». Ο Νίκος Ανα-

στασιάδης σίγουρα θα σιγοψιθυρί-
ζει συχνά-πυκνά αυτό το λαϊκό
άσμα, όταν σκέφτεται τον Μουστα-
φά Ακιντζί και τους άλλους άσπον-
δους φίλους του, με τους οποίους
πίστεψε ότι μπορεί να λύσει το Κυ-
πριακό. Η άκρως συναισθηματική
ομιλία του Προέδρου Αναστασιάδη
στο δείπνο της «Καθημερινής» απο-
κάλυψε πικρές αλήθειες για το Κυ-
πριακό και φανέρωσε τον πόνο και
τον φόβο του ανθρώπου, ο οποίος
το 2004 τα έβαλε με τα «θηρία» πο-
λεμώντας για το σχέδιο Ανάν και για
τη λύση του Κυπριακού. 
Στην πολιτική λένε ότι τα συμφέ-
ροντα είναι αυτά τα οποία κατευθύ-
νουν τα κράτη και τα έθνη. Ωστόσο,
πάντα υπάρχει ο φόβος, πάντα επι-
κρατεί το συναίσθημα και πάντα λει-
τουργεί το θαύμα, στις αποφάσεις
των ηγετών. Δεν είναι καθόλου τυ-
χαίο το γεγονός, ότι οι πιο σημαντι-
κές αποφάσεις, λαμβάνονται είτε σε
γεύματα και δείπνα, με τη συνοδεία
του ποτού, είτε σε συνεδριάσεις στις
οποίες δεν τηρούνται πρακτικά,
όπως στην περίπτωση του Γιούρογ-
κρουπ, το οποίος μάς κούρεψε και
οικονομικά και ηθικά. Χαρακτηριστι-
κή ήταν η ρήση του αείμνηστου
Κωνσταντίνου Καραμαλή, οποίος εί-
πε ότι «στέγνωσε την ψυχή του για
να κυβερνήσει την Ελλάδα».
Ο Νίκος Αναστασιάδης στο δείπνο
της «Καθημερινής» σίγουρα ξέφυ-
γε από τα τετριμμένα και είπε τα
πράγματα με το πραγματικό όνομα
τους, τα οποία συνήθως αποκαλύ-
πτονται πίσω από κλειστές πόρτες.
Είπε ότι: «Η τουρκοποίηση της Κύ-

πρου μπορεί να έρθει και από
σφάλματα χειρισμών και από αδρά-
νεια ή και από άρνηση συνομιλιών ή
και από επίτευξη συμφωνίας που
θα οδηγήσει στα ίδια αποτελέσμα-
τα». Δηλαδή ό,τι κάνεις είναι λάθος,
όπως λέει και η λαϊκή ρήση. Και συ-
νέχισε λέγοντας ότι: «Δεν είναι με
το να δίνεις μόνο που θα εξευρεθεί
η λύση. Η δοκιμασία μου τα τελευ-
ταία χρόνια, με την εμπλοκή μου
στον διάλογο, μου δημιουργεί εύ-
λογες ανησυχίες όσον αφορά το
πού επιτέλους τερματίζονται τα θέ-
λω της άλλης πλευράς, πού επιτέ-
λους είναι το κοινό σημείο».
Συγκλονιστική ήταν και η αναφορά
του Νίκου Αναστασιάδη προς τους
πολιτικούς του αντιπάλους. Υπέδει-
ξε ότι: «Είναι καλό να μου κάνουν
μαθήματα κάποιοι, αλλά προτιμότε-
ρο είναι να μοιραστούμε σκέψεις
και προβληματισμούς, όπως πολλές
φορές τους κάλεσα να συμμετέ-
χουν ενεργά και όχι αφ’ υψηλού ή
από καθέδρας». Από τη «μάχαιρα»
του Προέδρου Αναστασιάδη δεν ξέ-
φυγαν ούτε οι δημοσιογράφοι, για
τους οποίους δεν έκρυψε το παρά-

πονό του. Είπε: «Τον τελευταίο και-
ρό αναπτύσσεται μια έντονη παρα-
φιλολογία με την ενεργό συμμετο-
χή και των μέσων μαζικής ενημέ-
ρωσης, περιλαμβανομένου και του
έντυπου τύπου, σχετικά με τις προ-
θέσεις και επιδιώξεις μου». Το πιο
σημαντικό κομμάτι της ομιλίας του
Νίκου Αναστασιάδη ήταν η αναφο-
ρά στο θέμα της σχετικότητας του
δικαίου, ανατρέποντας συνθήματα
μισού και πλέον αιώνα, για δίκαιη
λύση Κυπριακού. Υπέδειξε: «Αν
μπορεί να υπάρξει προοπτική σε
αυτόν τον τόπο, θα πρέπει η λύση
να είναι win – win, όπως λένε, να μη
δημιουργεί νικητές ή να αφήνει ητ-
τημένους, θα πρέπει να έχει τη σχε-
τικότητα του δικαίου». 
Με την κατάθεση ψυχής, ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας φανέρωσε
ότι πλέον πατά στη γη και ότι ταπει-
νώθηκε σε μεγάλο βαθμό. Δεν
πρότεινε λύσεις, δεν κατέθεσε
προτάσεις για απελευθέρωση της
Κύπρου και περιορίστηκε στην αυ-
τονόητη και αποδεκτή από όλους
πρόταση για περιορισμό των εξου-
σιών της κεντρικής κυβέρνησης,
στο πλαίσιο της λύσης. Ωστόσο, επί
τους ουσίας, δηλαδή πώς θα φθά-
σουμε στη λύση, ούτε κουβέντα.
Το μόνο το οποίο μένει να αναμέ-
νουμε τώρα είναι το θαύμα, όπως
συνέβη πολλές φορές στην ιστο-
ρία του νησιού, το οποίο άλλαξε
πολλούς αφέντες χωρίς να αλλά-
ζει ψυχή. Η γεωγραφία της Κύ-
πρου, ο συνωστισμός πολεμικών
σκαφών και πολεμικών μηχανών
γύρω από το νησί, σίγουρα προκα-
λεί τρόμο. Ωστόσο, αν δεν προκύ-
ψει κανένα δυστύχημα με «παρά-
πλευρες απώλειες» σίγουρα κάτι
καλό θα φέρει στον τόπο. Η ελπί-
δα, στην απελπισία των συνομι-
λιών, ποτέ δεν χάνεται.

“Το πιο σημαντικό κομ-
μάτι της ομιλίας του Νί-
κου Αναστασιάδη ήταν η
αναφορά στο θέμα της
σχετικότητας του δι-
καίου, ανατρέποντας
συνθήματα μισού και
πλέον αιώνα, για δίκαιη
λύση Κυπριακού.

“Τι κάνουμε όταν είμαστε
σε δυσμενή κατάσταση;
Περιμένουμε να αλλά-
ξουν οι συνθήκες ώστε
να μας ευνοούν. Περιμέ-
νουμε αλλά όχι ως
παθητικοί θεατές. 

Φίλε Αβέρωφ, στον ανασχηματισμό που επίκειται, ο Νίκαρος μού είπε ότι αν θέλω μπορώ να διαλέξω τον επόμενο υπουργό Οικονομικών.
Χάρη μου, σόρι α!  
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ΑΡΘΡΟ/ Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Kυριακή 25 Νοεμβρίου 2018

Ο πολλαπλασιασμός
του κακού

A πό την προχθεσινή συζήτηση στη Βουλή των Ελ-
λήνων για την ανομία στα πανεπιστήμια, κρατάω
τη φράση: «Η νοσηρή κατάσταση γίνεται καθε-

στώς», του Κυριάκου Μητσοτάκη. Υπήρχε και στο πα-
ρελθόν, αλλά πλέον εδραιώνεται.

Πώς αλλάζει ο χάρτης, σιγά σιγά, και θεωρούμε, για
παράδειγμα, σχεδόν κανονικότητα τις ένοπλες ληστείες
και τις ανατινάξεις ΑΤΜ παραμονή ή και ανήμερα την
Black Friday; Πόσο διαφέρει η μία ανομία, στα πανε-
πιστήμια, από την άλλη, στους δρόμους της πόλης; Η
δολοφονία, όπως αποδεικνύεται, του Ζακ Κωστόπουλου
στο κέντρο της Αθήνας, από μια ευρεία γκάμα ευυπό-
ληπτων και υπεράνω πάσης υποψίας πολιτών, είναι
φαινόμενο ανεξάρτητο από την υπόλοιπη μαυρίλα και
τοξικότητα, που καθόλου δεν υπερίπταται αλλά αγκαλιάζει
την Αθήνα και, ενδεχομένως, τη χώρα; Λέξη της χρονιάς
ανακηρύχθηκε, ούτως ή άλλως, το λήμμα «τοξικός»
(«toxic») από το Λεξικό της Οξφόρδης, αναγνωρίζοντας
τις ελληνικές ρίζες της από την αρχαιότητα έως σήμερα.
Στο σχετικό βίντεο μάλιστα, εξηγεί την προέλευση της
λέξης με ένα δηλητηριασμένο βέλος που ξεκινάει από
την αρχαία Ελλάδα και καταλήγει σε ένα μπουκάλι δη-
λητήριο του σήμερα, δηλώνοντας την ποικιλομορφία
του περιεχομένου της: κοινωνικού, πολιτικού, περι-
βαλλοντικού. Ας μη βυθιστούμε στο δαιδαλώδες του
χρόνου· η σημερινή συνθήκη, ενός καθημερινού φα-
σισμού, που θρέφεται από την «τοξικότητα» της ατμό-
σφαιρας, έχει πολλές εκφάνσεις. Ο «θυμός» που έκαιγε
ανεμπόδιστος την Αθήνα πριν από χρόνια, ως αντισυ-
στημική πλημμυρίδα, τώρα πλέον δεν είναι καθόλου
περιθωριακός. Είναι mainstream, με εστίες θεσμικές
όπως είναι τα πανεπιστήμια, όπως είναι οι άλλοτε φι-
λήσυχοι «νοικοκυραίοι». Οχι η ούτως ή άλλως συρρι-
κνωμένη, αν όχι αποδεκατισμένη, μεσαία τάξη, που,
προσπαθούσε, τουλάχιστον, να κρατάει τα λογικά της
μαζί με αποστάσεις από τα άκρα. Αλλά οι άνθρωποι
που άρχισαν να βρίσκουν καταφύγιο στον φόβο και να
αντλούν επιχειρήματα από την ανομία, για να δικαιο-
λογούν τα αδικαιολόγητα.

Αυτή η πόλη –για να περιοριστούμε στην Αθήνα–
που αποθεώνεται ως τουριστικός προορισμός, με νέα
στέκια, πολλά θεάματα και ποικιλία άρτου, έχει και μια
μεγάλη εσωτερική ερημιά και αναποφασιστικότητα.
Πώς μπορείς να την αποφύγεις εξάλλου όταν περπατάς
στη Σταδίου και αντικρίζεις τον εμβληματικό ερειπιώνα
του «Αττικόν»-«Απόλλων», όταν η Πατησίων με τα συγ-
κοινωνούντα Εξάρχεια είναι κάτι σαν απαγορευμένη
ζώνη; Δεν ακυρώνεται ούτε η ζωντάνια της ούτε η δυ-
ναμική της όταν μιλάμε και για τις, κατεστημένες, ασχή-
μιες της. Αντιθέτως· το μεγάλο χαλί που υφάναμε βια-
στικά, για να κρύψουμε μέσα στην κρίση στάχτες, ξε-
κολλημένα μάρμαρα και συντρίμμια, να υποδυθούμε
εκκινήσεις και βεβιασμένες μεταμορφώσεις (η Αθήνα
το νέο Βερολίνο), ξηλώνεται, γιατί τα νήματα δεν είναι
ανθεκτικά. «Η νοσηρή κατάσταση γίνεται καθεστώς»,
πράγματι· αλλά όχι μόνο στα πανεπιστήμια.

Κι αυτή η διαπίστωση δεν πρέπει να αποδοθεί στη
Ν.Δ. Το πολιτικό σύστημα, αν πραγματικά ενδιαφερόταν,
θα έπρεπε να κοντοστέκεται στις επικίνδυνες και δυ-
σοίωνες επισημάνσεις και να μην τις προσπερνάει. Δεν
υπάρχει «δεξιά» ή «αριστερή» οπτική σε μια καταστροφή,
στην οποία τα κόμματα, όσα κυβέρνησαν και όσα κυ-
βερνούν σήμερα, να μην έχουν συμβάλει. Και συνεχίζουν,
γυρνώντας την πλάτη στην πραγματικότητα υπέρ της
ψηφοθηρίας.

Το ύφος δίνει, αναπόφευκτα, το εκάστοτε κυβερνών
κόμμα. Οι αποφάσεις του και οι επιλογές του, όχι μόνο
στην οικονομία αλλά και στην παιδεία, στη λειτουργία
των θεσμών – κυρίως, στον τρόπο που αντιλαμβάνεται
και μιλάει για τις ανάγκες των πολιτών, που αντιδράει
στις δυσκολίες, που αποδέχεται ή όχι την κριτική και
τα λάθη, οργανώνουν το πλαίσιο και δίνουν τον τόνο
στην καθημερινότητα.

Γιατί αν στις συναλλαγές, στις μετακινήσεις, στους
χώρους εργασίας και μάθησης (σχολεία – πανεπιστήμια),
στους δρόμους, στα μέσα μαζικής μεταφοράς, παντού,
καύσιμο είναι η επιθετικότητα, η εχθρότητα, και πίσω
σκέψη η καταστροφή ή ο «φόνος» (ίσως και χωρίς ει-
σαγωγικά) που δεν έχει ακόμη συντελεστεί, τότε, μοιραία,
θα ξαναέρθει η έκρηξη. Κι αν δεν επαναληφθεί θεαματικά,
όπως το 2008 ή το 2012, αλλά διασπάται σε δεκάδες
μικρότερες εκρήξεις, προφανώς δεν πρόκειται για εκτό-
νωση. Ούτε είναι η κοινοτοπία, αλλά ο πολλαπλασιασμός
του κακού.

ΑΡΘΡΟ/ Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Χαρτογραφώντας
τα αθέατα δηλητήρια

Τ οξικός. Ισχυρή λέξη στην ορολογία των περισσο-
τέρων, χρόνια πολλά τώρα. Ωστόσο μόλις φέτος
ανακηρύχθηκε από το Λεξικό της Οξφόρδης «λέξη

της χρονιάς», λόγω της αυξημένης χρήσης της –και όχι
της «ηλικίας» της–, είπαν. Με την ίδια λογική είχε επιλεγεί
το 2017 νεολογισμός του 1965 (youthquake, ο «σεισμός»
που προκαλούν τα νιάτα) και το 2016 νεολογισμός του
1992 (post-truth, μετα-αλήθεια). Ο όρος «τοξικός» με τη
μεταφορική του έννοια εισήχθη στην κοινή αγγλική το
’90· σε σύγγραμμα για πρώτη φορά χρησιμοποιήθηκε
το 1996, από την Αμερικανίδα πανεπιστημιακό Μάρσια
Γουίκερ, προκειμένου να προσδιοριστεί επακριβώς ο
αυταρχικός, σκληρός, αλαζονικός, στενοκέφαλος, θερ-
μοκέφαλος, προκατειλημμένος, διεφθαρμένος ηγέτης.
Ο αρχηγός μιας ομάδας, ενός οργανισμού, ενός κόμματος,
ενός κράτους, που κάνει κατάχρηση εξουσίας κι αφήνει
τους υφισταμένους ή τη χώρα του σε χειρότερη κατάσταση
από πριν. Στην καθημερινή ζωή ο όρος χαρακτηρίζει
συντρόφους, γονείς, φίλους, σχέσεις, συναισθήματα,
καταστάσεις, περιβάλλοντα, συνήθειες, πρακτικές.
Δεκάδες εγχειρίδια και οδηγοί έχουν γραφτεί για την
επιβίωση στη σημερινή «τοξική» εποχή, ενώ εξαιρετικά
δημοφιλή είναι στο Διαδίκτυο τα τεστ για να ανακαλύψεις
αν είσαι ή ποιος είναι «άνθρωπος τοξικός», δηλαδή πι-
κρόχολος, γκρινιάρης, μίζερος, υστερόβουλος, νάρκισσος,
βίαιος, κυνικός, αν ζεις υπό συνθήκη «τοξική».

Το δηλητηριασμένο βέλος, όπως εξιστορεί το Πανε-
πιστήμιο της Οξφόρδης, που
«εκτοξεύτηκε» κατά την αρ-
χαιότητα από τους Ελληνες
(τοξικόν φάρμακον ήταν το
δηλητήριο με το οποίο οι μα-
κρινοί πρόγονοί μας άλειφαν
τη μύτη του τόξου – εξ ου και
τοξικόν), καταλήγει, έχοντας
διαπεράσει αναρίθμητους στό-
χους, σε πλήθος «μπουκάλια»
με δηλητήριο, σήμερα. Κυ-
ριολεκτικά, ζούμε σε έναν
πλανήτη με εκατομμύρια τό-

νους δεκάδων χιλιάδων χημικών ουσιών που δηλητη-
ριάζουν τον αέρα, τα εδάφη, τους ωκεανούς, την τροφή,
το σώμα και τα γονίδιά μας. Και μεταφορικά, στην
κοινωνία (π.χ. τοξικός ανδρισμός και #ΜeΤoo), την οι-
κονομία, την πολιτική. Πανεπιστημιακοί καθηγητές στις
ΗΠΑ, η Τζιν Λίπμαν-Μπλούμεν, η Μπάρμπαρα Κέλερμαν,
ο Τέρι Πράις, μελέτησαν σε βάθος, τις δύο τελευταίες
δεκαετίες, τις τοξικές σχέσεις εξουσίας. Από το 2011,
μάλιστα, γίνεται ζωηρή συζήτηση για την ανάγκη να
αποδομηθεί το τοξικό πολιτικό κλίμα που έχει διαμορφωθεί
(όχι μόνο στις ΗΠΑ), με καταστάσεις διχαστικές και χα-
οτικές, με βιτριολικές αντιπαραθέσεις μεταξύ υποψηφίων,
ύβρεις, ανελέητα κατηγορητήρια, απειλές, σκευωρίες,
κακοχωνεμένες δανεικές θεωρίες, αλαζονεία, ακαμψία.

Αναλυτές και στοχαστές επιχειρούν να ξεδιπλώσουν
τις αιτίες που ο σπόρος του λαϊκισμού βρίσκει τόσο
γόνιμο έδαφος. Ο Ζίγκμουντ Μπάουμαν μιλάει για τα
φαινόμενα εκρίζωσης, που πρώτη είχε παρατηρήσει προ
δεκαετιών η Σιμόν Βέιλ. Αντί να ενισχύονται οι κοινωνικές
δομές, αυτές διαλύονται και ανασυντάσσονται κατά το
δοκούν. Δημιουργούνται πλασματικοί δεσμοί, ώστε να
μπορούν να καταστραφούν εύκολα όταν οι περιστάσεις
το απαιτούν. Στη ρευστή κοινωνική μας κατάσταση, άν-
θρωποι σε σύγχυση από την απώλεια του κοινού κόσμου,
των στοιχείων που καθιστούσαν τον κοινό βίο οντότητα
ζωντανή, βρίσκονται σε μια συνεχή αναζήτηση ταυτό-
τητας. Και «η νέα ταυτότητα που δημιουργούν ενδέχεται
να είναι εξόχως τοξική και επιθετική, αν κρίνουμε από
την άνοδο του ακροδεξιού λαϊκισμού και το κλίμα εσω-
στρέφειας που συνεχώς καλλιεργεί».

Ο εξοβελισμός της εντοπιότητας, η οριστική ρήξη με
τις παραδόσεις και το παρελθόν, λέει ο Μπάουμαν (και
ο Κρίστοφερ Λας κ.ά.), έχουν εκθρέψει έναν μηδενισμό,
μια πολιτισμική τάμπουλα ράζα. Αυτός ο μηδενισμός, η
ρευστότητα, η εκρίζωση, ο «ελάχιστος εαυτός» ευνοούν
τον επαναπροσδιορισμό, με έναν ιδιαιτέρως επιθετικό
τρόπο, της έννοιας του «ανήκειν» (συνήθως σε μια θρη-
σκεία, μια φυλή). Και οδηγούν σε έναν προγονισμό, έναν
εθνορομαντισμό, ένα κλίμα γενικευμένης νοσταλγίας
για χαμένες αξίες και σταθερές, που γίνονται αντικείμενο
εκμετάλλευσης από πολιτικούς χώρους, ιδιαζόντως το-
ξικούς. Η πολιτική φαντασία ακινητοποιείται και θεριεύουν
η σύγχυση, ο φυλετισμός, ο απομονωτισμός. Ενα κουβάρι
οργής... τοξικό, που εκκρίνει νέα δηλητήρια.

Το χτίσιμο θόλου πάνω από τον αντιδραστήρα 4 στο Τσέρνομπιλ

Και έτσι ξαφνικά αποφάσισε
που λέτε ο μεγάλος ηττημένος
των εκλογών ή αλλιώς έκπτω-
τος πρίγκιπας, να πάρει σβάρ-
να τα κόμματα για να ανοίξει
τάχα μου διάλογο για θέματα

εσωτερικής διακυβέρνησης και Κυπριακό.
Τόση προθυμία σύμπνοιας ομολογώ πως
με ξεπερνά. Και ο λόγος που με ξεπερνά
δεν είναι η καχυποψία που δικαιολογημένα
διατηρεί όποιος έχει δύο δράμια νου απέ-
ναντι σε αυτού του είδους πολιτικούς ελιγ-
μούς, αλλά το γεγονός πως ο ίδιος ο κ. Πα-
παδόπουλος όχι μόνο δεν μας συνήθισε
σε συμπεριφορές συναίνεσης και σύμ-
πνοιας αλλά τουναντίον.

Χρειάζεται άραγε να θυμίσω τη στάση
του πριν από την ήττα των εκλογών; Χρει-
άζεται να θυμίζω τους λαϊκισμούς, τις δια-
στρεβλώσεις, τις ξεδιάντροπες υποσχέσεις,
τους κούφιους ψευτοπατριωτισμούς και

όλα τα παρόμοια μέσα που χρησιμοποιούσε
για να δυναμιτίσει κάθε προσπάθεια συ-
ναίνεσης και σύμπνοιας;

Χρειάζεται να θυμίσω τη στάση του
στις κρίσιμες διαβουλεύσεις για το Κυ-
πριακό όπου ούτε λίγο ούτε πολύ το μο-
ναδικό του πρόβλημα ήταν πως δεν ενη-
μερωνόταν σωστά το Εθνικό από τον Πρό-
εδρο και όχι η επείγουσα ανάγκη να συ-
νενωθούν τα κόμματα για το καλό του τό-
που; Ή χρειάζεται να υπενθυμίσω πως
έφτασε μέχρι και το σημείο να μας πει πως
έπεσε θύμα εξαπάτησης από την κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη την περίοδο του κου-
ρέματος;

Όλα αυτά, λοιπόν, ο έκπτωτος πρίγκιπας
προφανώς τα έχει ήδη λησμονήσει και
ξανά προς τη δόξα της τάχα μου συναίνεσης
τραβά. Και κάπως έτσι άρχισε που λέτε
αυτό τον τόσο «εποικοδομητικό» διάλογο
πρώτα με τον ίδιο τον «χαλαρωμένο» Πρό-

εδρο της Δημοκρατίας και ακολούθως με
τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ κ. Αβέρωφ, όπου
εκεί υπήρξε και η κορωνίδα του εμπαιγμού
της νοημοσύνης μας.

Διότι ακόμα κι αν διαθέτουμε την κρίση
και την επίγνωση πως αυτές οι κινήσεις
αποτελούν μέρος του πολιτικού παιχνιδιού,
εκείνο το οποίο δεν αντέχει το ταλαιπω-
ρημένο από την πολιτικάντικη κοροϊδία
μυαλό μας, είναι να μας σερβίρουν τον
λαπά ως γαστρονομικό επίτευγμα. Και κά-
πως έτσι επιχείρησε ο κ. Αβέρωφ να μας
σερβίρει τη συνάντησή του με τον έκπτωτο
πρίγκιπα.

Μας είπε αυτολεξεί πως «με το ΔΗΚΟ
μπορεί να κάνει τη διαφορά σε ριζοσπα-
στικές μεταρρυθμίσεις που έχει ανάγκη ο
τόπος αλλά και για κοινωνική δικαιοσύνη».
Χωρίς καμία αίσθηση ντροπής ή έστω ευ-
θύνης απέναντι στους πολίτες που έχουν
ακόμα σώας τας φρένας ώστε να μην κα-

ταπίνουν αμάσητες τέτοιου είδους «εκτι-
νασσόμενες πατάτες». Να κάνεις την δια-
φορά με ποιον κ. Αβέρωφ; 

Με τον άνθρωπο που πουλούσε αβέρτα
κουβέρτα ψευτοπατριωτισμούς νέας κοπής
και στρατηγικής για να δυναμιτίσει τις
κρίσιμες διαπραγματεύσεις για το Κυπρια-
κό; Ή με τον άνθρωπο που έφτασε ακόμα
και στο σημείο να πει ότι τον εξαπάτησε
η διακυβέρνησή σας την εποχή του κου-
ρέματος; Και σόρυ που δεν υπάρχει περί-
πτωση να πιστέψει όποιος διαθέτει δύο
(όχι περισσότερα) δράμια νου ότι αυτές
οι εκ διαμέτρου αντίθετες απόψεις που
στο πολύ πρόσφατο παρελθόν διέκριναν
τις θέσεις σας, τώρα αμβλύνονται για το…
καλό του τόπου.

Εκτός κι αν πραγματικά θεωρείτε ότι
η νοημοσύνη του πολίτη έχει πάθει τέτοιο
τραμπάκουλο, ώστε πλέον μπορείτε ανε-
νόχλητοι να κάνετε παιχνίδι εις βάρος της,

εν ονόματι του καλού του τόπου. Το μόνο
εν ονόματι το οποίο μπορεί να πιστέψει
όποιος διαθέτει δύο δράμια νου (επανα-
λαμβάνω) γι’ αυτή την… ξαφνική φιλία
είναι και πάλι το συμφέρον όχι βέβαια του
τόπου αλλά του κόμματος, της ματαιοδο-
ξίας, της τσέπης και οτιδήποτε δεν έχει
να κάνει με αυτό που ο πολίτης ψάχνει
εδώ και καιρό.

Την ηθική και τις αξίες στην πολιτική
συμπεριφορά ηγετών και κυρίως την κα-
θαρότητα στις προθέσεις. Και όλα όσα μας
αραδιάζετε με θράσος, μετά από τέτοιες
συναντήσεις, το μόνο που πετυχαίνουν
είναι αφενός να σας αφαιρούν κι άλλους
πόντους από την ήδη χαμένη σας αξιοπι-
στία και να μας προσθέτουν κι άλλους λό-
γους ουσιαστικής ανησυχίας για το ποιους
ηγέτες κατάντησε να έχει αυτή η χώρα. 

Και έτσι ξαφνικά και πάλι φίλοι…
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Μια συζήτηση που αφορά τη δυτική
συμμαχία και πραγματικά έχει λόγο
να γίνει είναι αυτή επί του σκοπού
της υπάρξεώς της. Ο οποίος μπορεί
ν’ αναδύθηκε ως ιστορική εξέλιξη
στα σπλάχνα της μεταπολεμικής

Ευρώπης, φέροντας βέβαια και άλλα μηνύματα
σε σχέση με τη Σοβιετική Ένωση της περιόδου,
αλλά το αν έχει απτό σκοπό ύπαρξης είναι ένα
θέμα. Η συζήτηση δε αυτού δεν αναμένεται
να οδηγήσει στην κατάργησή του. Σε καμία
των περιπτώσεων.

Ωστόσο, μέσα από τον διάλογο που έχει
φέρει και ο Πρόεδρος της Γαλλίας Μανουέλ
Μακρόν στο προσκήνιο, υπάρχει έντονη η πε-
ποίθηση πως εν γένει το θέμα της ασφάλειας
θα μας απασχολήσει έντονα στην ΕΕ το επόμενο
διάστημα. Θέμα που βρίσκει στον πυρήνα του
και το ΝΑΤΟ και τον ευρω-
παϊκό στρατό. Την ίδια ώρα
η Κύπρος δεν είναι μέλος του
ΝΑΤΟ αλλά είναι μέλος της
Ε.Ε., και συμμετέχει σε προ-
γράμματα που αφορούν την
ασφάλεια και την άμυνα.
Όπως η Pesco. Στο πλαίσιο
αυτής, αυξήθηκε μάλιστα
πρόσφατα η συμμετοχή της
χώρας σε κοινά προγράμμα-
τα. Ο ΥΠΑΜ κατά την ομιλία
στις τελευταίες εργασίες της
Pesco αναφέρθηκε συγκε-
κριμένα στο Ευρωπαϊκό πυ-
ραυλικό σύστημα μάχης πέ-
ραν του ορίζοντα (EU Beyond the Line of Sight
(BLOS) land Battlefield Missile System), το
οποίο αφορά στην ανάπτυξη νέας γενιάς ευ-
ρωπαϊκών πυραυλικών συστημάτων μάχης με-
σαίου βεληνεκούς πέραν του ορίζοντα. Ποια
ήταν η πολιτική τοποθέτηση όσων αντιτίθενται
με τη συμμετοχή της Κύπρου στην Pesco έως
τώρα; Ποιοι είναι εκείνοι που «φωνάζουν» κατά
της συμμετοχής σε ανάλογα προγράμματα που
αφορούν ανάπτυξη πυραυλικών συστημάτων
και γιατί φωνάζουν για την ενδεχόμενη συμ-
μετοχή της Κύπρου στο ΝΑΤΟ; Πώς γίνεται
από τη μία πλευρά να θέλουμε να είμαστε στον
πυρήνα της Ε.Ε., να συμμετέχουμε στις διαρ-
θρωμένες συνεργασίες που αφορούν την άμυνα
και την ίδια ώρα να ανατριχιάζουμε μπροστά
στη λέξη ΝΑΤΟ; Αν δεν βρίσκετε αντίφαση στη
στάση μας και αν σας μοιάζει λογική, ίσως

πρέπει να διακόψετε την ανάγνωση του εν
λόγω άρθρου. Αν πιστεύετε ότι ΕΟΚ και ΝΑΤΟ
το ίδιο συνδικάτο και είστε έτοιμοι να σηκωθείτε
από τον καναπέ σας και να διαμαρτυρηθείτε
για τον κυνισμό της δυτικής συμμαχίας, τα
κακά που σπείρει σε όλο τον κόσμο κτλ, μπράβο
σας, αλλά σταματήστε την ανάγνωση τώρα. Κι
αν μπορείτε και βρείτε τελικά μια χρονοκάψουλα
και γυρίσουμε όλοι μαζί στο 1980, ενημερώστε
μας. Τώρα είναι καιρός για λίγη ενδοσκόπηση
στον τρόμο. Η κατάσταση στο Κυπριακό θα
παραμείνει ως έχει, ίσως και προς τέρψη πολλών,
αν δεν λυθεί το ζήτημα της ασφάλειας μέσα
από μια κοινά αποδεχτή πρόταση. Η οποία να
σημαίνει αυτόματα, αυτό που είναι τόσο ειπω-
μένο αλλά δεν παύει από το να είναι πραγματικό,
πως θα πρέπει άπαντες στη χώρα να αισθάνονται
ασφαλείς ώστε να μην προστρέχουν αλλού για

την αναζήτηση αυτής της
ασφάλειας σε περίπτωση λύ-
σης. Τότε όλα θα επαναλη-
φθούν, ως φάρσα (;), σίγουρα
πάντως τραγικότερη από την
επιστροφή συνθημάτων για
το ότι η ΕΟΚ και το ΝΑΤΟ
ανήκουν στο ίδιο συνδικάτο.
Ουσιαστικά πρέπει όσοι αρ-
νούνται καν να μπουν στη
διαδικασία να συζητήσουν
για ΝΑΤΟ, να συζητήσουν
και για τις πιθανόν ιδεολογι-
κές αγκυλώσεις πάνω στο θέ-
μα, αλλά να φέρουν και εναλ-
λακτικές. Μια πρόταση που

να μπορεί να σταθεί σε διαπραγμάτευση όταν
και εφόσον συμφωνηθεί ένα sunset clause στις
εγγυήσεις και την ασφάλεια από την Τουρκία.
Και με τα Η.Ε. να ψαλιδίζουν το μπάτζετ. Οπότε
επειδή όλα πάλι στοιβάζονται μπροστά σε αρ-
νήσεις, και επειδή καίγονται θέματα όπως το
ΝΑΤΟ μέσα από τον δημόσιο διάλογο και πριν
επιχειρηθεί να συζητηθούν συντεταγμένα έστω
και σαν ιδέες, το λιγότερο που έχουμε να κά-
νουμε είναι να περιμένουμε για άλλες προτάσεις.
Όχι για άλλα 44 χρόνια πάντως.

Αυτή τη φορά πιθανώς, να μην μας το επι-
τρέψουν οι ξένοι, όσο κι αν το επιτρέπουμε
στον εαυτό μας, όσο κι αν το μόνο που κάνουμε
είναι να χτίζουμε με κάθε νέο λιθαράκι το βουνό
της καθολικής άρνησης. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ο τρόμος πίσω από το ΝΑΤΟ

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Πώς γίνεται από τη μία
πλευρά να θέλουμε να εί-
μαστε στον πυρήνα της
Ε.Ε., να συμμετέχουμε
στις διαρθρωμένες συνερ-
γασίες που αφορούν την
άμυνα και την ίδια ώρα
να ανατριχιάζουμε μπρο-
στά στη λέξη ΝΑΤΟ;

<<<<<<

«Τοξικός» ηγέ-
της, «τοξικός»
πατριωτισμός,
«τοξικό» πολιτικό
κλίμα... Ο δημο-
φιλής όρος, λέξη
της χρονιάς.
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Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης δια-
τυπώνει, εσχάτως, έναν πο-
λιτικό λόγο που μοιάζει αρ-

κετά με τις δοξασίες του Ν. Κουτσού.
Σε ομιλία σε εκδήλωση για τα 10χρο-
να της «Καθημερινής» είπε μερικά
από τα πιο απίστευτα της συγκυ-
ρίας- στοιχεία από το ρεπορτάζ της
εφημερίδας. 

Είπε: «Θέλω να είμαι ξεκάθαρος
για όσους επισείουν κινδύνους, κίν-
δυνοι υπάρχουν και αν πετύχεις
μία συμφωνία που θα απορριφθεί
ξανά από τον κυπριακό ελληνισμό».

Σχόλιο: Δεν υπάρχει μια αόριστη
συμφωνία στο τραπέζι, υπάρχει μό-
νο το Πλαίσιο Γκουτιέρες. Αυτό
οδηγεί σε κινδύνους; 

Είπε: «Υπογραμμίζοντας τη βού-
λησή του για επανεκκίνηση του
διαλόγου ξεκαθάρισε πως δεν κιν-
δυνολογεί, αλλά δεν είναι με το να
δίνεις μόνο που θα εξευρεθεί λύση». 

Σχόλιο α: Η βούλησή του απε-
δείχθη με τον πιο ηχηρό τρόπο από
το πώς χειρίστηκε την πρωτοβουλία
Ακιντζί στις 30 Απριλίου για να γίνει
το Πλαίσιο Γκουτιέρες «στρατηγική
συμφωνία». 

Σχόλιο β: «Δεν είναι με το να δίνεις
μόνο που θα εξευρεθεί λύση». Σω-
στά, αλλά αυτό έκανε στις για δύο
χρόνια διαπραγματεύσεις με τον
Μ. Ακιντζί; Έδινε; Αν ήταν έτσι,
τότε γιατί απεδέχθη το Πλαίσιο
Γκουτιέρες, αφού στη λογική του,
μόνο «έδινε;». 

Είπε: «Επαναλαμβάνοντας τα
εθνικά τσουνάμια, αλλά και ευχα-
ριστώντας με νόημα όσους πι-
στεύουν στις κληριδικές αρχές. Κά-
ποιοι δημιουργούν μία ψευδή εικόνα
ότι τάχα τα πάντα εξαρτώνται από
την ε/κ πλευρά».

Σχόλιο: Προφανώς σε αυτό το
απόσπασμα σχολίασε τις αποστά-
σεις που τηρεί η ηγεσία του ΔΗΣΥ

από τη δική του πολιτική στο Κυ-
πριακό, καθώς φαίνεται πως δεν
έχει πείσει ούτε το δικό του κόμμα.
Γι’ αυτό ο Α. Μαρκίδης δίνει διάλεξη
για την ομοσπονδία, αντί ο ίδιος
να ήταν ομιλητής και να εξηγεί τα
οφέλη από την επίλυση με βάση το
πλαίσιο του γ.γ. του ΟΗΕ...  

Είπε: «δεν αποδέχεται από κα-
νέναν την αμφισβήτηση της ειλι-
κρίνειας των προθέσεών του για
επανέναρξη του διαλόγου για κα-
τάληξη σε βιώσιμη λύση». 

Σχόλιο: η επί μακρόν προσπάθειά
του να πείσει για τους χειρισμούς
του παραμένει έωλη. Κανένας άλλος
από τους πρωταγωνιστές στο Κραν
Μοντάνα (ούτε η ελληνική κυβέρ-
νηση) δεν μοιράζεται τη δική του
αφήγηση. Γι’ αυτό ο γ.γ. του ΟΗΕ
αμέσως μετά το ναυάγιο στο Κραν
Μοντάνα επαίνεσε δημόσια, στο
Αμβούργο, τη στάση της Τουρκίας
στις συνομιλίες.

Είπε: «Μέχρι και του σημείου ότι
ανάλωσα περισσότερο κρασί από
ό,τι επιτρέπεται... καθώς η μόνη
προσπάθειά του ήταν η αποτροπή
του ναυαγίου ή ενός αδιεξόδου».

Σχόλιο: «Και σχόλιο ουδέν», σύμ-
φωνα με τη μουσική ρήση του Δή-
μου Μούτση.

Είπε: «Νιώθω την ανάγκη να
απαντώ εις όσους εσκεμμένα πα-
ραγνωρίζουν γεγονότα και δημι-
ουργούν μία ψευδή εικόνα ότι τάχα
τα πάντα εξαρτώνται από την ε/κ
πλευρά».

Σχόλιο: τα πάντα δεν εξαρτώνται
από την ε/κ πλευρά. Κατά συνέπεια,
το κρίσιμο θέμα είναι αν η ε/κ πλευ-
ρά κατέβαλε τις αναγκαίες προσπά-
θειες για να πάμε μπροστά. Ποιος
εγκατέλειψε το Μοντ Πελεράν μόλις
έλαβε χάρτη για το εδαφικό; Ποιος
μπλόκαρε τη σύνοδο των τριών
πρωθυπουργών στο Κραν Μοντάνα

για να μηδενίσει τις πιθανότητες
επίλυσης; 

Είπε: « είτε το θέλουμε είτε όχι…
θεωρεί πως το κράτος ανήκει στην
ε/κ κοινότητα και συνεπώς η όποια
παρέμβαση τρίτων ενδεχομένως
να δημιουργήσει δυσλειτουργία ή
κατάρρευση της όποιας συμφωνίας». 

Σχόλιο: αυτό δεν αφορά την ε/κ
κοινότητα, αφορά ορισμένες δυνά-
μεις μέσα στην ε/κ κοινότητα που
τρέφουν και τρέφονται από το πα-
ρόν στάτους κβο και οι οποίες κά-
νουν ό,τι περνά από το χέρι τους
για να μείνουμε όπως είμαστε. Ποιος
εκπαίδευσε την ε/κ κοινότητα «να
θεωρεί πως της ανήκει το κράτος»;
Ποιος υποδαυλίζει τις φοβίες του
1963 όταν η Κύπρος πέτυχε μια
εξαιρετικά σημαντική γεωπολιτική
αλλαγή με την ένταξη στην Ε.Ε. το
2004;

Είπε: «Τι θα γίνει την επομένη,
αν με τις διατάξεις δεν λειτουργήσει
το κράτος; Τι θα γίνει η ε/κ κοινότητα
αν καταρρεύσει ένα ευρωπαϊκό
κράτος που ευημερεί βάσει κανόνων
και νόμων;» 

Σχόλιο: Καθένας που ενδιαφέ-
ρεται γι’ αυτό «το ένα ευρωπαϊκό
κράτος που ευημερεί βάσει κανό-
νων και νόμων» θα μπορούσε να
μάθει λεπτομέρειες από τον γενικό
ελεγκτή, τις ανακριτικές επιτροπές,
τους δείκτες φτώχειας, τις πωλή-
σεις διαβατηρίων και πολλά άλλα.
Δεν καταρρέει κανένα ευρωπαϊκό
κράτος. Κατέρρευσε κάποιο το
1963 επειδή ορισμένοι ηγέτες και
ορισμένοι οπλαρχηγοί έκαναν
αυτό που λέει ο Ν. Αναστασιάδης
τώρα: «θεωρούσαν πως το κράτος
ανήκει στην ε/κ κοινότητα», ενώ
τρία χρόνια πιο πίσω είχαν υπο-
γράψει στη Ζυρίχη κάτι διαφορε-
τικό. 

Είπε: «ο λόγος που έθεσε την

αποκεντρωμένη ομοσπονδία είναι
γιατί όσο ελάχιστη παρέμβαση θα
έχει η μία κοινότητα έναντι της άλ-
λης, οι πολίτες θα αισθάνονται πιο
ασφαλείς και ότι για όσα τους αφο-
ρούν δεν θα παρεμβαίνει ούτε το
κεντρικό κράτος ούτε και η άλλη
κοινότητα».

Σχόλιο: Γιατί ο πρόεδρος λέει
αυτό σε εμάς; Είναι οι δύο ηγέτες
που αύξησαν τον αριθμό των αρ-
μοδιοτήτων της κεντρικής κυβέρ-
νησης –από 20 σε 28. Θα μπορούσαν
να συμφωνήσουν και στις λιγότερες.
Όταν τις είχαν αυξήσει, μας ρώτη-
σαν; Έτσι και τώρα. Θα μπορούσαν
να τις μειώσουν χωρίς να μας ρω-
τήσουν και βεβαίως χωρίς καμιά
δημόσια αναφορά. 

Είπε: «Το πιο σημαντικό είναι να
διερευνήσουμε αν εκείνα που θε-
ωρούσαμε συγκλίσεις παραμένουν
συγκλίσεις ή αν υπάρχει υπαναχώ-
ρηση».

Σχόλιο: ασφαλώς υπάρχει «υπα-
ναχώρηση» και όλοι γνωρίζουν ποι-
ος την έχει κάνει γι’ αυτό και το εν-
δεχόμενο αποχώρησης της ειρη-
νευτικής δύναμης αποτελεί το «βρα-
βείο» που προκύπτει από την συ-
στηματική παραπλάνηση της διε-
θνούς κοινότητας. 

Συνολικό σχόλιο: ο γ.γ. του ΟΗΕ
Α. Γκουτιέρες στην προ μηνός έκ-
θεσή του για το Κυπριακό απάντησε
πλήρως σε κάθε είδους παραπλα-
νητικές δηλώσεις. Έγραψε ότι «οι
δημόσιες προσδοκίες σε σχέση με
τις διαβουλεύσεις εμφανίστηκαν
συγκρατημένες και στις δύο κοι-
νότητες, καθώς η κοινή γνώμη στην
Κύπρο μετά το Κραν Μοντάνα γε-
νικά αντικατοπτρίζει, είτε απάθεια,
ή αποθάρρυνση σε σχέση με την
επιστροφή στις συνομιλίες». 

www.larkoslarkou.org.cy

Η κουτσή κωμωδία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ευρωπαϊκό στρατηγικό σχέδιο ενεργειακών τεχνολογιών 
Του ΜΙΓΚΕΛ ΑΡΙΑΣ ΚΑΝΙΕΤΕ

Kυριακή 25 Νοεμβρίου 2018

Η μετάβαση σε μια οικονομία
χαμηλών ανθρακούχων εκ-
πομπών, με σκοπό την αντι-

μετώπιση της κλιματικής αλλαγής,
αποτελεί μία από τις μεγαλύτερες
ευκαιρίες της εποχής μας. Ως επί-
τροπος για τη δράση για το κλίμα
και την ενέργεια, στόχος μου είναι
να επιταχυνθεί η μετάβαση στην
καθαρή ενέργεια με την εφαρμογή
κατάλληλου νομοθετικού, πολιτικού
και χρηματοδοτικού πλαισίου, το
οποίο περιλαμβάνει συνεργασία στις
τεχνολογίες καθαρής ενέργειας μέσω
του καινοτόμου ευρωπαϊκού στρα-
τηγικού σχεδίου ενεργειακών τε-
χνολογιών (σχέδιο ΣΕΤ).

Η μετάβαση στην καθαρή ενέρ-
γεια έχει ήδη δρομολογηθεί στην
Ευρώπη, και έχουμε σημειώσει εν-
τυπωσιακή πρόοδο όσον αφορά την
ενίσχυση των μέσων και των πολι-
τικών μας. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο και οι κυβερνήσεις της Ε.Ε. έχουν
συμφωνήσει σχετικά με νέους, φι-
λόδοξους στόχους για το 2030 όσον
αφορά την ενεργειακή απόδοση
(τουλάχιστον 32,5 %) και για τις ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας (τουλά-
χιστον 32 %). Οι κυβερνήσεις της
Ε.Ε. θα κληθούν επίσης να υποβάλουν
το δικό τους εθνικό ενεργειακό και

κλιματικό σχέδιο για την περίοδο
2021 - 2030, πράγμα το οποίο δεν
θα γίνει μεμονωμένα, αλλά μέσω
συντονισμού των εν λόγω σχεδίων,
προκειμένου να επιτύχουμε συλλο-
γικά τις κοινές μας φιλοδοξίες με τον
πλέον αποτελεσματικό τρόπο. Αυτό
θα έχει πραγματική ευρωπαϊκή προ-
στιθέμενη αξία και θα αποτελέσει
εγχειρίδιο κανόνων νομοθετικού πε-
ριεχομένου που αρμόζει στον 21ο
αιώνα. Οι τεχνολογικές εξελίξεις θα
διαδραματίσουν καθοριστικό ρόλο
στην τήρηση αυτών των δεσμεύσε-
ων, ενώ απαιτούνται τεράστιες επεν-
δύσεις για να σημειώσουμε επιτυχία
στο πλαίσιο αυτό. Γι’ αυτόν τον λόγο
δίνουμε σταδιακά μεγαλύτερη έμ-
φαση στην αξιοποίηση της χρημα-
τοδότησης της Ε.Ε. ως μοχλού της
ιδιωτικής χρηματοδότησης. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα είναι το επεν-
δυτικό σχέδιο για την Ευρώπη, το
οποίο αποφέρει πολύ μεγαλύτερη
απόδοση των δημόσιων επενδύσεων.
Με το σχέδιο αυτό προωθήθηκαν
σημαντικά, μεταξύ άλλων, έργα ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας. Οι έρευ-
νες στον τομέα των τεχνολογιών κα-
θαρής ενέργειας εξακολουθούν επί-
σης να ωφελούνται από τη γενναι-
όδωρη χρηματοδότηση της Ε.Ε. Στη

συνέχεια, προτείναμε ένα φιλόδοξο
πρόγραμμα - πλαίσιο για την έρευνα
και την καινοτομία με τίτλο «Ορίζων
Ευρώπη», με τη συγκέντρωση 15
δισ. ευρώ για το κλίμα, την ενέργεια
και την κινητικότητα και με διάφορα
πεδία παρέμβασης στον τομέα της
ενέργειας για να στηρίξουμε τους
πρωτοπόρους στη μετάβαση.

Ο προϋπολογισμός της Ε.Ε. θα
δώσει μεγαλύτερη έμφαση από ποτέ
στις δαπάνες για το κλίμα, καθώς
προτείναμε αύξηση των εν λόγω δα-
πανών στο 25 %, στις οποίες περι-
λαμβάνεται και η στήριξη όσον αφο-
ρά τη μετάβαση στην καθαρή ενέρ-
γεια. Ωστόσο, η τεχνολογική πρό-
κληση μπορεί να αντιμετωπιστεί
πλήρως μόνο μέσω συνεργασίας. Η
προσέγγισή μου όσον αφορά την
επίτευξη αποτελεσμάτων στον τομέα
της έρευνας και της καινοτομίας για
καθαρή ενέργεια είναι παρόμοια με
εκείνη που ακολουθείται γενικά για
τη μετάβαση στην καθαρή ενέργεια:
μπορούμε να προωθήσουμε την και-
νοτομία και να προχωρήσουμε στη
διάδοση βέλτιστων πρακτικών πολύ
πιο γρήγορα μέσω μιας συντονισμέ-
νης προσέγγισης από ό,τι θα μπο-
ρούσαν τα κράτη μέλη μεμονωμένα.
Με τη συμμετοχή χωρών, βιομηχα-

νιών και ερευνητικών ιδρυμάτων,
το ευρωπαϊκό στρατηγικό σχέδιο
ενεργειακών τεχνολογιών (σχέδιο
ΣΕΤ) συνδυάζει τις δημόσιες και τις
ιδιωτικές επενδύσεις, ώστε να γίνει
πραγματικότητα το όραμα για την
καθαρή ενέργεια.

Το ολοκληρωμένο σχέδιο ΣΕΤ αν-
τικατοπτρίζει το νέο ευρωπαϊκό θε-
ματολόγιο για την έρευνα και την
καινοτομία σχετικά με την ενέργεια,
το οποίο καλύπτει ολόκληρο το ενερ-
γειακό σύστημα και έχει ως στόχο
να καταστεί η Ευρώπη παγκόσμια
πρωτοπόρος στις τεχνολογίες χα-
μηλών ανθρακούχων εκπομπών της
επόμενης γενεάς και να δημιουργη-
θούν θέσεις εργασίας, οικονομική
ανάπτυξη και ευημερία για όλους.
Βρισκόμαστε σε κομβικό σημείο
αυτή τη στιγμή, μετά την ολοκλή-
ρωση ενός σημαντικού σταδίου στη
ζωή του σχεδίου ΣΕΤ, καθώς μόλις
εγκρίναμε τα σχέδια εφαρμογής του.
Με αυτά τα σχέδια προτείνονται
συγκεκριμένες δράσεις για κάθε τε-
χνολογικό τομέα, οι οποίες θα υπο-
στηριχθούν από δημόσιες και ιδιω-
τικές επενδύσεις. Συνολικά, υπάρ-
χουν 14 πεδία δράσης, καθένα από
τα οποία περιλαμβάνει πλήθος υπο-
σχόμενων έργων. Η συμμετοχή που

παρατηρείται σε αυτούς τους «χάρτες
πορείας για την ανάληψη δράσης»
είναι εντυπωσιακή. Έχουμε δεσμεύ-
σει συνολικά 20 δισ. EUR μέσω των
εισφορών των χωρών που συμμετέ-
χουν στο σχέδιο ΣΕΤ και του εμπλε-
κόμενου βιομηχανικού τομέα σε
κάθε μία από τις χώρες αυτές.

Αυτά τα χρήματα θα επενδυθούν
σε συγκεκριμένες συνεργατικές δρα-
στηριότητες, καθώς και σε δράσεις
έρευνας και καινοτομίας που ανα-
λαμβάνουν από μόνες τους οι χώρες
ή ο βιομηχανικός κλάδος. Για παρά-
δειγμα, το σχέδιο ΣΕΤ για την ωκεάνια
ενέργεια - σχέδιο εφαρμογής  που
εγκρίθηκε πρόσφατα αποσκοπεί
στην κινητοποίηση 1,2 δισ. ευρώ
για την ανάπτυξη ενός εμπορικά
βιώσιμου κλάδου κυματικής και πα-
λιρροϊκής ενέργειας, ο οποίος θα
μπορούσε να καλύπτει το 10 % της
ζήτησης ηλεκτρικής ενέργειας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση έως το 2050.
Ένα άλλο σχέδιο εφαρμογής θα εξα-
σφαλίσει την ανταγωνιστικότητα
της Ευρώπης στην παγκόσμια αγορά
μπαταριών και θα μας βοηθήσει να
υλοποιήσουμε τα σχέδιά μας για ηλε-
κτροκίνηση και αποθήκευση ενέρ-
γειας. Η επίτευξη των στόχων μας
σχετικά με την ανάπτυξη της επό-

μενης γενεάς μπαταριών ιόντων λι-
θίου για την ηλεκτροκίνηση, θα έχει
ως αποτέλεσμα να διπλασιαστεί η
εμβέλεια οδήγησης των ηλεκτρικών
οχημάτων, ενώ το κόστος θα διατη-
ρηθεί στα σημερινά επίπεδα. Η ανά-
πτυξη των απαιτούμενων υλικών
και ο σχεδιασμός των κυψελών ανα-
μένεται ότι θα ενισχύσουν επίσης
σημαντικά τις ικανότητες της μετα-
ποιητικής βιομηχανίας στην Ευρώπη.
Σήμερα απαιτείται, περισσότερο από
ποτέ, συλλογική προσπάθεια για την
καταπολέμηση της κλιματικής αλ-
λαγής. Στο πλαίσιο αυτό, η μετάβαση
στην καθαρή ενέργεια είναι ο πλέον
προφανής τομέας, στον οποίο πρέπει
να συνεργαστούμε περισσότερο και
όχι λιγότερο. Η συνεργασία μας στο
πλαίσιο του σχεδίου ΣΕΤ αποτελεί
καλό παράδειγμα του βέλτιστου τρό-
που εργασίας της Ε.Ε., διότι συνερ-
γαζόμαστε στενά πέραν των εθνικών
συνόρων, ώστε να επιταχύνουμε τη
μετάβασή μας σε μια ανταγωνιστική
και ευημερούσα οικονομία χαμηλών
ανθρακούχων εκπομπών, με την εν-
θάρρυνση της καινοτομίας και της
τεχνολογικής εξέλιξης. 

Ο Μιγκέλ Αρίας Κανιέτε είναι Ευρωπαίος
Επίτροπος για την Ενέργεια και το Κλίμα.

Ο αθλητισμός ως μέσο
κοινωνικής ένταξης

των πολιτών
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Τ ρακόσια πενήντα περίπου μέ-
λη της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής των Περιφερειών (ΕΕτΠ),

προερχόμενα από τον χώρο της
τοπικής αυτοδιοίκησης, ψήφισαν
στην τελευταία συνεδρία της Επι-
τροπής γνωμοδότηση, που αφορά
τον αθλητισμό ως μέσο κοινωνικής
ένταξης των πολιτών. Ο εισηγητής
του σχεδίου γνωμοδότησης, συ-
νάδελφος δήμαρχος στην Ιταλία,
έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στα πλε-
ονεκτήματα, που μπορεί να έχει
ο αθλητισμός τόσο στους πολίτες
όσο και στις τοπικές αρχές.

Με βάση στοιχεία, που κατα-
τέθηκαν στην ΕΕτΠ, ο τομέας του
αθλητισμού αποτελεί το 2% του
ΑΕΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
εργοδοτεί 7,3 εκατ. ευρωπαίους
πολίτες. Ο αθλητισμός προσελκύει
επίσης 12-15 εκατ. αθλητές, που
συμμετέχουν σε διάφορες αθλη-
τικές ή συναφείς δραστηριότητες.
Από την άλλη, η μη υγιής ενασχό-
ληση των πολιτών και η έλλειψη
σωματικής άσκησης κοστίζει γύρω
στα 80 δισ. ευρώ ετησίως στα κρά-
τη μέλη της Ε.Ε. Είναι αποδεδειγ-
μένο, άλλωστε, ότι η απραξία, η
καθιστική ζωή, αλλά και η μη πρό-
σβαση σε αθλητικές δραστηριό-
τητες οδηγεί στην εκδήλωση χρό-
νιων ασθενειών, όπως η παχυσαρ-
κία, ο σακχαρώδης διαβήτης, οι
καρδιοπάθειες, οι ψυχικές ασθέ-
νειες κ.ά.

Οι τοπικές αρχές στο πλαίσιο
του κοινωνικού τους ρόλου οφεί-
λουν να λαμβάνουν υπόψη τα πιο
πάνω και να δημιουργούν τις κα-
τάλληλες αθλητικές υποδομές για
ασφαλή εκγύμναση. Συγχρόνως,
οφείλουν να ενημερώνουν συστη-
ματικά και ποικιλοτρόπως τους
πολίτες για τα οφέλη του αθλητι-
σμού, όπως η προώθηση της βιώ-
σιμης ανάπτυξης, η βελτίωση της
υγείας, καθώς και η προώθηση της
ανεκτικότητας, του σεβασμού και
της κοινωνικής ένταξης. Ο αθλη-
τισμός, άλλωστε, δεν γνωρίζει ούτε
φύλο, ούτε χρώμα, ούτε θρησκεία,
αλλά ούτε και η ηλικία. 

Παρά τις φιλότιμες προσπάθειες
που καταβάλλουν οι τοπικές αρχές
για προώθηση της υγιούς ενασχό-
λησης μέσα από τη δημιουργία
εξωτερικών αθλητικών εγκατα-
στάσεων για δωρεάν άθληση, αρ-
κετά κράτη δεν επιχορηγούν τη
δημιουργία σύγχρονων εγκατα-
στάσεων. Η δημιουργία γηπέδων
κοινωνικού αθλητισμού, όπως γη-
πέδων με άμμο, υπαίθρια γυμνα-
στήρια, πίστες για skateboard,
υπαίθρια γήπεδα καλαθόσφαιρας,
πετόσφαιρας και άλλων συναφών
αθλημάτων δίνουν την ευκαιρία
στους πολίτες, όχι μόνο να δοκι-
μάσουν τις ικανότητές τους, αλλά

και να διατηρούν μια ισορροπη-
μένη αθλητική ζωή.

Με βάση στατιστικά στοιχεία,
που κατατέθηκαν στην ΕΕτΠ, το
46% των ευρωπαίων πολιτών δεν
αθλείται. Το μεγαλύτερο κίνητρο
που μπορούν να προσφέρουν οι
τοπικές αρχές στους δημότες τους,
για να αρχίσουν να αθλούνται,
είναι η συντήρηση των χώρων
άθλησης, η ελεύθερη πρόσβαση
και η διοργάνωση αθλητικών γε-
γονότων στους ειδικούς χώρους
άθλησης. 

Ωστόσο, δεν αρκεί μόνο η μο-
νόπλευρη προσπάθεια εκ μέρους
των τοπικών αρχών για μύηση των
πολιτών σε έναν πιο υγιή τρόπο
ζωής. Θα πρέπει, επίσης, μέσω των
σχολείων, των σωματείων και των
οργανωμένων συνόλων, να αξιο-
ποιηθούν οι δάσκαλοι και οι προ-
πονητές, ενώ τα ΜΜΕ να τονίζουν
ότι το κύριο κίνητρο της εκγύμνα-
σης είναι η βελτίωση της προσω-
πικής υγείας και της φυσικής κα-
τάστασης. Η δικαιολογία ότι οι πο-
λίτες δεν βρίσκουν χρόνο για να
γυμναστούν, θα μπορούσε να ξε-
περαστεί αν αναλογιζόμασταν όλοι,
ότι μισή ώρα γυμναστικής τη μέρα
μας χαρίζει μακροζωία, αλλά και
καλή φυσική κατάσταση.

Οι τοπικές αρχές υποχρεούνται
να προσφέρουν κίνητρα, αλλά και
κινητήριους μοχλούς στους δημό-
τες για υγιή διατροφή και ενασχό-
ληση μέσα από προγράμματα κοι-
νωνικής ένταξης. Η κοινωνική έν-
ταξη των πολιτών αρχίζει από τις
ευκαιρίες που παρέχονται για τη
συμμετοχή τους σε αθλητικά, πο-
λιτιστικά και κοινωνικά δρώμενα.
Μέσα από τον αθλητισμό, οι πο-
λίτες αποδεδειγμένα κοινωνικο-
ποιούνται, γίνονται πιο ανεκτικοί
και αλληλέγγυοι. 

Στην τοπική αυτοδιοίκηση χρει-
αζόμαστε ενεργούς και δραστή-
ριους πολίτες. Η προώθηση της
υγιούς διατροφής και ενασχόλησης
θα πρέπει να αρχίζει από το μάθημα
της φυσικής αγωγής στα σχολεία
για στροφή σε μια αθλητική και
διατροφική παιδεία και να ολο-
κληρώνεται έμπρακτα μέσω των
τοπικών αρχών, που θα παρέχουν
ασφαλείς αθλητικές υποδομές. Μό-
νες τους οι τοπικές αρχές δυσκο-
λεύονται να τα καταφέρουν και
γι’ αυτό θα πρέπει τα κράτη να
απορροφήσουν περισσότερα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια για στήριξη του
αθλητισμού, ο οποίος συμβάλλει
όχι μόνο στην κοινωνική ένταξη
των πολιτών αλλά και στη βελτίωση
τόσο της σωματικής όσο και της
ψυχικής τους υγείας.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Επίσκεψη του πρωθυπουργού της Ισπανίας, Πέδρο Σάντσεζ, στην Κούβα.
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 είσοδος προσφύγων και με-
ταναστών έχει μειωθεί σε ση-
μαντικό βαθμό από το απο-

κορύφωμά της το 2015, όταν πε-
ρίπου 1,3 εκατ. υπέβαλε αιτήσεις
ασύλου στην Ε.Ε. Ο αριθμός αφί-
ξεων, όμως, παραμένει υψηλός και
το ζήτημα επηρεάζει την πολιτική
και συχνά προβάλλεται ως κύρια
αφορμή για την άνοδο ακραίων δε-
ξιών ομάδων. Η αντίληψη αυτή υιο-
θετεί το επιχείρημα αυτών που
προβάλλουν τη μετανάστευση για
να πετύχουν δικούς τους σκοπούς.
Κύριος στόχος τους είναι να απο-
κτήσουν τέτοια επιρροή ώστε και
εάν οι ίδιοι δεν κατακτήσουν την
εξουσία, να καθορίζουν την ημε-
ρήσια διάταξη της πολιτικής. Η αν-
τιμετώπιση ακραίων ομάδων απαι-
τεί λύσεις σε όλο το φάσμα προ-
βλημάτων που τις τρέφει, όχι μόνο
αυτών που οι ίδιες προβάλλουν.

Σε πρόσφατη συνέντευξη στον
Guardian, η Χίλαρι Κλίντον φάνηκε
να αγνοεί την πολυπλοκότητα του
θέματος. «Η Ευρώπη πρέπει να
ελέγξει τη μετανάστευση, επειδή
αυτό είναι το θέμα που άναψε τη
φλόγα», είπε, αναφερόμενη στον
λαϊκισμό. «Θαυμάζω τις πολύ γεν-
ναιόδωρες και συμπονετικές συμ-

περιφορές κάποιων ηγετών, όπως
η Αγκελα Μέρκελ, αλλά νομίζω ότι
δικαιούται κανείς να πει ότι η Ευ-
ρώπη έχει κάνει ό,τι ήταν να κάνει
και πρέπει να εκπέμψει ένα ξεκά-
θαρο μήνυμα – “δεν θα μπορέσουμε
να συνεχίσουμε να προσφέρουμε
άσυλο και στήριξη” – επειδή εάν
δεν αντιμετωπίσουμε το ζήτημα
της μετανάστευσης, θα συνεχίσει
να ταράζει το πολιτικό σώμα».

Παρόμοιο σχόλιο έκανε σύνε-
δρος στο Athens Democracy Forum
τον Σεπτέμβριο, ο οποίος πρότεινε
μια «στρατηγική παύση» στη με-
τανάστευση. «Τότε, η πολιτική συ-
ζήτηση θα μετατοπιστεί προς το
Κέντρο, εκεί που θέλετε να βρίσκε-
ται», είπε ο Κίσορ Μαμπουμπάνι,
πρώην πρεσβευτής της Σιγκαπού-
ρης στον ΟΗΕ και πανεπιστημιακός.
Αλλιώς, πρόσθεσε, «θα καταντήσετε
με μη φιλελεύθερα καθεστώτα λόγω
φιλελεύθερων αρχών».

Ασφαλώς οι Ευρωπαίοι ηγέτες
θέλουν να ελέγξουν την εισροή
ανθρώπων. Αυτός ήταν και ο λόγος
της συμφωνίας με την Τουρκία το
2016. Τι συμβαίνει, όμως, όταν οι
άνθρωποι συνεχίσουν να έρχονται;
Το 2017 πέρασαν 204.718 πρό-
σφυγες στην Ε.Ε., εκ των οποίων

42.305 από την Τουρκία προς στην
Ελλάδα, σύμφωνα με το πρόγραμμα
ESPON της Ε.Ε. Ελάχιστοι επιστρέ-
φουν στην Τουρκία. Πέρα από τη
συμφωνία, πέρα από την προσπά-
θεια φύλαξης των συνόρων, δεν
είναι πολλά που μια χώρα-μέλος
της Ε.Ε. μπορεί να κάνει για να
εμποδίσει την είσοδο απελπισμέ-
νων ανθρώπων. Ούτε να τους πυ-
ροβολεί μπορεί ούτε να τους αφή-
νει να πνιγούν.

Το άλλο ζήτημα είναι πώς οι
ακραίες πολιτικές δυνάμεις εκμε-
ταλλεύονται τη μετανάστευση και
τα προβλήματα που προκύπτουν
απ’ αυτήν για να προωθήσουν τις
πολιτικές τους. Συχνά παρατηρούμε
ότι τέτοιες ομάδες υπήρχαν πριν
από την έλευση μεταναστών ή ανα-
πτύσσονται και σε περιοχές όπου
υπάρχουν λίγοι ξένοι. Για παρά-
δειγμα, το ακροδεξιό AfD της Γερ-
μανίας «γεννήθηκε» με αφορμή τη
στήριξη (των Γερμανών και άλλων
μελών της Eυρωζώνης) προς την
Ελλάδα και απέκτησε δύναμη με
την εισροή μεταναστών. Ο λόγος
είναι ότι η μετανάστευση είναι χρή-
σιμη για τις δυνάμεις του λαϊκισμού.
Τους επιτρέπει να «δείξουν» την
εγχώρια ελίτ και τους ξένους ως

υπεύθυνους μιας πραγματικής ή
ιδεατής κρίσης, να απλουστεύσουν
πολύπλοκα προβλήματα, να επι-
καλεστούν τους κινδύνους που αν-
τιμετωπίζει το έθνος, να προτείνουν
δυναμικές, απλοϊκές λύσεις που
δεν επιδέχονται αμφισβήτηση από
τους «πουλημένους» εκπροσώπους
ξένων συμφερόντων. Τα κοινωνικά
δίκτυα τους δίνουν συνεχή πρό-
σβαση σε οπαδούς και παρέχουν
βήμα για να επιτίθενται στους αν-
τιπάλους. Αυτές οι τακτικές είναι
κοινές σε ακραίες ομάδες της Δεξιάς
και της Αριστεράς. Και οι δύο πλευ-
ρές αντλούν δύναμη από την αν-
τίδραση στις επιπτώσεις της παγ-
κοσμιοποίησης, της λιτότητας και
της μετανάστευσης· οι «ιδεολογι-
κές» διαφορές καθορίζουν ποιο απ’
αυτά τα ζητήματα προβάλλεται πε-
ρισσότερο. Ο στόχος, όμως, είναι
κοινός: η αύξηση της επιρροής
τους. Η προβολή ενός θέματος που
οι ίδιοι επιλέγουν να προβάλουν,
η υιοθέτηση των δικών τους επι-
χειρημάτων τούς ενισχύει. Η αν-
τιμετώπιση του συνόλου των προ-
βλημάτων, η δυναμική, νόμιμη
απάντηση σε κάθε επιχείρημα, σε
κάθε ψέμα, σε κάθε εκτροπή θα
τους αποδυνάμωνε.

Η

Ο λαϊκισμός ως τακτική, όχι ιδεολογία
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Σύγκρουση δύο κόσμων
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  όλη των Φαντασμάτων είχε
χαρακτηρίσει τη Θεσσαλο-
νίκη ο συγγραφέας Μαρκ

Μαζάουερ και είναι αυτός ο τίτλος
του πολυδιαβασμένου του βιβλίου.
Και εξαίφνης την περασμένη εβδο-
μάδα κατέφθασαν στην πόλη μέλη
της οικογένειας Εβρενός, που επί
έξι συνεχείς αιώνες όχι απλώς
εσφράγισαν με την παρουσία τους
την περιοχή της Μακεδονίας και
της Θράκης, αλλά και των ομόρων
προς την Ελλάδα βαλκανικών κρα-
τών – FYROM και Βουλγαρία.

Από παλιά βυζαντινή οικογέ-
νεια –το εξισλαμισθέν όνομά της
σημαίνει Ουρανός– ο ιδρυτής της
δυναστείας, Γαζή Εβρενός, μαζί
με έναν άλλο Βυζαντινό αξιωμα-
τούχο, τον Κιοσέ [σπανός, στα
ελληνικά] Μιχαήλ, συνέπηξαν
στη Βιθυνία «ανίερη συμμαχία»

με τον Οσμάν, τον γενάρχη της
δυναστείας, και από μιαν άποψη
υπήρξαν συνιδρυτές της Αυτο-
κρατορίας των Οθωμανών.

Η ημερίδα που διοργάνωσε το
τουρκικό προξενείο την περασμέ-
νη Τετάρτη σε αίθουσα του δη-
μαρχείου, σχετικώς με την πολι-
τιστική κληρονομιά της οικογέ-
νειας Εβρενός, αν και δεν έλαβε
ευρεία δημοσιότητα, σκανδάλισε
αρκετούς. Στόχος των αντιδρά-
σεων δεν ήταν τόσο ο Εβρενός,
που ελάχιστοι είχαν ποτέ ακούσει
περί αυτού, αλλά ο δήμαρχος της
πόλεως Γιάννης Μπουτάρης, που
είχε παραχωρήσει την αίθουσα
για την εκδήλωση.

Ο Γιάννης Μπουτάρης δεν ανή-
κει στα φαντάσματα της πόλεως.
Είναι ζωντανός και λακτίζων. Ανα-
κοινώνοντας την ίδια ημέρα της
εκδηλώσεως για τον Εβρενός την
απόφασή του να μη διεκδικήσει
τη δημαρχία στις εκλογές του
Μαΐου, εστέρησε από τους πάσης
φύσεως αντιπάλους του έναν οι-

κείο στόχο, κάτι σαν ένα σάκο
προπονήσεως του «μποξ». Η δη-
μαρχία του Γιάννη Μπουτάρη
υπήρξε sui generis. Θέλησε να
επανασυστήσει την πόλη των νε-
ανικών του χρόνων – της δεκαε-
τίας του ’60. Με μνήμες πολυπο-
λιτισμικές, που ήσαν νωπές ακόμη
την εποχή εκείνη. Οταν μία ομάδα
νέων περί τους τριακοσίους –δια-
ταξική μέχρις ενός σημείου– όρ-
γωνε στην κυριολεξία τους δυο -
τρεις κεντρικούς δρόμους της πό-
λεως, με ενδιαφέροντα για την
τέχνη και τα γράμματα, με ένα
πανεπιστήμιο εύρωστο, με τάσεις
απελευθερώσεως κάθε μορφής,
και πίστευε ότι «η Θεσσαλονίκη
μάς ανήκει».

Και εν μέρει το επέτυχε, από
τον Λευκό Πύργο έως την Αρι-
στοτέλους, και από τις νότιες πα-
ρυφές της Εγνατίας έως την Πα-
ραλία με διοργανώσεις άκρως
προκλητικές, ενίοτε, που έκαναν
τους συνετούς πολίτες να κραυ-
γάζουν «Τα Σόδομα και Γόμορρα»,
Θεέ μου. Δεν είναι μόνον Πόλη
των Φαντασμάτων η Θεσσαλο-
νίκη, αλλά και των άκρων και των
πλέον αντιφατικών ωσμώσεων.
Και από μιαν άποψη, ευτυχώς.

Επιστρέφοντας στους Εβρενός
και στις φωνές διαμαρτυρίας που
ακούστηκαν, ήσαν αναμενόμενες
και κατανοητές. Μόνον που το
έθνος των Ελλήνων δεν δημιουρ-
γήθηκε το 1828, με την υπογραφή
του Πρωτοκόλλου του Λονδίνου.
Εχει πορεία πλέον των είκοσι πέν-
τε αιώνων και πέρασε από ποι-
κίλες φάσεις αντιφάσεων.

Δεν ήταν προδότης ο Ιωάννης
Καντακουζηνός που έδωσε την
κόρη του Θεοδώρα γυναίκα στον
σουλτάνο Ορχάν. Ούτε ο Γεννά-
διος Σχολάριος, που ο Μωάμεθ
Β΄ του ενεχείρισε το «δεκανίκι»
του Πατριάρχη. Ούτε ο Πανα-
γιωτάκης Νικούσιος ο πρώτος
Μέγας Διερμηνεύς της Πύλης
και οι Μαυροκορδάτοι που ακο-
λούθησαν, και τόσοι άλλοι. Εως
ότου ήρθε η ύψιστη στιγμή αυ-
τογνωσίας με την Επανάσταση
του 1821 και δημιουργήθηκε η
νέα Ελλάς. Ουδείς κινδύνευσε
ποτέ αναγνωρίζοντας τη συγκα-
τοίκηση με έθνη και πολιτισμούς
αλλότριους.

Π
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ώς γεννιέταιμέσα στην Ιστορία
ο ολοκληρωτισμός; Πώς γεν-
νήθηκε ο επίκαιρος, in actu,

ολοκληρωτισμός της «ελευθερίας
των Αγορών»;

Η πιο ρεαλιστική προσέγγιση της
καταγωγής των ολοκληρωτισμών
προκύπτει μάλλον από τη σπουδή
της ιστορίας κάποιων λέξεων. Αφε-
τηρία (και κλειδί) στην αναδρομική
διερεύνηση είναι η λέξη «αλήθεια»
– ίσως επειδή παραπέμπει στην πιο
αρχέγονη ανάγκη του ανθρώπου:
να διακρίνει την ορθή από τη λαθε-
μένη γνώση ή, απλώς, να επιβάλει
μια γνώμη-άποψη-δοξασία που τη
λογαριάζει αλάθητη.

Η ανάγκη να διακριθεί η ορθή
από τη λαθεμένη γνώση μπορεί
να ικανοποιηθεί με δύο τρόπους:
Με τη χρήση της ατομικής νοη-
τικής ικανότητας ή με την κοι-
νωνούμενη εμπειρική πιστοποί-
ηση. Στην πρώτη περίπτωση
απαιτείται ως εγγύηση «ορθότη-
τας» της γνώσης μια αλάθητη
«αυθεντία» ή μια χρηστικά επι-
βεβλημένη «σύμβαση». Στη δεύ-
τερη περίπτωση αρκεί η σύγκλιση
της εμπειρίας όλων σε μια κοινά
αποδεκτή πιστοποίηση, δηλαδή
σε ομογνωμία.

Οι δύο «τρόποι» (περιπτώσεις ή
ενδεχόμενα) σημαίνονται (απηχούν-
ται) σε λέξεις: Η ελληνική λέξη α-
λήθεια (στερητικό άλφα και λήθη -
αφάνεια - απόκρυψη) σημαίνει τη
μη-λήθη, επομένως την εμφάνεια -
φανέρωση, το «εις φως έρχεσθαι»,
τη γνώση ως «φωτισμό» του γνω-
στοποιούμενου γεγονότος ή αντι-
κειμένου. Η εμφάνεια (α-λήθεια) δεν
είναι νοητική πιστοποίηση, είναι
εμπειρική σχέση του υποκειμένου

(που γνωρίζει) με το αντικείμενο
(που γνωρίζεται).

Σχέση σημαίνει, όχι ένα στατικό,
οριστικό δεδομένο, αλλά ένα ενερ-
γούμενο απροκαθόριστο γεγονός.
Γι’ αυτό και η γνώση αντι-κειμένου
ή γεγονότος δεν είναι ποτέ η ίδια
για όλους όσους το «γνωρίζουν». Η
δυναμική της σχέσης «εμπεριέχει»
πάντοτε (και δηλώνει) ένα ήθος: ιδιο-
τέλεια ή ανιδιοτέλεια, αυθυπερβατική
ελευθερία ή συμφεροντολογική σκο-
πιμότητα. Επομένως η γνώση δεν
«κατέχεται» σαν εργαλειακός εξο-
πλισμός, η γνώση «κατακτάται» και
η «κατάκτηση» προϋποθέτει ελευ-
θερία από χρησιμοθηρικές, ωφελι-
μιστικές σκοπιμότητες. Οταν η γνώ-
ση επιδιώκεται (ή παράγεται) για τη
χρησιμότητά της, τότε το «περιεχό-
μενό» της δεν είναι η αλήθεια της
αντι-κείμενης πραγματικότητας,
αλλά η αντανάκλαση των εγωτικών
μας προτεραιοτήτων. Γι’ αυτό και
παραμένει διαχρονικά αποκαλυπτική
η απόφανση του Αριστοτέλη: «Το
ζητείν απανταχού το χρήσιμον ήκιστα
αρμόττει τοις μεγαλοψύχοις και ελευ-
θερίοις» (Πολιτικά Θ14, 1338β 2-4)
– το να ζητάς παντού το χρήσιμο
δεν ταιριάζει καθόλου στους μεγα-
λόψυχους και ελεύθερους ανθρώ-
πους.

Η σπουδή των λέξεων (και των
κειμένων) μας υποχρεώνει να δεχ-
θούμε μια παράδοξη και δυσερμή-
νευτη ανακολουθία στην εξέλιξη
της ανθρώπινης Ιστορίας: Προηγή-
θηκε το ελληνικό κοινωνιοκεντρικό
«παράδειγμα» (τρόπος βίου ή πολι-
τισμός), με στόχο της ύπαρξης και
της συνύπαρξης την προτεραιότητα
της «κατά λόγον» κοινωνίας των
σχέσεων, την πολιτική πραγμάτωση

και φανέρωση της «κατ’ αλήθειαν»
ύπαρξης. Και ακολουθεί, στους λε-
γόμενους Μέσους Χρόνους και στη
Νεωτερικότητα, η ριζική ανατροπή
του ελληνικού πολιτισμικού «πα-
ραδείγματος»: Κυριαρχεί προοδευ-
τικά και τελικά επιβάλλεται σε παγ-
κόσμιες διαστάσεις το ατομοκεν-
τρικό «παράδειγμα» της Μετα-ρω-
μαϊκής Δύσης, με απολυτοποιημένη
την προτεραιότητα του ατομοκεν-
τρικού πρωτογονισμού: Κριτήριο
«ορθότητας» της γνώσης αναδεί-
χνεται αποκλειστικά η χρησιμότητα,
η ωφελιμιστική αποτελεσματικό-
τητα. Το σύνολο της οργάνωσης
και λειτουργίας του βίου παγιδεύεται
στις ορμέμφυτες, ενστικτώδεις ανάγ-
κες της εγωτικής αυτοσυντήρησης,
κυριαρχίας, ηδονής.

Οι λέξεις και πάλι, η γλωσσική
εκφραστική, αποτυπώνουν την
κοσμογονική μεταβολή του παγ-
κοσμιοποιημένου τρόπου ή πολι-
τισμού: Η «γνώση» ταυτίζεται πια
απολύτως με την ατομική «κατα-
νόηση», ζούμε στον πολιτισμό του
cogito, η ίδια η ύπαρξή μας βεβαι-
ώνεται από τη σκέψη-κατανόηση
(«σκέπτομαι άρα υπάρχω»). «Αλή-
θεια» είναι η σύμπτωση (adaequa-
tio) του «πράγματος» με τη νοητική
του σύλληψη (rei et intellectus).
Η δυναμική της σχέσης αγνοείται,
η γνώση είναι ατομική κυριαρχία,
εφόδιο επιβολής, όχι καρπός «κοι-
νωνίας».

Η «κοινωνία» ορίζεται μόνο ως
societas=«εταιρισμός επί κοινώ συμ-
φέροντι». Ελευθερία δεν είναι ο καρ-
πός των εκπλήξεων της αυθυπέρ-
βασης, των σχέσεων «κοινωνίας της
χρείας», η κατακτημένη αποδέσμευ-
ση από την αναγκαιότητα. Είναι

μόνο το παραχωρημένο από την
εξουσία «δικαίωμα» επιλογών. Είμαι
«ελεύθερος» επειδή «κατάκτησα»
το «δικαίωμα» να επιλέγω τον δυ-
νάστη μου: Αυτόν που «κέρδισε»
την εξουσία, δηλαδή τις εντυπώσεις,
με τα απάνθρωπα τεχνάσματα των
διαφημιστών, των «κατασκευαστών
κοινής γνώμης». Ή αυτόν που εμ-
πορεύεται τον αφιονισμό μου – με
το ποδόσφαιρο, με τον τζόγο, με τα
ναρκωτικά, τη μουσική που παράγει
η εμπορική συνταγογραφία, τη νέκρα
της παντοδαπής «πρωτοπορίας».

Αντανακλάται σε λέξεις η δρα-
ματικά παρακμιακή, τέλεια απουσία
«νοήματος» της ύπαρξης, της συνύ-
παρξης, της Ιστορίας: Nomina nuda
η «δημοκρατία», ο «πλουραλισμός»,
η «ανοχή», η «προοδευτική» πολιτική
ή διανόηση, ο «εκσυγχρονισμός» –
το «Διεθνές Νομισματικό Ταμείο»
συντονιστικός θεσμός της διεθνούς
τοκογλυφίας, «οίκοι» ιδιωτικοί (κερ-
δοσκοπικοί) αξιολογούν τις οικονο-
μίες κρατών, «και το κακό τέλος δεν
έχει».

Το περίεργο είναι ότι οι ποδηγέ-
τες, πολιτικοί και «διανοούμενοι»,
που μας καθηλώνουν τους Ελληνες
στην ξιπασμένη μίμηση του παλιμ-
βαρβαρισμού, θρηνούν κι από πάνω
για τη βραδύτητά μας να εξευρω-
παϊστούμε ολοκληρωτικά: Καθυστε-
ρούμε, λένε, η θλίψη και δυσφορία
για τον εξανδραποδισμό που μας
επιβάλλουν οι «εταίροι» μας υπονο-
μεύει «τη διασφάλιση ανθεκτικότη-
τας των θεσμών της δημοκρατίας»
(!) Θρηνούν, τι θα απογίνουμε χωρίς
εξευρωπαϊσμό.

Γιατί δεν εκπατρίζονται, μήπως
με την απόσταση σπουδάσουν ψύ-
χραιμα τη μητρική τους γλώσσα;
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  τις επόμενες εκλογές θα συγ-
κρουσθούν δύο εντελώς δια-
φορετικοί κόσμοι. Ο ένας έχει

ως όραμα προσλήψεις και επιδό-
ματα για όλους. Ο άλλος βάζει
πρωταρχικό στόχο να δημιουρ-
γήσει πραγματικές θέσεις εργα-
σίας, μεγαλώνοντας την πίτα. Ο
ένας αποτελεί τη συνέχιση ενός
πελατειακού μοντέλου που, με
ελάχιστες παρενθέσεις, κυριάρ-
χησε στην Ελλάδα από τη γένεση
του νεοελληνικού κράτους και με-
τά με αποκορύφωση την καταρα-
μένη δεκαετία του 1980. Ο άλλος

αντιλαμβάνεται ότι το μοντέλο
χρεοκόπησε και δεν μπορεί να
ξαναστηθεί χωρίς πρωτεύοντα
ρόλο για την υγιή επιχειρηματι-
κότητα.

Εδώ αρχίζουν όμως οι αμφι-
βολίες. Μπορεί πραγματικά να
αλλάξει κουλτούρα, «παράδειγμα»,
αυτός ο τόπος; Μπορεί ο Ελληνας,
ο κουρασμένος, εξαντλημένος
Ελληνας πολίτης, να ξεπεράσει
το όραμα του βολέματος σε μια
θέση; Μπορούν οι βουλευτές και
τα στελέχη της Νέας Δημοκρατίας
να ξεφύγουν από τις συνήθειες
του παρελθόντος, το ρουσφέτι
και τους διορισμούς; Μπορεί ο
ίδιος ο αρχηγός της να απογαλα-

κτισθεί από τον έντονο διπολισμό
που διέκρινε τους προκατόχους
του, ακόμη και τον ίδιο τον πα-
τέρα του, που εκινείτο συνεχώς
μεταξύ παλαιοκομματισμού και
πραγματικής ηγεσίας;

Αλλά πάμε και παρακάτω. Με-
ρίδα πολιτών βρήκε στον ΣΥΡΙΖΑ
ένα δίχτυ προστασίας σε μια δύ-
σκολη στιγμή. Μην το παραγνω-
ρίζουμε, είναι λάθος. Είναι πολλές
χιλιάδες οι πολίτες που ζουν με
επιδόματα, δεν πληρώνουν ΔΕΗ
ή συγκοινωνίες γιατί δεν έχουν
να πληρώσουν. Πολλές χιλιάδες
έχουν διορισθεί και άλλοι θεω-
ρούν ότι ο κ. Τσίπρας θα τους
προστατεύσει στο μέλλον. Τι πο-
σοστό της ελληνικής κοινωνίας
είναι αυτό; Οχι αμελητέο, και οι
κυβερνώντες επικεντρώνονται
με χειρουργικό τρόπο στην ικα-
νοποίηση των αιτημάτων του.

Υπάρχουν και οι πολίτες που
βρίσκονται στη μέση, δεν είναι
ούτε μη έχοντες ούτε ακριβώς
και έχοντες. Οι νέοι που δου-
λεύουν με 500 κάτι ευρώ άπειρες
ώρες, οι ελεύθεροι επαγγελματίες
που «δεν βγαίνουν» αν είναι εν-
τάξει στις υποχρεώσεις τους, οι
ευσυνείδητοι λειτουργοί στο Δη-
μόσιο που πληρώνονται οικτρά.
Αυτοί πρέπει να πεισθούν ότι
υπάρχει ένα άλλο μοντέλο ανά-
πτυξης, αλλά και αξιών, που μπο-
ρεί να τους βγάλει από το τέλμα.

Δεν θα είναι εύκολη υπόθεση.
Για να πετύχει το εγχείρημα μιας
ολικής επανεκκίνησης χρειάζεται
αλλαγή κουλτούρας και «παρα-
δείγματος», και αλλαγή συμπε-
ριφοράς από την πολιτική και οι-
κονομική ελίτ. Αν η επόμενη κυ-
βέρνηση δεν μπορέσει να ξεκολ-
λήσει το κάρο από τη λάσπη, θα
ξύνουμε τον πάτο για πολύ καιρό
ακόμη...
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<<<<<<

Ο Γιάννης Μπουτάρης
δεν ανήκει στα φαντά-
σματα της πόλεως. 
Είναι ζωντανός και 
λακτίζων.

<<<<<<

Για να πετύχει το εγχεί-
ρημα μιας ολικής επα-
νεκκίνησης χρειάζεται
αλλαγή κουλτούρας και
«παραδείγματος», αλλά
και αλλαγή συμπεριφο-
ράς από την πολιτική
και οικονομική ελίτ.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ηταν ένα καταιγιστικό διήμερο. Η
συντριπτική πλειονότητα όσων είχαν
την τύχη να παρακολουθήσουν το
πρώτο Singularity Greece Summit
τη Δευτέρα και την Τρίτη στο Μέ-
γαρο Μουσικής Αθηνών θα πήγαν
στα γραφεία, στα εργαστήρια και
στις αίθουσες διδασκαλίας τους την
επομένη με νέους προβληματισμούς.
Κάποιοι θα ήταν πιο ενθουσιώδεις,
άλλοι περισσότερο έντρομοι. Ολοι
όμως, αρκεί να ήταν ξύπνιοι κατά
τη διάρκεια των παρουσιάσεων, κα-
τάλαβαν ότι η τεχνολογία θα εξε-
λίσσεται ολοένα και πιο γρήγορα,
και ότι όποιος δεν προσαρμοστεί,
θα αφανιστεί.

Το κλίμα διαμόρφωσε με την εναρ-
κτήρια ομιλία του συνεδρίου ο Πίτερ
Ντιαμάντις, συνιδρυτής του Singu-
larity University, μια δεξαμενής σκέ-
ψης και εκπαιδευτικού οργανισμού
που συστάθηκε προ δέκα ετών με
σκοπό να επιμορφώσει τον κόσμο
για τις λεγόμενες «εκθετικές τεχνο-
λογίες» και το πώς θα αλλάξουν κάθε
πτυχή της ανθρώπινης ύπαρξης. Ο
Ντιαμάντις έδωσε σειρά παραδειγ-
μάτων, από την υπολογιστική ισχύ
έως την αποκωδικοποίηση του αν-
θρώπινου γονιδιώματος, όπου η τε-
χνολογία αναπτύχθηκε με ραγδαίους
ρυθμούς και το κόστος της βυθίστηκε

μέσα σε λίγα μόνο χρόνια. «Για πε-
ρισσότερα από 150.000 χρόνια, η
εξέλιξη του ανθρώπου ήταν τοπική
και γραμμική», σημείωσε. «Σήμερα,
είναι παγκόσμια και εκθετική». Αυτό,
συνέχισε, δημιουργεί τεράστιες δυ-
νατότητες, καθώς όλοι έχουν πλέον
πρόσβαση σε κεφάλαια και τεχνο-
λογικές δυνατότητες που ήταν μέχρι
πρότινος το προνόμιο πολύ λίγων,
και δημιουργούνται οι συνθήκες για
μία κατάσταση «αφθονίας».

Παράλληλα όμως, σύμφωνα με
τον Ντιαμάντις, η καλπάζουσα εξέ-
λιξη της τεχνολογίας «είναι και με-
γάλη πρόκληση», γιατί «ο τρόπος
με τον οποίο σκεφτόμαστε παρα-
μένει γραμμικός». Πέρα από τη δυ-
σκολία προσαρμογής, η εικόνα του
μέλλοντος που έπλασε είχε ανατρι-
χιαστικά στοιχεία. Μπορεί ο ίδιος
να ισχυρίστηκε (συνομιλώντας με
τον Αλέξη Παπαχελά) ότι έχει συμ-

φιλιωθεί με το τέλος της ιδιωτικό-
τητας, αλλά ένας κόσμος με 500 δι-
σεκατομμύρια συσκευές συνδεδε-
μένες με το Διαδίκτυο και 100 τρι-
σεκατομμύρια αισθητήρες –«ένας
κόσμος όπου τα πάντα θα είναι ορα-
τά» και «θα επικρατεί ριζική διαφά-
νεια», όπως προέβλεψε ότι θα είναι
ο πλανήτης μας το 2030– μοιάζει
περισσότερο με εφιάλτη παρά με
τεχνο-ουτοπία.

H νέα πραγματικότητα
Οι ομιλητές που διαδέχθηκαν τον

Ντιαμάντις επί σκηνής ανέπτυξαν
διαφορετικές πτυχές αυτής της νέας
πραγματικότητας. Ο Ντέιβιντ Ρόμ-
περτς –το βιογραφικό του οποίου
περιλαμβάνει τη Σχολή Επιστήμης
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών του
MIT, την Goldman Sachs, απόρρητα
προγράμματα του Αμερικανικού
Πενταγώνου (κατασκοπευτικοί δο-

ρυφόροι, drones) και την 1QBit, παγ-
κόσμιο ηγέτη στο λογισμικό για
κβαντικούς υπολογιστές, όπου είναι
πρόεδρος– μίλησε για το πώς προ-
κύπτουν οι ανατρεπτικές (disruptive)
τεχνολογίες που μετασχηματίζουν
την οικονομία. Εξηγώντας τη δια-
φορά μεταξύ καινοτομίας και ανα-
τροπής, χρησιμοποίησε το παρά-
δειγμα της Nokia, «μίας από τις πιο
καινοτόμες επιχειρήσεις στον κό-
σμο». Η καινοτομία, είπε, συνίσταται
«στο να κάνεις τα ίδια πράγματα
καλύτερα»· η ανατροπή προκύπτει
όταν «δημιουργείς καινούργια πράγ-
ματα, που καθιστούν τα παλιά πα-
ρωχημένα» – γι’ αυτό και συχνά προ-
έρχονται από άλλους κλάδους. Το
smartphone, παρατήρησε, δεν ήταν
προϊόν του κλάδου της κινητής τη-
λεφωνίας, αλλά των ηλεκτρονικών
υπολογιστών. Παρομοίως, διερωτώ-
μενος τι θα ανατρέψει την κυριαρχία

του ψυγείου, μίλησε για τα drones
της Amazon, που ίσως στο προσεχές
μέλλον να μπορούν να παραδίδουν
τρόφιμα στο σπίτι τόσο γρήγορα
και φθηνά που να μην χρειάζεται
να αποθηκεύονται.

Ο μεγάλος ανατροπέας όμως, που
θα επηρεάσει κάθε κλάδο της οικο-
νομίας, είναι η τεχνητή νοημοσύνη
(AI, από τα αρχικά του artificial in-
telligence). Το AI «αναπτύσσεται
ταχύτερα από τον νόμο του Μουρ»,
είπε ο Ρόμπερτς (πρόκειται για την
παρατήρηση του συνιδρυτή της
Intel ότι η υπολογιστική ισχύς θα
διπλασιάζεται κάθε 12 μήνες) – «σε
20 χρόνια το κινητό σας θα είναι
πιο έξυπνο από εσάς». Η Βίβιεν
Μινγκ, νευροεπιστήμων, CEO και
συγγραφέας, πήρε το νήμα και εμ-
βάθυνε σχετικά με το νόημα, αλλά
και τα όρια, της επανάστασης της
τεχνητής νοημοσύνης. Oπως εξή-

γησε, ο κίνδυνος της αντικατάστα-
σης από ευφυείς μηχανές είναι μι-
κρότερος για χειρωνακτικές εργασίες
όπως η συλλογή φραουλών, «που
είναι πολύ δύσκολο να τις μιμηθεί
ένα ρομπότ». Αντιθέτως, σημείωσε
δυσοίωνα απευθυνόμενη στο κοινό,
«πολλές από τις δικές σας δουλειές
κινδυνεύουν». Eδωσε το παράδειγμα
ενός διαγωνισμού που διενήργησε
πρόσφατα το Πανεπιστήμιο Colum-
bia, μεταξύ ασκούμενων δικηγόρων
και ενός προγράμματος AI, για τον
εντοπισμό κενών σε συμβόλαια εμ-
πιστευτικότητας. Οι δικηγόροι βρή-
καν το 88% των κενών, ο αλγόριθμος
το 95%· οι μεν όμως χρειάστηκαν
μιάμιση ώρα, ενώ η μηχανή είχε τε-
λειώσει σε 22 δευτερόλεπτα.

Η συνάδελφος της Μινγκ, Ντίβια
Τσαντέρ, γιατρός και νευροεπιστή-
μονας στο Stanford, εστίασε στην
υγεία: στις διαγνωστικές ικανότητες

του ΑΙ, που ήδη ξεπερνούν αυτές
των γιατρών σε πολλούς τομείς, στις
ιλιγγιώδεις (αν και ακόμα σε πειρα-
ματικό στάδιο) δυνατότητες θερα-
πείας ασθενειών που συνεπάγεται
η νέα μέθοδος τροποποίησης γονι-
δίων CRISPR, στη χρήση βακτηρίων
ως μελάνι για την τρισδιάστατη
εκτύπωση και τη μεταμόσχευση
προσώπων, και άλλες εξελίξεις που
είναι δύσκολο να πιστέψει κανείς
ότι ανήκουν στο πεδίο της επιστήμης
και όχι της επιστημονικής φαντα-
σίας. Ανέδειξε επίσης τα πιθανά
οφέλη (π.χ. για παραπληγικούς) της
συγχώνευσης ανθρώπου και μηχα-
νής (προσθετικά μέλη που θα ελέγ-
χονται από τη σκέψη).

Μέλλον με ανισότητες
Αντίστοιχα, η Τζόντι Μέντιτς μί-

λησε για την εικονική και την επαυ-
ξημένη πραγματικότητα, και πώς
θα οδηγήσει στη συγχώνευση του
αληθινού με τον ψηφιακό κόσμο.
Και αν το VR (virtual reality) δίνει
τη δυνατότητα σε ανθρώπους που
δεν έχουν τα μέσα να βιώσουν και
να μάθουν πράγματα στα οποία δεν
θα είχαν ποτέ πρόσβαση, η πανά-
κριβη εξατομικευμένη ιατρική και
υπεράνθρωπες δυνάμεις που θα
είναι διαθέσιμες σε όσους μπορούν
να πληρώσουν δίνουν το στίγμα

ενός μέλλοντος με ανισότητες πολύ
πιο ριζικές από οτιδήποτε υφίσταται
σήμερα. Και φυσικά, εγκέφαλοι που
συνδέονται με μηχανές είναι ευά-
λωτοι σε χάκερ – που, όπως είπε η
δρ Τσαντέρ, είναι πλέον θεωρητικά
εφικτό, μπορούν ακόμα και να εμ-
φυτεύσουν ψεύτικες αναμνήσεις.

Ακούσαμε και άλλα πολλά τις δύο
αυτές μέρες στο Μέγαρο – για αυτό-
νομα οχήματα και ηλιακή ενέργεια,
για εταιρείες που θα αλλάζουν τις τι-
μές τους από καταναλωτή σε κατα-
ναλωτή, για τους εμπόρους των κυ-
βερνοεπιθέσεων και πόσο λίγο χρε-
ώνουν για να οδηγήσουν σε παρά-
λυση μία μεγάλη τράπεζα. Ηταν ένα
παράθυρο σε μία νέα εποχή, όπου
όλα θα είναι μετρήσιμα, τίποτα δεν
θα μένει κρυφό, και η προσαρμοστι-
κότητα θα είναι το παν: Δαρβινισμός
με αναβολικά. Μπορεί η Ελλάδα να
επιβιώσει σε έναν τέτοιο κόσμο;

<<<<<<

Κεντρικό μήνυμα 
του συνεδρίου ήταν 
ότι όποιος δεν προσαρ-
μοστεί στις ραγδαίες 
τεχνολογικές εξελίξεις
θα αφανιστεί.

Ενας θαυμαστός, ρευστός νέος κόσμος
Το Singularity Greece Summit παρουσίασε τον οδικό χάρτη του μέλλοντος, με τα θαύματα και τους εφιάλτες του

<<<<<<

Η τεχνητή νοημοσύνη
και οι υπόλοιπες 
εκθετικές τεχνολογίες
ήδη ανατρέπουν 
τα δεδομένα σε κλάδους
της οικονομίας.

Ο Πίτερ Ντιαμάντις επικαλέστηκε
μία σειρά από εντυπωσιακά στοι-
χεία για να τεκμηριώσει τους ισχυ-
ρισμούς ότι οι εκθετικές τεχνολογίες
(AI, blockchain, IoT, συνθετική βιο-
λογία, τρισδιάστατη εκτύπωση,
ρομποτική) μας οδηγούν σε μία
εποχή αφθονίας. Οπως ανέφερε,
οι επεξεργαστές των ηλεκτρονικών
υπολογιστών έχουν γίνει 6.500 φο-
ρές ταχύτεροι και 4,2 εκατομμύρια
φορές φθηνότεροι μεταξύ 1971 και
2017 – μία βελτίωση της σχέσης
τιμής και απόδοσης κατά 27 δισε-

κατομμύρια φορές. Αντίστοιχα,
όπως είπε, η αποκωδικοποίηση του
ανθρώπινου γονιδιώματος, που
χρειάστηκε 100 εκατ. δολάρια και
εννιά μήνες όταν επιτεύχθηκε για
πρώτη φορά το 2001, μπορεί να γί-
νει πλέον σε μία ώρα με κόστος
μόλις 100 δολάρια. Τα επαναστατικά
άλματα στη γονιδιωματική και στη
συνθετική βιολογία, σε συνδυασμό
με τις διαγνωστικές ικανότητες της
τεχνητής νοημοσύνης και την ανά-

λυση των δεδομένων μεγάλης κλί-
μακας, κρύβονται πίσω από τη φι-
λολογία περί του «longevity escape
velocity» (μπορεί να μεταφραστεί
ως «ταχύτητα διαφυγής της μακρο-
ζωίας»). Η φράση αναφέρεται στη
στιγμή που για κάθε έτος ζωής, το
προσδόκιμο ζωής θα αυξάνεται κα-
τά περισσότερο από ένα έτος. Ο
Ντιαμάντις είπε ότι Ρέι Κούρ-
τσγουεϊλ, διάσημος μελλοντολόγος
και συνιδρυτής του Singularity

University, έχει προβλέψει ότι αυτό
θα συμβεί σε μόλις 12 χρόνια.

Ο Ντιαμάντις μίλησε και για τον
εκδημοκρατισμό της χρηματοδότη-
σης. Tα ποσά που αντλούνται μέσω
crowdfunding, είπε, έχουν ήδη φτά-
σει τα 34 δισ. δολάρια (στοιχεία του
2017) και αναμένεται να εκτοξευθούν
στα 300 δισ. δολάρια το 2025.

Η αναγκαία προϋπόθεση για τη
συμμετοχή στη νέα εποχή της εκ-
θετικής τεχνολογικής εξέλιξης είναι

η πρόσβαση στο Διαδίκτυο. Η εξά-
πλωσή της είναι κι αυτή ταχύτατη:
σύμφωνα με στοιχεία που παρου-
σίασε ο εμπνευστής του Singularity
University, ο αριθμός των ατόμων
που είναι online υπερδιπλασιάστη-
κε μεταξύ του 2010-7, από 1,8 σε
3,8 δισεκατομμύρια. Κάποια στιγμή
μεταξύ του 2022 και του 2025, προ-
βλέπεται ότι η πληθυσμιακή κάλυ-
ψη του Διαδικτύου παγκοσμίως θα
φτάσει το 100%. «Αυτό που αντι-

λαμβάνεται κανείς μέσα από ένα
τέτοιο φόρουμ, είναι ότι οι νέες εκ-
θετικές τεχνολογίες αφορούν τους
πάντες και όχι μόνο τη Σίλικον
Βάλεϊ ή κάποιες εταιρείες προηγ-
μένης τεχνολογίας», δηλώνει στην
«Κ» ο Δημήτρης Παπαλεξόπουλος,
διευθύνων σύμβουλος της ΤΙΤΑΝ,
που μίλησε κι αυτός στο συνέδριο.
«Επίσης, ότι δεν αναφέρονται σε
κάποιο υποθετικό μέλλον, αλλά ότι
ήδη σήμερα συντελούνται τεκτο-

νικές αλλαγές και μάλιστα με τα-
χύτατους ρυθμούς. Οι εξελίξεις αυ-
τές δημιουργούν ανατρεπτικές ευ-
καιρίες, αλλά και κινδύνους. Δεν
μπορούμε να τις αγνοήσουμε, ούτε
έχουμε την πολυτέλεια να περιμέ-
νουμε να δούμε πού θα οδηγήσουν.
Χρειάζεται να βρούμε τον τρόπο
να τις ενσωματώσουμε στην κα-
θημερινότητα και στην εργασία
μας ώστε να λειτουργήσουν προς
όφελός μας».

Τεκτονικές αλλαγές
«Aπό τη διαχείριση των δεδομέ-

νων και της πληροφορίας στην αυ-
τοματοποίηση των μηχανών και
από τη ριζική επίλυση προβλημά-
των υγείας έως τη φθηνή και άφθο-
νη καθαρή ενέργεια, η εκθετική
εξέλιξη της τεχνολογίας αλλάζει
πλήρως την οικονομία και τη ζωή
μας με τρόπο που μόλις τώρα αρ-
χίζουμε να κατανοούμε», δηλώνει
από την πλευρά του ο Νίκος Βέττας,
γενικός διευθυντής του ΙΟΒΕ, που
παρακολούθησε κι αυτός το συνέ-
δριο. «Το Singularity Summit προ-
σέφερε κάτι εξαιρετικό: τη δυνα-
τότητα να δούμε με έναν συνεκτικό
τρόπο τις τεράστιες ευκαιρίες αλλά
και τις μεγάλες προκλήσεις που
γεννά η νέα εποχή – ειδικά για την
ελληνική κοινωνία, που αναζητεί
απεγνωσμένα κατεύθυνση έπειτα
από μία δεκαετία αποκοπής από
τις διεθνείς εξελίξεις».

Γ. ΠΑΛ.

<<<<<<

Ορισμένοι προβλέπουν
ότι σε λίγα χρόνια 
το προσδόκιμο ζωής 
θα αυξάνεται ετησίως
κατά περισσότερο 
από έναν χρόνο.

Υπολογιστές 6.500 φορές ταχύτεροι και 4,2 εκατ. φορές φθηνότεροι

Το κοινό που παρακολούθησε το πρώτο Singularity Greece Summit στο Μέγαρο Μουσικής απέκτησε μία εικόνα της ταχύτητας με την οποία αλλάζει ο κόσμος.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Σε ευρωπαϊκό «γήπεδο» θα μεταφερθεί
το επόμενο διάστημα η εγχώρια σφο-
δρή σύγκρουση ΣΥΡΙΖΑ - ΚΙΝΑΛ, με
φόντο την πρωτοκαθεδρία στον ευ-
ρύτερο κεντροαριστερό χώρο. Το
γεγονός άλλωστε πως όλες οι τελευ-
ταίες δημοσκοπήσεις δείχνουν ότι
η ψαλίδα μεταξύ του κυβερνώντος
κόμματος και της Ν.Δ. δεν μειώνεται
οδηγεί το Μαξίμου σε μια παράλληλη
στρατηγική, ώστε να κερδίσει του-
λάχιστον το μίνιμουμ από τις επό-
μενες εκλογές, που είναι η επικρά-
τησή του στον κεντροαριστερό πόλο
του πολιτικού συστήματος, μέσω
της «εξαΰλωσης» του ΚΙΝΑΛ.

Προς επίτευξη αυτού του βασικού
στόχου, ο Αλέξης Τσίπρας δεν χρη-
σιμοποιεί μόνο τα όπλα που έχει στα
χέρια του στο εσωτερικό πολιτικό
παίγνιο –συνταγματική αναθεώρηση,
συμφωνία Κράτους με Εκκλησία–,
αλλά θα θέσει δυναμικά στην εξίσωση
και τον εξωτερικό παράγοντα. Στο
πλαίσιο αυτό, ο κ. Τσίπρας θα επιχει-
ρήσει να εκμεταλλευτεί τόσο τις καλές
πλέον διεθνείς επαφές του όσο και
την κακή συγκυρία για τους Ευρω-
παίους Σοσιαλιστές, οι οποίοι πιέζονται
δημοσκοπικά σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο και αναζητούν «σωσίβια» σε
νέες συμμαχίες. Η τάση αυτή άλλωστε
αποτυπώθηκε προσφάτως, με την
πρόσκληση του Ελληνα πρωθυπουρ-
γού σε ημερίδα του SPD. Το γεγονός
δε ότι δεν προσκλήθηκε η κ. Φώφη
Γεννηματά έδωσε αφορμή στο κυ-
βερνών κόμμα να καλλιεργήσει στο
εσωτερικό της χώρας την εικόνα πως
εκείνο αποτελεί τον βασικό συνομι-
λητή των Σοσιαλιστών σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, «την ώρα που το ΚΙΝΑΛ κι-
νείται σε τροχιά συνεργασίας με τον
κ. Μητσοτάκη». 

Η τακτική αυτή, όπως λένε κυβερ-
νητικές πηγές, θα ενταθεί το επόμενο
διάστημα, ώστε αφενός να αναδειχθεί
ο κ. Τσίπρας «σε συνδετικό κρίκο ευ-
ρύτερων προοδευτικών δυνάμεων
στην Ευρώπη», με στόχο την ανα-
χαίτιση της Ακροδεξιάς και των ανι-
σοτήτων, αφετέρου για να πιεστεί το
ΚΙΝΑΛ.

«Κομβική εκδήλωση»
Στο πλαίσιο αυτό, την ερχόμενη

Τρίτη, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
θα πραγματοποιηθεί μια εκδήλωση
που στον ΣΥΡΙΖΑ τη χαρακτηρίζουν
«κομβική». Διοργανώνεται από την
«Προοδευτική Συμμαχία» και έχει
θέμα «Η ευρωπαϊκή ενοποίηση
μπροστά σε νέες προκλήσεις - Ο
ρόλος των προοδευτικών δυνάμε-
ων». Είναι η πρώτη φορά που θα
μιλήσουν σε κοινή εκδήλωση οι
πρόεδροι της Αριστεράς, Γκάμπι
Τσίμερ, των Σοσιαλιστών, Ούντο
Μπούλμαν, αλλά και η Σκα Κέλερ
από τους Πράσινους, κάτι που απο-
τυπώνει τις ζυμώσεις που βρίσκον-
ται σε εξέλιξη και, σύμφωνα με στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ, «ωριμάζουν» διαρ-
κώς. Κομβικό ρόλο στη διοργάνωση

έχει ο ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
Δημήτρης Παπαδημούλης, ο οποίος
αναμένεται να απευθύνει και την
εναρκτήρια ομιλία. Η πρόσκληση
αποτυπώνει τις προθέσεις και τη
φιλοσοφία της διοργάνωσης, ανα-
φέροντας πως «πέραν των διαφορών
μας, θέλουμε να συνεχίσουμε τον
διάλογο» με προτεραιότητες τη
«βιώσιμη και δίκαιη ανάπτυξη, την
πολιτική συνοχή, τη διαφάνεια, τη
δημοκρατία, την ειρήνη». 

Στον ΣΥΡΙΖΑ θεωρούν πως η
τάση για συνεργασία των προ-
οδευτικών δυνάμεων στην Ευρώ-
πη θα εντείνεται και μέσω αυτών
των διεργασιών το ΚΙΝΑΛ «θα
αναγκαστεί να πάρει θέση». Οι
ίδιες πηγές τονίζουν πως η κ. Γεν-
νηματά έχει χάσει έδαφος στους
ευρωπαϊκούς κύκλους και σε αυτό
έχει παίξει κομβικό ρόλο η πρό-
σφατη συμφωνία των Πρεσπών,
που «έχει αυξήσει τη δημοτικό-
τητα του Αλ.Τσίπρα και τον έχει
καταστήσει αξιόπιστο συνομιλητή
στις τάξεις Ευρωπαίων αξιωμα-
τούχων».

Στη Χαρ. Τρικούπη όχι μόνο δεν
παρακολουθούν παθητικά την εκτός

των συνόρων στρατηγική του κ.
Τσίπρα, αλλά σχεδιάζουν επιστα-
μένως τη δική τους. Συνεργάτες της
κ. Γεννηματά απαντούν στο φλερτ
του πρωθυπουργού με μερίδα των
Σοσιαλιστών, λέγοντας πως πρό-
κειται για ακόμα έναν ακροβατισμό
του κ. Τσίπρα, που την ώρα που μι-
λάει για προοδευτικό μέτωπο, συγ-
κυβερνά με τον «ακροδεξιό και λαϊ-
κιστή Πάνο Καμμένο». Θέση την
οποία η κ. Γεννηματά έχει εκφράσει
σε ξένους αξιωματούχους, αναδει-
κνύοντας μια βασική αντίφαση της
πολιτικής Τσίπρα. Παράλληλα, στο
ΚΙΝΑΛ ετοιμάζονται να απαντήσουν
στον κ. Τσίπρα, σε ευρωπαϊκό έδα-
φος, δείχνοντας εν τοις πράγμασι
πως δεν εγκαταλείπουν τις διεθνείς
συμμαχίες τους και την ευρωπαϊκή
τους ταυτότητα. Συγκεκριμένα, στις
7 Δεκεμβρίου η κ. Γεννηματά θα
παραστεί στο συνέδριο του PES στη
Λισσαβώνα, όπου αναμένεται να
είναι ομιλήτρια και να αναφερθεί
στις ανάγκες της σύγχρονης σο-
σιαλδημοκρατίας. Στο σχόλιο δε
πως η συμφωνία των Πρεσπών έχει
αυξήσει την απήχηση του κ. Τσίπρα
στο εξωτερικό, στη Χαρ. Τρικούπη
απαντούν χωρίς περιστροφές: «Στις
εκλογές ψηφίζουν οι Ελληνες και
όχι οι Ευρωπαίοι».

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σενάρια εκλογικού αιφνιδιασμού
τον προσεχή Μάρτιο πυροδοτεί
ένα πλέγμα αντικειμενικών δεδο-
μένων, αλλά και κινήσεων και
πρωτοβουλιών του πρωθυπουργού
το τελευταίο διάστημα, παρότι ο
κ. Αλ. Τσίπρας επαναλαμβάνει
σταθερά ότι στόχος του παραμένει
η εξάντληση της τετραετίας.   

Στο Μέγαρο Μαξίμου εκτιμούν
πως η κρίση στις σχέσεις μεταξύ
Ιταλίας και Ευρωπαϊκής Επιτροπής
δεν πρόκειται να εξομαλυνθεί άμε-
σα, παρότι δεν πρόκειται να οδη-
γηθεί στα άκρα. Αντιθέτως, ανα-
μένουν ένα «μπρα ντε φερ» μεταξύ
Ρώμης και Κομισιόν που μπορεί
να διαρκέσει μέχρι και τις ευρωε-
κλογές. Ομως, η αναταραχή με
επίκεντρο την Ιταλία έχει αντα-
νάκλαση και στις αποδόσεις των
ελληνικών ομολόγων –παρότι πολ-
λοί πιστεύουν πως οι λόγοι της
αύξησης των spreads δεν είναι
εξωγενείς– με αποτέλεσμα να μην
είναι επί του παρόντος δυνατή η
έξοδος της χώρας στις αγορές. Πι-
θανή αδυναμία δανεισμού τους
πρώτους μήνες του 2019 υπονο-
μεύει το βασικό προεκλογικό αφή-
γημα του κ. Τσίπρα ότι η χώρα
έχει εξέλθει τυπικά και ουσιαστικά
από τα μνημόνια και ότι έχει αφή-
σει οριστικά πίσω της την οικο-
νομική κρίση. Μάλιστα, ορισμένοι
συνδέουν το σενάριο των εκλο-
γών-εξπρές, σε ημερομηνία, δη-
λαδή, πριν από τα τέλη Μαΐου,
οπότε και θα διεξαχθούν σε κάθε
περίπτωση οι εκλογές για την Το-
πική Αυτοδιοίκηση και οι ευρωε-
κλογές, με το ενδεχόμενο η κυ-
βέρνηση να χρειαστεί να «ακουμ-
πήσει» νωρίτερα το «μαξιλάρι»

ασφαλείας που έχει διαμορφωθεί
με χρήματα από το τελευταίο πρό-
γραμμα στήριξης.

Επίσης, το πρώτο δίμηνο του
2019 θα έχουν υλοποιηθεί όλες
οι παροχές που περιλαμβάνει το
πακέτο Τσίπρα με ορίζοντα τις
προσεχείς εκλογές: Συγκεκριμένα,
θα έχουν καταβληθεί τα αναδρο-
μικά προς τα ειδικά μισθολόγια,
θα έχει διανεμηθεί το κοινωνικό
μέρισμα για το 2018, θα έχουν
αρχίσει να ισχύουν οι μειωμένες
εισφορές για ελεύθερους επαγ-
γελματίες και αυτοαπασχολού-

μενους, ενώ θα έχει δρομολογηθεί
και η διαδικασία ένταξης στο πρό-
γραμμα επιδότησης ενοικίου. Yπ’
αυτή την έννοια, διατυπώνεται
η εκτίμηση πως είναι προτιμότερο
για τον κ. Τσίπρα να προσφύγει
στις κάλπες όσο οι παροχές είναι
νωπές στη μνήμη των ψηφοφό-
ρων και όχι αργότερα.

«Αρωμα εκλογών» έχει, όμως,
και η σπουδή με την οποία επέ-
λεξε η κυβέρνηση να προχωρή-
σει τη διαδικασία της συνταγ-
ματικής αναθεώρησης, με την
αρμόδια επιτροπή να έχει μόλις
δύο μήνες για να ολοκληρώσει
το έργο της και με κυβερνητικά
στελέχη που έχουν ενεργό εμ-

πλοκή στη διαδικασία να τονί-
ζουν πως δεν πρόκειται να υπάρ-
ξει καμία παράταση.

Η διακομματική επιτροπή άρ-
χισε τις συνεδριάσεις της την Τρί-
τη 20 Νοεμβρίου, το απόγευμα,
με θέμα «διαδικαστικά ζητήματα».
Την Πέμπτη 22/11 πραγματοποι-
ήθηκε η δεύτερη, επίσης με δια-
δικαστικά ζητήματα. Καθώς έχει
λάβει δίμηνη προθεσμία ολοκλή-
ρωσης των εργασιών της, αποφα-
σίστηκε να πραγματοποιεί, προ-
κειμένου να αντεπεξέλθει στον
μεγάλο αριθμό των προτεινομένων
για αναθεώρηση διατάξεων, τρεις
συνεδριάσεις εβδομαδιαίως του-
λάχιστον έως τη διακοπή των Χρι-
στουγέννων. Ο κατ’ αρχάς σχε-
διασμός που έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ
προβλέπει ολοκλήρωση των ερ-
γασιών και κατάθεση της Εκθεσης
με τις προτάσεις στην ολομέλεια
ώς τα τέλη Ιανουαρίου.

Αυτό σημαίνει ότι τα τελευταία
24ωρα του Ιανουαρίου θα διεξαχθεί
η πρώτη ψηφοφορία και τα τελευ-
ταία 24ωρα Φεβρουαρίου η δεύ-
τερη και τελική ψηφοφορία στην
ολομέλεια, οπότε και θα έχει ολο-
κληρωθεί ο πρώτος κύκλος της
διαδικασίας της συνταγματικής
αναθεώρησης από την παρούσα
Βουλή. Ετσι, εφεξής, το Σύνταγμα
παύει να αποτελεί «εμπόδιο» για
την προσφυγή στις κάλπες.

Η συμφωνία των Πρεσπών
Παράλληλα, «αφορμή» για την

επίσπευση των εθνικών εκλογών
μπορεί να αποτελέσει και η κύρω-
ση της συμφωνίας των Πρεσπών
από την ελληνική Βουλή. Ως γνω-
στόν, με βάση το χρονοδιάγραμμα
που έχει υιοθετήσει ο πρωθυπουρ-
γός της ΠΓΔΜ κ. Ζόραν Ζάεφ, η

συνταγματική αναθεώρηση στη
γειτονική χώρα θα έχει ολοκλη-
ρωθεί το αργότερο εντός του Ια-
νουαρίου. Ο κ. Τσίπρας, ως εκ τού-
του, μπορεί να «αναιρέσει» την
συμφωνία με τον κ. Π. Καμμένο
ότι το θέμα θα επανεξεταστεί τον
Μάρτιο και να τη φέρει προς κύ-
ρωση νωρίτερα, προχωρώντας σε
ένα βελούδινο διαζύγιο με τους
ΑΝΕΛ και ανοίγοντας τον δρόμο
για προσφυγή στις κάλπες πριν
από τον προσεχή Μάιο. Σημειώνε-
ται, επιπροσθέτως, ότι το «γράμμα»
της συμφωνίας των Πρεσπών δεν
επιτρέπει να καθυστερήσει επί
μακρόν η κατάθεση της συμφωνίας
στη Βουλή, ενώ τα Σκόπια έχουν
ολοκληρώσει όλα τα δικά τους
«προαπαιτούμενα». Πάντως, προ-
κειμένου να ολοκληρωθούν τα βή-
ματα της συμφωνίας, η κυβέρνηση
έχει διαμηνύσει στα Σκόπια ότι
θα πρέπει να τροποποιηθεί το άρ-
θρο 49 του συντάγματος της ΠΓΔΜ
που υποδηλώνει αλυτρωτισμό, κα-
θώς δεν πρόκειται να αποδεχθεί
τη φόρμουλα της όποιας διευκρι-
νιστικής δήλωσης από την πλευρά
της γειτονικής χώρας.

Τέλος, το γεγονός ότι ο κ. Τσί-
πρας κινείται με το βλέμμα στραμ-
μένο στις κάλπες υποδηλώνουν
και οι τελευταίοι χειρισμοί έναντι
της Εκκλησίας. Το Μέγαρο Μαξί-
μου αφήνει πλέον όλα τα ενδεχό-
μενα ανοικτά για τη συμφωνία
Τσίπρα - Ιερωνύμου, αναμένοντας
και τα αποτελέσματα δημοσκο-
πήσεων για τον πολιτικό αντίκτυπο
που θα έχουν τα διάφορα εναλλα-
κτικά σενάρια που εξετάζει μετά
το «όχι» της Ιεραρχίας στην πρό-
βλεψη να τερματιστεί η απευθείας
μισθοδοσία των κληρικών από το
Δημόσιο.

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Οσο παράδοξο κι αν ακούγεται, ο Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος ενδιαφέρεται
να κάνει κάτι για να αντιμετωπιστεί
το τραπεζικό ζήτημα τους αμέσως
επόμενους μήνες. Οι πρωτοβουλίες
του περιλαμβάνουν τη μελέτη της
εισήγησης που είχε κάνει προ ολίγων
εβδομάδων το Ταμείο Χρηματοπι-
στωτικής Σταθερότητας αλλά και
τη συζήτηση επί της πρότασης
Στουρνάρα. Βεβαίως, ο υπουργός
Οικονομικών έχει τα δικά του σχέδια.
Είναι βέβαιο ότι θα εμπιστευθεί τη
γνώμη των διεθνών επενδυτικών
οίκων που διαθέτουν εμπειρία και
know-how καθώς έχουν φτιάξει σχέ-
διο διάσωσης για την Ιταλία (που
είναι το κυρίαρχο μοντέλο λύσης)
ή την Ισπανία.

Η εκτίμηση των Ευρωπαίων στο
πρόσωπο του κ. Τσακαλώτου είναι

το ίδιο πραγματική με το βάρος
της σιωπής του. Βεβαίως, ως «σω-
στός» αριστερός δεν χάνει ποτέ
την ελπίδα της νίκης επί του φιλε-
λεύθερου καπιταλισμού, σε όφελος
ενός συγκεντρωτικού και αυταρχι-
κού κρατισμού. Μη γελάσετε αλλά
ο «αμίλητος» υπουργός πιστεύει
ότι η παράταξή του θα κερδίσει την

εκλογική αναμέτρηση και θα δια-
τηρήσει τη σχετική πλειοψηφία
στη Βουλή.

Εχει πάντως ενδιαφέρον ότι όλοι
πλέον παραδέχονται πως το τραπε-
ζικό σύστημα είναι ο πιο αδύναμος
κρίκος στην αλυσίδα των γεγονότων
που χρειάζεται να συμβούν για να
μιλήσουμε σοβαρά περί των θετικών
προοπτικών της οικονομίας. Ακόμη
και στην ηγεσία του Συστήματος
Εποπτείας της ΕΚΤ (με τη διακριτική
συναίνεση του κ. Γιάννη Στουρνάρα,
που επέμεινε μέχρι πρότινος ότι οι
τράπεζες «δεν έχουν πρόβλημα»)
είναι έτοιμοι (επιτέλους) να συζη-
τήσουν κάποια ρηξικέλευθη λύση.

Στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες το
κλίμα έχει αλλάξει. Επικρατεί ανη-
συχία. Θα αντέξει η Ελλάδα μέχρι
το φθινόπωρο; Θα συγκρατηθεί ο
κ. Τσίπρας αν διαπιστώσει ότι η λαϊ-
κίστικη εφαρμογή ελέω Βρυξελλών,

της πολιτικής του «Περάστε Κόσμε»,
δεν εξαγοράζει περιθώριο ασφαλείας
στις διαθέσεις της κοινής γνώμης;

Σοβαροί αναλυτές υπενθυμίζουν
(τώρα το σκέφτηκαν!) ότι η προεκλο-
γική περίοδος, σε όλες τις δυτικές
δημοκρατίες και πολύ χειρότερα στις
ασθενικές, όπου οι θεσμοί είναι λι-
γότερο ισχυροί, βλάπτει σοβαρά την
υγεία των οικονομιών. Επισημαίνουν,
ορθώς, ότι στην ελληνική περίπτωση
τα κόκκινα δάνεια πολλαπλασιάστη-
καν πριν και αμέσως μετά τις εκλογές
του 2015. Οτι οι καθυστερήσεις στην
εξόφληση φορολογικών βαρών με-
γαλώνουν διαρκώς. Υπάρχει υπαρ-
κτός κίνδυνος να παραδώσουν το
κρατικό ταμείο με «ευμεγέθεις δη-
μοσιονομικές τρύπες», επειδή ο επί-
τροπος Μοσκοβισί και η απερχόμενη
Κομισιόν έχουν επιτρέψει στον «αγα-
πητό Αλέξη» να τα δώσει «όλα» στους
δύο τρεις πρώτους μήνες. Πράγματι,

προκειμένου ο κ. Τσίπρας να χρυ-
σώσει το χάπι στους ψηφοφόρους
δεν θα διστάσει να αναλάβει και
τον κίνδυνο δημιουργίας μιας νέας
τρύπας στο ταμείο, την οποία θα
πρέπει να μαντάρει η μετεκλογική
κυβέρνηση. Δεν θα είναι βεβαίως
η πρώτη φορά που θα συμβεί κάτι
παρόμοιο. Σε κάθε περίπτωση, ο
συνδυασμός της εκλογικής «ελπί-
δας» (που θα πεθάνει σίγουρα τε-
λευταία αν έχουμε δύο διαδοχικές
αναμετρήσεις) με τον νεομνημο-
νιακό «ζήλο» των κυβερνώντων
όταν βάζουν βαθιά το χέρι στο κρα-
τικό ταμείο, είναι σίγουρο ότι επι-
βεβαιώνει στην αγορά τα μηνύματα
«wait and see» μέχρι τις εκλογές.
Εξάλλου, οι υπουργοί της κυβέρνη-
σης δεν πρόκειται να σηκώσουν το
δαχτυλάκι τους για να βοηθήσουν
το επιχειρηματικό κλίμα, όπως απο-
δεικνύει η οριστική, σύμφωνα με

πληροφορίες, αναβολή όλων των
αποκρατικοποιήσεων (ΕΛΠΕ, Ελ-
ληνικό, ΔΕΗ-ενέργεια) που είναι το
πιο σπουδαίο θετικό μήνυμα.

Ο κ. Μητσοτάκης θα κάνει καλά
να ανησυχήσει προτού να είναι αρ-
γά. Προφανώς θα έχει ήδη διαπι-
στώσει ότι ενώ μέχρι πρότινος το
«άστρο» του αρκούσε για να πείθει
τους επενδυτές οι οποίοι αγόραζαν
την επόμενη μέρα των εκλογών, η
αγορά δέχτηκε ισχυρότατο ράπισμα.
Μπορεί οι μεγάλες πρωτεύουσες να
μη συμμερίζονται τις ονειροφαν-
τασίες του κ. Τσακαλώτου, θα χρει-
αστεί όμως σύντομα να τείνουν χεί-
ρα βοηθείας στην Ελλάδα επιτρέ-
ποντας στην επόμενη κυβέρνηση
να χειριστεί με πραγματική μετα-
μνημονιακή χαλαρότητα τα δημο-
σιονομικά πράγματα. Η εμμονή στη
λιτότητα κινδυνεύει να σκοτώσει
τις θυσίες των Ελλήνων.

<<<<<<

Στα τέλη Φεβρουαρίου
θα έχουν ολοκληρωθεί
οι οικονομικές παροχές
και οι ελαφρύνσεις, 
και ο πρώτος κύκλος
της συνταγματικής
αναθεώρησης.

<<<<<<

Το τραπεζικό σύστημα 
είναι ο πιο αδύναμος 
κρίκος στην αλυσίδα 
των γεγονότων που πρέπει
να συμβούν για να μιλή-
σουμε σοβαρά περί θετι-
κών προοπτικών 
της ελληνικής οικονομίας.

<<<<<<

Μίνιμουμ εκλογικός
στόχος του Μαξίμου 
είναι η επικράτηση 
του ΣΥΡΙΖΑ στον
κεντροαριστερό πόλο 
του πολιτικού
συστήματος.

Οι τελευταίοι χειρισμοί Τσίπρα έναντι της Εκκλησίας υποδηλώνουν το γεγονός ότι κινείται με το βλέμμα στραμμένο στις κάλπες.

EP
A

Σενάρια για εκλογικό
αιφνιδιασμό τον Μάρτιο
Τι «δείχνουν» οι κινήσεις του Μεγάρου Μαξίμου και η ιταλική κρίση

Σε ευρωπαϊκό γήπεδο
η σφοδρή σύγκρουση
ΣΥΡΙΖΑ και ΚΙΝΑΛ
Ελιγμοί Κουμουνδούρου και Χαρ. Τρικούπη

A Ν Α Λ Υ Σ Η

Η ανησυχία επιστρέφει στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Τις κινήσεις τους σε μία σκακιέρα
με πολλές «παγίδες» εξετάζουν κυ-
βέρνηση και Αρχιεπισκοπή Αθηνών
μετά την ηχηρή απόρριψη, από
κλήρο και Ιεραρχία, της (προ) συμ-
φωνίας του πρωθυπουργού με τον
Αρχιεπίσκοπο, για τις σχέσεις Εκ-
κλησίας - Πολιτείας. Η απόρριψη
αφορά κυρίως το σκέλος της αλλα-
γής του τρόπου μισθοδοσίας και
της εργασιακής θέσης των κληρι-
κών. Η κυβέρνηση φέρεται επισή-
μως αποφασισμένη να μεταδώσει
αποφασιστικότητα προς το εκλογικό
σώμα –αλιεύοντας μάλιστα και σε
ένα κεντρώο πολιτικό ακροατήριο–
, επιχειρώντας την ίδια στιγμή να
«χρυσώσει» το χάπι για τους ιερείς
που ανησυχούν μήπως βρεθούν
μετέωροι εργασιακά και μισθολο-
γικά. Βεβαίως, το γυαλί έχει ραγίσει
στις σχέσεις του κ. Ιερωνύμου με
τον κ. Τσίπρα, καθώς ο Αρχιεπί-
σκοπος θεωρεί ότι με τους χειρι-
σμούς της η κυβέρνηση επιχειρεί
να εκμεταλλευθεί την Εκκλησία
στο προεκλογικό της παιχνίδι.

Παιχνίδια εξουσίας
Παράλληλα, η συμφωνία πυρο-

δότησε παιχνίδια εξουσίας και εν-
τός της Ιεραρχίας, καθώς οι υπο-
ψήφιοι δελφίνοι για τον αρχιεπι-
σκοπικό θώκο βρήκαν ευκαιρία
να επανατοποθετηθούν, κάποιοι
με ιδιαίτερα αιχμηρό τρόπο.

Ειδικότερα, η σχέση του κ. Ιε-
ρωνύμου με την ηγεσία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ φέρεται να ξεκίνησε από το
2011, όταν το μικρό αριστερό κόμ-
μα άρχισε να αποκτά διακριτικό
πολιτικό στίγμα. Η ηγεσία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιχειρούσε να εκπέμψει το

μήνυμα πως ήθελε να λειτουργήσει
ως θεσμικός συνομιλητής με την
Εκκλησία, απαλύνοντας την τυχόν
καχυποψία που μετέδιδε προς το
συντηρητικό σώμα της Εκκλησίας
ένα αριστερό κόμμα με ριζοσπα-
στικές θέσεις. Καθοριστική στιγμή
για τη σύσφιγξη των σχέσεων πρω-
θυπουργού - Αρχιεπισκόπου, ήταν

όταν ο κ. Ιερώνυμος χοροστάτησε
στις 30 Οκτωβρίου του 2012 στην
εξόδιο ακολουθία του πατέρα του
πρωθυπουργού.

Σήμερα, το τοπίο είναι διαφο-
ρετικό. Ο κ. Ιερώνυμος είναι σαφώς
ενοχλημένος από την τροπή των
γεγονότων μετά τη δημοσιοποίηση
της κατ’ αυτόν πρόθεσης συμφω-
νίας του με τον κ. Τσίπρα. Δηλώ-
σεις όπως αυτή του μητροπολίτη
Καισαριανής, Βύρωνος και Υμητ-
τού Δανιήλ, ο οποίος ανέφερε ότι
«ο Αρχιεπίσκοπος δεν είναι κυ-
βερνητικός, ποιμενάρχης είναι»,
υιοθετούνται από μεγάλη μερίδα
της Ιεραρχίας.

Στο πλαίσιο αυτό ο κ. Ιερώνυμος
και το επιτελείο του θα συμμετά-
σχουν στον διάλογο με την κυβέρ-

νηση, αναμένοντας τις κινήσεις
της στο νομοθετικό επίπεδο. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ήδη έχει
προχωρήσει η επεξεργασία νομο-
σχεδίου επί των 15 σημείων της
(πρόθεσης) συμφωνίας, και επι-
χειρείται να βρεθεί φόρμουλα, ώστε
να μην ακυρωθεί η εξαγγελία ότι
10.000 ιερείς θα πάψουν να μισθο-
δοτούνται ως δημόσιοι υπάλληλοι
αλλά και να διασφαλίζεται ότι δεν
θα μεταβληθεί η εργασιακή θέση
των κληρικών. Ωστόσο, η χρυσή
τομή είναι δύσκολη καθώς δεν θα
μπορεί να υποστηριχθεί ότι οι
ιερείς θα πάψουν να είναι δημόσιοι
υπάλληλοι την ίδια στιγμή που δεν
θα μπορούν να απολυθούν. Από
την άλλη, έγκυρες πηγές ανέφεραν
στην «Κ» ότι ακόμη και αν προ-
κριθεί η μετατροπή της Εκκλησίας
από ΝΠΔΔ σε ΝΠΙΔ, η τυχόν πλη-
ρωμή των κληρικών με τη μορφή
της επιδότησης θα προσκρούσει
στην Κομισιόν. Το Δικαστήριο των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων είναι πι-
στό στην πρακτική κατά των επι-
δοτήσεων από τις κυβερνήσεις.

Σε κάθε περίπτωση, όταν πα-
ρουσιαστεί η τελική απόφαση της
κυβέρνησης θεωρείται δεδομένο
ότι θα συγκληθεί εκτάκτως η Ιε-
ραρχία για να αξιολογήσει την κα-
τάσταση. Σαφώς ο κ. Ιερώνυμος
αναζητεί την αναστροφή της κα-
τάστασης εντός της Ιεραρχίας,
αφού υπέστη σαφή ήττα μετά τη
συντριπτική απόρριψη της συμ-
φωνίας από την Ιεραρχία των 82
μητροπολιτών. Από την άλλη, είναι
χαρακτηριστική η δήλωση στην
«Κ» εκκλησιαστικού παράγοντα:
«Η Εκκλησία είναι καζάνι που βρά-
ζει. Επαιζαν μπιλιάρδο στην πλάτη
του Αρχιεπισκόπου».

Κρίσιμα τα επόμενα βήματα
κυβέρνησης-Αρχιεπισκοπής
Πώς ράγισε το γυαλί στις σχέσεις του Ιερωνύμου με τον Αλέξη Τσίπρα

Οι κοινές δηλώσεις του πρωθυπουργού με τον Αρχιεπίσκοπο με τις οποίες ανακοίνωσαν την (προ)συμφωνία για τις σχέσεις Εκκλησίας - Πολιτείας.
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Του ΝΙΚΟΥ ΚΟΤΖΙΑ*

Σε μια κοινοβουλευτική δημοκρατία,
όπως η ελληνική, και με το συγκε-
κριμένο Σύνταγμα μπορεί να δη-
μιουργηθεί αδιέξοδο ως προς την
εκλογή του Προέδρου. Να μην μπο-
ρεί, δηλαδή, να συγκεντρώσει ο
υποψήφιος τις απαιτούμενες 200
ψήφους βουλευτών (2/3 πλειοψη-
φία) στους δύο πρώτους γύρους,
αλλά ούτε και τις απαιτούμενες 180
στον τρίτο (3/5 πλειοψηφία). Σύμ-
φωνα με το σημερινό Σύνταγμα
της χώρας, η υπέρβαση από αυτό
το αδιέξοδο γίνεται μέσω εκλογών
για νέα Βουλή, κάτι που στο πα-
ρελθόν δημιούργησε αστάθεια στο
πολιτικό σύστημα. Από την άλλη,
αν εκλεγόταν ο Πρόεδρος άμεσα
με απλή πλειοψηφία από τη Βουλή,
ο κίνδυνος θα ήταν να γίνει αυτός
εκφραστής της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας και μόνο και όχι εκφρα-
στής μιας ευρύτερης συναίνεσης.

Είναι φανερό ότι οι πολιτικές δυ-

νάμεις της χώρας αναζητούν, ορθώς
κατά τη γνώμη μου, τρόπους απο-
σύνδεσης της εκλογής του Προ-
έδρου από την «επιβίωση» της Βου-
λής που καλείται να τον εκλέξει.
Σύμφωνα με την πιο πρόσφατη
πρόταση, αν η Βουλή δεν κατορ-
θώσει να εκλέξει Πρόεδρο, τότε
αντί να διαλυθεί προκηρύσσονται
νέες βουλευτικές εκλογές και προ-
χωρά η εκλογή Προέδρου από το
εκλογικό σώμα, έστω και αν αυτό
γίνει έπειτα από ορισμένους γύρους
ψηφοφοριών εντός της Βουλής (ο

ΣΥΡΙΖΑ προτείνει να αυξηθούν).
Πρόκειται για μια διπλά λανθασμέ-
νη πρόταση:

Πρώτον, το πολιτικό σύστημα θα
οδηγηθεί στο παράδοξο, να μην πω
παράλογο, ο Πρόεδρος που δεν εκλέ-
γεται από τη Βουλή, να έχει μεγα-
λύτερο κύρος και λαϊκή συγκατάθεση
από εκείνον που εκλέγεται από αυ-
τήν. Σε μια τέτοια περίπτωση, δη-
λαδή, ο Πρόεδρος που απέτυχε πολ-
λαπλώς να εκλεγεί από τη Βουλή
μπορεί να είναι Πρόεδρος μεγαλύ-
τερης ισχύος από εκείνον που εκλέχ-
θηκε από τη Βουλή. Η απαξίωση του
Κοινοβουλίου είναι ολοφάνερη.

Το δεύτερο και θεμελιακό λάθος
της παραπάνω πρότασης προκύπτει
από τη μη κατανόηση πλευρών της
πολιτικής ιστορίας της χώρας. Διότι,
όποτε στην Ελλάδα υπήρξαν δύο
νομιμοποιημένες αρχές, όπως εκλεγ-
μένο Κοινοβούλιο και ταυτόχρονα
μονάρχης, ή εκλεγμένος Πρόεδρος,
καταγράφηκαν αρνητικές εξελίξεις
εις βάρος της δημοκρατίας.

Πέρα από τα πιο πάνω σημειώνω
και τα εξής: η μακρόσυρτη διαδι-
κασία εκλογής Προέδρου, όπως
προτείνεται από την κυβέρνηση,
δίνει έδαφος και «επαρκή χρόνο»
για συναλλαγές. Επιπλέον, ένας
Πρόεδρος που αντλεί τη δύναμή
του απευθείας από τον λαό, μπορεί
εύκολα να αποτελέσει έναν αυτό-
νομο πόλο, μονοπρόσωπο και χωρίς
υποχρέωση λογοδοσίας, σε μια
«νέα» δυαδική εξουσία.

Σε μια συγκρουσιακή δημοκρα-
τία, όπως είναι η ελληνική, που η
κουλτούρα της συναίνεσης και της
συνεννόησης είναι ακόμα περιο-
ρισμένη, το χειρότερο που θα μπο-
ρούσε να συμβεί θα ήταν να υπάρ-
χουν δύο παράλληλα «νομιμοποι-
ημένες» εξουσίες με αντίθετες με-
ταξύ τους αντιλήψεις και πολιτικό
πρόγραμμα. Ας αναλογιστεί κανείς
τι μπορεί να συμβεί στην Ελλάδα,
με βάση την ιστορική μας πείρα,
εάν βρεθούν αντιμέτωπες η κυβέρ-
νηση και η κοινοβουλευτική της

πλειοψηφία με έναν εκλεγμένο
Πρόεδρο που συντάσσεται με την
αξιωματική αντιπολίτευση ή, ακόμα
χειρότερα, με τρίτους.

Είναι απαραίτητο, κατά συνέπεια,
να αναζητηθεί κατά την επικείμενη
αναθεώρηση του Συντάγματος μια
λύση που θα αποσυνδέει τον βίο
της Βουλής από την εκλογή του
Προέδρου. Θα συμβάλει, δηλαδή,
στην πολιτική σταθερότητα και θα
αποτρέπει στον δυνατό βαθμό τις
δυαρχίες και τη δυαδική εξουσία.
Θα εκλέγει τον Πρόεδρο από ειδικό
θεσμό και όχι απευθείας από το σύ-
νολο του εκλογικού σώματος. Μια
πραγματική λύση, που δεν θα οδηγεί
σε κοινοβουλευτικές εκλογές, αλλά
και ούτε σε προεδρικές. Μια τέτοια
λύση θα μπορούσε να ήταν μια πα-
ραλλαγή του γερμανικού ή ιταλικού
συστήματος, σύμφωνα με τις πα-
ραδόσεις της ιστορίας του ελληνικού
δημοκρατισμού. Θα λαμβάνεται,
δε, υπόψη ότι οι εκλεγμένες ελλη-
νικές περιφερειακές αρχές δεν έχουν

το κύρος, το βάρος και το εύρος
των δικαιωμάτων/καθηκόντων των
κρατιδίων της Γερμανίας.

Η πρότασή μου, καθώς και της
κίνησης Πράττω στην οποία συμ-
μετέχω, είναι η δημιουργία ενός
«ειδικού θεσμού εκλογής προ-
έδρου», με τη συμμετοχή (α) όλων
των βουλευτών, (β) εκπροσώπων
των Περιφερειών ίσο με το 1/3 του
αριθμού των βουλευτών, (γ) εκπρο-
σώπων των δήμων, ίσο με το 1/3
του αριθμού των βουλευτών και
(δ) 101 πολιτών που θα προκύπτουν
από κλήρωση στη βάση της ειδικής
ελληνικής παράδοσης και ιδιαίτερα
εκείνης της αθηναϊκής δημοκρα-
τίας. Το σώμα αυτό, οι αριθμοί είναι
ενδεικτικοί, θα έχει 601 μέλη και
θα εκλέγει τον Πρόεδρο στον πρώτο
γύρο με τα 2/3 των μελών του, στον
δεύτερο με τα 3/5 και στον τρίτο
με το 50%+1 αυτών.

*Ο κ. Νίκος Κοτζιάς είναι τέως υπουργός
Εξωτερικών.

<<<<<<

Το χειρότερο
που θα μπορούσε
να συμβεί θα ήταν
να υπάρχουν
δύο παράλληλα
«νομιμοποιημένες»
εξουσίες.

Πρόεδρος, εκλογή, δημοκρατία, νέοι θεσμοί
A Π Ο Ψ Η

Συγκοινωνούντα δοχεία έχουν αποδειχθεί έως τώρα οι εξελίξεις στο
πολιτικό πεδίο για το θέμα της συμφωνίας Εκκλησίας - Πολιτείας με
τις διεργασίες στο εσωτερικό της Ιεραρχίας και κυρίως μεταξύ των
μητροπολιτών που έχουν αρχηγικές φιλοδοξίες και φέρονται ως δελ-
φίνοι του αρχιεπισκοπικού θρόνου. Εκκλησιαστικοί παράγοντες θεω-
ρούν ότι το παιχνίδι εξουσίας ξεκίνησε έντονα από το Σκοπιανό και
μετά. Οσοι μητροπολίτες επέλεξαν να κάνουν ένα... νεύμα υπέρ του
κυβερνητικού στρατοπέδου –και μεταξύ αυτών και δελφίνοι–, έχασαν
έδαφος, με δεδομένη την τελική, σκληρή θέση της Εκκλησίας. «Σε
δύσκολη θέση βρέθηκε και ο κ. Ιερώνυμος, καθώς ορισμένοι θεω-
ρούν ότι η στάση του ήταν φιλοκυβερνητική», ανέφερε στην «Κ» μη-
τροπολίτης. Ωστόσο υπάρχει η εκτίμηση ότι μητροπολίτες που εμφανί-
στηκαν με ήπιους («φιλοκυβερνητικούς») τόνους στο Σκοπιανό, σήμε-
ρα κάνουν εμφανή στροφή κατά της συμφωνίας Τσίπρα - Ιερωνύμου
για τη συνταγματική αναθεώρηση, με στόχο να «εξιλεωθούν» έναντι
του συντηρητικού σώματος της Εκκλησίας αλλά και ενόψει μιας κυ-
βερνητικής αλλαγής υπέρ της Ν.Δ. Αντίθετα, άλλοι δελφίνοι τηρούν
στάση αναμονής έχοντας «πληρώσει» τη θέση τους στο Σκοπιανό. Την
ίδια στιγμή, νεότεροι δελφίνοι επιλέγουν να διδαχθούν από το εμφα-
νές «game of thrones» στην Ιεραρχία.

Το Σκοπιανό και το «game of thrones»

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μετρήσεις για τη συμφωνία Κράτους
- Εκκλησίας, ώστε να διαπιστωθούν
οι τάσεις της κοινής γνώμης προ-
κειμένου να ληφθούν οι κατάλληλες
αποφάσεις, γίνονται το τελευταίο
διάστημα στο Μαξίμου, το οποίο
αιφνιδιάστηκε από την κακή τροπή
που πήραν τα πράγματα, καθώς η
αρχική διάχυτη αίσθηση, πως πρό-
κειται για μια «win win» κίνηση,
προσέκρουσε πάνω στη σφοδρή
αντίδραση της πλειονότητας των
ιεραρχών, όπως εκφράστηκε στην
τελευταία Διαρκή Ιερά Σύνοδο.
Υψηλόβαθμα κυβερνητικά στελέχη,
αλλά και προσωπικά ο Αλέξης Τσί-
πρα, διαπίστωσαν «στο παρά πέντε»
πως τα πράγματα θα μπορούσαν
να πάρουν μια κινηματική μορφή
δίχως επιστροφή και η κυβέρνηση
να βιώσει έναν «εκκλησιαστικό
ακτιβισμό», όπως τον περιέγραφε
κυβερνητικό στέλεχος, και να υπο-
στεί σοβαρό πλήγμα σε μια προ-
εκλογική περίοδο.

Εξ ου και η αναδίπλωση, όπως
εκφράστηκε από τον κ. Δημήτρη
Τζανακόπουλο, που ουσιαστικά
«πάγωσε» τη συμφωνία, εγκαινιά-
ζοντας έναν «εξαντλητικό διάλογο».
Οι όποιες αποφάσεις, λοιπόν, ανα-
μένεται να ληφθούν με βάση τα
ευρήματα των δημοσκοπήσεων.
Αν η πλειονότητα της κοινής γνώ-
μης θεωρεί πως η συμφωνία κινείται
σε σωστή τροχιά, δεν μπορεί να
αποκλειστούν ακόμα και μονομε-
ρείς αποφάσεις, ένα παράθυρο που
άφησε ανοικτό και ο κ. Τζανακό-
πουλος. Αν οι μετρήσεις δείξουν
το αντίθετο, τότε δεν αποκλείεται
να δούμε περαιτέρω κυβερνητική
αναδίπλωση.

Η βασική βούληση
Σε κάθε περίπτωση, βασική βού-

ληση του πρωθυπουργού είναι οι
απώλειες από το θέμα να είναι οι
ελάχιστες δυνατές. Και τούτο, κα-
θώς την ώρα που, σύμφωνα με το
πρωθυπουργικό αφήγημα, η κυ-
βέρνηση μπαίνει στο νέο έτος από
θέση ισχύος, καθώς ψηφίζονται
για πρώτη φορά ύστερα από χρόνια
θετικά μέτρα, δεν μπορεί να υπάρ-

ξουν «παράπλευρες απώλειες» από
ένα ζήτημα που είχε στόχο μόνο
πολιτικά οφέλη. Την ίδια ώρα, κατά
πληροφορίες, στο Μαξίμου έχει
πέσει στο τραπέζι η άποψη πως
αμέσως μετά την ψήφιση του προ-
ϋπολογισμού, που αναμένεται να
πάρει πανηγυρικό χαρακτήρα, θα
μπορούσε ο κ. Τσίπρας να προχω-
ρήσει σε «μίνι ανασχηματισμό».
Οι υποστηρικτές της σημειώνουν
πως οι αλλαγές θα μπορούσαν να
γίνουν σε πρόσωπα που έχουν υπο-
στεί «μνημονιακή φθορά» όπως
για παράδειγμα οι κ.Τσακαλώτος,
Χουλιαράκης, ώστε να φιλοτεχνη-

θεί ένα διαφορετικό «μεταμνημο-
νιακό προφίλ». Κάτι τέτοιο, βέβαια,
δεν συγκεντρώνει πολλές πιθανό-
τητες. Και αυτό για τρεις λόγους.
Πρώτον, ο τελευταίος ανασχημα-
τισμός έγινε μόλις στα τέλη Αυ-
γούστου, χρονικό διάστημα πολύ
κοντινό για να γίνει ένας νέος
γύρος αλλαγών. Δεύτερον, ανα-
σχηματισμός αναμένεται έτσι και
αλλιώς μόλις έρθει η συμφωνία
των Πρεσπών, όπου εκτός απρο-
όπτου θα έχει, με την απόσυρση
του Πάνου Καμμένου, πιο κεντρο-
αριστερό πρόσημο. Τέλος, η απο-
μάκρυνση υπουργών που ενεπλά-
κησαν στην εφαρμογή του μνη-
μονίου συνεπάγεται πως ταυτό-
χρονα η κυβέρνηση θα απολέσει
ένα «τεχνοκρατικό» πρόσωπο, που
ενδιαφέρει ιδιαιτέρως τον κ. Τσίπρα
να υπάρχει στα χαρακτηριστικά
της κυβέρνησής του. Δεν αποκλεί-
εται πάντως το επόμενο διάστημα
να υπάρχουν «διορθωτικές κινή-
σεις» που δεν θα δίνουν το στίγμα
«ανασχηματισμού».<<<<<<

Δύσκολη η χρυσή τομή,
οι ιερείς να πάψουν
να είναι δημόσιοι
υπάλληλοι και την ίδια
στιγμή να μην μπορούν
να απολυθούν.

Οι δημοσκοπήσεις
θα κρίνουν τις σχέσεις
Κράτους - Εκκλησίας

<<<<<<

Το Μέγαρο Μαξίμου
δεν αποκλείεται
να αναδιπλωθεί
περαιτέρω επί του θέμα-
τος αν η πλειονότητα
των πολιτών διαφωνεί
με τις κυβερνητικές
θέσεις.

Οταν παρουσιαστεί η τελική απόφαση της κυβέρνησης, θεωρείται δεδομένο
ότι θα συγκληθεί εκτάκτως η Ιεραρχία για να αξιολογήσει την κατάσταση.
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Tης ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Για μία ακόμη φορά, το κατεστημένο
της αμερικανικής εξωτερικής πο-
λιτικής εξεμάνη. Ο Αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ αφαί-
ρεσε κάθε επίφαση αξιών και αρ-
χών από την επίσημη ρητορική
της χώρας, δημοσιεύοντας ανα-
κοίνωση –προφανώς γραμμένη ή
υπαγορευμένη από τον ίδιο, όπως
προδίδει το χαρακτηριστικό απλοϊ-
κό ύφος– υπέρ της Σαουδικής Αρα-
βίας. «Πρώτα η Αμερική! Ο κόσμος
είναι ένα πολύ επικίνδυνο μέρος!»
ξεκινά η ανακοίνωση, η οποία κα-
θιστά σαφές ότι η ειδεχθής δολο-
φονία του Σαουδάραβα αρθρογρά-
φου της Washington Post Τζαμάλ
Κασόγκι δεν επηρεάζει ούτε στο
ελάχιστο τη συμμαχία των ΗΠΑ με
τη Σαουδική Αραβία. Επίσης, αδυ-
νατώντας να διαψεύσει ότι την εν-
τολή της δολοφονίας έδωσε ο διά-
δοχος Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, ο
Τραμπ περνάει στη δεύτερη καλύ-
τερη γραμμή υπεράσπισης, την ασά-
φεια: «Οι υπηρεσίες μας εξακολου-
θούν να εκτιμούν όλα τα δεδομένα.
Είναι πιθανό ο διάδοχος Μοχάμεντ
μπιν Σαλμάν να είχε γνώση αυτού
του τραγικού συμβάντος – μπορεί
να είχε, μπορεί και να μην είχε»,
αναφέρει.

Σύμφωνα με την Washington
Post, η CIA έχει προσδιορίσει υπε-
ράνω αμφιβολίας ότι η εντολή δό-
θηκε από τον Μοχάμεντ μπιν Σαλ-
μάν και η έκθεση αυτή αναμένεται
να παίξει σημαντικό ρόλο στις ακρο-
άσεις περί Σαουδικής Αραβίας που
ετοιμάζονται στο Κογκρέσο.

Οργή στην Ουάσιγκτον
Οσο και αν ο Λευκός Οίκος επι-

χειρεί να κλείσει την υπόθεση, στην
Ουάσιγκτον υπάρχει συσσωρευμένη
οργή εναντίον της Σαουδικής Αρα-
βίας, από την εποχή που Σαουδά-
ραβες εμπνεύστηκαν και εκτέλεσαν
τις επιθέσεις της 11ης Σεπτεμβρίου
2001, οργή που ώς τώρα πνιγόταν
από τους πακτωλούς χρημάτων που
διοχετεύει ο οίκος των Σαούντ σε
πάσης φύσεως λομπίστες, ινστιτού-
τα και κανάλια άσκησης επιρροής.

Τώρα, μερικοί από τους βασικούς
λομπίστες της Σαουδικής Αραβίας
στην αμερικανική πρωτεύουσα
έχουν διακόψει τη συνεργασία τους,
υποχρεώνοντας το βασίλειο να ανα-
ζητήσει υπηρεσίες β΄ διαλογής, ενώ

ακόμη και οι πιο ένθερμοι υποστη-
ρικτές της χώρας στο Κογκρέσο,
όπως ο Ρεπουμπλικανός γερουσια-
στής Λίντζι Γκρέιαμ, είναι έξαλλοι:
«Η Σαουδική Αραβία είναι σημαν-
τική σύμμαχος, αλλά ο πρίγκιπας
διάδοχος είναι ανορθολογικός, είναι
παράφρων, θεωρώ ότι έχει κάνει
μεγάλη ζημιά στη σχέση Σαουδικής
Αραβίας - ΗΠΑ και δεν έχω καμία
πρόθεση να συνεργαστώ μαζί του
ποτέ ξανά», είπε ο Γκρέιαμ στο δί-
κτυο ΝΒC. 

Η οργή του Γκρέιαμ δεν έχει σχέ-
ση ούτε με τα 85.000 παιδιά που
έχουν πεθάνει από την πείνα στην
Υεμένη εξαιτίας του πολέμου που
εξαπέλυσε ο Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν
(τελευταία στοιχεία της οργάνωσης
Save the Children) ούτε με τις ακτι-
βίστριες υπέρ της οδήγησης των
γυναικών στη Σαουδική Αραβία
(που, ενώ το αίτημά τους ικανο-

ποιήθηκε, συνεχίζουν να υφίσταν-
ται βασανιστήρια στις φυλακές,
σύμφωνα με την οργάνωση Human
Rights Watch) ούτε με την προσή-
λωση στην αρχή της ελευθερίας
του λόγου, που τόσο βάναυσα πα-
ραβιάστηκε στην περίπτωση Κα-
σόγκι.

Ο Γκρέιαμ παραμένει οπαδός της
μέγιστης δυνατής πίεσης προς το
Ιράν από το τρίγωνο Ουάσιγκτον,
Τελ Αβίβ, Ριάντ και αυτό που βασικά
τον προβληματίζει είναι ότι με τον
Μπιν Σαλμάν επικεφαλής, η διεθνής
και η αμερικανική κοινή γνώμη
ποτέ δεν θα συγκατανεύσουν σε
έναν πόλεμο κατά του Ιράν. Αυτή
είναι όλη κι όλη η διαφορά του με
τον Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος θε-
ωρεί ότι μπορεί να συνεχίσει την
πίεση προς την Τεχεράνη ανεξαρ-
τήτως του «μικροπροβλήματος»
αξιοπιστίας που έχει ο νεαρός σύμ-
μαχός του.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Η Γαλλία είναι συνηθισμένη σε κοι-
νωνικές αναταραχές που φέρνουν
σε δυσχερή θέση τους πολιτικούς
ηγέτες της. Ο Εμανουέλ Μακρόν
δεν αποτελεί εξαίρεση. Στον ενά-
μιση χρόνο από την εγκατάστασή
του στο Ελιζέ, έχει ήδη αντιμετω-
πίσει δύο σοβαρές κρίσεις: την
πρώτη φορά με τη μεταρρύθμιση
της εργασιακής νομοθεσίας και
τη δεύτερη με τις αλλαγές στο κα-
θεστώς των γαλλικών σιδηροδρό-
μων. Και στις δύο περιπτώσεις αν-
τιμετώπισε απεργίες και διαδηλώ-
σεις, οι οποίες στηρίχθηκαν από
την Αριστερά και μέρος των συν-
δικάτων. Ωστόσο, κατάφερε να πε-
ράσει από το Κοινοβούλιο τα επί-
μαχα νομοσχέδια, σε αντίθεση με
τους περισσότερους από τους προ-
κατόχους του, που υποχρεώθηκαν
να αναδιπλωθούν άτακτα. Εδώ και
μία εβδομάδα, ο Μακρόν αντιμε-
τωπίζει μια τρίτη κοινωνική θύελλα,
πολύ διαφορετική από τις προ-
ηγούμενες. Το Σάββατο 17 Νοεμ-
βρίου, περίπου 300.000 πολίτες,
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της
Αστυνομίας, κατέβηκαν στους δρό-

μους πολλών πόλεων και κατάφε-
ραν να μπλοκάρουν περίπου 2.000
οδικούς κόμβους, από τη μια άκρη
της χώρας μέχρι την άλλη, ακόμη
και σε υπερπόντιες κτήσεις. Ρόλο
πυροκροτητή έπαιξε η αύξηση
στην τιμή της βενζίνης και του
ντίζελ (14% και 22% αντιστοίχως
μέσα σε έναν χρόνο) και η πρό-
θεση της κυβέρνησης να αυξήσει
τον «οικολογικό» φόρο στα καύ-
σιμα από την Πρωτοχρονιά του
2019. Οι διαδηλωτές φορούσαν
τα φθορίζοντα, αντανακλαστικά
γιλέκα ασφαλείας που είναι υπο-
χρεωτικά για κάθε όχημα.

Οι υποστηρικτές
Το νεότευκτο κίνημα των «Κί-

τρινων Γιλέκων», όπως πολιτογρα-
φήθηκε, ξεκίνησε από πρωτοβουλία
ιδιωτών, η οποία διαδόθηκε με κι-
νηματογραφική ταχύτητα χάρη
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
ερήμην όλων των συνδικαλιστικών
και πολιτικών ηγεσιών. Εκ των
υστέρων, ο ηγέτης του κεντροδε-
ξιού κόμματος Οι Ρεπουμπλικανοί
Λοράν Βοκιέ, η επικεφαλής του
ακροδεξιού Εθνικού Συναγερμού
Μαρίν Λεπέν και, πιο επιφυλακτικά,
ο αριστερός ηγέτης της Ανυπότα-
κτης Γαλλίας, Ζαν-Λικ Μελανσόν
εξέφρασαν την υποστήριξή τους
στα «Κίτρινα Γιλέκα». Εχοντας ανέ-
βει στο τρένο όταν αυτό είχε ήδη
ξεκινήσει, δεν κατάφεραν να επη-
ρεάσουν την εξέλιξη και την κα-
τεύθυνση ενός κινήματος χωρίς

ιδεολογικό στίγμα. Παρ’ όλα αυτά,
ή ίσως χάρη σ’ αυτά, περίπου το
70% των πολιτών εξέφραζε, στις
αρχές της εβδομάδας, υποστήριξη
στους διαδηλωτές.

Η απροσδόκητη κοινωνική ανά-
φλεξη αιφνιδίασε τους πολιτικούς
αναλυτές στη Γαλλία. Ορισμένοι
παραλλήλισαν το νέο κίνημα με
τις jacqueries με τις βίαιες αγροτικές
εξεγέρσεις του 14ου αιώνα, που
δεν άφησαν πίσω τους κανένα πο-
λιτικό αποτέλεσμα. Αλλοι βρήκαν

αναλογίες με το λαϊκιστικό, μικρο-
αστικό κίνημα του Πιερ Πουζάντ
εναντίον της βαριάς φορολογίας,
τη δεκαετία του 1950. Πιο κοντινοί
ήταν οι παραλληλισμοί με το κίνημα
των «Κόκκινων Σκούφων», που ξέ-
σπασε στη Βρετάνη, το 2013, εναν-
τίον του «οικολογικού φόρου» στα
φορτηγά.

Ολες οι συγκρίσεις, όμως, αδυ-
νατούν να συλλάβουν την πρωτο-
τυπία αυτού του κύματος, που γρή-
γορα ξεπέρασε την τιμή των καυ-

σίμων και πήρε ευρύτερο χαρα-
κτήρα κοινωνικής διαμαρτυρίας
για τη διάβρωση του διαθέσιμου
εισοδήματος. Η κυβέρνηση έχει
δίκιο να φοβάται τη ριζοσπαστι-
κοποίηση των διαδηλώσεων, καθώς
από τις αρχές της εβδομάδας άρχισε
να ακούγεται το σύνθημα «Μακρόν
παραιτήσου» και να σημειώνονται
περιστατικά βίας, ενώ δύο άτομα
έχασαν τη ζωή τους (όχι από πα-
ρέμβαση των αστυνομικών δυνά-
μεων, αλλά σε δυστυχήματα).

Η αλήθεια είναι ότι στην πορεία
αυτής της εβδομάδας οι αριθμοί
των διαδηλωτών στα μπλόκα έβαι-
ναν μειούμενοι. Το τσουχτερό κρύο,
η κούραση των διαδηλωτών και η
δυσφορία μέρους του κοινωνικού
σώματος, καθώς μάλιστα πλησιά-
ζουν οι γιορτές των Χριστουγέννων,
δρουν προς όφελος του Μακρόν.
Το κρίσιμο τεστ θα έρθει, κατά
πάσα πιθανότητα, αυτό το Σαββα-
τοκύριακο, καθώς τα «Κίτρινα Γι-
λέκα» έχουν δώσει ραντεβού στο
Παρίσι. Ωστόσο, ακόμη κι αν οι κι-
νητοποιήσεις εκφυλιστούν χωρίς
απτά αποτελέσματα, είναι πιθανό
να εγκαινιάσουν μια νέα, πιο δύ-
σκολη περίοδο της προεδρίας Μα-
κρόν, με πιο πυκνούς και επικίν-
δυνους, για την πολιτική του ηγε-
μονία, κοινωνικούς κραδασμούς.

Δοκιμασία σε δύο μέτωπα
για τον Εμανουέλ Μακρόν
Κοινωνική αναταραχή στη Γαλλία, βαλτώνει η μεταρρύθμιση της Ε.Ε.

<<<<<<

Τα «Κίτρινα Γιλέκα»
απειλούν να φθείρουν
πολιτικά τον Γάλλο 
πρόεδρο, ενώ η Λεπέν
καιροφυλακτεί και 
η μάχη των ευρωεκλο-
γών προδιαγράφεται 
δύσκολη.

<<<<<<

Ο Λευκός Οίκος
προσπαθεί να κλείσει
την υπόθεση, 
αλλά πολλοί 
στην αμερικανική
πρωτεύουσα 
πνέουν μένεα κατά 
της Σαουδικής Αραβίας.

Ο Αμερικανός πρόεδρος αδυνατεί να διαψεύσει ότι την εντολή της δολοφο-
νίας Κασόγκι έδωσε ο σύμμαχός του, διάδοχος Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν.

Πρώτα η Αμερική
και ο σύμμαχος
πρίγκιπας Σαλμάν
Η στάση Τραμπ στη δολοφονία Κασόγκι

Από τη στιγμή που εγκαταστάθηκε στο Ελιζέ, ο Εμανουέλ Μακρόν βάλ-
θηκε να κερδίσει ένα διπλό, δύσκολο στοίχημα: να προωθήσει στο εσω-
τερικό της χώρας επώδυνες μεταρρυθμίσεις για την ανάκτηση της αντα-
γωνιστικότητας, με αντάλλαγμα να εξασφαλίσει τη συναίνεση της Γερμα-
νίας στη μεταρρύθμιση της Ευρωζώνης και συνολικά της Ε.Ε. Ωστόσο, η
απροθυμία της Αγκελα Μέρκελ στον ενάμιση χρόνο που πέρασε καθή-
λωσε τις μεταρρυθμίσεις του σε νεκρό σημείο, με αποτέλεσμα οι θυσίες
στις οποίες υπέβαλε σημαντικό μέρος των ομοεθνών του να μοιάζουν,
για πολλούς, χωρίς αντίκρισμα. Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις έφεραν τη
δημοτικότητα του Μακρόν να έχει κατρακυλήσει στο 25%, με το 80%
των Γάλλων να τον θεωρεί «πρόεδρο των πλουσίων» (λόγω και των φο-
ρολογικών απαλλαγών στη μεγάλη περιουσία). Αντίθετα, ο Εθνικός Συ-
ναγερμός της Μαρίν Λεπέν, παρά την κρίση που είχε περάσει το προ-
ηγούμενο διάστημα, εμφανίζεται να ισοβαθμεί με το LREM του Μακρόν
ή και να το ξεπερνάει στην πρόθεση ψήφου ενόψει των ευρωεκλογών
τον Μάιο του 2019 – αν και τίποτα δεν έχει κριθεί ακόμη.

Θυσίες στο Παρίσι, αδράνεια στο Βερολίνο
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Ικανοποιημένη εμφανίστηκε αυτήν
την εβδομάδα η Βρετανίδα πρω-
θυπουργός Τερέζα Μέι κατά την
παρουσίαση του σχεδίου συμφω-
νίας για το Brexit στους βουλευτές
της. Ωστόσο, εκείνοι τη βομβάρ-
δισαν με επικρίσεις από όλες τις
πλευρές της αίθουσας: από τους
σκληρούς οπαδούς της εξόδου, με
επικεφαλής τον Μπόρις Τζόνσον
και τον Τζέικομπ Ρις Μογκ, μέχρι
εκείνους που διεκδικούν ένα δεύ-
τερο δημοψήφισμα. O πρώην
υπουργός Brexit Ντόμινικ Ράαμπ
έφθασε στο σημείο να αναφωνήσει
προχθές «καλύτερα να μέναμε
στην Ε.Ε. παρά το σχέδιο Μέι».
Αν η Βρετανίδα πρωθυπουργός
αποτύχει τώρα να εξασφαλίσει τη
συναίνεση του σώματος, δεν είναι
σαφές τι θα συμβεί. Ορισμένοι
βουλευτές προειδοποιούν ότι υπάρ-
χει ο κίνδυνος άτακτης εξόδου
από την Ε.Ε. χωρίς συμφωνία, στις
29 Μαρτίου, σενάριο που θα μπο-
ρούσε να σημαίνει δασμούς σε
εξαγωγές και περιορισμούς στους
εργαζομένους. Αλλοι, πάλι, ελπί-
ζουν ότι η Βουλή θα αποφασίσει
νέο δημοψήφισμα και πως ο λαός
θα ακυρώσει τελικά την αρχική
του απόφαση.

«Επιτυχία του Λονδίνου»
Μια οριστική συμφωνία είναι

τώρα στο χέρι μας, διακήρυξε την
Πέμπτη η Τερέζα Μέι και προσπά-
θησε να «πουλήσει» το κείμενο
ως επιτυχία του Λονδίνου. «Είναι
καλή συμφωνία για τη χώρα μας
και τους εταίρους μας στην Ε.Ε.
Τιμά την ετυμηγορία του βρετα-
νικού λαού», ανέφερε χαρακτηρι-
στικά. Οι αντιδράσεις από το εσω-
τερικό του κόμματός της και την
αντιπολίτευση ήταν άμεσες και
οξείες. Σύμφωνα με το σχετικό ρε-
πορτάζ του «Γκάρντιαν», ο ηγέτης
των Εργατικών Τζέρεμι Κόρμπιν
καταδίκασε την πολιτική διακή-
ρυξη ως «26 σελίδες αερολογίας»,
διατυπώνοντας την ανησυχία ότι
«θα οδηγήσει στο τυφλό Brexit,
που όλοι φοβόμασταν, ένα βήμα
στο σκοτάδι».

Σκιαγραφώντας το σχέδιο συμ-
φωνίας ως προϊόν προσεκτικής δια-
πραγμάτευσης, η Μέι είπε στους
βουλευτές της πως συνιστά από-

δειξη ότι δεν είναι μόνον η Νορ-
βηγία ή ο Καναδάς τα παραδείγματα
σχέσεων με την Ε.Ε.

«Το κείμενο στο οποίο συμφω-
νήσαμε θα δημιουργήσει μια νέα
ζώνη ελευθέρου εμπορίου με την
Ε.Ε., χωρίς δασμούς, χρεώσεις ή
ποσοτικούς περιορισμούς. Θα είναι
η πρώτη τέτοιου είδους συμφωνία
της Ε.Ε. με κάποια προηγμένη οι-
κονομία στον κόσμο και θα έχει
θετική εξέλιξη για τις θέσεις εργα-
σίας», εξήγησε. «Το σημαντικότερο
είναι πως το κείμενο στο οποίο κα-
ταλήξαμε έχει σαφή αναφορά στην
ανάπτυξη ανεξάρτητης εμπορικής
πολιτικής από το Ηνωμένο Βασίλειο
πέρα από αυτήν της συνεργασίας
με την Ε.Ε. Θα έχουμε λοιπόν τη
δυνατότητα να υπογράφουμε νέες
εμπορικές συμφωνίες και να κε-
φαλαιοποιούμε τις νέες αυτές συμ-
φωνίες με τις ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενες οικονομίες σε όλο τον κό-
σμο. Θα έχουμε τη δυνατότητα να
συνεχίσουμε με τη διαδικασία της
διαπραγμάτευσης συμφωνιών στη

διάρκεια της μεταβατικής περιό-
δου», συμπλήρωσε.

Γνωρίζοντας ότι θα υπάρξουν
εχθρικές αντιδράσεις από τους βου-
λευτές του κόμματός της, που υπο-
στήριξαν με πάθος το Brexit, η Μέι
επιχείρησε να τους διαβεβαιώσει
ότι η συμφωνία είναι ευνοϊκή για
τομείς όπως η αλιεία, το ιρλανδικό
σύνορο, το Γιβραλτάρ. «Ημουν απο-
λύτως ξεκάθαρη ότι η βρετανική
κυριαρχία στο Γιβραλτάρ θα προ-
στατευθεί», ανέφερε χαρακτηρι-
στικά. Ωστόσο, η Μαδρίτη διαμήνυε
μέχρι την τελευταία στιγμή πριν
από τη σημερινή σύνοδο ότι δια-
φωνεί με την ασαφή διατύπωση
και θα αντιταχθεί στη συμφωνία.
«Οι διαπραγματεύσεις είναι τώρα

σε κρίσιμο σημείο και όλες οι προ-
σπάθειές μας είναι επικεντρωμένες
στη συνεργασία με τους Ευρωπαί-
ους εταίρους μας, προκειμένου να
φέρουμε αυτήν τη διαδικασία σε
οριστική κατάληξη και προς το
συμφέρον του λαού μας», ήταν το
κλείσιμο της ομιλίας της.

Ο Τζέρεμι Κόρμπιν
Μιλώντας αμέσως μετά στη Βου-

λή των Κοινοτήτων, ο ηγέτης της
αντιπολίτευσης Τζέρεμι Κόρμπιν
κατηγόρησε την πρωθυπουργό ότι
η πολιτική διακήρυξη ελάχιστα
προσέθεσε στις επτά σελίδες του
σχεδίου μελλοντικής συμφωνίας
που είχε εκδοθεί μαζί με τη συμ-
φωνία απόσυρσης. «Αυτές οι 26

σελίδες της πολιτικής διακήρυξης
είναι διαθήκη για την αποτυχία
των αδέξιων διαπραγματεύσεων
από τους Τόρις. Δεκαεννέα επιπλέον
σελίδες, χωρίς να αλλάξει το πα-
ραμικρό», είπε ο Κόρμπιν. Παράλ-
ληλα κατήγγειλε ότι το σχέδιο πα-
ραβιάζει τόσο τις υποτιθέμενες
κόκκινες γραμμές της Μέι όσο και
τα έξι τεστ που είχαν θέσει οι Ερ-
γατικοί για επιτυχημένη συμφωνία
για το Brexit. Η Μέι έσπευσε να
του απαντήσει ότι το σχέδιο περνάει
τα έξι τεστ των Εργατικών, αν και
κατονόμασε μόνο τα πέντε στη
διάρκεια της ομιλίας της.

Μιλώντας στη συνέχεια, ο βου-
λευτής των Συντηρητικών Ιαν
Ντάνκαν Σμιθ δήλωσε ότι έχει σο-

βαρές ανησυχίες για τη συμφωνία
περί ιρλανδικού συνόρου. Αντιρ-
ρήσεις εξέφρασε και ο Ράαμπ, ο
οποίος παραιτήθηκε την περασμέ-
νη εβδομάδα από υπουργός Brexit.
Κατά τον Ράαμπ το σχέδιο περί
ρήτρας ασφαλείας στο ιρλανδικό
σύνορο, «αφήνει το Ηνωμένο Βα-
σίλειο χωρίς φωνή και βέτο για
την έξοδό μας από την Ε.Ε.». Η
επιθυμία του λαού να ανακτήσει
το Ηνωμένο Βασίλειο τον έλεγχο
εξώθησε πολλούς να υποστηρίξουν
το Brexit. «Δεν είναι η σκληρή αλλά
αναπόδραστη αλήθεια ότι αυτή η
συμφωνία εκχωρεί περισσότερο
έλεγχο στην Ε.Ε.;» ήταν το ρητο-
ρικό ερώτημά του.

REUTERS

Τη στιγμή που όλα τα σενά-
ρια είναι ακόμη ανοικτά και
η Γερμανία εξακολουθεί να
μην αποκλείει το ενδεχό-
μενο άτακτης εξόδου της
Βρετανίας από την Ευρω-
παϊκή Ενωση χωρίς συμ-
φωνία, προετοιμαζόμενη
για τέτοιο ενδεχόμενο, μια
συνέπεια από την κατάρ-
ρευση της κυβέρνησης της
Τερέζα Μέι, την προκήρυ-
ξη εκλογών και την εκλογι-
κή νίκη των Εργατικών του
Τζέρεμι Κόρμπιν θα ήταν η
εξής: ο διορισμός στη θέση
του υπουργού Οικονομικών
του Τζον Μακ Ντόνελ, 67
ετών, ο οποίος αποκαλεί
τον Καρλ Μαρξ μία από τις
βασικές επιρροές του. Ο
Τζον Μακ Ντόνελ είναι κεν-
τρικό πρόσωπο στην ανα-
βίωση της αριστερής πτέ-
ρυγας στο εσωτερικό των
Εργατικών και έχει δεσμευ-
θεί ότι θα προχωρήσει σε
σαρωτικές κρατικοποι-
ήσεις, αύξηση των δημο-
σίων δαπανών και αναμόρ-
φωση του τραπεζικού συ-
στήματος. Ερωτηθείς για
τον τίτλο του προφίλ του
στο Who’s Who των ανθρώ-
πων με επιρροή, όπου πα-
ρουσιάζεται ως ο άνθρω-
πος που θέλει να γκρεμίσει
τον καπιταλισμό, γελάει αλ-
λά παραδέχεται ότι συμ-
φωνεί επί της αρχής με την
ιδέα. «Το πιστεύω. Εχω σο-
βαρή πρόθεση. Θέλω να
μεταμορφώσω την οικονο-
μία», απάντησε σε σχετική
ερώτηση στο «Ρόιτερς».
«Αυτό σημαίνει να πετύχω
την εξέλιξη σε ένα σύστη-
μα που μπορεί να διασφα-
λίσει τη δημοκρατία, τη δι-
καιοσύνη και το οποίο αντι-
μετωπίζει τις μεγάλες προ-
κλήσεις που βρίσκονται
μπροστά μας», εξήγησε.

Ενα σενάριο...
μαρξιστικό

<<<<<<

O πρώην υπουργός
Brexit Ντόμινικ Ράαμπ
έφθασε στο σημείο
να αναφωνήσει προχθές
«καλύτερα να μέναμε
στην Ε.Ε. παρά
το σχέδιο της Μέι».

Του ΤΙΜΟΘΙ ΓΚΑΡΤΟΝ ΑΣ*

Αν οι χθεσινές ελπίδες αποδείχθηκαν
αστήρικτες, οι σημερινοί φόβοι
μπορεί να διαψευσθούν. Επί του
παρόντος, η Ευρώπη αντιμετωπίζει
πολλαπλές θύελλες, από το Brexit
μέχρι την Ουκρανία και από τον
πολωνικό λαϊκισμό μέχρι την ιτα-
λική ανταρσία. Ωστόσο, αρκετές
από αυτές τις κρίσεις εμπεριέχουν
κρυμμένες δυνατότητες. Μια άλλη
Ευρώπη είναι εφικτή.

Πρώτα απ’ όλα, ο Γάλλος πρό-
εδρος Εμανουέλ Μακρόν συνεχίζει
να προβάλει ένα φιλόδοξο όραμα
για ισχυρότερη Ευρωπαϊκή Ενωση
σε έναν ολοένα και περισσότερο
μετα-ευρωπαϊκό κόσμο. Ναι, κά-
ποιες φορές θυμίζει περισσότερο
τον μικρό Ολλανδό που έβαζε το
δάχτυλό του στη ρωγμή του φράγ-
ματος παρά τον Ναπολέοντα, όταν
επέλαυνε στις Αλπεις. Και ναι, αν-
τιμετωπίζει μείζονες δυσκολίες στη
χώρα του, καθώς Γάλλοι διαδηλωτές
υποδύονται και πάλι τους συνήθεις
επαναστατικούς ρόλους τους. Ωστό-
σο, ουδέν κακόν αμιγές καλού.

Στροφή στον ρεαλισμό
Το επιτελείο Μακρόν είναι πι-

θανό να αποκτά μια πιο ρεαλιστική
αίσθηση για το τι είναι εφικτό και
τι όχι. Τα αρχικά όνειρα για ένα
πανευρωπαϊκό συνδυασμό με πυ-
ρήνα το LREM (το κυβερνών κόμμα
της Γαλλίας) ενόψει των ευρωε-
κλογών του Μαΐου δίνουν τη θέση
τους στον πιο ρεαλιστικό στόχο
της συμμαχίας ανάμεσα στους πα-
ραδοσιακούς Φιλελεύθερους Δη-
μοκράτες και στον νέο σχηματισμό
του Μακρόν. Μια συμμαχία που
μπορεί να αναδειχθεί δεύτερη δύ-
ναμη στο Ευρωκοινοβούλιο. Οι ελ-
πίδες των φιλελεύθερων ευρωπαϊ-

στών ενισχύονται από την επιλογή
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
(ΕΛΚ) να ορίσει τον Βαυαρό συν-
τηρητικό Μάνφρεντ Βέμπερ υπο-
ψήφιό του για την προεδρία της
Κομισιόν. Ως επικεφαλής του ΕΛΚ
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ο
Βέμπερ κράτησε τον αυταρχικό
ηγέτη της Ουγγαρίας Βίκτορ Ορμ-
παν και το εθνικιστικό κόμμα του,
το Fidesz, στις γραμμές του κεν-
τροδεξιού συνασπισμού. (Είναι
αλήθεια ότι ο Βέμπερ ψήφισε υπέρ
της παραπομπής της ουγγρικής
κυβέρνησης με το ερώτημα τον
κυρώσεων, αλλά, όπως μου εξήγησε
πηγή του ΕΛΚ, το έπραξε όχι ως
βήμα για τον εξοβελισμό του Ορμ-
παν, αλλά ως υποκατάστατο του
εξοβελισμού). Επιπλέον, ο Βέμπερ
δεν υπηρέτησε ποτέ σε ανώτατο
κυβερνητικό αξίωμα, επομένως
στερείται των ηγετικών προσόντων

που απαιτεί η προεδρία της Κομι-
σιόν σε δύσκολους καιρούς. Τούτων
δοθέντων, η υποψηφιότητά του
ενισχύει τις πιθανότητες να ανα-
δειχθεί πρόεδρος της Επιτροπής
κάποιο άλλο, πιο δυναμικό και έμ-
πειρο πολιτικό πρόσωπο.

Ο κατακερματισμός του γερμα-
νικού πολιτικού τοπίου και το λυ-
κόφως της καγκελαρίας Μέρκελ

μπορεί επίσης να κρύβει θετικές
δυνατότητες. Καθώς οι Σοσιαλδη-
μοκράτες είναι πιθανό να εγκατα-
λείψουν μέσα στον επόμενο χρόνο
τον μεγάλο συνασπισμό, στον οποίο
από την πρώτη στιγμή δεν θα έπρε-
πε να είχαν συμμετάσχει, ανοίγει
η προοπτική μιας νέας γερμανικής
κυβέρνησης. Ο Χριστιανοδημο-
κράτης Φρίντριχ Μερτς, που εμ-

φανίζεται σήμερα ως φαβορί για
τη διαδοχή της Μέρκελ, είναι πιο
συντηρητικός από την καγκελάριο,
αλλά παραμένει αταλάντευτος ευ-
ρωπαϊστής και αφοσιωμένος στην
ευρωατλαντική ενότητα. Η Ανεγ-
κρετ Κραμπ - Καρενμπάουερ, η
οποία διαθέτει την εύνοια της Μέρ-
κελ στην κούρσα της διαδοχής, εί-
ναι αρκετά φιλελεύθερη ώστε να

ηγηθεί ενός «συνασπισμού της Τζα-
μάικα», δηλαδή Χριστιανοδημο-
κρατών, Ελεύθερων Δημοκρατών
και Πρασίνων. Είτε με τον Μερτς,
είτε με την Κραμπ - Καρενμπάουερ,
η Γερμανία θα διέθετε μια κυβέρ-
νηση πιο δεκτική στις προτάσεις
Μακρόν για την Ε.Ε.

Τα τελευταία τρία χρόνια, η κυ-
βέρνηση του Κόμματος του Νόμου
και της Δικαιοσύνης (PiS) στην Πο-
λωνία οδηγεί τη χώρα στην ουγ-
γρική τροχιά, απομακρύνοντάς
την από τη φιλελεύθερη Δημοκρα-
τία και προσεγγίζοντας μορφές αυ-
ταρχισμού. Ωστόσο, η Ε.Ε. υπερα-
σπίζεται το κράτος δικαίου στην
Πολωνία πιο αποφασιστικά από
ό,τι έπραξε στην περίπτωση της
Ουγγαρίας.

Οι εκλογές στην Πολωνία
Στις πρόσφατες τοπικές εκλογές,

το PiS υπέστη φθορά, αν και απέ-
φυγε τη συντριβή. Τον επόμενο
χρόνο θα πραγματοποιηθούν στη
χώρα ευρωπαϊκές και βουλευτικές
εκλογές. Σε αντίθεση με την Ουγ-
γαρία, η Πολωνία διατηρεί ακόμη
συνθήκες –συμπεριλαμβανομένου
του γνήσιου πλουραλισμού στα μέ-
σα ενημέρωσης– που προσφέρουν
στα κόμματα της αντιπολίτευσης
πιθανότητες επικράτησης. Αν η
αντιπολίτευση πάει καλά το 2019,
είναι πολύ πιθανό ο σημερινός πρό-
εδρος της Ε.Ε. Ντόναλντ Τουσκ να
διεκδικήσει την προεδρία στη χώρα
του, στις εκλογές του 2020.

Η μεγαλύτερη πηγή χάους και
σύγχυσης στη σημερινή Ευρώπη
είναι αναμφίβολα το Brexit. Αλλά
και εδώ η κρίση κρύβει θετικές δυ-
νατότητες. Αν το μεσοβέζικο σχέδιο
της Τερέζα Μέι καταψηφιστεί από
τη Βουλή των Κοινοτήτων τον επό-
μενο μήνα, τότε θα αυξηθεί ση-

μαντικά η πιθανότητα ενός δεύτε-
ρου δημοψηφίσματος. Παρ’ όλα τα
ρίσκα και τις δυσκολίες που πα-
ρουσιάζει αυτό το σενάριο, οι πι-
θανότητες για μια ετυμηγορία των
Βρετανών υπέρ της παραμονής
στην Ε.Ε. υπερβαίνουν το 50-50.
Τι εκπληκτική ενίσχυση στο ιστο-
ρικό σχέδιο της συνεργασίας ανά-
μεσα στα έθνη και στους λαούς της
Ευρώπης δεν θα συνιστούσε μια
τέτοια εξέλιξη!

Κοινός παρονομαστής σε όλες
τις ξεχωριστές κρίσεις και δυνα-
τότητες είναι η συνειδητοποίηση,
από τους Ευρωπαίους, ότι αυτό το
σχέδιο βρίσκεται σε υπαρξιακή κρί-
ση. Επειτα από δεκαετίες ευρωπαϊ-
κής ολοκλήρωσης, σήμερα αυτό
που παρακολουθούμε είναι μια δια-
δικασία αποδιάρθρωσης. Οπως η
προοπτική του θανάτου, αυτός ο
κίνδυνος εντείνει την προσοχή του
μυαλού, ερεθίζει την καρδιά και
κινητοποιεί τα πόδια, κάτι που εί-
δαμε στην χωρίς προηγούμενο δια-
δήλωση 700.000 Βρετανών υπέρ
της Ευρώπης, τον περασμένο μήνα,
στο Λονδίνο.

Δεν υποδύομαι τον υπεραισιό-
δοξο δρα Πάγγλωσσο του Βολταί-
ρου. Δεν εκτιμώ ότι η πιθανότητα
καθεμιάς από αυτές τις θετικές ανα-
τροπές είναι πολύ υψηλή και δίνω
μονοψήφιο νούμερο στο ενδεχό-
μενο να συμβούν όλα αυτά μαζί.
Ωστόσο, κάθε μία από αυτές τις αλ-
λαγές είναι δυνατή και εξαρτάται
από τις επιλογές του καθενός μας
ξεχωριστά. Παραφράζοντας τον
εθνικό ύμνο της Πολωνίας: Η Ευ-
ρώπη δεν έχει ακόμη χαθεί, όσο
είμαστε ζωντανοί.

* Ο κ. Τίμοθι Γκάρτον Ας είναι καθηγητής
Ευρωπαϊκών Σπουδών στο Πανεπιστήμιο
της Οξφόρδης.

<<<<<<

Οι θύελλες, από το Brexit
μέχρι την Ουκρανία
και από τον πολωνικό
λαϊκισμό μέχρι 
την ιταλική ανταρσία,
και οι πιθανότητες
θετικών ανατροπών.

Οι κρίσεις κρύβουν δυνατότητες, μια άλλη Ευρώπη είναι εφικτή

Διακομματικά πυρά κατά της Τερέζα Μέι
Η Βρετανίδα πρωθυπουργός προσπαθεί να πείσει τους βουλευτές της για το σχέδιο εξόδου από την Ευρωπαϊκή Ενωση

Στιγμιότυπο από τη χωρίς προηγούμενο διαδήλωση 700.000 Βρετανών
υπέρ της Ευρώπης, τον περασμένο μήνα, στο Λονδίνο.
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Ξεχωριστή επιστημονική, αλλά και
πολιτική σημασία, έχει η αποστολή
του εξερευνητικού οχήματος InSight,
που αναμένεται να προσεδαφιστεί
αύριο στην επιφάνεια του Αρη. Η
αποστολή, πέρα από το αδιαμφι-
σβήτητο επιστημονικό της ενδια-
φέρον, αποτελεί επίσης την πρώτη
κοινή διαστημική προσπάθεια στην
«εποχή Τραμπ», μεταξύ της αμερι-
κανικής διαστημικής υπηρεσίας NA-
SA και της ευρωπαϊκής ESA.

Από τη μεριά του, το «θαρραλέο»
InSight ταξίδεψε έξι μήνες στο Διά-
στημα, διανύοντας 482 εκατομμύρια
χιλιόμετρα, ακολουθώντας τα χνάρια
του προκατόχου του, του εξερευνη-
τικού οχήματος «Περιέργεια» (Cu-
riosity), που προσεδαφίστηκε στην
επιφάνεια του Κόκκινου Πλανήτη
το 2012. Οπως είχε συμβεί και με το
Curiosity, η άφιξη του InSight στον
προορισμό του έχει κεντρίσει το εν-
διαφέρον σε όλο τον κόσμο, εν ανα-
μονή της προσεδάφισης αύριο στις
εννιά το βράδυ, σύμφωνα με άρθρο
της εφημερίδας Daily Telegraph.

Ενώ το Curiosity περιηγείτο στην
επιφάνεια του Αρη, ερευνώντας διά-
φορες περιοχές, το InSight θα πα-
ραμείνει στατικό στο σημείο της
προσεδάφισης για τα δύο χρόνια
της αποστολής του, καθώς έργο του
είναι η μελέτη του υπεδάφους του
Αρη, όπως αποκαλύπτει και το πε-
ρίπλοκο ακρωνύμιό του: InSight (In-
terior Exploration using Seismic In-
vestigations, Geodesy and Heat
Transport, δηλαδή Εσωτερική Εξε-
ρεύνηση με τη Χρήση Σεισμογρά-
φων, Γεωδαισίας και Μεταφοράς
Θερμότητας).

Τα δύο κύρια πειράματα
Αμέσως μετά την προσεδάφισή

του, το InSight θα ενεργοποιήσει
τον ρομποτικό του βραχίονα, μήκους

1,8 μέτρων, για να θέσει σε λειτουρ-
γία τα δύο κύρια επιστημονικά πει-
ράματα, που μεταφέρει στις «απο-
σκευές» του.

Το πρώτο πείραμα αφορά τη μέ-
τρηση της θερμοκρασίας του υπε-
δάφους, χάρη σε γεώτρηση βάθους
5 μέτρων που θα πραγματοποιήσουν
το InSight και το ειδικό «αυτόματο»
καρφί-θερμόμετρό του. Το φουτου-
ριστικό «καρφί» διαθέτει ανεξάρτητη
πηγή προώθησης και με αυτή θα
φτάσει τα πέντε μέτρα βάθος. Η διά-
νοιξη της μικρής σήραγγας θα σπάσει
το ρεκόρ των αστροναυτών της απο-
στολής Apollo, οι οποίοι πριν από
σχεδόν πενήντα χρόνια έσκαψαν
σε βάθος 2,5 μέτρων στην επιφάνεια
της Σελήνης. Οπως οι αστροναύτες
του Apollo έθαψαν όργανα για να
μελετήσουν τις σεισμικές ιδιότητες
της Σελήνης, το InSight θα δώσει
τη δυνατότητα καταγραφής σεισμών
στον Αρη, εφόσον αυτοί σημειώνον-
ται στον μυστηριώδη πλανήτη.

Σε άλλο σημαντικό πείραμα, το
InSight θα υπολογίσει την ταλάν-
τωση του Αρη, προσφέροντας σαφείς
πληροφορίες για τον πυρήνα του
πλανήτη. «Διαθέτει το δικό του μυα-
λό. Εχει μπράτσο, ικανό να χειρίζεται
αντικείμενα και επιστημονικά όρ-
γανα. Μπορεί να “ακούσει” με τους
σεισμογράφους του. Μπορεί να αι-
σθανθεί, χάρη στους αισθητήρες
πίεσης και θερμοκρασίας και αντλεί
τη δική του ενέργεια από τον Ηλιο»,
λέει ο επικεφαλής επιστημονικών
υπηρεσιών της αποστολής, Μπρους
Μπάνερντ, του διάσημου Jet Pro-
pulsion Laboratory της NASA.

Η απουσία αισθητήρων ανίχνευ-
σης ζωής στο InSight σημαίνει ότι
πρωταρχική του αποστολή δεν είναι
η αναζήτηση ζωής. Το ερευνητικό
όχημα θα μπορεί, όμως, να προσφέ-
ρει στοιχεία για τον σκοπό αυτό.

«Οταν το InSight σκάψει στο έδαφος
του Αρη, θα μάθουμε περισσότερα
για τον τρόπο, με τον οποίο σχημα-
τίστηκαν ο Αρης και η Γη και γιατί
οι δύο αυτοί κόσμοι είναι τόσο πα-
ραπλήσιοι, αλλά και τόσο διαφορε-

τικοί. Ισως μάθουμε περισσότερα
και για ποια είδη πλανητών μπορούν
να φιλoξενήσουν ζωή. Η αποστολή
InSight είναι κάτι περισσότερο από
μία αποστολή στον Αρη, πρόκειται
για αποστολή στο ηλιακό σύστημα»,

λέει ο Μπιλ Νάι, επικεφαλής της μη
κερδοσκοπικής Planetary Society.
Το ερευνητικό όχημα κατευθύνεται
τώρα προς την περιοχή της Κοιλάδας
των Ηλυσίων (Elysium Planitia), την
οποία οι αστρονόμοι αποκαλούν «το

μεγαλύτερο πάρκινγκ του Αρη»,
εξαιτίας της επίπεδης μορφολογίας
του εδάφους σε αυτή. Το InSight
χρειάζεται, άλλωστε, επίπεδο έδαφος
για να λειτουργήσει και να αναπτύξει
τον ρομποτικό του βραχίονα.

Ευρωατλαντική
συμμαχία
στον Αρη 
ΝΑSA και ESA αναζητούν τα μυστικά του



Κύπριοι με το… ζόρι
Με αφορμή τον απογοητευτικό απολο-
γισμό της εθνικής ανδρών στο πρωτά-
θλημα των εθνών, επανήλθαν τις τελευ-
ταίες μέρες οι απόψεις και οι… γνωμα-
τεύσεις περί της στήριξης των κυπρίων
παικτών. Εισηγήσεις, ωστόσο, περί υπο-
χρεωτικής παρουσίας τριών κυπρίων
στην αρχική εντεκάδα, δεν μπορεί να
θεωρούνται εφικτές και ρεαλιστικά
εφαρμόσιμες. Ποιος προπονητής εγνω-
σμένης αξίας θα συμφωνήσει να εργα-
στεί σε κυπριακή ομάδα υπό αυτούς
τους… περιορισμούς. Πόσο εφικτό είναι
να λειτουργήσει έτσι ομαλά μια ομάδα,
καθ’ όλη τη διάρκεια της χρονιάς; Είναι
βέβαια και κάτι πολύ πιο σημαντικό. Κα-
λή η πρόθεση να βοηθηθούν οι κύπριοι
ποδοσφαιριστές, είμαστε όμως σίγου-
ροι πως αυτή τη στιγμή στο κυπριακό
ποδόσφαιρο υπάρχουν τόσοι πολλοί
ποιοτικοί κύπριοι ποδοσφαιριστές, ικα-
νοί να διακριθούν στο πρωτάθλημα και
στις ευρωπαϊκές υποχρεώσεις των με-
γάλων μας ομάδων;

* * * * *

Η πικρή αλήθεια
Για να είμαστε και ξεκάθαροι στο τι λέ-
με και να μην κρυβόμαστε πίσω από το
δάκτυλό μας, οι διοικήσεις των ομάδων
είναι σε πολύ δύσκολη θέση πάνω στο
κομμάτι της κάρτας και για αυτό μας
μπερδεύουν. Από τη μια είναι το κομμάτι
της βίας που ουδείς μπορεί να βγει και
να πει πως δεν την καταδικάζει ή δεν
τον ενοχλεί και από την άλλη οι πιέσεις
από μεγάλη μερίδα οπαδών που δεν θέ-

λουν την κάρτα. Αν βγεις και μιλήσεις
υπέρ της κάρτας, αυτόματα βάζεις απέ-
ναντί σου τους οπαδούς που αντιδρούν.
Αν μιλήσεις ξεκάθαρα εναντίον, μπορεί
να κατηγορηθείς πως κάνεις πλάτες σε
όσους παρεκτρέπονται και ένα μέτρο
που λήφθηκε για να μην υπάρχουν επει-
σόδια και ανωνυμία το πολεμάς. Με βά-
ση αυτά όμως, γιατί να θέλεις να πάρεις
πάνω σου την ευθύνη δημιουργίας του
μητρώου; Να μεταφέρεις στο εσωτερι-
κό σου το πρόβλημα; Για αυτό σας λέμε
πως έχουμε εντελώς μπερδευτεί… 

* * * * *

Οι κινέζοι και εμείς
Σε δηλώσεις του στον ΣΠΟΡ FM 95 και
σχετικά με παλαιότερες υποθέσεις κόκ-
κινων φακέλων, ο υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Ιωνάς Νικολάου, ξεκαθάρισε πως
δεν στοιχειοθετήθηκαν τότε υποθέσεις,

γιατί από την Κίνα όπου «παίχθηκαν» τα
παράνομα στοιχήματα δεν υπήρξε αν-
ταπόκριση στο να δοθούν στοιχεία,
προκειμένου να οδηγηθούν κάποιοι
ενώπιων δικαστηρίου. Ας μην έχουμε
παράπονο από τις κινεζικές αρχές. Γιατί
πολλές φορές, υποθέσεις σε δικά μας
πρακτορεία στοιχημάτων δεν οδήγησαν
κάπου την Αστυνομία, ενώ αποτέλεσμα
δεν υπήρξε και πριν από μερικά χρόνια,
όταν κατατέθηκαν ηχογραφημένες συ-
νομιλίες για στημένα, όταν δόθηκαν
ονόματα και διευθύνσεις, έγιναν συλλή-
ψεις, πάρθηκαν καταθέσεις, αλλά οι
υποθέσεις οδηγήθηκαν στο ασφυκτικά
γεμάτο ερμάρι των μη εξιχνιασμένων…

* * * * *

Αύξηση των ομάδων
Ήταν θέμα χρόνου για το πότε θα κτυ-
πήσουν τα νταούλια. Σιγά, σιγά όλοι

υπερασπιστές της άποψης για την αύ-
ξηση των ομάδων ξεκίνησαν να καταθέ-
τουν την εισήγηση. Περιμένουμε πια
τον πρόεδρο της ΚΟΠ, ο οποίος ομολο-
γουμένως άφησε ανοικτό παράθυρο το
περασμένο καλοκαίρι.

* * * * *

«Θα είμαστε εκεί»
Καλοί οι χαμηλοί τόνοι στην ΑΕΛ, όμως
όσο η ομάδα παραμένει πρώτη είναι και
δύσκολο να «κόψεις» τον ενθουσιασμό.
Ο Κέρκες δεν κρύφτηκε κατά τη βρά-
βευσή του ως προπονητής του μήνα και
είπε πως πιστεύει πως η ομάδα του θα
«είναι εκεί». Προϋπόθεση είναι όμως
και ο Γενάρης, αφού σε κάποιες θέσεις
θα χρειαστεί ενίσχυση ώστε να αυξη-
θούν οι επιλογές και η ποιότητα. Εκκρε-
μούν και ζητήματα ανανεώσεων συμβο-
λαίων που πρέπει να τα δουν έγκαιρα,
αφού μπαίνουν στο τελευταίο εξάμηνο
διάρκειάς τους και τέτοια θέματα μπο-
ρεί να εξελιχθούν σε επικίνδυνα για μια
ομάδα που διεκδικεί ψηλούς στόχους. 

* * * * *

Πρόεδρος / προπονητής
Λίγο πολύ όλοι ξέρουμε ότι οι περισσό-
τεροι των προέδρων διακατέχονται και
από μια ψευδαίσθηση ότι είναι και σού-
περ προπονητές. Άλλο όμως να νομί-
ζεις και άλλο να κάνεις ότι κάνει γνω-
στός πρόεδρος ομάδας ο οποίος όποτε
τελειώνει το ματς τρέχει στον προπονη-
τή για να πει τα σωστά και τα λάθη του.
Και καλά άμα κερδίσεις, άμα όμως χά-
σεις με ποια όρεξη να κάθεσαι ν’ ακούς
τις αρλούμπες του καθενός. Και ας είναι
αυτός που σε πληρώνει.
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Κάτι περισσότερο 
από «κάρτα»

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Τελικά δεν είναι απλώς μια κάρτα.
Είναι κάτι περισσότερο από ένας
νόμος, είναι μια κουλτούρα, έχει
σχεδόν αναστατώσει μια ολόκληρη
κοινωνία. Έχει μονοπωλήσει, έχει
αποφέρει κέρδη σε αθλητικά σάιτ
και όχι μόνο, έχει αναδείξει ήρωες
και αντι-ήρωες, έχει εν ολίγοις κα-
ταστεί μια βιομηχανία από μόνη
της. Καλά, καλά με τη χάρη της
ασχολήθηκε ο Πρόεδρος της Δη-

μοκρατίας, η βουλή, οι αρμόδιοι υπουργοί, νομοθέτες,
υψηλά ιστάμενα στελέχη της Πολιτείας και ένα ολό-
κληρο οπαδικό κίνημα. Μέχρι και σλόγκαν έχει προ-
κύψει, όπως αρμόζει σε κάθε φαινόμενο. «Η κάρτα
ήρθε και θα μείνει». Κάτι σαν τυφώνας, οδοστρωτήρας,
σαν ένας σούπερ ήρωας που ήρθε να μας σώσει από
κάθε λογής κακό της ζωής μας. Εκείνο το δεδομένο
που θα βελτιώσει τη ζωή των
νέων γενεών.  Εμείς πάντως
απ’ αυτή τη στήλη την είχαμε
παραλληλίσει με «παραισθη-
σιογόνο». Όχι και πολύ μα-
κριά από την πραγματικό-
τητα, νοουμένου ότι το «φαι-
νόμενο κάρτα» μας έχει απο-
συντονίσει. Μ’ ένα τρόπο
μαγικό μας έχει καθηλώσει
μπροστά στους υπολογιστές. 

Την ίδια ώρα που η «κάρ-
τα» μπήκε για τα καλά στη
ζωή μας, όλα τα υπόλοιπα
παραμένουν τα ίδια και ίσως χειρότερα. Η βία ελλοχεύει
σε όλο το φάσμα της κοινωνίας, οι αθλητικές εγκα-
ταστάσεις έχουν το ίδιο χάλι, ο αθλητισμός φυτοζωεί,
οι περισσότερες των Ομοσπονδιών είναι βουτηγμένες
στη διαφθορά, ενώ τα μικρά παιδιά δεν διαθέτουν
χώρους ν’ αθληθούν. Και αν όντως έχουν, είναι σε
μια κατάσταση σίγουρα όχι σύγχρονη. Μίζερη, χωρίς
χρώμα και φαντασία. Την ίδια ώρα που όλοι ασχο-
λούνται  με την «κάρτα», το γυμναστήριο στον Αγρό
κλείνει, αφού οι κτιριακές εγκαταστάσεις κρίθηκαν
ως ελαττωματικές. Τόσο όσο να διακοπεί σε μια μέρα
η λειτουργία του, αφήνοντας δεκάδες εκατοντάδες
αθλητές και παιδιά χωρίς ένα χώρο να προπονούνται.
Ο αθλητισμός της υπαίθρου πεθαίνει, ο αστικός επίσης
και ένας ολόκληρος λαός, μια Πολιτεία και ένα ανίκανο
κράτος χορεύει τον «χορό της κάρτας».

Συζητάμε τις τελευταίες μέρες για
τη νέα αποτυχία της εθνικής μας.
Γιατί για αποτυχία πρόκειται, ανε-
ξάρτητα αν κάποιοι στην ΚΟΠ
έχουν αντίθετη άποψη. Συζητάμε
αλλά κάτι καινούργιο δεν βγαίνει.
Μία από τα ίδια, όπως έτσι εξελίχ-
θηκε και η πορεία της εθνικής μας
στη νεοσύστατη διοργάνωση του
Nations League σε σχέση με προ-
ηγούμενες πορείες σε προκριματικά.

Διερωτήθηκε κανείς γιατί εδώ και χρόνια αποτυγχά-
νουμε να υλοποιήσουμε τον στόχο της παρουσίας
σε μια τελική φάση; Πόσο μάλιστα τώρα, σε μια διορ-
γάνωση με πολύ πιο χαμηλό βαθμό δυσκολίας; Ανα-
ρωτήθηκε ποτέ κανείς γιατί δεν είχαμε καλύτερα
αποτελέσματα (πλην λίγων περιπτώσεων) και κυρίως
σταθερά καλή πορεία, ακόμη
και σε περιόδους κατά τις
οποίες την Εθνική στελέχω-
ναν και πιο ποιοτικοί και πιο
έμπειροι ποδοσφαιριστές και
με πολύ περισσότερο χρόνο
συμμετοχής στις ομάδες
τους, στην Κύπρο ή στο εξω-
τερικό; Είναι και το κεφάλαιο
προπονητές. Πέρασαν πολλοί
τα τελευταία χρόνια, κύπριοι
και ξένοι. Κανείς δεν είχε
την  ικανότητα να δώσει το
κάτι παραπάνω;

Μήπως κάτι άλλο φταίει
και όχι μόνο το γεγονός ότι
λίγοι κύπριοιποδοσφαιριστές αγωνίζονται στις ομάδες
τους; Μπας και δεν έχει να κάνει μόνο με τις επιλογές
ή την τακτική του εκάστοτε προπονητή; Προβλημα-
τιστήκαμε από τη σημαντική βελτίωση που παρου-
σίασαν η Ισλανδία, η Αλβανία, η Φινλανδία, τα Νησιά
Φαρόε ακόμη και το Λουξεμβούργο; Εθνικές ομάδες
οι οποίες πριν από μερικά χρόνια αποτελούσαν εύκολη
λεία για τη δική μας εθνική… Μια εθνική ομάδα με-
ταγραφές δεν κάνει. Μοναδικός τρόπος να βελτιωθεί
είναι ο σωστός (μακροπρόθεσμος) σχεδιασμός και η
σωστή υλοποίησή του, με πλάνο και ίδια αγωνιστική
φιλοσοφία, από τις μικρές ηλικιακά εθνικές μέχρι την
ομάδα των ανδρών. Μια Εθνική φτιάχνεται και φτάνει
στο σημείο να κυνηγήσει τη διάκριση όταν υπάρχει
πραγματική θέληση για κάτι τέτοιο, όταν προτεραι-
ότητα αποτελεί ο στόχος αυτός, για τους ανθρώπους
του ποδοσφαίρου και σε βάρος κάποτε των σωματει-
ακών συμφερόντων. Το ποδόσφαιρο μιας χώρας προ-
οδεύει όταν τα κονδύλια (κρατικά και μη) πάνε σε
υποδομές και σε στελέχωση με επαγγελματίες στα
καίρια πόστα και όχιγια αποπληρωμή συσσωρευμένων
παλιών οφειλών των σωματείων.   Αν πληρούμε όλα
αυτά τα κριτήρια, ως κυπριακό ποδόσφαιρο, τότε να
ψάξουμε να βρούμε αλλού το λάθος.

Εθνική, όραμα 
και σχεδιασμός

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Τέσσερις συνεχόμενες ήττες σε έξι
αγώνες, 6 βαθμοί, ενώ είχε πετύχει
δύο γκολ. Αυτές ήταν οι επιδόσεις της
Ομόνοιας με τη συμπλήρωση της έκτης
αγωνιστικής του πρωταθλήματος (είχε
δώσει πέντε αγώνες, αφού δεν είχε
γίνει ο αγώνας της δεύτερης αγωνι-
στικής με τον ΑΠΟΕΛ). 

Τέτοια αγωνιστικά πεπραγμένα,
ούτε ο πιο απαισιόδοξος οπαδός του
«τριφυλλιού» δεν περίμενε μετά τις…
κοσμογονικές αλλαγές που έγιναν το
καλοκαίρι. Έμοιαζαν με εφιάλτες αυτές
οι επιδόσεις (αγωνιστικές και αριθμη-
τικές), αλλά δεν ήταν. Ήταν πραγμα-
τικές και αποτελούσαν απότοκο της
κάκιστης εικόνας της ομάδας. Μιας
ομάδας που είχε χάσει τον προσανα-
τολισμό της. 

Στις 22 Οκτωβρίου μετά την ήττα
(την τρίτη συνεχόμενη), από τη Νέα
Σαλαμίνα (20 Οκτωβρίου έκτη αγωνι-
στική), ανακοινώθηκε η απόφαση για
απομάκρυνση του προπονητή Χουάν
Κάρλος Ολίβα που αποχώρησε από
την ομάδα μαζί με τον Ισμαΐλ Μαριάνι
που εκτελούσε χρέη βοηθού προπο-
νητή και το Ρομά Κουνιλέρα, που ήταν
γυμναστής της ομάδας. 

Στα δύο επόμενα ματς με ΑΕ Πάφος
και ΑΠΟΕΛ με τον Ανχελ Γκόμες στον
πάγκο, η ομάδα συνέχισε να κατηφο-
ρίζει επικίνδυνα, αφού ηττήθηκε και
στα δύο (2-4 από την Πάφο και 0-2 από
το ΑΠΟΕΛ). Η Ομόνοια μετά από επτά
αγωνιστικές είχε υποστεί πέντε συνε-
χόμενες ήττες και βρέθηκε στην όγδοη
θέση του πίνακα με 6 βαθμούς, 3 βαθ-
μούς διαφορά από την τελευταία ομάδα
του πίνακα τον Ερμή.

Η πολυαναμενόμενη, αλλά και κα-
τόπιν λαϊκής απαίτησης αλλαγή στον
πάγκο, επήλθε την 1η Νοεμβρίου ημέρα
Πέμπτη, που η Ομόνοια ανακοίνωσε
με κάθε επισημότητα την πρόσληψη
του 45χρονου Ελλαδίτη προπονητή,
Γιάννη Αναστασίου με συμβόλαιο συ-
νεργασίας μέχρι το 2020. Στις 4 του
μήνα, με δύο προπονήσεις, ο Ελλαδίτης
κάθισε στον πάγκο στο ματς με τον
Ερμή με την Ομόνοια να φθάνει επι-
τέλους στη νίκη (2-1) σε ματς που έγινε
στο πλαίσιο της όγδοης αγωνιστικής.
Μία εβδομάδα μετά, στις 11Νοεμβρίου,

κέρδισε τη Δόξα στο Μακάρειο με σκορ
2-1 με ανατροπή στο σκορ. «Δύο στα
δύο» για την Ομόνοια με το Γιάννη
Αναστασίου εν μέσω –κατά γενική
ομολογία – βελτίωσης της ομάδας. Βελ-
τίωσης που δίνει προοπτική. 

Τα βασικά 
Ο Ηπειρώτης κόουτς ασφαλώς (και

λόγω χρόνου) δεν μεταμόρφωσε την
ομάδα από ασχημόπαπο σε κύκνο.
Αυτά γίνονται μόνο στα παραμύθια,
αλλά και για να γίνουν στην πραγμα-
τικότητα θέλουν χρόνο. Έκανε τα βα-
σικά, που δυστυχώς για την Ομόνοια,
δεν έκανε ο προκάτοχος του. Σχημά-
τισε ενδεκάδα με τη απαραίτητη σύν-
δεση στις γραμμές και ισχυροποίηση
της γραμμής των χαφ (η είσοδος του

Κατελάρη συνέτεινε τα μέγιστα προς
τούτο) και ορθολογιστική ανάπτυξη
με την ισορροπία στη χρήση των
άκρων. Ισορροπία μεταξύ των κινή-
σεων των wingers. Κινήσεων που αφο-
ρούν την προώθηση από τη γραμμή
και την κλίση προς τα μέσα. 

Πέρα από το καθαρά αγωνιστικό
μέρος έχει συμβάλει και στην ανόρθωση
της ψυχολογίας των παικτών. Με τη
σοβαρότητα και τις γνώσεις που έδειξε
να διαθέτει έχει κερδίσει την εμπιστο-
σύνη των παικτών. Είναι επίσης άν-
θρωπος επικοινωνιακός. Θυμίζουμε
ότι είναι γνώστης της ισπανικής γλώσ-
σας. Στοιχείο πολύ βοηθητικό, αφού
οι Ισπανοί ποδοσφαιρικοί... μετανάστες
στην Ομόνοια, είναι ουκ ολίγοι. 

Εννοείται ότι στη γενικότερη γρή-
γορη ένταξη του στο περιβάλλον της
ομάδας έχει συμβάλει η καταγωγή του
(Ελλαδίτης γαρ), όπως και η θητεία
του στον Παναθηναϊκό όπου έχει ζήσει
πολλές παραστάσεις από διαβίωση σε

μεγάλη ομάδα. Είναι Ομόνοια και ΠΑΟ
αμφότεροι μεγάλοι σύλλογοι σε Κύπρο
και Ελλάδα αντίστοιχα. Έχει πλήρη
γνώση του μεγέθους της ομάδας με
το τριφύλλι που κοουτσάρει, αφού το
μέγεθος είναι παρόμοιο, κατ’ αναλογία
εννοείται, με το αθηναϊκό τριφύλλι.

Μάννα εξ ουρανού 
Η διακοπή του πρωταθλήματος ήλθε

ως μάννα εξ ουρανού για την Ομόνοια.
Η κατάσταση στην ομάδα ήταν μη
επιθυμητή και από πλευράς εκγύμνα-
σης των ποδοσφαιριστών. Η παραδοχή
έγινε από τον ίδιο τον Ανχελ Γκόμες
που μίλησε για έλλειψη καλής φυσικής
κατάστασης. Στο δεκαήμερο που με-
σολάβησε μεταξύ του αγώνα με τη
Δόξα και του σημερινού με την Ανόρ-
θωση έγινε μια ειδική προετοιμασία
για βελτίωση των ποδοσφαιριστών,
ενώ έγιναν και τα λεγόμενα «εργομε-
τρικά» που είναι οι μετρήσεις στις
οποίες υποβάλλονται οι ποδοσφαιρι-

στές προκειμένου να ελεγχθούν οι επι-
δόσεις τους, στη φυσική τους κατά-
σταση και τη σωματική τους διάπλαση. 

Σήμερα Κυριακή 25/11 στις 5 το
απόγευμα στο στάδιο της πρωτεύουσας
η Ομόνοια με τον Γιάννη Αναστασίου
στον πάγκο δίνει το πρώτο της ντέρμπι.
Στόχος είναι η νίκη που θα της δώσει
βαθμολογική, αλλά και ψυχολογική
ώθηση. Με ό,τι έχει δείξει στη βραχύβια
όντως παρουσία του ο Ελλαδίτης τε-
χνικός (σοβαρότητα, πλάνο στο γήπεδο,
τρόπος λειτουργίας ανάπτυξης και φι-
λοσοφίας της ομάδας, σωστή επικοι-
νωνία με τους παίκτες) δίνει ελπίδα
στον ομονοιάτη ότι θα έλθουν καλύ-
τερες μέρες. 

Αν αυτές οι καλύτερες μέρες έλθουν
σύντομα τόσο το καλύτερο. Γιατί τον
Ιανουάριο με την κατάλληλη ενίσχυση
η ομάδα θα έχει καλές πιθανότητες
να προλάβει αυτό που πριν από λίγο
καιρό θεωρείτο χαμένο. Το τρένο της
Ευρώπης.

Τρύπα στο νερό
Θα συναντηθούν για άλλη μια φορά
οι εμπλεκόμενοι με την κάρτα φιλά-
θλου, υπουργός δικαιοσύνης, ΚΟΑ,
ΚΟΠ και σωματεία, για να δουν αν
μπορεί να προκύψει μια λύση. Όπως
όμως βγήκε από τη συνέλευση της
ΚΟΠ, ούτε κοινή γραμμή υπάρχει από
τα σωματεία ούτε και έχουν συγκε-

κριμένο πλάνο για να πείσουν την πολιτεία για τις αλλαγές που χρειάζεται η νο-
μοθεσία. Τι σημαίνει αυτό; Ότι είτε θα μείνουμε όπως είμαστε είτε το πολύ να
εγκριθεί η μεταφορά του μητρώου από το κράτος (ΚΟΑ) στα σωματεία. Κάποιοι
ζήτησαν να υπάρχουν και οι δύο επιλογές μάλιστα. Όποιος θέλει να έχει κάρτα
μέσω του ΚΟΑ και όποιος θέλει να εκδίδει δικές του! Αντιλαμβάνεστε πως με
τέτοιες νοοτροπίες μόνο τρύπες στο νερό κάνουμε. Γιατί η πικρή αλήθεια για
τις ομάδες είναι πως πάνω σε αυτό το θέμα είναι διαρκώς μεταβαλλόμενη η θέ-
ση τους σε βαθμό που δεν προλαβαίνεις και να τους παρακολουθείς.

<<<<<<<

Ο αθλητισμός
πεθαίνει και
ένας ολόκληρος
λαός, μια Πολι-
τεία και ένα ανί-
κανο κράτος χο-
ρεύει τον «χορό
της κάρτας».

<<<<<<<

Το ποδόσφαιρο
μιας χώρας προ-
οδεύει όταν τα
κονδύλια πάνε
σε υποδομές και
στελέχωση και
όχι για αποπλη-
ρωμή οφειλών
των σωματείων.  

<<<<<<<

Με ό,τι έχει δείξει έως 
τώρα ο Ελλαδίτης τεχνικός
(σοβαρότητα, πλάνο στο
γήπεδο, σωστή επικοινω-
νία με  τους παίκτες) δίνει
ελπίδα στον ομονοιάτη ότι
θα έλθουν καλύτερες μέρες. 

Μια καλή αρχή
για την Ομόνοια 
αλλά δεν αρκεί
«Δύο στα δύο» μετρά ο Γιάννης Αναστασίου, 
με την ομάδα να παρουσιάζεται βελτιωμένη

Στη γενικότερη γρήγορη ένταξη του Γιάννη Αναστασίου στο περιβάλλον της ομάδας
έχει συμβάλει η καταγωγή του, όπως και η θητεία του στον Παναθηναϊκό όπου έχει
ζήσει πολλές παραστάσεις από διαβίωση σε μεγάλη ομάδα.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

H Αθήνα επιστρέφει 
στον επενδυτικό χάρτη
Η 14η πιο ελκυστική πόλη της Ευρώπης
για επενδύσεις στην αγορά ακινήτων θεω-
ρείται για το 2019 η Αθήνα, σύμφωνα με
έρευνα της PricewaterhouseCoopers, για
λογαριασμό του Urban Land Institute.Σε
σχέση με πέρυσι η θέση της ελληνικής
πρωτεύουσας βελτιώθηκε κατά 15 βαθμί-
δες. Σελ. 12

ΑΝΑΤΟΛΙΚΗ ΕΥΡΩΠΗ

Εξαγοράζουν εταιρείες με
εξειδικευμένο δυναμικό
Τεράστια έλλειψη εργατικού δυναμικού
εξαναγκάζει τις επιχειρήσεις στην ανατολική
Ευρώπη να προβούν σε συγχωνεύσεις και
εξαγορές με στόχο την απόκτηση εξειδικευ-
μένου ανθρώπινου δυναμικού, ώστε να αυ-
ξήσουν την παραγωγή ή να επεκτείνουν την
επιχειρηματική τους δραστηριότητα. Σελ. 11

ΕΛΛΑΔΑ

Η Κομισιόν προειδοποιεί
για τις μεταρρυθμίσεις
Προειδοποίηση προς την Αθήνα απευθύνει
η Κομισιόν. Η Επιτροπή υπογραμμίζει την κα-
θυστέρηση σε σειρά μεταμνημονιακών με-
ταρρυθμίσεων. Σημειώνει την αδυναμία
εξόδου της Ελλάδας στις αγορές, αλλά και τη
σημασία που έχει για αυτές η εξασφάλιση
των κερδών των κεντρικών τραπεζών. Σελ. 7

ΗΠΑ

Προσλήψεις προσωπικού
με μια τηλεφωνική επαφή
Η ανεργία στις ΗΠΑ βρίσκεται σε πολύ χα-
μηλά επίπεδα και οι ελλείψεις εξειδικευμέ-
νου προσωπικού είναι αυξημένες. Πολλές
επιχειρήσεις προχωρούν εσπευσμένα σε
προσλήψεις χωρίς να έχουν περάσει τους
υποψηφίους από συνέντευξη, και προσλαμ-
βάνουν με μία τηλεφωνική επαφή. Σελ. 11
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Η γενική ιδέα πίσω από το σχέδιο
«Εστία» δεν ήταν άσχημη. Από
κοινού οι τράπεζες, το κράτος
και ο δανειολήπτης να αναλάμ-
βαναν μέρος των υποχρεώσεων
που προέκυψαν από την αδυνα-
μία συμπολιτών μας, πιθανότατα
λόγω της οικονομικής κρίσης,
να πληρώνουν τις δόσεις για την
κατοικία τους. 

Κάτι τέτοιο είναι δίκαιο, αν
αναλογιστεί κανείς ότι πολύς κό-
σμος έχασε τη δουλειά του από
μια οικονομική κρίση, η οποία
είχε να κάνει κατά κύριο λόγο
με την πιστωτική φούσκα για
την οποία ευθύνονται οι τράπε-
ζες. Συνέβαλε, όμως, σε αυτήν
και η δημοσιονομική ασυδοσία
για την οποία ευθύνονταν οι

κατά καιρούς κυβερνήσεις. Η κά-
θε καλή ιδέα μπορεί όμως στην
πορεία να μεταβληθεί σε κακή
πρακτική, ειδικά όταν κυριαρ-
χούν επιμέρους συμφέροντα. Το
σχέδιο που πρότεινε πριν από
λίγους μήνες η κυβέρνηση πε-
ριόριζε τη συνεισφορά των τρα-
πεζών μόνο στο μέρος εκείνο
του δανείου που δεν καλυπτόταν
από την αξία της υποθήκης. Δη-
λαδή, αν χρωστάω σήμερα 250
χιλιάδες και η κατοικία μου αξίζει
240 χιλιάδες, η προσφορά της
τράπεζας είναι οι 10 χιλιάδες τις
οποίες δεν θα μπορούσε ούτως
ή άλλως να εισπράξει και για τις
οποίες λογικά έχει ήδη κάνει
πρόβλεψη στα βιβλία της –πάν-
τως, αν ισχύει αυτό που δημο-

σιεύτηκε ότι στις περισσότερες
περιπτώσεις μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων η αξία των κατοι-
κιών είναι πιο χαμηλή από το
υπόλοιπο του δανείου, είναι να
διερωτάται κανείς πόσο ανεύ-
θυνα δάνειζαν οι τράπεζες και
με πόσο ψηλό επιτόκιο και χρε-
ώσεις για να καταλήξουμε κατά
κανόνα σε κατοικίες με αρνητική
αξία για τον δανειολήπτη-ιδιο-
κτήτη τους.

Μάλιστα, στο όλο σχέδιο οι
τράπεζες όχι μόνο δεν συνεισφέ-
ρουν, αλλά κερδίζουν μέσω της
κρατικής χορηγίας, αφού λογικά
έχουν ήδη κάνει προβλέψεις γι’
αυτά τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια. 

Οι προβλέψεις αυτές, αν λει-

τουργήσει το σχέδιο, θα αντι-
στραφούν και θα μετατραπούν
απευθείας σε κέρδος για την τρά-
πεζα. Από το υπόλοιπο του δα-
νείου, το ένα τρίτο θα επιδοτείται
από το κράτος και ο δανειολή-
πτης αναλαμβάνει τα υπόλοιπα
δύο τρίτα με καλύτερους όρους
στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης του
δανείου του. 

Οι αρχικοί περιορισμοί για
την επιδότηση αυτοί δεν ήταν
καθόλου περιοριστικοί: αξία κα-
τοικίας μέχρι 350 χιλιάδες, εισό-
δημα δανειολήπτη μέχρι 50 χι-
λιάδες και αξία άλλων περιου-
σιακών στοιχείων μέχρι 125%
της αξίας του δανείου. Βασικά
οι όροι αυτοί ουσιαστικά προ-
έβλεπαν επιδότηση ακόμα και

σε περιπτώσεις που ο δανειολή-
πτης μπορούσε να πληρώνει αλλά
δεν το έκανε για αυτό και η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή απαίτησε
δραστική μείωση τους προς τα
κάτω.

Η παρέμβαση της Κομισιόν
διορθώνει μια παρενέργεια του
σχεδίου, αφού στην αρχική του
μορφή επιδοτούσε και εκείνους
που μπορούσαν να πληρώνουν
το δάνειο για το σπίτι τους, αλλά
δεν το έκαναν. Παραμένει όμως
το πρόβλημα ότι στην πράξη οι
τράπεζες μάλλον επιδοτούνται
αντί να συνεισφέρουν στο σχέδιο
αυτό. Έχω μάλιστα την εντύπω-
ση ότι αν λειτουργούσε τέτοιο
σχέδιο επί Συνεργατισμού, αυτός
θα είχε διασωθεί.

Εστία: Μια καλή ιδέα που πάει να μετατραπεί σε κακή πρακτική

ΕΛΛΑΔΑ

Ανάγκη για
μεταβίβαση
«Κόκκινων
Δανείων»
40 δισ. ευρώ

Σελ. 8

Μεγάλη είναι η ανταπόκριση των
δανειοληπτών, οι οποίοι αντιμε-
τωπίζουν πρόβλημα καταβολής
των δόσεών τους στις τράπεζες,
για συμμετοχή στο Σχέδιο  ΕΣΤΙΑ.
Το ενδιαφέρον διαφαίνεται από
την ανταπόκριση σε επιστολές

που απέστειλαν σε δανειολήπτες
η Τράπεζα Κύπρου και η Ελλη-
νική. Συγκεκριμένα οι δύο τρά-
πεζες έχουν αποστείλει επιστολές
στο δείγμα που οι ίδιες επέλεξαν
βάσει των κριτηρίων. Το ενδια-
φέρον των δανειοληπτών που

έλαβαν τις επιστολές σύμφωνα
με στοιχεία που συνέλεξε η «Κ»
από τις δύο τράπεζες είναι ήδη
πολύ μεγάλο. Η Τράπεζα Κύπρου
δηλώνει πως ήδη έχει δώσει «ατύ-
πως» τα χέρια με το 80 - 85% των
δανειοληπτών που άρχισαν τις

διαπραγματεύσεις με την τρά-
πεζα. Η Ελληνική Τράπεζα απέ-
στειλε 1.100 επιστολές για ένα
δείγμα δανείων ύψους 250 εκα-
τομμυρίων ευρώ που δεν εξυπη-
ρετούνται και είναι επιλέξιμοι.
Πηγές της τράπεζας ανέφεραν

στην «Κ» πως το ποσοστό ενδια-
φέροντος είναι αντίστοιχο με αυ-
τό της Τράπεζας Κύπρου. Στην
περίμετρο της ΚΕΔΙΠΕΣ υπολο-
γίζεται ότι υπάρχουν 7.000 δάνεια
τα οποία είναι επιλέξιμα για συμ-
περίληψη στο Σχέδιο. Σελ. 5

Δίνουν ψήφο εμπιστοσύνης στο ΕΣΤΙΑ
Μεγάλο το ενδιαφέρον δανειοληπτών για συμμετοχή. Στοιχεία τράπεζας Κύπρου και Ελληνικής

Η χρήση μετρητών στη Σουηδία μειώνεται με ραγδαίους ρυθμούς. Είναι χαρακτηριστικό ότι με χαρτονομίσματα γίνονται πλέον συναλλαγές που
αντιστοιχούν μόλις στο 1% του ΑΕΠ της χώρας. Ενας στους δύο καταστηματάρχες στον τομέα των λιανικών πωλήσεων προβλέπει πως μέσα στα
επόμενα έξι χρόνια θα σταματήσει να δέχεται μετρητά, σύμφωνα με δημοσίευμα των New York Times. Οι ηλικιωμένοι αντιδρούν στην απότομη
αλλαγή του τρόπου των πληρωμών. Σελ. 10

Προβλήματα από την εξαφάνιση μετρητών στη Σουηδία Οι 800.000
επισκέπτες
αφήνουν στον
Ακάμα 40 εκατ.
Πώς προχωρούν τα σχέδια

Στα 40 εκατομμύρια ευρώ τον
χρόνο αποτιμάται η οικονομική
δραστηριότητα στον Ακάμα,
ενώ η επισκεψιμότητα υπολο-
γίζεται ότι ξεπερνά τις 800 χι-
λιάδες άτομα τον χρόνο. Βάσει
σχεδιασμού, το σχέδιο για το
εθνικό πάρκο του Ακάμα θα λά-
βει την τελική του μορφή περί
τα τέλη του 2019 και τέλος του
2022 θα λειτουργήσει στη νέα
του μορφή. Σελ. 4

Δαπανήθηκαν
339 εκατ. ευρώ
για αναπτύξεις
Από τα 819 εκατ. για το 2018

Από τα 819 εκατομμύρια ευρώ
που έχουν προϋπολογισθεί για
αναπτύξεις το 2018, έχουν χρη-
σιμοποιηθεί τα 339 εκατ. ευρώ,
δηλαδή ποσοστό 41%, το πρώτο
δεκάμηνο. Το ποσοστό υλοποί-
ησης των εσόδων του κράτους
έχει φτάσει στο 71% για τους
πρώτους 10 μήνες του έτους ή
5 δισ. ευρώ. Σελ. 3
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Εγώ έμαθα πρώτη φορά για το φαι-
νόμενο Black Friday πριν από έξι
χρόνια από την κόρη μου, η οποία
προφανώς και το γνώριζε από πριν.
Δεν έδωσα και ιδιαίτερη σημασία
επειδή θεώρησα πως είναι άλλη
μια τρέλα των Αμερικανών και των
Άγγλων, με την οποία ο κόσμος εκ-
δηλώνει ένα στιγμιαίο παραλήρημα.
Άλλωστε, μας έχουν συνηθίσει σε
πραγματικά ξεπουλήματα ιδιαίτερα
κατά την περίοδο μετά τα Χριστού-
γεννα που αυτό μου φάνταζε κάπως
άοσμο.

Ο όρος Black Friday σε αυτό το
πλαίσιο, προφανώς, προέκυψε από
το γεγονός ότι μετά τη μέρα των
Ευχαριστιών – η οποία είναι αργία
– ξεκινά η εορταστική περίοδος
μέχρι τα Χριστούγεννα. Η ημέρα
των Ευχαριστιών στην Αμερική
γιορτάζεται πάντα την τέταρτη
Πέμπτη του Νοεμβρίου. Άρα την
τέταρτη Παρασκευή του Νοεμβρίου
ξεκινάει η περίοδος μέχρι τα Χρι-
στούγεννα. Συνήθως αυτή την Πα-
ρασκευή παρατηρείται έντονη τρο-
χαία κίνηση στους δρόμους αλλά
και έντονη διέλευση πεζών. Φαί-
νεται να καταγράφηκε για πρώτη
φορά ο όρος Black Friday στη Φι-

λαδέλφεια για να περιγράψει αυτό
το όχι και τόσο ευχάριστο φαινό-
μενο της πήχτρας στους δρόμους
και αλλού.

Ένα παράλληλο γεγονός που συ-
νέβαινε και συμβαίνει είναι πως
στη λογιστική, οι αρνητικοί αριθμοί
(ζημιές) καταγράφονται στα βιβλία
με κόκκινο μελάνι, ενώ σε αντίθεση,
οι θετικοί αριθμοί (κέρδη) κατα-
γράφονται με μαύρο μελάνι. Τότε,
οι έμποροι λιανικής κατέγραφαν
συνήθως ζημιές τους περισσότε-
ρους μήνες του χρόνου και περί-
μεναν την περίοδο των γιορτών
των Χριστουγέννων για να κατα-
γράψουν κέρδος. Έτσι με την Πα-
ρασκευή μετά τις Ευχαριστίες άρ-
χιζε η περίοδος που στα βιβλία τους
θα καταγράφονταν νούμερα με
μαύρο μελάνι αντί με κόκκινο. Γι’
αυτό επεκράτησε το Black Friday.

Άρα με τη «Μαύρη Παρασκευή»
σηματοδοτείται η έναρξη μιας πε-
ριόδου που πάει μέχρι τα Χριστού-
γεννα και την Πρωτοχρονιά. Δεν
είναι μόνο μια μέρα «μπουμ» και
μετά τέλος μέχρι τα ξεπουλήματα
των Χριστουγέννων. Συνεπώς εμείς
που φέραμε τα τελευταία 3 – 4 χρό-
νια αυτό το ξένο προς εμάς «έθιμο»

και κάνουμε πανηγύρι για μια μέρα
συμπεριφερόμενοι ωσάν να είναι
το τέλος του κόσμου, είμαστε ως
συνήθως εκτός πνεύματος.

Προβληματίστηκαν διάφοροι εμ-
πλεκόμενοι στο real estate κατά
πόσο θα μπορούσαν να βγουν με
κάποια καμπάνια προς τα έξω με
αφορμή τη «Μαύρη Παρασκευή».
Πολύ γρήγορα εγκατέλειψαν την
ιδέα επειδή αντιλήφθηκαν πως σε
αντίθεση με τα εσώρουχα, δεν θα
ακουγόταν σωστό να μειώνουν την
τιμή πώλησης για μία ημέρα και
μετά να επανέρχονταν στην προ-
ηγούμενη τιμή την επομένη. Τι θα
έλεγαν ότι είναι η νέα μας παρα-
λαβή; 

Από μια άποψη ευτυχώς που την
εγκατέλειψαν σαν ιδέα επειδή αρ-
κετά μας έπρηξαν το συκώτι οι υπό-
λοιποι. Από την άλλη, πιστεύω πως
αυτή η περίοδος μέχρι τα Χριστού-
γεννα προσφέρεται για έξυπνα δια-
φημιστικά τρικ για να δελεάσουν
τον υποψήφιο αγοραστή να προβεί
σε μια επενδυτική κίνηση σε κάποιο
ακίνητο και δη οικιστικό.

Για παράδειγμα, μπορεί ο deve-
loper να συνάψει συμφωνίες με
προμηθευτές επίπλων και οικιακών

συσκευών ενόψει αυτής της περιό-
δου, να δημιουργήσει σχετικά πα-
κέτα και αυτά τα πακέτα να τα προ-
σφέρει σαν δώρο αν ο ενδιαφερό-
μενος αγοραστής κλείσει τη συμ-
φωνία από τώρα μέχρι τα Χριστού-
γεννα. Κερδίζουν και οι προμηθευ-
τές, κερδίζουν και οι developers
επειδή δίνουν ώθηση στις πωλήσεις
τους σε μια περίοδο που είναι συ-
νυφασμένη με αυξημένη κατανά-
λωση σε υλικά αγαθά παρά σε πιο
μεγάλης κλίμακας αγορές όπως
είναι οι κατοικίες και μειώνουν έτσι
τη «νεκρή» περίοδο των γιορτών.
Εννοείται ότι κερδίζει και ο αγο-
ραστής επειδή αν σκόπευε να αγο-
ράσει σπίτι κάποια στιγμή σύντομα,
τότε κερδίζει το μπόνους κάποιας
επίπλωσης ή εξοπλισμού. Αυτό δεν
είναι διόλου ευκαταφρόνητο κον-
δύλι ιδιαίτερα για άτομα που ζουν
με κάπως αυστηρούς προϋπολογι-
σμούς.

Τελικά διερωτώμαι αν από το
όλο event μας έμεινε μόνο το μπο-
τιλιάρισμα στους δρόμους.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Τέλειωσαν τα ψέματα 
για την κατάρρευση 
της οικονομίας

«Η ΣΚΤ είχε 4 δισ. δάνεια και μέσα σε δέκα χρόνια
βρέθηκε να έχει 14 δισ. Ήταν η αδυναμία την
οποία επικαλείται και ο SSM. Ήταν η αδυναμία που
αντιμετωπίζει στο σύνολο του το τραπεζικό σύστη-
μα», είπε ο Χάρης Γεωργιάδης σε απάντησή του
ενώπιον της Ερευνητικής Επιτροπής. Άλλα μας
έλεγε ο Πρόεδρος Αναστασιάδης όμως για την κα-
τάρρευση της οικονομίας ως υποψήφιος το 2013. 

••••
Καθαρός ο Χάρης
Παρά την καλή προετοιμασία της Ερευνητικής
Επιτροπής για την εξέταση του υπουργού Οικονο-
μικών και τη σωρεία κρίσιμων ερωτήσεων που τέ-
θηκαν, κάποιες φορές και με αδικαιολόγητα αυ-
στηρό ύφος, εν τούτοις δεν κατάφερε να αποσπά-
σει κάτι το ιδιαίτερο που να δείχνει ότι είχε οποιεσ-
δήποτε σοβαρές προσωπικές ευθύνες. Ακόμα και
για τις επιλογές που έγιναν στη διεύθυνση της ΣΚΤ
με άτομα φιλικά προσκείμενα στον Χάρη Γεωργιά-
δη, όπως ο Νικόλας Χατζηγιάννης αυτές έτυχαν
της έγκρισης των εποπτικών αρχών και συνεπώς η
οποιαδήποτε ανεπάρκεια μπορεί να αποδοθεί στα
άτομα αυτά την πρώτη και κύρια ευθύνη φέρουν η
ΚΤΚ και ο SSM. Ο Χάρης, πάντως, προσήλθε καλά
προετοιμασμένος και δεν έχασε σε καμία περί-
πτωση τον έλεγχο κάτι που δεν μπορεί να λεχθεί
για τον πρόεδρο της Επιτροπής.

••••
Χαμός Black Friday
Γέμισαν οι δρόμοι όλων των μεγαλουπόλεων,
ενώ σε όλα τα κύρια εμπορικά κέντρα γινόταν χα-

μός. Οι πωλήσεις σε πολλά επώνυμα προϊόντα
ήταν ανεπανάληπτες. Χαρακτηριστικό είναι παρά-
δειγμα που μας αναφέρθηκε όπου σε γνωστή ξέ-
νη αλυσίδα καταστημάτων συγκεκριμένο μοντέ-
λο κινητού τηλεφώνου εξαφανίστηκε από τα ρά-
φια, ενώ στα πρώτα 20 λεπτά που άνοιξε τις πόρ-
τες του το κατάστημα «έφυγαν» 150 κομμάτια! Οι
καταναλωτές πάντες προσήλθαν με αρκετό ρευ-
στό ως να περίμεναν αυτή τη μέρα που έχει γίνει
πλέον θεσμός και στο κυπριακό λιανικό εμπόριο.

••••
Ηλεκτρονική διακυβέρνηση
χωρίς internet
Κι όμως υπάρχουν λειτουργοί του δημοσίου που
δεν έχουν διαδίκτυο στο γραφείο τους. Στην

Υπηρεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων για παρά-
δειγμα. Προωθήθηκε μάλιστα αίτημα για επιτρα-
πεί η πρόσβαση στο διαδίκτυο αλλά απορρίφθη-
κε. Στο μεταξύ η κυβέρνηση προωθεί πρόγραμ-
μα 250 εκατομμυρίων για την ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση.

••••
Aλλα ο Χάρης, 
άλλα ο Αβέρωφ
Μείωση της φορολογίας επί των τόκων καταθέ-
σεων είχε πει ο Χάρης τον Σεπτέμβριο απορρί-
πτοντας την όποια αλλαγή στην φορολογία για
τα καύσιμα. Του βγήκε όμως από την εξωτερική
ο Αβέρωφ και τα αντίστρεψε με το «κοινωνικό
πακέτο». Αντί να μειωθεί ο φόρος των καταθέ-
σεων να μειωθεί, να μειωθεί ο φόρος κατανά-
λωσης στα καύσιμα, εισηγήθηκε στην Επιτροπή
Οικονομικών, γυρίζοντας την πλάτη στον υπουρ-
γό του κόμματός του και δίνοντας τα χέρια με το
ΔΗΚΟ.

••••
Στους δρόμους 
για το Black Friday
Η φρενίτιδα του καταναλωτισμού είχε την τιμη-
τική της αυτή την εβδομάδα. Έσπευσαν οι κατα-
ναλωτές να δουν από κοντά το νέο mall, έτρεξαν
στα καταστήματα για τις προσφορές που ξεκίνη-
σαν από τη Δευτέρα για το Black Friday, στριμώ-
χτηκαν με ενθουσιασμό και ανυπομονησία έξω
από τα καταστήματα ηλεκτρονικών ειδών ανήμε-
ρα της «Μαύρης Παρασκευής». Κάποιοι μάλιστα
ξεσπιτώθηκαν και προτίμησαν να κοιμηθούν σε
αντίσκηνο για να προλάβουν τις μεγάλες προ-
σφορές. Από την άλλη, κάποιοι ξεσπιτώνονται
και βγαίνουν στους δρόμους λόγω των υψηλών
ενοικίων. 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Ο επίλογος του
Συνεργατισμού

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Με την ολοκλήρωση της κατάθε-
σης του υπουργού Οικονομικών
ενώπιον της Ερευνητικής Επι-
τροπής για την κατάρρευση του
Συνεργατισμού ολοκληρώθηκε
ουσιαστικά το μεγαλύτερο σκέ-
λος του ιδιαίτερα δύσκολου έρ-
γου της που ήταν η συλλογή
πληροφοριών και μαρτυριών για
τους λόγους που οδήγησαν το
δεύτερο μεγαλύτερο τραπεζικό
ίδρυμα του τόπου σε κλείσιμο
παρά την κρατική στήριξη που
δέχθηκε το 2013. 

Η Επιτροπή συνέλεξε έγγρα-
φα που ξεπερνούν τις 70.000 σε-
λίδες, ενώ κατάθεσαν ενώπιόν
της πέραν των 80 μαρτύρων, με-
ταξύ των οποίων πρώην και νυν
υπουργοί, 2 πρώην κεντρικοί
τραπεζίτες και η νυν, καθώς επί-
σης και δεκάδες υψηλόβαθμα
στελέχη του Συνεργατισμού.
Διαφάνηκε ότι πριν από το 2013
γινόταν ένα ανεξέλεγκτο πάρτι
στο οποίο συμμετείχαν λίγο πολύ
όλα τα κόμματα, ανάλογα και
με την πολιτική δύναμη που διέ-
θεταν, ωστόσο, κραυγαλέα πα-
ραπτώματα κακοδιαχείρισης και
κατάχρησης αφορούσαν συγ-
κεκριμένα άτομα. 

Η χαλαρή εποπτεία και η κα-
κή διακυβέρνηση αποτέλεσαν
τις κύριες αιτίες συσσώρευσης
μη εξυπηρετούμενων χορηγή-
σεων που αποκαλύφθηκαν από
την περιβόητη έκθεση της Pimco
τον Φεβρουάριο του 2013. Να
θυμίσουμε ότι τόσο ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης όσο και αξιωμα-
τούχοι του ΔΗΣΥ είχαν κάνει
λόγο για παραφουσκωμένες κε-
φαλαιακές ανάγκες που κατέ-
γραψε η Pimco στην έκθεσή της
και για το θέμα αυτό κατηγόρη-
σαν έντονα τον τότε διοικητή
Πανίκο Δημητριάδη. 

Χαρακτηριστικές ήταν επίσης
οι εμπρηστικές δηλώσεις του
Πρόδρομου Προδρόμου, ο οποί-
ος παρελαύνοντας σε κανάλια
εξηγούσε γιατί η Pimco είχε λαν-
θασμένες εκτιμήσεις για τις οποί-
ες ευθύνη έφερε ο Δημητριάδης,
όπως υποστήριζε. Άγνωστες πα-
ραμένουν οι θέσεις του Προδρό-
μου αλλά και του ίδιου του Προ-
έδρου μετά τις τοποθετήσεις
Γιωρκάτζη. 

Συγκεκριμένα, πέντε χρόνια
μετά τη διάσωση του Συνεργα-
τισμού η διοικήτρια που διόρισε
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης σε
αντικατάσταση του «μη συνερ-
γάσιμου» Πανίκου Δημητριάδη
αποκάλυψε μεταξύ άλλων στην
κατάθεσή της πως αν το κράτος
έβαζε περισσότερα κεφάλαια ο

Συνεργατισμός θα μπορούσε να
διασωθεί. Η οικονομική δυνα-
τότητα υπήρχε, ωστόσο, οι λαν-
θασμένες εκτιμήσεις και χειρι-
σμοί της κυβέρνησης οδήγησαν
τους ευρωπαίους επόπτες στις
γνωστές αποφάσεις. Το βέβαιο
είναι πως το 2013 που έγινε η
ανακεφαλαιοποιήση του Συνερ-
γατισμού δεν διαφαινόταν αυτό
το τέλος και συνεπώς οι τερά-
στιες εποπτικές και διοικητικές
ευθύνες που φέρουν όσοι μέχρι
το 2013 συνέβαλαν στην πρό-
κληση των μεγάλων ζημιών με
πράξεις και παραλείψεις τους
δεν αφορούν τις νέες εποπτικές,
διοικητικές και πολιτικές ευθύ-
νες για τη μετέπειτα περίοδο.
Αν και στη διοίκηση του Συνερ-
γατισμού υπήρξαν εκπρόσωποι
όλων των πολιτικών κομμάτων
την κύρια πολιτική ευθύνη φέρει
η κυβέρνηση Αναστασιάδη. 

Όχι μόνο γιατί το συλλογικό
έργο των όσων διορίστηκαν απο-
δείχθηκε ανεπαρκές, όπως απο-
κάλυψαν και αρκετοί αξιωμα-
τούχοι που παραιτήθηκαν σε
κάποιο στάδιο μετά τον διορισμό
τους αλλά και για έναν άλλο πολύ
σημαντικό ρόλο. 

Η διάβρωση της ανεξαρτη-
σίας της Κεντρικής Τράπεζας
με την ανάληψη στην εξουσία
του Νίκου Αναστασιάδη ήταν
άνευ προηγούμενου. Η απομά-
κρυνση του «ανυπάκουου» προς
την κυβέρνηση διοικητή και η
αντικατάστασή του με μια «συ-
νεργάσιμη» διοικήτρια και ένα
«επίλεκτο» Διοικητικό Συμβούλιο
από κομματικούς κομισάριους
όχι μόνο δεν βοήθησε στην εν-
δυνάμωση του τραπεζικού συ-
στήματος, αλλά αποδείχθηκε
μπούμερανγκ, καθώς η ΚΤΚ
αναγκαζόταν να σιωπά και ενίο-
τε να συγκαλύπτει εξόφθαλμα
λανθασμένες και πολιτικά υπο-
κινούμενες αποφάσεις της κυ-
βέρνησης. 

Η έμμεση παραδοχή αυτής
της κατάστασης ήρθε από την
ίδια την διοικήτρια που δήλωσε
ότι «η διαφορά του Μάριου Κλη-
ρίδη με τον Νικόλα Χατζηγιάννη
ήταν από τη γη ώς τον ουρανό»
και πως θα έπρεπε να ήταν πιο
αυστηροί στην εξέταση της κα-
ταλληλότητας του κ. Χατζηγιάν-
νη. Η ΚΤΚ είχε όλα τα εργαλεία
για να λάβει έγκαιρα τα όποια
διορθωτικά μέτρα έκρινε απα-
ραίτητα ώστε να περιφρουρηθεί
η αξία της κρατικής επένδυσης
και ο Συνεργατισμός να παρου-
σιάσει την προσδοκώμενη από
τους επόπτες πρόοδο. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Στασιμοπληθωρισμός
Είναι το οικονομικό φαινό-
μενο κατά το οποίο παρατη-
ρείται αύξηση του πληθω-
ρισμού (συνεχής και αισθη-
τή αύξηση του γενικού επι-
πέδου τιμών / μείωση της
αγοραστικής αξίας του χρή-

ματος), παράλληλα με την αύξηση των πο-
σοστών ανεργίας, με το ρυθμό ανάπτυξης
της οικονομίας να επιβραδύνεται και την
αγορά να μη λειτουργεί αποτελεσματικά.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Ξε-στοκάρανε τα μαγαζιά με την «αμερικανιά» της Μαύρης Παρασκευής. Άντε του χρόνου να έρθει και το «Cyber Monday».

Black Friday και Real Estate
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Στο πλαίσιο της συνεχούς βελτίωσης της
Κόσμος Ασφαλιστική, σε ένα ραγδαία ανα-
πτυσσόμενο αλλά και απαιτητικό κλάδο,
η εταιρεία προχώρησε σε μια στρατηγική
συνεργασία με την Generali Global Health.
Απώτερος στόχος, η αναβάθμιση των υπη-
ρεσιών του Κύπριου ασφαλιζόμενου από
την Κόσμος Ασφαλιστική, μιας εταιρείας
που εξελίχθηκε από μια μικρή οικογενειακή
επιχείρηση σε μία από τις μεγαλύτερες
Εταιρείες Ασφάλισης Γενικού Κλάδου στην
Κύπρο. Ο Κυριάκος Τυλλής, στέλεχος Ανώ-
τερης Διεύθυνσης της Κόσμος Ασφαλι-
στική, παρουσιάζει στην «Κ» τα ασφαλι-
στικά προϊόντα που παρέχει η εταιρεία,
ποιους τύπους ασφαλιστικών καλύψεων
προσφέρει και μιλάει για τους μελλοντικούς
της στόχους.

–Μιλήστε μας για την πρόσφατη συ-
νεργασία με τη διεθνούς εμβέλειας
Εταιρεία Generali Global Health. Ποιοι
είναι οι στόχοι αυτής της συνεργασίας;

–Η Generali Global Health αποτελεί
τμήμα του ομίλου ASSICURAZIONI GE-
NERALI S.p.A. Ειδικεύεται στην παροχή
ασφαλιστικών προϊόντων υγείας σε παγ-
κόσμιο επίπεδο και αποτελεί μία από τις
μεγαλύτερες εταιρείες του κόσμου στον
κλάδο. Συνεπώς, κάθε συνεργασία με έναν
τέτοιο κολοσσό, μας προσδίδει κύρος και
αξιοπιστία. Η Generali προσφέρει υπηρε-
σίες σε 120 χώρες και συνεργάζεται με
πέραν του ενός εκατομμυρίου ιατρούς και
νοσοκομεία, ανά το παγκόσμιο. Στόχος
της εν λόγω συνεργασίας είναι να επωφε-
ληθούμε από την τεχνογνωσία της, να
αποκτήσουμε μεγαλύτερη εμπειρία και
να προσφέρουμε στον Κύπριο ασφαλιζό-
μενο αναβαθμισμένες και πρωτοποριακές
υπηρεσίες που μέχρι τώρα δεν υπήρχαν
στην Κύπρο.
–Πώς και πότε προέκυψε η συνεργασία
με την Generali;

–Σαν Εταιρεία, η Κόσμος Ασφαλιστική
είναι αεικίνητη και φροντίζει πάντα να
βελτιώνεται σ’ έναν ραγδαία αναπτυσσό-
μενο αλλά και απαιτητικό κλάδο. Γι’ αυτό
αναζητήσαμε έναν συνεργάτη με πολυετή
εμπειρία και γνώση της παγκόσμιας αγοράς,
με την υποστήριξη του οποίου θα μπορούμε
να είμαστε σε θέση να ανταποκριθούμε
στις απαιτήσεις του κλάδου. Έτσι, μετά
από αρκετές διαπραγματεύσεις επετεύχθη

η συμφωνία με την Generali, η οποία
τέθηκε επίσημα σε εφαρμογή τον Αύγουστο
του 2018. 
–Η εταιρεία σας μετράει ήδη 37 χρόνια
ζωής. Ποια είναι η ιστορία της;

–Η Κόσμος Ασφαλιστική ιδρύθηκε το
1981 από δύο εταιρείες, την Κυριάκος Μ.
Τυλλής & Σια Λτδ και την Ελληνική Εταιρεία
Κόσμος Ανώνυμος Εταιρεία Γενικών Ασφα-
λειών. Κατά την ίδρυσή της, η Εταιρεία
ονομαζόταν «Κόσμος (Κύπρος) Ασφαλι-
στική Εταιρεία Λτδ». Η Εταιρεία Κυριάκος
Μ. Τυλλής & Σια Λτδ ήταν Γενικός Αντι-
πρόσωπος της «Κόσμος» στην Κύπρο από
το 1972 και τον Νοέμβριο του 1998 εξα-
γόρασε τις μετοχές της ελλαδικής εταιρείας,
οπότε και μετονομάστηκε σε Κόσμος
Ασφαλιστική Εταιρεία Λτδ. Το 1996, την
Εταιρεία ανέλαβαν οι δύο υιοί του ιδρυτή,
Ανδρέας και Μιχάλης Τυλλής. Το 2000, η
Εταιρεία εντάχθηκε στο Χρηματιστήριο
Αξιών Κύπρου και έτσι, με την άντληση
νέων κεφαλαίων, εξελίχθηκε από μια μικρή
οικογενειακή επιχείρηση σε μία από τις
μεγαλύτερες Εταιρείες Ασφάλισης Γενικού
Κλάδου στην Κύπρο.

Ευρύ φάσμα προϊόντων
–Ως μία από τις μεγαλύτερες Εταιρείες
Ασφάλισης στην Κύπρο, ποιους τύπους
ασφαλιστικών καλύψεων προσφέρετε
και σε ποιους απευθύνεστε; 

–Η Κόσμος προσφέρει ένα ευρύ φάσμα
προϊόντων και επικεντρώνεται τόσο στην
προώθηση ασφαλιστικών καλύψεων σε
ιδιώτες όσο και σε μικρομεσαίες έως και
μεγάλες επιχειρήσεις. Ο μεγαλύτερος κύ-
κλος των εργασιών μας αφορά τον κλάδο
ασφάλισης Μηχανοκίνητων Οχημάτων,
ενώ αναπτύσσουμε συνεχώς τις εργασίες

μας και σε άλλους κλάδους ασφάλισης,
όπως είναι η Ασφάλιση Περιουσίας, Ευ-
θύνης Εργοδότη, Επαγγελματικής Ευθύνης
κτλ. Ο αμέσως επόμενος κλάδος της Εται-
ρείας σε παραγωγή είναι αυτός της Υγείας
& Ατυχημάτων, ο οποίος αναπτύσσεται
ραγδαία. Επιπλέον, προσφέρουμε πολυ-
σύνθετα σχέδια Ασφάλειας Περιουσίας,
όπως το πολυασφαλιστήριο κατοικιών ho-
me CARE, το πολυασφαλιστήριο κατα-
στημάτων shop CARE, καθώς και άλλα,
όπως πυρός, κλοπής και λοιπών κινδύνων,
τα οποία ασφαλίζουν το υποστατικό και
τα περιουσιακά στοιχεία κάθε πελάτη που
μας επιλέγει.
–Κατά τη γνώμη σας, γιατί κάποιος πε-

λάτης να επιλέξει την Κόσμος Ασφα-
λιστική για την ασφάλισή του;

–Η Κόσμος ακολουθεί μια ανθρωπο-
κεντρική προσέγγιση, αφού σκοπός μας
είναι πάντα η άριστη εξυπηρέτηση, καθώς
επίσης και η άμεση και δίκαιη πληρωμή
απαιτήσεων των πελατών μας. Η φήμη
μας ως Εταιρείας, αλλά και η εκπαίδευση
του προσωπικού και των συνεργατών μας,
βασίζονται σε αυτά τα στοιχεία και νιώ-
θουμε περήφανοι που επιτυγχάνουμε τους
στόχους μας. Ο κάθε πελάτης της Εταιρείας
μας αισθάνεται ασφαλής και έχει εμπι-
στοσύνη στους όρους του συμβολαίου
του, χωρίς να χρειάζεται να ανησυχεί για
«μικρά γράμματα», που πιθανόν να εμπε-
ριέχονται σε ασφαλιστήρια συμβόλαια άλ-
λων Εταιρειών.

Διαφοροποίηση και στα οχήματα
–Υπάρχει διαφοροποίηση της Κόσμος
στον κλάδο της Υγείας, για ποια άλλα
ασφαλιστικά προϊόντα ισχύει το ίδιο;

–Στον κλάδο ασφάλισης μηχανοκινήτων
οχημάτων ιδιωτικής χρήσης, η Εταιρεία
μας διαφοροποιείται από το 2013. Αυτό
συμβαίνει, λόγω της εφαρμογής ενός νέου

αναλογιστικού μοντέλου αξιολόγησης κιν-
δύνου, που διαφέρει πολύ από τον μέχρι
σήμερα τρόπο τιμολόγησης που ακολουθεί
η υπόλοιπη ασφαλιστική αγορά της Κύ-
πρου. Λόγω της μεγάλης βάσης δεδομένων,
μπορούμε να κατηγοριοποιήσουμε τους
«κινδύνους», προσφέροντας στους πελάτες
μας πολύ χαμηλότερα ασφάλιστρα σε κα-
τηγορίες που αποδεδειγμένα είναι λιγό-
τερης επικινδυνότητας από άλλους. Επι-
πρόσθετα, πρόσφατα αναβαθμίσαμε το
homeCARE που προσφέρεται σε τρία δια-
φορετικά επίπεδα κάλυψης (BASIC, CLAS-
SIC, PLUS), αλλά και ένα επιπλέον σχέδιο
αποκλειστικά για εξοχικές κατοικίες. Το
homeCARE υπερτερεί του ανταγωνισμού,
καθώς προσφέρει χαμηλότερες απαλλαγές
(excess).
–Ποιο θα λέγατε ότι είναι το μεγαλύτερο
πλεονέκτημα της Κόσμος Ασφαλιστι-
κή;

–Το πιο σημαντικό κριτήριο που θα
πρέπει να λάβει κάνεις υπόψη όταν επιλέγει
ασφαλιστική Εταιρεία, είναι το κατά πόσον
θα είναι δίπλα του τη στιγμή που θα τη
χρειαστεί. Θεωρώ ότι αυτό είναι και το με-
γαλύτερό μας πλεονέκτημα. Δηλαδή, το
γεγονός ότι είμαστε κοντά στον πελάτη
μας και ανταποκρινόμαστε άμεσα και
δίκαια στην πληρωμή των απαιτήσεών
του.
–Εν κατακλείδι, ποιες προκλήσεις έχετε
να αντιμετωπίσετε στο μέλλον;

–Βλέπουμε ως θετική πρόκληση το αν-
ταγωνιστικό περιβάλλον της βιομηχανίας
μας και θέλουμε μέσα από αυτό να ανα-
βαθμιζόμαστε συνεχώς, ξεπερνώντας τις
δικές μας προσδοκίες, αλλά κυρίως αυτές
των πελατών μας. Η Κόσμος Ασφαλιστική,
με την ραγδαία ανάπτυξη της τεχνολογίας
σαν σύμμαχο αλλά και σαν πρόκληση, τις
συχνές αλλαγές στην οικονομία αλλά και
τις αυξημένες απαιτήσεις του σύγχρονου
καταναλωτή επικεντρώνεται στο να προ-
σφέρει όσο το δυνατόν καλύτερο προϊόν
με χαμηλά ασφάλιστρα. Όραμά μας είναι
να συνεχίσουμε να είμαστε πρώτη επιλογή
για τους πελάτες, αλλά και τους συνεργάτες
μας. Επίσης, σαν Εταιρεία που έχει ενταχθεί
στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου και σε-
βόμενοι όλους τους μετόχους μας, βασικός
στόχος είναι και η κερδοφόρος πορεία του
οργανισμού με σκοπό την επιβράβευση
όλων αυτών που μας εμπιστεύονται.

«Έδωσαν χέρια» Κόσμος Ασφαλιστική και Generali
Στόχος η προσφορά στον Κύπριο ασφαλιζόμενο υπηρεσίες που μέχρι τώρα δεν είχε την ευκαιρία να έχει στο νησί

Η Κόσμος Ασφαλιστική ιδρύθηκε το 1981 από δύο εταιρείες, την Κυριάκος Μ. Τυλλής & Σια
Λτδ και την Ελληνική Εταιρεία Κόσμος Ανώνυμος Εταιρεία Γενικών Ασφαλειών.

<<<<<<

Μεγαλύτερο πλεονέκτημα
της εταιρείας κατά την ίδια
ότι είναι κοντά στον πελάτη
και ανταποκρίνεται άμεσα
και δίκαια στην πληρωμή
των απαιτήσεών του.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μόνο το 41% των αναπτυξιακών
δαπανών έχουν υλοποιηθεί από
τον προϋπολογισμό του 2018 στο
πρώτους δέκα μήνες του έτους.
Ενόψει της συζήτησης του κρατικού
προϋπολογισμού για το 2019 που
έχει αρχίσει από τα τέλη του Οκτω-
βρίου και αναμένεται να ολοκλη-
ρωθεί εντός Δεκεμβρίου, έχει εν-
διαφέρον να σημειωθεί σε τι πο-
σοστό έχουν υλοποιηθεί οι ανα-
πτυξιακές δαπάνες που είχαν συμ-
περιληφθεί στον προϋπολογισμό
του 2018. Κατά αντιστοιχία, από
τα συνολικά 819 εκατομμύρια ευρώ
προϋπολογισμένα για αναπτύξεις
στην Κύπρο, μόνο τα 339 εκατ.
έχουν χρησιμοποιηθεί. Στα ίδια
επίπεδα κινείτο και η υλοποίηση
του προϋπολογισμού του 2017 για
την ίδια περίοδο, που το ποσοστό
υλοποίησης ήταν στο 40%. Ανα-
λυτικότερα, έχει υλοποιηθεί το 37%
των κεφαλαιουχικών δαπανών για
το 2018, ήτοι 205 εκατ. ευρώ από
τα συνολικά 563 εκατ. ευρώ, ενώ
το ολικό των «άλλων» αναπτυξια-
κών δαπανών έχει υλοποιηθεί μέσα
στο 2018 το 52%. Μέσα στις «άλλες»
αναπτυξιακές δαπάνες συμπερι-
λαμβάνονται μεταξύ άλλων οι λει-
τουργικές δαπάνες, οι συντηρήσεις
και οι επιδιορθώσεις, οι επιχορη-
γήσεις, οι κοινωνικές παροχές και
οι αποζημιώσεις. Αξίζει να σημει-
ωθεί πως μόνο το 15% των συντη-
ρήσεων και των επιδιορθώσεων
έχει υλοποιηθεί στο πρώτο δεκά-
μηνο του έτους, σε σχέση με το
προϋπολογισμένο κονδύλι του 2018
γι’ αυτό τον σκοπό. Στα χαμηλά
επίπεδα υλοποίησης βρίσκονται
και οι δαπάνες που αντιστοιχούν
σε συμβουλευτικές υπηρεσίες και
έρευνες, μόνο στο 14%. Το 14%
αντιστοιχεί σε 2,5 εκατ. ευρώ, από

τα συνολικά 17,6 εκατ. προϋπολο-
γισμένα για το 2018 ευρώ. Υπεν-
θυμίζεται πως ο προϋπολογισμός
του 2018 προνοούσε τις συνολικές
δαπάνες της Γενικής Κυβέρνησης,
να ανέρχονται στα 7,5 δισ. ευρώ,
ενώ τα δημόσια έσοδα θα ανέρ-
χονταν στα 7,7 δισ. ευρώ. Είχε κα-
ταγραφεί αύξηση 3,4% τόσο στα
έσοδα, όσο και στις δαπάνες.

Πάνω από 70% τα έσοδα
Εντούτοις, σύμφωνα με τα στοι-

χεία του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, το ποσοστό υλοποίησης
των εσόδων του κράτους όπως είχε
καταγραφεί στον προϋπολογισμό
που ψηφίστηκε για το 2018 έφτασε
στο 71% για τους πρώτους 10 μήνες
του έτους, ή 5 δισ. ευρώ από τα 6,3
συνολικά προϋπολογισμένα. Η υλο-

ποίηση του προϋπολογισμού για
τους άμεσους φόρους ανήλθε στο
77% ή 1,72 δισ. ευρώ, από τα 2,2
που υπολογίζονται να εισπραχθούν
μέχρι το τέλος του έτους. Από την
άλλη, οι έμμεσοι φόροι έχουν ει-
σπραχθεί στο 84%, δηλαδή 2,59
δισ. ευρώ.

Ο προϋπολογισμός του 2019
Ο προϋπολογισμός του 2019 που

συζητείται στη Βουλή, προβλέπει
έσοδα ύψους 6,6 δισ. ευρώ σε σύγ-
κριση με αναθεωρημένα έσοδα
ύψους 6,5 δισ. ευρώ το 2018, πα-
ρουσιάζουν δηλαδή αύξηση της
τάξης του 2,1%.Το σύνολο των προ-
ϋπολογιζόμενων πιστώσεων του
προϋπολογισμού του 2019, εξαι-
ρουμένων των χρηματοοικονομι-
κών ροών, προϋπολογίζονται σύμ-

φωνα με τη συνοπτική εικόνα στα
6,8 δισ. ευρώ σε σύγκριση με 6,5
δισ. ευρώ το 2018, παρουσιάζουν
δηλαδή αύξηση της τάξης του 4,6%
σε σχέση με τον προηγούμενο χρό-
νο. Οι σημαντικότερες κατηγορίες
των εσόδων είναι οι άμεσοι και έμ-
μεσοι φόροι, που συνολικά για το
2019 προϋπολογίζονται στα 5,6

δισ. ευρώ και αποτελούν το 84%
των συνολικών εσόδων. Το υπό-
λοιπο 16% των εσόδων, εξαιρου-
μένων των εισπράξεων από δάνεια,
αφορούν τα μη φορολογικά έσοδα,
όπως πωλήσεις αγαθών και υπη-
ρεσιών και μεταβιβάσεις, χορηγίες,
που για το 2019 προϋπολογίζονται
στα 1,03 δισ. ευρώ.

Τα έσοδα από την άμεση φορο-
λογία το 2019 προβλέπονται να
φθάσουν τα 2,1 δισ. ευρώ σε σύγ-
κριση με αναθεωρημένα έσοδα
ύψους 2,2 δισ. ευρώ το 2018, πα-
ρουσιάζοντας μείωση ύψους 1,7%.
Τα έσοδα από την έμμεση φορο-
λογία το 2019 προβλέπονται στα
3,4 δισ. ευρώ σε σύγκριση με ανα-
θεωρημένα έσοδα ύψους 3,3 δισ.
ευρώ το 2018, παρουσιάζουν δη-
λαδή αύξηση της τάξης του 3,4%.

Μόνο το 41% των αναπτυξιακών υλοποιήθηκαν
Από τα συνολικά 819 εκατομμύρια ευρώ προϋπολογισμένα, έχουν δαπανηθεί τα 339 εκατ. ευρώ τους πρώτους δέκα μήνες

<<<<<<<

Το ποσοστό υλοποίησης
των εσόδων του κρά-
τους, έχει φτάσει στο
71% για τους πρώτους
10 μήνες του έτους, ή 5
δισ. ευρώ.

Ο προϋπολογισμός του 2019 που συζητείται στη Βουλή, προβλέπει έσοδα ύψους 6,6 δισ. ευρώ σε σύγκριση με έσοδα ύψους 6,5 δισ. ευρώ το 2018

Οι δαπάνες
Οι συνολικές δαπάνες παρου-
σιάζουν αύξηση 4,6% σε σχέση
με τον προηγούμενο χρόνο
σύμφωνα με τη συνοπτική πα-
ρουσίαση του Προϋπολογισμού
και υπολογίζονται στα 6,8 δισ.
ευρώ σε σύγκριση με 6,5 δισ. το
2018. Πρόσθετα, οι πρωτογε-
νείς δαπάνες το 2019 ανέρχον-
ται στα 6,2 δισ. ευρώ σε σύγκρι-
ση με 6,05 δισ. ευρώ του προ-
ηγούμενου χρόνου, παρουσιά-
ζοντας αύξηση 3%.
Τέλος, οι κεφαλαιουχικές δαπά-
νες (πάγια, έργα υπό κατα-
σκευή, συγχρηματοδοτούμενα
έργα) αναμένεται να αυξηθούν
οριακά το 2019 σύμφωνα με την
κυβέρνηση κατά 0,5% και να
φθάσουν στα 611 εκατ. ευρώ σε
σύγκριση με 609 εκατ. ευρώ το
2018. Σημειώνεται ότι, η πρό-
νοια για τα συγχρηματοδοτού-
μενα έργα των οποίων διαχειρι-
στική αρχή είναι η Γενική Διεύ-
θυνση Ευρωπαϊκών Προγραμ-
μάτων, Συντονισμού και Ανάπτυ-
ξης (ΓΔ ΕΠΣΑ), συνεχίζει να πε-
ριλαμβάνεται στο συγκεντρωτι-
κό κονδύλι της ΓΔ ΕΠΣΑ, στο Κε-
φάλαιο Ανεξάρτητα Γραφεία,
για μεγαλύτερη ευελιξία και για
επίτευξη όσο το δυνατό μεγα-
λύτερης απορροφητικότητας
ευρωπαϊκών κονδυλίων. «Για τα
υπόλοιπα συγχρηματοδοτούμε-
να έργα που αφορούν το Πρό-
γραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης,
το Ταμείο Αλληλεγγύης, καθώς
και διάφορα Ανταγωνιστικά
Προγράμματα, η πρόνοια περι-
λήφθηκε στα αρμόδια Υπουρ-
γεία», καταλήγει η σύνοψη του
προϋπολογισμού του 2019.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι αναφορές του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας ότι το τοπικό σχέδιο των
Κοινοτήτων του Ακάμα είναι ένας
λόγος για τον οποίο το Σχέδιο του
Εθνικού Δασικού Πάρκου τουΑκάμα
δεν έχει οριστικοποιηθεί δημιούρ-
γησε προβληματισμό για ενδεχόμενη
παράταση στην εφαρμογή του Εθνι-
κού Σχεδίου Ακάμα. Τα χρονικά
πλαίσια που έχουν τεθεί κάνουν
λόγο για τελική έγκριση του το 2019,
έναρξη των εργασιών το 2020 και

ολοκλήρωσή τους το 2022. Από την
άλλη το τοπικό σχέδιο των κοινο-
τήτων Ακάμα δεν αναμένεται να
ολοκληρωθεί πριν από το φθινόπωρο
του 2019. Σημειώνεται ότι το προ-
ηγούμενο χρονοδιάγραμμα που είχε
ανακοινωθεί από την διυπουργική
επιτροπή έκανε λόγο για τέλος του
2018, το οποίο δεν έχει τηρηθεί. Το
ζήτημα που προκύπτει είναι ότι
τέλος του χρόνου λήγει η θητεία
του Πολεοδομικού Συμβουλίου το
οποίο έχει υπό την ευθύνη του την
εκπόνηση του σχεδίου, θεωρείται
ως παράγοντας ο οποίος ενδεχομέ-
νως να επιβραδύνει ακόμα περισ-
σότερο τη διαδικασία, μέχρι τον διο-
ρισμό των νέων μελών από το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο. Μιλώντας στην «Κ»

ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης ανέφερε ότι είναι η
πρώτη φορά που γίνεται τέτοια εις
βάθος μελέτη και διαβούλευση ενός
τοπικού σχεδίου, η οποία έχει ολο-
κληρωθεί. Το μόνο χειροπιαστό στοι-
χείο που υπάρχει επί του παρόντος
είναι οι τοπικοί χάρτες οι οποίοι
έχουν ετοιμαστεί από το Τμήμα Πε-
ριβάλλοντος. Από την άλλη οι κοι-
νότητες της περιοχής θέτουν επι-
τακτικά επί τάπητος την ανάγκη
ανάπτυξης των περιοχών τους. Δε-
δομένο θεωρείται ότι το σχέδιο προ-
βλέπει την ήπια ανάπτυξη, κάτι που
αποκλείει την ανάπτυξη μεγάλων
έργων. Η εκκρεμότητα στο τοπικό
σχέδιο κοινοτήτων Ακάμα ήταν η
αφορμή για επικρίσεις του ΑΚΕΛ

κατά της κυβέρνησης, μέσω του
βουλευτή Νίκου Κέττηρου, ο οποίος
υπέδειξε ότι πρόκειται για το πλέον
καθοριστικό κομμάτι. Στο μεταξύ
το Υπουργείο Γεωργίας και το Τμήμα
Δασών φαίνεται ότι προχωρούν κα-
νονικά στην προεργασία η οποία
απαιτείται, ώστε να είναι έτοιμοι να
εφαρμόσουν το σχέδιο στην ολότητά
του, το φθινόπωρο του 2019. Αυτό
σημαίνει ότι η δημιουργία καθορι-
σμένων εισόδων, οκτώ στο σύνολό
τους, η καταβολή αντιτίμου και η
ρύθμιση της στάθμευσης της ταχύ-
τητας οχημάτων και της κατασκή-
νωσης εντός του εθνικού δασικού
πάρκου, μπαίνει σύντομα σε τροχιά
υλοποίησης. Στο ΥπουργείοΓεωργίας
έχουν θέσει ψηλά στη λίστα των

προτεραιοτήτων τους τη ρύθμιση
του θέματος του Ακάμα, ενώ έχει
αναφερθεί και στο παρελθόν ότι
πρόκειται και για προσωπικό στόχο
του ίδιου του υπουργού. Πηγή από
το Υπουργείο Γεωργίας τόνισε μά-
λιστα στην «Κ» ότι αν μέχρι το τέλος
του 2019 το τοπικό σχέδιο των κοι-
νοτήτων δεν ολοκληρωθεί, τότε η
εφαρμογή του σχεδίου για το εθνικό
δασικό πάρκο θα προχωρήσει χωρίς
αυτό. 

Εργα 6 εκατ. ευρώ
Στις κύριες πρόνοιες του σχεδίου

είναι η οργάνωση της εισόδου και
της διακίνηση των επισκεπτών,
μέσω των καθορισμών οκτώ κύριων
σημείων εισόδου, καθορισμού τέλους

εισόδου που υπολογίζεται κάτω των
δέκα ευρώ, βελτίωση οδικού δικτύου
και καθορισμός χώρων στάθμευσης.
Αναμένεται, επίσης, ο περιορισμός
της χρήσης τετράτροχων μοτοσι-
κλετών ειδικότερα στις πιο ευαί-
σθητες περιοχές, όπως είναι η πα-
ραλία της Λάρας. Στο σχέδιο προ-
βλέπεται επίσης η δημιουργία 14
κόμβων διευκολύνσεων και ενημέ-
ρωσης, ο σχεδιασμός υποδομών μέ-
σω αρχιτεκτονικού διαγωνισμού,
και η εντατικοποίηση μέτρων προ-
στασίας και διατήρησης της φύσης.
Η συνολική απαιτούμενη δαπάνη
για την υλοποίηση των προβλεπό-
μενων έργων ανέρχεται γύρω στα
6 εκατ. ευρώ και τα ετήσια έξοδα
λειτουργίας σε 450 χιλιάδες ευρώ. 

Δεν περιμένει το τοπικό σχέδιο ο Ακάμας
Η λήξη της θητείας του νυν Πολεοδομικού Συμβουλίου αφήνει ανοικτό το ενδεχόμενο νέων καθυστερήσεων

Το Υπουργείο Γεωργίας και το Τμήμα Περιβάλλοντος προχωράνε κανονικά στην προεργασία η οποία απαιτείται, ώστε το σχέδιο να εφαρμοστεί κανονικά το φθινόπωρο του 2019. Πηγές αναφέρουν ότι οι εργασίες για τον Ακάμα δεν θα
σταματήσουν ακόμα και σε περίπτωση καθυστέρησης από το Πολεοδομικό Συμβούλιο.

Τζίρος 40 εκατ. ευρώ τον χρόνο
Στα 40 εκατ. ευρώ υπολογίζεται η
οικονομική δραστηριότητα του
Εθνικού Δασικού Πάρκου Ακάμα,
ωστόσο οι κοινότητες της περιοχής
δεν επωφελούνται, ανέφερε ο κ.
Καδής την Παρασκευή κατά την
παρουσίαση του σχεδίου αειφόρου
ανάπτυξης Εθνικού Δασικού Πάρ-
κου Ακάμα. Και αυτό παρά το γε-
γονός ότι σύμφωνα με τα στοιχεία
του Υπουργείου τον Ακάμα επισκέ-
πτονται κάθε χρόνο 800 χιλιάδες
επισκέπτες τον χρόνο. Το θέμα είναι
πώς θα επωφεληθούν οι κοινότητες,
σχολίασε ο κοινοτάρχης των Πάνω
Αρόδων Ματθαίος Στεφάνου, εκ-
φράζοντας ανησυχία για το πώς
αυτό διασφαλίζεται μέσω του σχε-
δίου. Από την άλλη ο πρόεδρος του
συνδέσμου ιδιοκτητών γης Ακάμα
Σάββας Χατζημηνάς υπογραμμίζει
ότι για να μπορέσει να υλοποιηθεί
το σχέδιο θα πρέπει να υπάρξει
λύση με τους ιδιοκτήτες και να δοθεί
η επιλογή της ήπιας ανάπτυξης
τόσο εντός όσο και εκτός του εθνι-

κού πάρκου. Θέση του Προέδρου
Αναστασιάδη την οποία εξέφρασε
κατά την παρουσίαση του σχεδίου
είναι ότι θα πρέπει να προωθηθεί
η ήπια ανάπτυξη ιδιωτικών περι-
ουσιών της ευρύτερης περιοχής και
κοινοτήτων, αξιοποιώντας τα αν-
ταγωνιστικά τους πλεονεκτήματα.
Το σχέδιο προνοεί τη δημιουργία
14 κόμβων, με μεγαλύτερους κόμ-
βους στην Ίνια και στον Άσπρο Πο-
ταμό, σημείο στο οποίο θα υπάρχει
κέντρο ενημέρωσης επισκεπτών
με ηλεκτρονικά μέσα ενώ θα υπάρ-
χει και αναψυκτήριο.  Θα υπάρχουν
έντεκα χώροι στάθμευσης, οι τέσ-
σερις εκ των οποίων θα είναι στα
σημεία εισόδου του πάρκου, εννέα
σημεία για τουαλέτες των επισκε-
πτών, 14 σημεία από όπου οι επι-
σκέπτες θα μπορούν να πάρουν
πληροφορίες. Θα υπάρχουν επίσης
επτά μικρές καφετέριες στον Άσπρο
Ποταμό, τον Άβακα, την Ίνια, τον
νότιο κόλπο Λάρας, το Τζιόνι, τις
Σμιγιές και τη Φοντάνα Αμορόζα. 

Πέραν της επιβολής τέλους το οποίο
υπολογίζεται ότι δεν θα ξεπερνά
τα δέκα ευρώ, επιχειρείται ένας
περιορισμός της διακίνησης των
τετράτροχων μοτοσικλετών σε ιδι-
αίτερα ευαίσθητες περιοχές όπως
είναι η παραλία της Λάρας. Δρόμοι
υφιστάμενοι οι οποίοι έγιναν αυ-
θαίρετα προκειμένου να δημιουρ-
γηθούν προσβάσεις προς την πα-
ραλία, καταστρέφοντας έτσι την
βλάστηση θα κλείσουν, όπως επι-
σημαίνεται. 

Πέραν της Λάρας, οι τετράτροχες
μοτοσικλέτες δεν θα έχουν πρό-
σβαση ούτε στα Λουτρά της Αφρο-
δίτης και στην περιοχή μέχρι τη
Φοντάνα Αμορόσα. 

Επίσης, δεν θα έχουν πρόσβαση
από τη Φοντάνα Αμορόσα μέχρι
τις Σμιγιές. Θα τους απαγορευτεί
επίσης η διέλευση στην Τοξεύτρα
εκεί όπου η διακίνηση των τετρά-
τροχων καταστρέφει τη σπάνια
βλάστηση της περιοχής. Στο σχέδιο
προτείνεται όπως στην περιοχή

της Λάρας θα μπορούν να έχουν
πρόσβαση μόνο οχήματα με κίνηση
στους τέσσερις τροχούς, από τη
νότια πλευρά σε δρόμο έκτασης
2,3 χλμ. 

Στην περιοχή από τα Λουτρά
της Αφροδίτης μέχρι τη Φοντάνα
Αμορόζα, από τη βόρεια πλευρά
σε δρόμο έκτασης 6,3 χλμ., θα
έχουν πρόσβαση οχήματα με κί-
νηση στους 4 τροχούς, ιδιοκτήτες
γης και κάτοικοι της περιοχής.
Ιδιωτικά οχήματα θα επιτρέπονται
στο οδικό δίκτυο που ενώνει τον
Άσπρο Ποταμό με τον Άβακα, τον
Κάθηκα και την Ίνια. Σε δρόμο 31
χλμ. νότια της Λάρας, στην περιοχή
Κουδουνάς, τον Άγιο Κόνωνα, τον
Πύργο της Ρήγαινας, τις Σμιγιές
και στη Δρούσια θα μπορούν να
διακινηθούν οχήματα «εκτός δρό-
μου». 

Οι ποδηλάτες και οι πεζοί θα
μπορούν να διακινούνται σε ολό-
κληρο το καθορισμένο οδικό δίκτυο
και μονοπάτια πεζοπορίας.

Τα σημεία διακίνησης

Το 2021 
η βελτίωση του
οδικού δικτύου

Παρά το γεγονός ότι η βελτίω-
ση του οδικού δικτύου της πε-
ριοχής επείγει, οι εργασίες
βελτίωσης του δεν θα αρχί-
σουν πριν από το β΄ εξάμηνο
του 2021. Σύμφωνα με το σχέ-
διο οι προσφορές για το οδικό
δίκτυο θα προκηρυχθούν το
πρώτο εξάμηνο του 2021. Στη
συνέχεια, οι εργασίες συντή-
ρησης υποδομών και δρόμων
αρχίζουν με την έναρξη της
κανονικής λειτουργίας του
πάρκου, δηλαδή το δεύτερο
εξάμηνο του 2022. Οι δε προ-
σφορές για τους 14 κόμβους
θα προκηρυχθούν το 2020.
Βάσει του χρονοδιαγράμματος
υλοποίησης του σχεδίου, μέχρι
το πρώτο εξάμηνο του 2022
αναμένεται να αρθούν όλες οι
παράνομες επεμβάσεις στην
περιοχή του εθνικού πάρκου,
ενώ μέχρι το δεύτερο εξάμηνο
του 2022 θα αποκοπούν όλες
οι αυθαίρετες προσβάσεις. Θα
έχει προηγηθεί μέχρι το πρώτο
εξάμηνο του 2020 η μελέτη
εκτίμηση επιπτώσεων στο πε-
ριβάλλον, καθώς και η πιλοτική
βελτίωση των δρόμων. Σύμ-
φωνα με το χρονοδιάγραμμα ο
αρχιτεκτονικός διαγωνισμός
άρχισε από τον Οκτώβρη και
μέχρι να ετοιμαστούν τα κατα-
σκευαστικά σχέδια, υπολογί-
ζεται ότι θα χρειαστούν δώδε-
κα μήνες. Τον Οκτώβριο του
2019 αναμένεται να προχωρή-
σουν με προσφορές για έναρ-
ξη των έργων.

<<<<<<<

Βάσει σχεδιασμού, το
σχέδιο για το Εθνικό
Πάρκο του Ακάμα θα λά-
βει την τελική του μορ-
φή περί τα τέλη του
2019 και τέλος του 2022
θα λειτουργήσει στη
νέα του μορφή. Στο Υπουργείο Γεωργίας έχουν θέσει ψηλά στη λίστα των προτεραιοτήτων τους τη ρύθμιση του θέματος του Ακάμα, ενώ έχει αναφερθεί και στο παρελθόν ότι

πρόκειται και για προσωπικό στόχο του ίδιου του υπουργού.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Λευκή επιταγή δίνουν οι δανειολή-
πτες που αντιμετωπίζουν πρόβλημα
καταβολής των δόσεών τους στις
τράπεζες προκειμένου να δοθεί
μία λύση, συμμετέχοντας στο σχέ-
διο ΕΣΤΙΑ, το κυβερνητικό σχέδιο
επιχορήγησης δόσεων από κράτος
και τράπεζες. Για ένα Σχέδιο το
οποίο δεν έχουν καθοριστεί τελικώς
οι όροι του, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
δεν το έχει ακόμα εγκρίνει και δεν
αποκλείεται να δεχθεί περαιτέρω
αλλαγές, μέχρι την εφαρμογή του.
Ωστόσο, οι δύο μεγαλύτερες τρά-
πεζες της Κύπρου, η Κύπρου και

η Ελληνική, έχουν αποστείλει ήδη
επιστολές στο δείγμα που οι ίδιες
επέλεξαν βάσει των κριτηρίων. Το
ενδιαφέρον των δανειοληπτών που
έλαβαν τις επιστολές για συμμετοχή
στο Σχέδιο, σύμφωνα με στοιχεία
που συνέλεξε η «Κ» από τις δύο
τράπεζες, είναι ήδη πολύ μεγάλο,
δεδομένου και του μη καθορισμού
–τουλάχιστον μέχρι στιγμής– των
τελικών όρων. Η Τράπεζα Κύπρου
δηλώνει πως ήδη έχει δώσει «ατύ-
πως» τα χέρια με το 80 - 85% των
δανειοληπτών που άρχισαν τις δια-
πραγματεύσεις με την τράπεζα.
Υπενθυμίζεται πως οι δανειολήπτες
που έχουν δικαίωμα συμμετοχής
στο Σχέδιο θα πρέπει να προχω-
ρήσουν σε διακανονισμό για ανα-
διάρθρωση του δανείου τους με
την όποια τράπεζα έχουν συνάψει
το δάνειό τους και να πληρούν συγ-
κεκριμένα περιουσιακά, εισοδη-
ματικά και άλλα κριτήρια. Σύμφωνα
με τα στοιχεία που έχει στην κα-
τοχή της η «Κ», η Τράπεζα Κύπρου
απέστειλε συνολικά 4.300 επιστολές
προς τους δανειολήπτες που μπο-
ρούν να συμμετάσχουν στο Σχέδιο,
μια διαδικασία που κράτησε περί
τις δύο εβδομάδες. Από τις 4.300
επιστολές που απεστάλησαν, οι
οποίες αντιστοιχούν σε δάνεια
ύψους 1 δισεκατομμυρίου ευρώ,
πέραν των 2 χιλιάδων δανειολη-
πτών εξέφρασαν ενδιαφέρον για

συμμετοχή στο Σχέδιο και με δα-
νειολήπτες που δεν είναι επιλέξιμοι.
Πρόσθετα, γύρω στους 1.400 δα-
νειολήπτες έχουν αρχίσει ήδη τη
«συζήτηση» με την τράπεζα (κατ’
αρχήν αναδιάρθρωση του δανείου
τους) και οι 1.100 είναι αυτοί που
έχουν «δώσει ήδη τα χέρια» για
συνεργασία ασχέτως των όποιων
τελικών κριτηρίων.

Η Ελληνική Τράπεζα από πλευ-
ράς της, απέστειλε 1.100 επιστολές
πριν από περίπου δύο εβδομάδες,
για ένα δείγμα δανείων ύψους 250
εκατομμυρίων ευρώ που δεν εξυ-

πηρετούνται και είναι επιλέξιμοι.
Τη διαδικασία έχει αναλάβει η APS
Recovery Cyprus, η εταιρεία που
εξειδικεύεται στη διαχείριση - εξυ-
πηρέτηση των Μη Εξυπηρετούμε-
νων Δανείων της Τράπεζας. Αν και
η Ελληνική δεν έδωσε ακριβές πο-
σοστό ενδιαφέροντος από τους δα-
νειολήπτες, τραπεζικοί από την
Ελληνική τράπεζα ανέφεραν στην
«Κ» πως το ποσοστό ενδιαφέροντος
είναι αντίστοιχο με αυτό της Τρά-
πεζας Κύπρου. Σημείωσαν δε, ότι
μεγάλο είναι και το ποσοστό των
δανειοληπτών που δεν εμπίπτουν

στο Σχέδιο και ζήτησαν να βρεθεί
τρόπος για να ενταχθούν. 

7.000 από ΚΕΔΙΠΕΣ
Στις 7.000 ανέρχονται τα δάνεια

που εμπίπτουν στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ
από πλευράς ΚΕΔΙΠΕΣ, δηλαδή της
πρώην Συνεργατικής Κυπριακής
Τράπεζας. Για το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ έχει
συσταθεί ειδική ομάδα εργασίας
ανέφεραν στην εφημερίδα πηγές
της ΚΕΔΙΠΕΣ, η οποία απαρτίζεται
από διάφορες Υπηρεσίες της ίδιας
και της Altamira, της εταιρείας δια-
χείρισης ΜΕΔ που είχε συνάψει

συμφωνία με τον Συνεργατισμό.
Μπορεί να μην έχουν αποσταλεί
ακόμα επιστολές στους δανειολή-
πτες από την ΚΕΔΙΠΕΣ, αλλά το-
νίστηκε ότι γίνονται όλες οι σχε-
τικές προετοιμασίες, όπως η προ-
σαρμογή των μηχανογραφικών συ-
στημάτων και των νομικών εγγρά-
φων. «Βρισκόμαστε σε αναμονή
των τελικών παραμέτρων του ΣΧΕ-
ΔΙΟΥ», είπαν χαρακτηριστικά. Ση-
μειώνεται πως παρόλο που η ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ δεν είναι μέλος του Συνδέ-
σμου Τραπεζών Κύπρου, συμμε-
τέχει σε ομάδες εργασίας για το

Σχέδιο ΕΣΤΙΑ. Στην περίμετρο της
ΚΕΔΙΠΕΣ υπολογίζεται ότι υπάρ-
χουν 7.000 δάνεια τα οποία είναι
επιλέξιμα για συμπερίληψη στο
Σχέδιο. «Ήδη έχει δρομολογηθεί
η εκτίμηση των ακινήτων που πι-
θανόν να εντάσσονται στο Σχέδιο
και όταν ολοκληρωθούν οι σχετικές
διαδικασίες θα αποσταλούν και οι
επιστολές», κατέληξαν από πλευράς
τους.

Απειροελάχιστες οι διαφορές
Μετά τις αλλαγές που επιδέχ-

θηκαν τα κριτήρια του Σχεδίου αρ-
χές του μήνα σε σχέση με αυτό
που είχε παρουσιαστεί τον Ιούλιο
του 2018, υπήρξαν φόβοι ότι θα
αλλάξει άρδην το δείγμα των δα-
νειοληπτών που είναι επιλέξιμοι
για συμμετοχή στο Σχέδιο. Οι δύο
τράπεζες σημείωσαν ότι η αλλαγή
των κριτηρίων επηρέασε πολύ λίγο
το δείγμα που αρχικώς είχε επιλεγεί
και δεν υπάρχουν αξιοσημείωτες
ποσοτικές διαφορές.

Αρκετό μάζεμα
Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι

δανειολήπτες που έχουν επιλεγεί
από τις τράπεζες για να συμμετά-
σχουν έχουν αρκετό όγκο εγγρά-
φων για να μαζέψουν. Ενδεικτικά,
τραπεζικές πηγές από τα τμήματα
που ασχολούνται με το ΕΣΤΙΑ ανέ-
φεραν ότι τα έγγραφα είναι πάρα
πολλά που θα πρέπει να μαζευτούν
από δημόσιες υπηρεσίες, άρα και
θα πρέπει οι δανειολήπτες που
έχουν αποφασίσει να συμμετά-
σχουν ή σκέφτονται να συμμετά-
σχουν να πληροφορηθούν εγκαίρως
τι θα χρειαστεί. Το Σχέδιο αν και
θα «ενεργοποιηθεί» από 1/1/2019,
τονίζεται πως το Μάρτιο θα αρχίσει
να εφαρμόζεται.

Ενδιαφέρον με αστερίσκους
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

του Συνδέσμου Δανειοληπτών Κύ-
πρου Κώστας Μελάς επιβεβαίωσε
το μεγάλο ενδιαφέρον για την εφαρ-
μογή του Σχεδίου Εστία και από
πλευράς δανειοληπτών, αλλά και
τραπεζών. Σύμφωνα με τον ίδιο,
θα πρέπει να βρεθεί λύση κατά τη
γνώμη του και για τους μη βιώσι-
μους δανειολήπτες, αφού αυτοί
δεν θα μπορούν να μπουν στο Σχέ-
διο. Ο κ. Μελάς σημείωσε θα πρέπει
να υπάρξει πρόνοια και γι’ αυτούς,
γιατί κατέστησαν μη βιώσιμοι εξαι-
τίας των τραπεζών και του κράτους,
ενώ το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ πρέπει να
συμπεριλάβει, όπως τόνισε, όλους
τους δανειολήπτες, ακόμη και εκεί-
νους που εξυπηρετούν τα δάνειά
τους, εφόσον φυσικά τηρούνται οι
υπόλοιπες προϋποθέσεις ένταξης
βάσει των κριτηρίων.

Ψηφίζουν το σχέδιο ΕΣΤΙΑ οι δανειολήπτες
Μεγάλη η ανταπόκριση από πολίτες βάσει των στοιχείων που συγκέντρωσαν Τράπεζα Κύπρου, Ελληνική και ΚΕΔΙΠΕΣ

Ποια τα κριτήρια για να ενταχθεί ένας δανειολήπτης στο Σχέδιο
Το Σχέδιο αφορά δάνεια και πι-
στωτικές διευκολύνσεις ανεξαρ-
τήτως νομίσματος, που πληρούν
συγκεκριμένες προϋποθέσεις:

Τα δάνεια και οι πιστωτικές
διευκολύνσεις είναι εξασφαλι-
σμένα με πρώτη υποθήκη κύριας
κατοικίας (ιδιόκτητη στέγη που
χρησιμοποιείται ως μόνιμη κα-
τοικία από τον δανειολήπτη ή/και
από μέλη της οικογένειάς του).
Η αγοραία αξία της πρώτης κα-
τοικίας να μην υπερβαίνει τις
€350.000.

Κατά την 30ή Σεπτεμβρίου
2017, τουλάχιστον το 20% του

υπολοίπου των συνολικών δανεί-
ων του δανειολήπτη στην τράπεζα
προς όφελος της οποίας έχει εγ-
γραφεί πρώτη υποθήκη, ήταν μη
εξυπηρετούμενο για περισσότερες
από 90 μέρες. Το συνολικό ακα-
θάριστο ετήσιο οικογενειακό ει-
σόδημα του δανειολήπτη δεν θα
πρέπει να υπερβαίνει:

(α) τις εξήντα χιλιάδες ευρώ
(€60.000) για ζεύγος με τουλάχι-
στον τέσσερα εξαρτώμενα άτο-
μα,

(β) τις πενήντα πέντε χιλιάδες
ευρώ (€55.000) για ζεύγος με τρία
εξαρτώμενα άτομα,

(γ) τις πενήντα χιλιάδες ευρώ
(€50.000) για ζεύγος με δύο εξαρ-
τώμενα άτομα,

(δ) τις σαράντα πέντε χιλιάδες
ευρώ (€45.000) για ζεύγος με ένα
εξαρτώμενο άτομο,

(ε) τις τριάντα πέντε χιλιάδες
ευρώ (€35.000) για ζεύγος χωρίς
εξαρτώμενα άτομα και

(στ) τις είκοσι χιλιάδες ευρώ
(€20.000) για μονήρη νοικοκυ-
ριά.

Τα υπόλοιπα καθαρά περιου-
σιακά στοιχεία του νοικοκυριού
(δηλαδή τα περιουσιακά στοιχεία
του νοικοκυριού, εξαιρουμένης

της κύριας κατοικίας, μείον οι
τρέχουσες πιστωτικές διευκολύν-
σεις εξαιρουμένου του δανείου
που εξασφαλίζεται με την κύρια
κατοικία) δεν θα πρέπει να υπερ-
βαίνουν σε τιμές αγοράς το 80%
της αγοραίας αξίας της πρώτης
κατοικίας.

Οποιαδήποτε μετρητά ή κα-
ταθέσεις που υπερβαίνουν το 20%
των καθαρών περιουσιακών στοι-
χείων του νοικοκυριού θα πρέπει
να χρησιμοποιούνται για τη μεί-
ωση των υποχρεώσεων του αιτητή
προς τη συμμετέχουσα Τράπεζα/
Εταιρεία Εξαγοράς Πιστώσεων.

Στην περίμετρο της ΚΕΔΙΠΕΣ υπολογίζεται ότι υπάρχουν 7.000 δάνεια τα οποία είναι επιλέξιμα για συμπερίληψη στο Σχέδιο.

<<<<<<<

Οι δύο μεγαλύτερες
τράπεζες της Κύπρου
έχουν αποστείλει ήδη
επιστολές στο δείγμα
που έχει επιλεγεί, ενώ
αναμένεται η αποστολή
και από τον πρώην Συ-
νεργατισμό εντός Δε-
κεμβρίου.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η O I K O N O M I A Kυριακή 25 Νοεμβρίου 2018

Κλιμακούμενη φυγή χωρίς προοπτική
Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Την περασμένη εβδομάδα ο εκτελεστικός
πρόεδρος του Ομίλου Λούης, Κωστάκης
Λοΐζου, τιμήθηκε από τον γερμανικό
ταξιδιωτικό όμιλο TUI για την πολυετή
προσφορά και συμβολή του στην ανά-
πτυξη της τουριστικής βιομηχανίας.
Αναγνώριση που ακολουθεί μια συνερ-
γασία 55 ετών των δύο ομίλων. Την ιστο-
ρία της συνεργασίας των δύο ομίλων
ξεδιπλώνει ο ίδιος ο Κωστάκης Λοΐζου,
ο οποίος αυτό που τονίζει είναι ότι παρά
την επιτυχία των τελευταίων χρόνων
στην τουριστική βιομηχανία είναι ότι
ο στόχος παραμένει η υψηλή ποιότητα
των υπηρεσιών και των υποδομών. Σε
αυτό το πλαίσιο κινούνται, όπως ανα-
φέρει, και οι στόχοι του ομίλου του στον

ξενοδοχειακό κλάδο και στις κρουαζιέ-
ρες.
–Μετά από 55 χρόνια συνεργασίας
με την TUI ο γερμανικός ταξιδιωτικός
όμιλος σας τίμησε με ένα εξαιρετικό
βραβείο προσφοράς. Τι σημαίνει αυτή
η διάκριση για εσάς; 

–Νιώσαμε μεγάλη χαρά για το συγ-
κεκριμένο βραβείο, καθώς ήταν κάτι
που δεν το περιμέναμε. Δεν είναι κάτι
το συνηθισμένο, να σε τιμάει με τέτοια
διάκριση η TUI, ο μεγαλύτερος τουρι-
στικός οργανισμός στον κόσμο. Μάλιστα,
το «Special Recognition Award», το
οποίο αφορά την πολυετή προσφορά
και συμβολή μου στην ανάπτυξη της
τουριστικής βιομηχανίας, δόθηκε για
πρώτη φορά, γεγονός που μας κάνει
ακόμα πιο περήφανους. Η επιβράβευση
σημαίνει πολλά για εμάς, καθώς βλέπουμε
τους κόπους και τις προσπάθειές μας

να αναγνωρίζονται σε διεθνές επίπεδο.
Το βραβείο πάει στις χιλιάδες των συ-
νεργατών μου που για χρόνια με πολύ
κόπο, αγώνα και σκληρή δουλειά έφεραν
αυτά τα εξαιρετικά αποτελέσματα. Αυτή
η αναγνώριση δεν ήρθε καθόλου τυχαία,
καθώς εδώ και 55 χρόνια συνεργαζόμα-
στε στενά με την TUI, η οποία είναι και
ο πιο σημαντικός μας συνεργάτης δια-
χρονικά. Έχουμε αναπτύξει μια βαθιά
και ειλικρινή σχέση που βασίζεται στην
αμοιβαία εμπιστοσύνη και ειλικρίνεια
από την οποία οι δύο εταιρείες αποκο-
μίζουν οφέλη. Οι πολύ ψηλές βαθμολογίες
στα ερωτηματολόγια που είχαμε στα
πλοία που ναυλώναμε στην TUI (Thom-
son) και τα ετήσια βραβεία που λαμβά-
νουν τα ξενοδοχεία μας κάθε χρόνο,
είναι για τους συνεργάτες μου και εμένα
η καλύτερη επιβράβευση των κόπων
μας. Νιώθουμε μέρος αυτής της μεγάλης

οικογένειας της TUI, η οποία δραστη-
ριοποιείται σε όλο το φάσμα του τουρι-
σμού και η βράβευση ήρθε σαν επιστέ-
γασμα αυτής της σχέσης. 
–Πώς διαμορφώθηκε η συνεργασία
με την TUI τα τελευταία 55 χρόνια
της συνεργασίας σας;

–Η συνεργασία μας με την TUI ξεκί-
νησε πριν από 55 χρόνια όταν η Thomson
Holidays μας διόρισε αντιπροσώπους
της στην Κύπρο. Στη συνέχεια άρχισε
μια συνεργασία με τα ξενοδοχεία μας,
πρώτα στη Κύπρο και μετά στην Ελλάδα.
Το 1996 όταν η Thomson Cruises δρα-
στηριοποιήθηκε για πρώτη φορά στις
κρουαζιέρες χρησιμοποίησε δικό μας
πλοίο και πλήρωμα. Μετά την επιτυχία
αυτή, η Thomson χρησιμοποίησε και
άλλα κρουαζιερόπλοια μας και ανέπτυξε
έτσι τον τομέα της κρουαζιέρας. Δια-
χρονικά, χρησιμοποίησε έξι πλοία μας.

Σήμερα η συνεργασία μας έχει περάσει
σε νέα μονοπάτια, καθώς τα 22 από τα
25 ξενοδοχεία της Louis Hotels έχουν
άμεση συνεργασία με την TUI. Πάντοτε
είχα την Thomson (τώρα TUI) σαν πρό-
τυπό μου. Το υψηλό ήθος και ο επαγ-
γελματισμός τους, η κουλτούρα τους
και η εμπιστοσύνη στους συνεργάτες
τους ήταν για μένα φάρος στην επαγ-
γελματική μου καριέρα. Αυτό δεν άλλαξε
ποτέ. 
–Ποια πιστεύετε ότι ήταν τα σημαν-
τικότερα συστατικά της επιτυχίας
σας;

–Πρέπει να έχεις πίστη και πάθος για
αυτό που κάνεις. Να προσφέρεις υπη-
ρεσίες με επαγγελματισμό, καινοτομία
και όραμα. Ο πελάτης πρέπει να νιώθει
τον σεβασμό που τρέφεις προς το πρό-
σωπό του, ενώ πρέπει να σέβεσαι και
τον ανταγωνιστή. Ο Όμιλος Louis πάν-

τοτε στοχεύει στην παροχή ποιοτικών
«value for money» υπηρεσιών. Παρακο-
λουθούμε τις παγκόσμιες τάσεις, προ-
σαρμόζοντάς τες στην τοπική πραγμα-
τικότητα, προσφέροντας αυθεντική εμ-
πειρία στον επισκέπτη που θέλει να πε-
ράσει άνετες διακοπές, αλλά και να γνω-
ρίσει το τοπικό στοιχείο. Για να το πε-
τύχουμε αυτό επενδύουμε και εμπλου-
τίζουμε διαρκώς τις προσφερόμενες επι-
λογές και υπηρεσίες μας με στόχο την
καλύτερη φιλοξενία. Όλα αυτά γίνονται
στη βάση μιας μακροπρόθεσμης στρα-
τηγικής επίτευξης των στόχων μας σε
εθνικό επίπεδο. Η ιστορία και η πορεία
μας μέσα από τη συνέπειά που μας χα-
ρακτηρίζει, είναι ο οδηγός και πρόκληση
για το μέλλον.
–Πώς σχολιάζετε τα αποτελέσματα
της σεζόν που μας πέρασε και ποια
είναι τα πλάνα του Ομίλου σας για
το 2019;

–Η σεζόν που μας πέρασε έκλεισε θε-
τικά, αφού οι αφίξεις σημειώνουν άνοδο
τόσο στην Κύπρο όσο και στην Ελλάδα.
Την ίδια στιγμή, όμως, δεν πρέπει να πα-
ρασυρόμαστε από τις επιτυχίες των τε-
λευταίων χρόνων, αφού στη πραγματι-
κότητα έχουμε επωφεληθεί σε κάποιο
βαθμό και από τις συγκυρίες και τις επι-
κρατούσες αρνητικές συνθήκες σε άλλες
ανταγωνιστικές χώρες. Θα πρέπει επο-
μένως να χτίσουμε πάνω σ’ αυτό στο-
χεύοντας σε υψηλή ποιότητα υπηρεσιών,
αξιοζήλευτες υποδομές και πάνω από
όλα ανταγωνιστικότητα. Με αυτό τον
τρόπο θα κερδίσουμε τους επισκέπτες
οι οποίοι και στο μέλλον θα έρθουν για
διακοπές εδώ, ενώ στις χώρες μόνιμης
διαμονής τους θα είναι οι καλύτεροι μας
πρεσβευτές. Ως Όμιλος συνεχίζουμε να
επενδύουμε στην ποιοτική φιλοξενία και
έτσι επεκτείνουμε τις υπηρεσίες που
προσφέρουμε. Προχωρούμε στην ανα-
βάθμιση των υφιστάμενων ξενοδοχειακών
μας μονάδων τόσο στην Ελλάδα όσο και
στην Κύπρο με ένα πολύ συγκεκριμένο
στρατηγικό σχεδιασμό και προγραμμα-
τισμό μέχρι το 2022. Ταυτόχρονα, έχουμε
επαφές με ενδιαφερόμενους του κλάδου
για ανάπτυξη νέων μονάδων 4 και 5 αστέ-
ρων σε παραλιακούς προορισμούς όπου
αυτή τη στιγμή δεν έχουμε παρουσία. 

Το Hilton Park στη Λευκωσία συνεχίζει
να αναβαθμίζεται και μετά την ολοκλή-
ρωση της 1ης φάσης ανακαίνισης του
ξενοδοχείου, ξεκινά τον Νοέμβριο του
2018 η 2η και τελευταία φάση της ανα-
καίνισης. Επίσης, η Louis Hotels συνεχίζει
να επενδύει στη ποιοτική φιλοξενία, με
την ενοικίαση και τη διαχείριση ακόμα
ενός ξενοδοχείου, του Louis Ivi Mare
στην Πάφο, το οποίο βρίσκεται υπό κα-
τασκευή. Η νέα μονάδα θα εγκαινιαστεί
τον Μάιο του 2019 και θα είναι το 26ο
μέλος στην αλυσίδα ξενοδοχείων της Lo-
uis Hotels. Η λειτουργία του Louis Ivi
Mare, ακολουθεί την επιτυχημένη λει-
τουργία του Louis Paphos Breeze που
άνοιξε τον Μάιο του 2018. Στο τομέα της
κρουαζιέρας, η Celestyal Cruises στοχεύει
στη συνεχόμενη βελτίωση των προσφε-
ρόμενων υπηρεσιών και την ενσωμάτωση
νέων παροχών που εμπλουτίζουν περαι-
τέρω την εμπειρία των επιβατών, ώστε
να απολαμβάνουν στο μέγιστο βαθμό τη
φιλοξενία τους εν πλω και να αποκομίζουν
στο τέλος μια μοναδικά αυθεντική εμ-
πειρία. 

Νέες υποδομές στα πλάνα του ομίλου Louis
Οι επόμενοι στόχοι, η συνεργασία 55 χρόνων με την γερμανική TUI και το βραβείο προσφοράς στον Κωστάκη Λοΐζου 
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Τον Νοέμβριο ξεκινά η 2η
και τελευταία φάση της ανα-
καίνισης του Hilton Park στη
Λευκωσία, ενώ τον Μάιο εγ-
καινιάζεται το Louis Ivi Mare
στην Πάφο και αναπτύσσον-
ται νέες μονάδες του ομίλου
σε νέους παραλιακούς προ-
ορισμούς.

Ανάπτυξη του τουρισμού μέσω της αναβάθμισης των υποδομών και καλύτερες αεροπορικές συνδέσεις βλέπει ο πρόεδρος του ομίλου
Louis Κωστάκης Λοΐζου.

–Τι θα συμβουλεύατε τις νεότερες
γενιές που δραστηριοποιούνται
στον τομέα του τουρισμού;

–Πιστεύουμε πολύ στους νέους
και σαν εταιρεία το έχουμε αποδείξει.
Οι νέοι θα πρέπει να ξέρουν ότι αν
αγαπήσουν αυτό που κάνουν, έχουν
μόνο να κερδίσουν. Η συμβουλή μου
είναι να έχουν πάθος, με αυτό που
θέλουν να πετύχουν και να μην στα-
ματούν να προσπαθούν, όποια εμ-
πόδια κι αν συναντήσουν και στο τέ-
λος θα πετύχουν. 

Χρειάζεται ψυχραιμία και ορθο-
λογιστική σκέψη στα δύσκολα και
επίσης πρέπει να μελετούν, να επι-
λέγουν τους σωστούς συνεργάτες και
να παρακολουθούν τι γίνεται στο διε-
θνή χώρο. Πριν από 30-40 χρόνια κα-

νένας δεν πίστευε ότι η Κύπρος και
η Ελλάδα θα μπορούσαν να φτάσουν
σε τόσο ψηλά επίπεδα στον τουρισμό
και να μετρούν κάθε χρόνο εκατομ-
μύρια αφίξεις τουριστών από όλα τα
μήκη και πλάτη της υφηλίου. Ο του-
ρισμός σήμερα συνεισφέρει πάνω
από το 25% του ΑΕΠ της Κύπρου και
της Ελλάδας κάτι που κατά την άποψή
μου μπορεί και πρέπει να αναπτυχθεί
περισσότερο μέσω αναβάθμισης υπο-
δομών, βελτίωσης των υφιστάμενων
ξενοδοχειακών μονάδων, καθώς επί-
σης και με καλύτερες αεροπορικές
συνδέσεις. Η νέα γενιά μπορεί να
αξιοποιήσει αυτή τη δυναμική που
δημιουργήσαμε και να εξελίξει ακόμα
περισσότερο τον χρυσοφόρο αυτό
τομέα.

Οι νέοι πρέπει να έχουν πάθος

Από την βράβευση του Κωστάκη Λοΐζου από τον γερμανικό ταξιδιωτικό όμιλο TUI για την
πολυετή προσφορά και συμβολή του στην ανάπτυξη της τουριστικής βιομηχανίας.

Το φαινόμενο «elders drain» (διαρ-
ροή γερόντων) έφερε ξανά στο φως
ρεπορτάζ του Bloomberg. Χαμη-
λοσυνταξιούχοι Ελληνες μετανα-
στεύουν στη Βουλγαρία, τη χώρα
με το χαμηλότερο κόστος ζωής
στην Ε.Ε., προκειμένου να επιβιώ-
σουν αξιοπρεπώς. Αν τα πρώτα
χρόνια της κρίσης, ιδίως όσοι έμε-
ναν στη Βόρεια Ελλάδα, πήγαιναν
στη Βουλγαρία μόνο για οδοντίατρο
και ψώνια, με την περαιτέρω συρ-
ρίκνωση των πόρων τους μετακό-
μισαν στη γείτονα. Δεν ήταν εύκολο
να αποκολληθούν από γνώριμα
πρόσωπα, οικεία πεδία, προσωπικά
σημεία αναφοράς. Προ μηνών, δη-
μογραφική έρευνα (Ηρα Εμκε Που-
λοπούλου) αποκάλυπτε μία επιπλέ-
ον πτυχή: Οικιακές βοηθοί από τα
Βαλκάνια, που με την κρίση επέ-
στρεψαν στις χώρες τους, πρότει-
ναν σε συνταξιούχους Ελληνες με

προβλήματα αυτοεξυπηρέτησης
να τους φιλοξενήσουν στο σπίτι
τους, στην αλλοδαπή, με αντίτιμο
πολύ μικρότερο από εκείνο που
απαιτείται για τροφεία σε γηροκο-
μείο ή εσωτερική βοηθό.

«Elders drain». Τάση που, με το
«brain drain» και το ασφαλιστικό
αδιέξοδο λόγω της γήρανσης του
πληθυσμού, δείχνει να εντείνεται.
Περίπου 500.000 νέοι εγκατέλειψαν
την Ελλάδα την τελευταία 8ετία,
ενώ την ίδια στιγμή ο πληθυσμός
των παιδιών και εφήβων 0-14 ετών
μειώνεται· την τελευταία 60ετία
συρρικνώθηκε στο μισό (από 28,8%
σε 14,5%) ενώ τριπλασιάστηκε η
αναλογία των ηλικιωμένων στο σύ-
νολο (από 6,7% σε 21,5%)· η μέση
ηλικία των Ελλήνων έφτασε, από
τα 30, τα 43,5 έτη, αυξήθηκαν τα
μονοπρόσωπα νοικοκυριά, οι θά-
νατοι ξεπέρασαν τις γεννήσεις (κα-

τά 124.501 πέρυσι). Οι υπερήλικες
δεν αποτελούν πια την προσωπο-
ποίηση της σοφίας, τη φωτισμένη
κατάληξη μιας πλούσιας σε εμπει-
ρίες ζωής, αλλά αγκάθι και βάρος.
Σε αρκετές χώρες εκτιμούν ότι οι
πιέσεις στο υγειονομικό - ασφαλι-
στικό σύστημα θα μειωθούν αν κα-
τά κάποιον τρόπο περιοριστούν οι
ιατροφαρμακευτικές παροχές στους
ηλικιωμένους, που είναι έξι φορές
μεγαλύτερες από εκείνες προς τον
γενικό πληθυσμό. Προ διμήνου ο

πρωθυπουργός είχε μιλήσει για
μείωση της δαπάνης των συντά-
ξεων με φυσικό τρόπο, «...οι πε-
ρισσότεροι είναι άνω των 70 ετών»
– το 25% των συνταξιούχων είναι
άνω των 81, το 32% 71 έως 80, το
39% μεταξύ 51 και 70. Και ναι, τα
τελευταία χρόνια οι θάνατοι αυξή-
θηκαν –το χαμηλό εισόδημα επι-
ταχύνει τα γηρατειά–, όμως οι ηλι-
κιωμένοι δεν μειώθηκαν, το αντί-
θετο. Πολλαπλασιάζονται ενισχύον-
τας τη «βόμβα» στα θεμέλια του
ασφαλιστικού συστήματος.

Το δημογραφικό είναι ασθένεια
βαρύτερη, κρισιμότερη από την
οικονομική κρίση. Για πρώτη φορά
στην ανθρώπινη ιστορία, οι ηλι-
κιωμένοι θα ξεπεράσουν τα παιδιά,
προειδοποιεί ο ΟΗΕ. Ηλικιωμένοι
με όλο και μικρότερη οικονομική
επιφάνεια. Προ κρίσης πολλοί
εκτιμούσαν ότι η τάξη των γερόν-

των στις δυτικές κοινωνίες θα
αποτελούσε μια ισχυρή πολυπλη-
θή ομάδα, η οποία, έχοντας συσ-
σωρεύσει πλούτο και απολαμβά-
νοντας λόγω των επιστημονικών
εξελίξεων καλή υγεία, θα ταξίδευε,
θα διασκέδαζε, θα κατανάλωνε
συνεισφέροντας δυναμικά στην
οικονομία – μια καλπάζουσα αση-
μένια δύναμη. Αυτό δεν επιβεβαι-
ώνεται πλήρως. Τουλάχιστον στην
Ελλάδα. Οι ηλικιωμένοι δεν ορ-
μούν σαν χαρούμενη ορδή πάνω
στα θέρετρα. Στη φράση του ελ-
ληνικού χωροχρόνου, οι της τρίτης
ηλικίας εισάγονται με υποστιγμές.
Οι καταθέσεις μειώνονται, ενώ
το μέσο μηνιαίο εισόδημα όσων
δικαιούνται και κύρια και επικου-
ρική σύνταξη δεν ξεπερνά τα 895
ευρώ μεικτά (723 ευρώ από κύριες
συντάξεις, 171 από επικουρικές,
97 από μερίσματα). Ενας στους

τέσσερις, άνθρωποι του πιθαριού
και του φανού, λαμβάνουν έως
500 ευρώ, ένας στους τρεις έως
600 ευρώ από κύρια σύνταξη, ενώ
υπάρχουν και 611.445 συντάξεις
(2.582.800 συνταξιούχοι, 4,4 εκατ.
συντάξεις) που δεν ξεπερνούν τα
373 ευρώ μεικτά.

Θα ήταν αλλιώς σε μια καταχρε-
ωμένη χώρα με συρρικνωμένες ει-
σφορές και ΑΕΠ, μικροπολιτικές
στοχεύσεις, μεταρρυθμίσεις υπό
συνεχή ανασκευή; Να μένουν οι
νέοι στη χώρα τους, να γεννάνε
και η οικονομία να «τρέχει» είναι
ένα ωραίο όνειρο, μια ευάρεστη
επινόηση του νου, σε μεγάλη από-
σταση από τις μέρες των 65+. Το
μη παραιτηθέν πνεύμα πασχίζει
να τη μειώσει – τα όνειρα είναι
ελεήμονα, δίνουν στη δίνη τη μορ-
φή τάξης· η λάμψη τους ξεγελά και
παρηγορεί. Ομως κρατούν λίγο.

<<<<<<

Με το «τραυματισμένο»
ασφαλιστικό λόγω 
δημογραφικού και το
«brain drain», εντείνε-
ται το «elders drain».

Π
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Αξιολόγηση - Διάγνωση
Αντιμετώπιση διαταραχών λόγου,

φωνής, ομιλίας παιδιών & ενηλίκων

Μαρία Μίτα Bsc

Εγγεγραμένη
Λογοθεραπεύτρια

Τηλ.: 99129129  |  Email: mariamita7@gmail.com

Της ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Προειδοποίηση στην Αθήνα στέλνει
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την κα-
θυστέρηση στην υλοποίηση των
μεταμνημονιακών μεταρρυθμίσεων
και εφιστά την προσοχή της ελλη-
νικής κυβέρνησης, ώστε να μην
παρεκκλίνει από τους στόχους το
2019, καθώς είναι εκλογική χρονιά.
Στην πρώτη έκθεση της ενισχυμέ-
νης εποπτείας, η οποία είχε διαρ-
ρεύσει στην «Κ» τον Οκτώβριο και
την Τετάρτη είδε επισήμως τα φώτα
της δημοσιότητας, η Επιτροπή με
πολύ προσεκτικό τρόπο αναφέρεται
στην αδυναμία εξόδου της Ελλάδας
στις αγορές, στην καθυστέρηση
των μεταρρυθμίσεων, αλλά και στη
σημασία που έχει για τις αγορές η
εξασφάλιση των κερδών των κεν-
τρικών τραπεζών (ANFAs και SMPs)
χωρίς καθυστερήσεις.

Αβεβαιότητα
Συγκεκριμένα, η έκθεση αναφέ-

ρεται στην «αβέβαιη» δημοσιονο-
μική πορεία της χώρας, καθώς η
υστέρηση εκτέλεσης των δαπανών
του προϋπολογισμού ήταν αυτή
που συνέβαλε στην αύξηση των δη-
μοσιονομικών επιδόσεων τα τελευ-
ταία χρόνια. «Αυτό δεν είναι επιθυ-
μητό αποτέλεσμα όσον αφορά την
εκτέλεση του προϋπολογισμού και
τον αντίκτυπο που έχει στην ανά-
πτυξη της χώρας», επισημαίνει συγ-
κεκριμένα η έκθεση και τονίζει ότι
υπάρχει ανησυχία για τις δικαστικές
υποθέσεις που εκκρεμούν όσον
αφορά την κατάργηση μεταρρυθ-
μίσεων στο ασφαλιστικό, ακυρώ-
νοντας κάποιες εξ αυτών που τέ-
θηκαν σε εφαρμογή το 2012 αλλά
και τα έτη 2015 και 2016 (νόμος Κα-
τρούγκαλου).

«Οι ελληνικές αρχές θα πρέπει να
παρακολουθούν τους δημοσιονομι-
κούς κινδύνους, συμπεριλαμβανο-
μένων των δικαστικών αποφάσεων,
και να λάβουν αντισταθμιστικά μέ-
τρα για την επίτευξη των μεσοπρό-

θεσμων δημοσιονομικών στόχων»,
λέει χαρακτηριστικά η έκθεση. Συγ-
χρόνως αναφέρεται στη μείωση που
έχει υποστεί το πρόγραμμα δημο-
σίων επενδύσεων, έτσι ώστε να επι-
τευχθούν οι δημοσιονομικοί στόχοι.
Οσον αφορά την έξοδο της χώρας
στις αγορές, «οι συνθήκες χρημα-
τοδότησης παραμένουν δύσκολες
και θα μπορούσαν να εμποδίσουν
την ανάκαμψη», αναφέρει χαρακτη-
ριστικά η έκθεση. Και παρόλο που
η έξοδος της Ελλάδας από τα μνη-
μόνια, η δημιουργία ενός σημαντικού
ταμειακού αποθέματος και η συμ-
φωνία για σειρά από μέτρα σχετικά
με την ελάφρυνση του χρέους να
βελτίωσαν τις αξιολογήσεις πιστο-

ληπτικής ικανότητας της χώρας, τα
επιτόκια των ελληνικών ομολόγων,
ωστόσο, παραμένουν υψηλά. «Αυτό
το πλαίσιο δημιουργεί ιδιαίτερες
προκλήσεις για τον ιδιωτικό τομέα»,
σημειώνεται στην έκθεση. Για τους
Ευρωπαίους αξιωματούχους αυτό
που θα έχει ιδιαίτερη σημασία είναι
η επόμενη έκθεση της ενισχυμένης
εποπτείας, η οποία αναμένεται κά-
ποια στιγμή τον Φεβρουάριο.

Εκεί θα φανεί πιο ξεκάθαρα η
στάση που επιθυμεί να κρατήσει η
ελληνική κυβέρνηση όσον αφορά
τις μεταρρυθμίσεις, ενώ μόνον αν
αυτές έχουν ολοκληρωθεί πλήρως
θα μπορέσει να γίνει η εκταμίευση
των κερδών των κεντρικών τραπε-
ζών (ANFAs και SMPs). Μια καθυ-
στέρηση στην εκταμίευσή τους, η
οποία υπολογίζεται κοντά στα 700
εκατ., θα έστελνε πολύ αρνητικό
μήνυμα στις αγορές, οι οποίες πα-
ρακολουθούν από κοντά τις κινήσεις
της ελληνικής κυβέρνησης και κατά
πόσον οι διαρθρωτικές μεταρρυθ-
μίσεις θα συνεχιστούν. Στην Επι-
τροπή γνωρίζουν ότι τα υψηλά επι-

τόκια των ελληνικών ομολόγων, τα
οποία είναι απαγορευτικά για έξοδο
στις αγορές, δεν είναι έτσι μόνον
εξαιτίας της ιταλικής κρίσης, αλλά
και λόγω των μηνυμάτων που στέλ-
νει η κυβέρνηση για προσλήψεις,
αυξήσεις κ.λπ.

Ο νόμος Κατσέλη
Τον Φεβρουάριο η Επιτροπή θα

δώσει ιδιαίτερη σημασία στο αν
θα επεκταθεί ο νόμος Κατσέλη και
πόσο μεγάλο αλλά και πού θα δοθεί
το κοινωνικό μέρισμα, που αναμέ-
νεται να εξαγγείλει ο πρωθυπουργός
στο τέλος του έτους και για το οποίο
δεν έχει υπάρξει οποιαδήποτε ενη-
μέρωση ακόμα. Συγκεκριμένα, ανα-
φέρεται στην έκθεση πως, αν χο-
ρηγηθούν τέτοια μερίσματα, «προ-
τεραιότητα θα πρέπει να δοθεί
στην εκκαθάριση των υπολοίπων
υποχρεώσεων που προκύπτουν
από δικαστικές αποφάσεις και θα
πρέπει να διασφαλιστεί η πλήρης
συμβατότητα με τις πολιτικές οι
οποίες βρίσκονται υπό ενισχυμένη
εποπτεία».

Κίτρινη κάρτα για τις καθυστερήσεις
στις μεταρρυθμίσεις από Κομισιόν
Ανησυχίες για δημοσιονομικό εκτροχιασμό λόγω δικαστικών αποφάσεων

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Στο 3,6%, οριακά πάνω από τον στό-
χο του 3,5% του ΑΕΠ, διαμορφώ-
νεται, με βάση τον προϋπολογισμό,
το πρωτογενές πλεόνασμα του 2019,
έναντι 3,98% του ΑΕΠ φέτος. Ετσι,
ο λεγόμενος «δημοσιονομικός χώ-
ρος» του 2019, δηλαδή το υπερπλε-
όνασμα, είναι μόλις 199 εκατ. ευρώ,
έναντι 885 εκατ. ευρώ φέτος. Για το
2019 όμως, ο προϋπολογισμός έχει
ήδη ενσωματώσει δημοσιονομικές
παρεμβάσεις 910 εκατ. ευρώ, οι οποί-
ες θεωρητικά θα έχουν μόνιμο χα-
ρακτήρα. Τα 885 εκατ. ευρώ φέτος
προορίζονται για ένα νέο εφάπαξ
«κοινωνικό μέρισμα». Τα καθαρά
έσοδα του κρατικού προϋπολογισμού
το 2019 θα είναι 53,8 δισ. ευρώ έναντι
53,6 δισ. ευρώ το 2018 και εξ αυτών
οι φόροι θα είναι 51,263 δισ. ευρώ
έναντι 51,289 δισ. ευρώ φέτος. Μει-
ωμένοι, λόγω μείωσης ΕΝΦΙΑ, είναι
οι φόροι ακίνητης περιουσίας, στα
2,770 δισ. ευρώ, από 3,063 δισ. ευρώ
φέτος. Αντίθετα, τα έσοδα από τον
φόρο εισοδήματος προβλέπονται αυ-
ξημένα, από 16,646 δισ. ευρώ σε
16,888 δισ. ευρώ.

Μείωση δαπανών
Οι δαπάνες του κρατικού προϋπο-

λογισμού θα είναι μειωμένες κατά
1,3 δισ. ευρώ, από 58,273 δισ. ευρώ
φέτος, σε 56,956 δισ. ευρώ το 2019.
Εξ αυτών, οι παροχές σε εργαζομένους
θα είναι κι αυτές μειωμένες, από
13,521 δισ. ευρώ σε 12,998 δισ. ευρώ.
Ωστόσο, η φετινή δαπάνη είναι φου-
σκωμένη κατά 1 δισ. ευρώ σε σχέση
με την πρόβλεψη του Μεσοπροθέ-
σμου, που την τοποθετούσε στα
12,518 δισ. ευρώ, λόγω της καταβολής
των αναδρομικών των ενστόλων και
των άλλων ειδικών μισθολογίων. Ο
προϋπολογισμός των κοινωνικών
παροχών εμφανίζει μείωση από 1,183
δισ. σε 246 εκατ. ευρώ, αλλά αυτό
οφείλεται στην πληρωμή, από το
2019, του κοινωνικού εισοδήματος
αλληλεγγύης, μέσω ΟΠΕΚΑ, ο οποίος,
πάντως, θα επιχορηγείται από το
κράτος για τον σκοπό αυτό. Η εκτί-

μηση για τις δαπάνες τόκων σε ακα-
θάριστη ταμειακή βάση ανέρχεται
σε 6,600 δισ. ευρώ, έναντι 5,520 δισ.
ευρώ το 2018.

To «μαξιλάρι»
Ο προϋπολογισμός προαναγγέλλει,

εξάλλου, ότι το 2019 θα χρησιμοποι-
ηθεί το «μαξιλάρι ασφαλείας» καθώς
–προφανώς– οι συνθήκες στις αγορές
δεν θα επιτρέψουν να καλυφθούν εξ
ολοκλήρου οι χρηματοδοτικές ανάγ-
κες από αυτές. Μια λελογισμένη χρή-
ση των πόρων του ήταν ούτως ή άλ-
λως προγραμματισμένη, αλλά πλέον
το ερώτημα είναι αν θα υπάρξει δυ-
νατότητα –και ποια– για έξοδο στις

αγορές. Για τον δανεισμό του επό-
μενου έτους, το υπουργείο περιορί-
ζεται να αναφέρει στον προϋπολο-
γισμό ότι «το σύνολο των νέων ετή-
σιων εκδόσεων δεν αναμένεται να
ξεπερνά τις ετήσιες αποπληρωμές
χρεολυσίων». Το χρέος της γενικής
κυβέρνησης αναμένεται να διαμορ-
φωθεί στα 323,5 δισ. ευρώ το 2019
ή 167,8% του ΑΕΠ, έναντι 335 δισ.
ευρώ ή 180,4% του ΑΕΠ φέτος. Η φε-
τινή αύξηση του χρέους (17,5 δισ.
ευρώ), διευκρινίζεται στον προϋπο-
λογισμό, «οφείλεται στη δημιουργία
ταμειακών αποθεμάτων ασφαλείας
(cash buffer), εκ των οποίων θα γίνει
μερική χρήση το 2019». Σύμφωνα με
πίνακα που παρατίθεται στον προ-
ϋπολογισμό, οι συμφωνίες επαναγο-
ράς χρέους (ρέπος) το 2018 διαμορ-
φώθηκαν στα 21,2 δισ. ευρώ.

910 εκατ. ευρώ
για να υλοποιηθεί
το πακέτο της ΔΕΘ

<<<<<<

Η πρώτη μεταμνημο-
νιακή έκθεση επιση-
μαίνει την αδυναμία
εξόδου της Ελλάδας
στις αγορές.

«Οι ελληνικές αρχές θα πρέπει να παρακολουθούν τους δημοσιονομικούς κινδύνους, συμπεριλαμβανομένων των
δικαστικών αποφάσεων, και να λάβουν αντισταθμιστικά μέτρα για την επίτευξη των μεσοπρόθεσμων δημοσιονομι-
κών στόχων», αναφέρει η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

RE
U

TE
RS

<<<<<<

Ο προϋπολογισμός προ-
αναγγέλλει ότι το 2019
θα χρησιμοποιηθεί 
το «μαξιλάρι ασφα-λεί-
ας». Το ερώτημα είναι
αν θα υπάρξει δυνατό-
τητα –και ποια– για έξο-
δο στις αγορές.

Δεν έχει ολοκληρωθεί κανένα από τα 16 προαπαιτούμενα
Κανένα από τα 16 προαπαιτούμενα
που έπρεπε να είχε ολοκληρώσει
μέχρι το τέλος του χρόνου η ελλη-
νική κυβέρνηση δεν έχει υλοποιηθεί
μέχρι στιγμής, αναφέρει η πρώτη
έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για τη μεταμνημονιακή Ελλάδα.
Και ενώ η χώρα θα καταφέρει τον
δημοσιονομικό στόχο του πρωτο-
γενούς πλεονάσματος 3,5% του
ΑΕΠ, η Επιτροπή προειδοποιεί ότι
ο ρυθμός υλοποίησης των μεταρ-
ρυθμίσεων πρέπει να επιταχυνθεί
«για να πετύχουν οι ελληνικές αρχές
τους στόχους τους», όπως λέει συγ-
κεκριμένα η έκθεση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής.

Η έκθεση αναφέρει χαρακτηρι-
στικά ότι «υπάρχουν καθυστερήσεις
για αρκετές συγκεκριμένες μεταρ-
ρυθμιστικές δεσμεύσεις, οι οποίες
θα πρέπει να αντιμετωπιστούν επει-
γόντως», για να διασφαλιστεί ότι
θα ολοκληρωθούν το συντομότερο
δυνατόν και πολύ πριν από την έκ-
δοση της δεύτερης έκθεσης αξιο-

λόγησης τέλη Φεβρουαρίου 2019.
Για την Επιτροπή είναι πολύ ση-
μαντικό να έχουν ολοκληρωθεί όλες
οι δεσμεύσεις πριν από το τέλος
της δεύτερης αξιολόγησης, καθώς
τότε θα πρέπει μια σειρά από Κοι-
νοβούλια να ψηφίσουν κατά πόσον
η Ελλάδα τηρεί τις προϋποθέσεις,
για να εγκρίνουν την εκταμίευση
των περίπου 700 εκατ. που αναλο-
γούν τα κέρδη από τα ελληνικά
ομόλογα που έχoυν στην κατοχή
τους οι κεντρικές τράπεζες των
κρατών-μελών (ANFA’s και SMP’s).
Καθυστέρηση στην εκταμίευση θα
είχε πολύ αρνητικές συνέπειες για
την έξοδο της χώρας στις αγορές.

Συγκεκριμένα, σημαντικές κα-
θυστερήσεις, οι οποίες αν δεν κα-
λυφθούν άμεσα, θέτουν σε κίνδυνο
τον στόχο για ολοκλήρωσή τους
στο τέλος Φεβρουαρίου 2019, πα-
ρατηρούνται σε μια σειρά από με-
ταρρυθμίσεις. Ειδικότερα, αναφέ-
ρονται η στελέχωση της ανεξάρ-
τητης αρχής εσόδων, η αποπληρω-
μή ληξιπρόθεσμων οφειλών, το νο-
μοθετικό πλαίσιο για την επίλυση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων,
την ανάπτυξη του συστήματος πρω-
τοβάθμιας φροντίδας υγείας και
την κεντρική προμήθεια υγειονο-
μικής περίθαλψης, μεταξύ άλλων.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

<<<<<<

«Ο ρυθμός υλοποί-
ησης των μεταρρυθμί-
σεων πρέπει 
να επιταχυνθεί».
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ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ

Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) ανακοινώνει την προκήρυξη ανοικτού διαγωνισμού
με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομική άποψη προσφορά βάσει τιμής, για την
Προμήθεια Δορυφορικών Εικόνων (CPV32533000, 32534000, 32324310, 32530000,34712200,
35631100, 35631200, 35631300), με αριθμό ΟΑΠ/ΑΔΕ/01/18/06.  Εκτιμώμενη Αξία Σύμβασης €398,000
χωρίς ΦΠΑ.

Για τα έγγραφα, πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις επί των εγγράφων του διαγωνισμού οι
ενδιαφερόμενοι οικονομικοί φορείς μπορούν να αποταθούν στο Ηλεκτρονικό Σύστημα Δημόσιων
Συμβάσεων, στη διεύθυνση:  https://www.eprocurement.gov.cy/ceproc/home.do.

Οι Προσφορές υποβάλλονται ηλεκτρονικά μέσω του χώρου για τον συγκεκριμένο διαγωνισμό στο
Ηλεκτρονικό Σύστημα Σύναψης Συμβάσεων (www.eprocurement.gov.cy) μέχρι τις 14/01/2019 και ώρα
10:00 πμ.  

Για οποιεσδήποτε πληροφορίες, παρακαλώ όπως επικοινωνείτε με την αρμόδια λειτουργό αγορών,
κα Έλενα Αντωνίου, στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο eantoniou@capo.gov.cy, ή στο τηλέφωνο 22557664.

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ
ΥΠΟΒΟΛΗ ΑΙΤΗΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΚΔΙΚΗΣΗ ΚΡΑΤΙΚΗΣ ΥΠΟΤΡΟΦΙΑΣ

ΓΙΑ ΠΤΥΧΙΑΚΕΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΠΤΥΧΙΑΚΕΣ ΣΠΟΥΔΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟ ΕΤΟΣ 2018/19

Το Διοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ενημερώνει ότι, από τις 20
Νοεμβρίου 2018, δέχεται αιτήσεις για τη διεκδίκηση κρατικής υποτροφίας προπτυχιακού και μεταπτυχιακού
επιπέδου Μάστερ, για σπουδές στην Κύπρο ή στο εξωτερικό.    
Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να εξασφαλίσουν την Ανακοίνωση με αρ. 427 (απαραίτητη προϋπόθεση για
τη συμπλήρωση της αίτησης) και την Αίτηση με αρ. 96 από:
• τα Γραφεία του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου στη Λευκωσία,
• τις Επαρχιακές Διοικήσεις,  
• τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη σε όλες τις επαρχίες, 
• τα Κέντρα Πολιτών σε όλες τις επαρχίες, και 
• την Ιστοσελίδα του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου http://www.cyscholarships.gov.cy
Οι αιτήσεις με όλα τα στοιχεία και πιστοποιητικά θα πρέπει να παραδοθούν, ΜΟΝΟ ΔΙΑ ΧΕΙΡΟΣ, στη
Γραμματεία του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, στη διεύθυνση: Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών
Κύπρου, Φλωρίνης 7, Greg Tower, 3ος όροφος, 1065 Λευκωσία.  Αιτήσεις που θα υποβάλλονται μέσω τα-
χυδρομείου ή εταιρειών μεταφορών (courier), δεν θα γίνονται αποδεκτές.  
Η τελευταία μέρα υποβολής αιτήσεων είναι η 21η Δεκεμβρίου 2018, ώρα 2:00 μ.μ.  Τονίζεται ότι η
ημερομηνία και η ώρα λήξης υποβολής θα τηρηθεί αυστηρά. Αιτήσεις που θα παραδίδονται εκπρόθεσμα,
δεν θα γίνονται αποδεκτές. 

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ (ΤΜΗΜΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΑΕΡΟΠΟΡΙΑΣ)
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Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας ανακοινώνει, σε συνέχεια προηγούμενης σχετικής ανακοίνωσης του,
την παράταση της ημερομηνίας λήξης υποβολής των αιτήσεων για τη διεκδίκηση των πιο πάνω υποτροφιών,
μέχρι την Δευτέρα, 21 Ιανουαρίου 2019, ώρα 2:00 μ.μ. 

2.     Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να εξασφαλίσουν τη σχετική Ανακοίνωση με αρ. 428 και Αίτηση με αρ.
97 από τα Γραφεία του Ι.Κ.Υ.Κ, τις Επαρχιακές Διοικήσεις, τα Γραφεία Εξυπηρέτησης του Πολίτη, από το
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, ή από την ιστοσελίδα: http://www.cyscholarships.gov.cy και να την
παραδώσουν ή αποστείλουν, συστημένη μέσω ταχυδρομείου, στη διεύθυνση: Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών,
Φλωρίνης 7, Greg Tower, 3ος όροφος, 1065 Λευκωσία ή στην Τ.Θ. 23949, 1687 Λευκωσία μέχρι την πιο
πάνω ημερομηνία.  Ελλιπείς ή / και εκπρόθεσμες αιτήσεις, δεν θα γίνονται αποδεκτές. 

3.  Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να εξασφαλίσουν περισσότερες πληροφορίες στα Τηλέφωνα 22 456433,
(ΙΚΥΚ) και 22 404102/152 (Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας) ή μέσω Ηλεκτρονικού Ταχυδρομείου:
ikyk@ikyk.org.cy.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η εφαρμογή των μεσοπρόθεσμων
μέτρων για την ελάφρυνση του χρέ-
ους, που είχαν συμφωνηθεί στο Eu-
rogroup της 22ας Ιουνίου, εγκρίθηκε
χθες από το διοικητικό συμβούλιο
του EFSF, οριστικοποιώντας μεταξύ
άλλων τη μείωση των χρηματοδο-
τικών αναγκών της χώρας σε χα-
μηλά επίπεδα, έως 15% του ΑΕΠ,
μέχρι το 2032. Η αγωνία, ωστόσο,
στην κυβέρνηση για την επιστροφή
στις αγορές παραμένει, καθώς οι
αποδόσεις των ελληνικών ομολόγων
διατηρούνται σε υψηλά επίπεδα,
επιβεβαιώνοντας σταθερά ότι, παρά
το τέλος των μνημονίων, η Ελλάδα
εξακολουθεί να θεωρείται ο πλέον
αδύναμος κρίκος. Ο προϋπολογισμός
του 2019 περιορίστηκε να αναφέρει
προχθές ότι «το σύνολο των νέων
ετήσιων εκδόσεων δεν αναμένεται
να ξεπερνά τις ετήσιες αποπληρωμές
χρεολυσίων». Ο αρχικός σχεδιασμός
προέβλεπε ότι το Δημόσιο θα προ-
σέφευγε στις αγορές για περίπου
7-7,5 δισ. ευρώ το 2019, αλλά δεν
είναι βέβαιο ότι αυτός εξακολουθεί
να ισχύει. Σε κάθε περίπτωση, οι
επενδυτές θα ενημερωθούν σχετι-
κώς σε ένα σύντομο σημείωμα που
αναμένεται να κοινοποιήσει ο ΟΔ-
ΔΗΧ στα μέσα Δεκεμβρίου.

Η χθεσινή απόφαση του EFSF
οδηγεί σε σωρευτική μείωση του
χρέους κατά 30 ποσοστιαίες μονάδες
του ΑΕΠ έως το 2060, ενώ οι χρη-

ματοδοτικές ανάγκες θα υποχωρή-
σουν κατά 8 ποσοστιαίες μονάδες
στον ίδιο χρονικό ορίζοντα, είπε
χθες, μετά την απόφαση, ο διευθύ-
νων σύμβουλος του ESM Κλάους
Ρέγκλινγκ. Μεταξύ των μέτρων, πε-
ριλαμβάνεται η κατάργηση του πε-
ριθωρίου κέρδους 2% στα επιτόκια
που αφορούν την επαναγορά χρέους
11,3 δισ. ευρώ το 2012. Υπολογίζεται
ότι στο πλαίσιο αυτό θα επιστρέ-
φονται στην Ελλάδα 200 εκατ. ευρώ
τον χρόνο σε 2 εξαμηνιαίες δόσεις,
έως το 2022. Η επιστροφή θα γίνεται
υπό τον όρο της τήρησης των με-
ταμνημονιακών δεσμεύσεών της.

Παράταση 10 ετών
Το κυριότερο όμως είναι η παρά-

ταση της περιόδου χάριτος για τους
τόκους και το κεφάλαιο και η επι-
μήκυνση των ωριμάνσεων των δα-
νείων του EFSF, ύψους 96,4 δισ. ευ-
ρώ, κατά 10 χρόνια. 

Ετσι, η Ελλάδα θα αρχίσει να εξο-
φλεί τα δάνεια αυτά το 2033 αντί
του 2023. Η δε μέση σταθμισμένη
διάρκεια ωρίμανσής τους θα φθάσει
τα 42,5 χρόνια, αντί των 32,5 χρό-
νων. Εως το τέλος του χρόνου, ο
EFSF θα ολοκληρώσει το reprofiling
των πληρωμών και θα ανακοινώσει
το νέο χρονοδιάγραμμα.

Διευκρινίζεται ότι η επιστροφή
των κερδών SMP και ΑNFA, που
περιλαμβάνεται στα μεσοπρόθεσμα
μέτρα, δεν ανήκει στην αρμοδιότητα
του EFSF.

Εγκρίθηκαν από το EFSF
τα μέτρα ελάφρυνσης
του ελληνικού χρέους

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Μονόδρομο αποτελεί η δημιουργία
ενός σχήματος στο οποίο θα μετα-
βιβαστούν κόκκινα δάνεια, καθώς
θα επιτρέψει στις τράπεζες να εξυ-
γιάνουν τους ισολογισμούς τους και
να διαχειριστούν αποτελεσματικά
τα ίδια κεφάλαιά τους. Αυτό επιση-
μαίνει η ΤτΕ στην έκθεση για τη
σταθερότητα του χρηματοπιστωτι-
κού συστήματος, σημειώνοντας ότι
ακόμη και αν οι δεσμεύσεις που
έχουν αναλάβει οι τράπεζες για τη
μείωση των κόκκινων δανείων τη-
ρηθούν στο ακέραιο, το ποσοστό
των μη εξυπηρετούμενων ανοιγμά-
των (NPEs) θα παραμείνει σε υψηλά
επίπεδα, στερώντας πόρους από την
οικονομία και τις παραγωγικές επεν-
δύσεις. Η πρόταση που έχει επεξερ-
γαστεί η ΤτΕ για τη μεταφορά κόκ-
κινων δανείων σε ένα όχημα ειδικού
σκοπού, στο οποίο θα μεταφερθεί
και τμήμα του αναβαλλόμενου φό-
ρου, δημοσιοποιήθηκε χθες επίσημα
και φέρει την υπογραφή του κ. Σπύ-
ρου Παντελιά, ο οποίος σε δηλώσεις
του στους Financial Times υπογράμ-
μισε ότι «η συναλλαγή θα βοηθήσει
στην αποκατάσταση της εμπιστο-
σύνης στο ελληνικό τραπεζικό σύ-
στημα μειώνοντας το χαρτοφυλάκιο
των επισφαλών δανείων στο ήμισυ».
Οπως σημειώνεται στην έκθεση, σε
συνδυασμό με τη συνέχιση των προ-
σπαθειών για την επίτευξη των στό-
χων που έχουν θέσει οι τράπεζες
έναντι του SSM, στοχεύει στη μείωση
των NPEs σε μονοψήφιο ποσοστό.
Παράλληλα, περιορίζει σημαντικά
τον κίνδυνο κρατικοποίησης των
τραπεζών μέσα από τη μετατροπή
των ζημιών, που ενδεχομένως θα
υποχρεωθούν να εγγράψουν κάθε
φορά που προχωρούν σε διαγραφές,
απομειώσεις ή πωλήσεις κόκκινων
δανείων. Στο παράδειγμα που χρη-
σιμοποιεί στην έκθεσή της η ΤτΕ,
προβλέπεται η μεταφορά καταγγελ-
μένων δανείων ύψους 40 δισ. ευρώ
σε ένα όχημα ειδικού σκοπού (SPV)
και παράλληλα η μεταφορά 7,4 δισ.

ευρώ της φορολογικής απαίτησης
του Δημοσίου. Να σημειωθεί ότι σή-
μερα το απόθεμα των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων ανέρχεται σε 86
δισ. ευρώ και η φορολογική απαίτηση
του Δημοσίου διαμορφώνεται στα
16 δισ. ευρώ. Το σχέδιο επιτυγχά-
νει:
• Μείωση αποθέματος των NPEs
κατά 47%.
• Μείωση του δείκτη κάλυψης NPEs
από συσσωρευμένες προβλέψεις
στο 41% από 49%.
• Βελτίωση του πλαισίου διαχείρισης

των NPEs αφού στην εταιρεία ειδικού
σκοπού μεταβιβάζεται το πλέον προ-
βληματικό μέρος τους, δηλαδή οι
καταγγελμένες απαιτήσεις.
• Διατήρηση του δείκτη κεφαλαιακής
επάρκειας σε διψήφιο επίπεδο και
για τις τέσσερις συστημικές τράπε-
ζες.
• Περιορισμό συμμετοχής του ανα-
βαλλόμενου φόρου στα εποπτικά
κεφάλαια στο 30% από 57%.

Για την κάλυψη του τιμήματος
της μεταβίβασης των 40 δισ. ευρώ,
η εταιρεία ειδικού σκοπού θα εκδώσει
τρεις τάξεις τίτλων (senior, mezza-
nine, junior/equity). H κατώτερη
τάξη τίτλων (equity) θα καλυφθεί
από τις τράπεζες (σε ποσοστό 20%
κατά ανώτατο όριο από κάθε τρά-
πεζα), καθώς και από το Δημόσιο.
Εκτιμάται ότι επενδυτές θα απορ-
ροφήσουν μέρος της ανώτερης τάξης
τίτλων (senior) και σημαντικό πο-

σοστό της ενδιάμεσης τάξης (mez-
zanine). 

Η δυνατότητα απορρόφησης πρό-
σθετων ζημιών από τη συμμετοχή
του ελληνικού Δημοσίου (μέσω του
μετασχηματισμού της αναβαλλόμε-
νης φορολογικής απαίτησης σε απαί-
τηση της εταιρείας ειδικού σκοπού),
όπως παρατηρεί η ΤτΕ, ενισχύει ση-
μαντικά την πιθανότητα αποπλη-
ρωμής των ομολόγων υψηλής δια-
βάθμισης (senior, mezzanine). Η
διαχείριση του σχήματος θα γίνεται
αποκλειστικά από ιδιώτες, δηλαδή
εταιρείες διαχείρισης, ενώ θα υπάρξει
διαχωρισμός συναλλαγών και δια-
χείρισης ανά κατηγορία δανείων.
Το σχέδιο της ΤτΕ προβλέπει ότι τα
κόκκινα δάνεια θα μεταφερθούν
στο SPV σε μειωμένες τιμές σε σχέση
με την ονομαστική τους αξία. Εν-
δεικτικά με βάση τους υπολογισμούς
της ΤτΕ, τα καταναλωτικά θα μετα-
φερθούν στο 4% της αξίας τους, τα
στεγαστικά στο 30%, τα δάνεια των
μικρομεσαίων επιχειρήσεων στο
27,5%, των πολύ μικρών επιχειρή-
σεων στο 22,5% και τα ναυτιλιακά
στο 30%. Οπως σημειώνεται στην
έκθεση της ΤτΕ, παρά το γεγονός
ότι οι τράπεζες έχουν πετύχει μέχρι
σήμερα τη μείωση των κόκκινων
δανείων, σημαντικό μέρος της μεί-
ωσης αποδίδεται κυρίως στις δια-
γραφές ύψους 3,3 δισ. ευρώ που σω-
ρευτικά διενεργήθηκαν κατά τη
διάρκεια του α΄ εξαμήνου του 2018,
καθώς και σε πωλήσεις ύψους σχεδόν
2 δισ. ευρώ που πραγματοποιήθηκαν.
Η ταχεία αποκλιμάκωση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων εφεξής κα-
θίσταται πλέον καθοριστικής ση-
μασίας, καθώς η επιτυχής αντιμε-
τώπιση του προβλήματος θα ελα-
φρύνει το βάρος για τους δανειολή-
πτες και θα επιτρέψει κυρίως στις
τράπεζες να απελευθερώσουν κε-
φάλαια, τα οποία θα μπορέσουν να
κατευθυνθούν στις πιο δυναμικές
και εξωστρεφείς επιχειρήσεις, συμ-
βάλλοντας στη συνολική αναδιάρ-
θρωση της οικονομίας.
etzortzi@kathimerini.gr

Μονόδρομος η μεταβίβαση
κόκκινων δανείων 40 δισ. ευρώ
Σε ένα όχημα ειδικού σκοπού για να ανακάμψουν οι τράπεζες, λέει η ΤτΕ

<<<<<<

Τι αναφέρει η έκθεση
της ΤτΕ για τη σταθερό-
τητα του χρηματοπι-
στωτικού συστήματος.
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Mια σειρά με άστοχες διαφημίσεις
της Dolce & Gabbana στις αρχές
της εβδομάδας στην Κίνα, οι
οποίες θεωρήθηκαν από άκομψα
στερεοτυπικές έως και ρατσι-
στικές, προκάλεσαν μεγάλο θό-
ρυβο και έντονη δυσαρέσκεια
στο καταναλωτικό κοινό της χώ-
ρας. Αποκορύφωμα ήταν προ-
σβλητικές δηλώσεις για την Κίνα
από τον Στέφανο Γκαμπάνα, σχε-
διαστή και συνιδρυτή του ιτα-
λικού οίκου υψηλής ραπτικής.
Οι δηλώσεις του διαδόθηκαν
αμέσως μέσω του λογαριασμού
του στο Instagram και διαβά-
στηκαν από εκατομμύρια αν-
θρώπους. Το αποτέλεσμα ήταν
μέσα σε ελάχιστο χρόνο να ορ-
γανωθεί επιτυχημένο μποϊκοτάζ

και να απομακρυνθούν από τις
κινεζικές πλατφόρμες διαδικτυα-
κών πωλήσεων όλα τα είδη –
ρούχα και αξεσουάρ– με την
υπογραφή των Dolce & Gabbana.
Λόγου χάριν, ο ιστότοπος λιανι-
κού εμπορίου Yangmatou στην
Κίνα απέσυρε 58.000 προϊόντα
των Dolce & Gabbana.

Σε σχόλιο της εφημερίδας Ch-
ina’s People Daily, αναφέρεται
ότι η κυβέρνηση ακύρωσε τη
μεγάλη επίδειξη της συλλογής
του οίκου στη Σαγκάη την Τε-

τάρτη, επισημαίνοντας ότι «εάν
κάποιος δεν θέλει να καταλάβει
την Κίνα, προφανώς και θα χάσει
την αγορά της και τα οφέλη της».
Οι επίμαχες διαφημίσεις έδειχναν
μία Κινέζα ντυμένη με ρούχα
Dolce & Gabbanα να αγωνίζεται
να φάει ιταλικό φαγητό –σπαγ-
γέτι και πίτσα– χρησιμοποιώντας
ξυλάκια. Τα σχετικά βίντεο προ-
βλήθηκαν αρχικά στην υπηρεσία
Weibo, που παρέχει υπηρεσίες
μικροϊστολογίων, και διαγράφη-
καν τάχιστα μετά τις έντονες

αντιδράσεις. Οι Κινέζοι ενοχλή-
θηκαν, επειδή στη διαφήμιση
εμφανιζόταν το στερεότυπο των
Δυτικών για τους Κινέζους του-
ρίστες, που έχουν μαζί τους ξυ-
λάκια, όταν δοκιμάζουν δυτικά
φαγητά. Ο έτερος των συνιδρυ-
τών του ιταλικού οίκου, Ντομέ-
νικο Ντόλτσε, έκανε λόγο για
ένα ατυχές γεγονός που οδήγησε
στην ακύρωση της επίδειξης.
«Το όνειρό μας ήταν να φέρουμε
στη Σαγκάη τις δημιουργίες μας,
τιμώντας την Κίνα», είπε.

Η κινεζική αγορά είναι εξαιρε-
τικά σημαντική για τον ευρωπαϊ-
κό κλάδο υψηλής ραπτικής και
ειδών πολυτελείας. Toν περασμέ-
νο χρόνο, οι Κινέζοι καταναλωτές
και καταναλώτριες ξόδεψαν ούτε
λίγο ούτε πολύ περισσότερα από
100 δισεκατομμύρια δολάρια για
να αγοράσουν πολυτελή είδη και
δημιουργίες των διάσημων οίκων
μόδας της Ευρώπης πρωτίστως
και δευτερευόντως της Αμερικής.
Το ποσόν αυτό αντιστοιχεί στο
ένα τρίτο των συνολικών κλαδι-

κών πωλήσεων. Οπότε, οι Κινέζοι
καταναλωτές δεν είναι διατεθει-
μένοι να ανεχθούν διαφημιστικές
εκστρατείες, τις οποίες εκλαμ-
βάνουν ως χειραγωγικές ή προ-
σβλητικές. Τα κοινωνικά δίκτυα
τους βοηθούν σε αυτό, όπως φά-
νηκε με πολλά συμβάντα πέραν
αυτού με τον οίκο Dolce & Gab-
bana. 

Μεταξύ των δυτικών εταιρειών,
οι οποίες με τα διαφημιστικά τους
μηνύματα ενόχλησαν το κοινό
αίσθημα στην Κίνα, συγκαταλέ-
γονται ο οίκος Dior, η αυτοκινη-
τοβιομηχανία Mercedes, η ισπα-
νική αλυσίδα ένδυσης Zara, αλλά
και η Gap. Η Mercedes ζήτησε
συγγνώμη, επειδή σε ανάρτηση
στο Instagram είχε επικαλεστεί
τον Δαλάι Λάμα, ο οποίος προ-
έρχεται από το Θιβέτ – η Κίνα
δεν το αναγνωρίζει ως ανεξάρτητο
κράτος. Η Zara, πάλι, στο πλαίσιο
των προωθητικών της ενεργειών
είχε αναφέρει ότι η Ταϊβάν και
το Θιβέτ είναι χώρες. Στη δε πε-
ρίπτωση της αμερικανικής εται-
ρείας ένδυσης Gap, αυτή έφτιαξε
μπλουζάκι με χάρτη της Κίνας,
στον οποίο λείπουν περιοχές διεκ-
δικούμενες από τη χώρα. «Το να
δημιουργείς περιεχόμενο, χωρίς
να το εξετάζεις προσεκτικά, ενέχει
κινδύνους», επισημαίνει o Τζόνι
Χόρνμπι, επικεφαλής της διαφη-
μιστικής The&Partnership. Προ
μηνών η σουηδική Η&Μ έκλεισε
καταστήματά της στη Ν. Αφρική
και ζήτησε δημοσίως συγγνώμη
λόγω διαφήμισης ενός παιδικού
φούτερ με το σλόγκαν «Το πιο
κουλ πιθηκάκι στη ζούγκλα», το
οποίο το φοράει ένα μαύρο παιδί. 

REUTERS, BLOOMBERG

<<<<<<

Η κινεζική κυβέρνη-
ση ακύρωσε τη μεγά-
λη επίδειξη της συλ-
λογής του οίκου στη
Σαγκάη την Τετάρτη.

Φωνές στην Κίνα από διαφήμιση
του οίκου μόδας Dolce & Gabbana
Θεωρήθηκε ρατσιστική και οργανώθηκε μποϊκοτάζ στα προϊόντα τους σε ελάχιστο χρόνο

Οι επίμαχες διαφημίσεις έδειχναν μία Κινέζα ντυμένη με ρούχα Dolce & Gabbanα να αγωνίζεται να φάει ιτα-
λικό φαγητό – σπαγγέτι και πίτσα– χρησιμοποιώντας ξυλάκια.

Η ανάκαμψη της ελληνικής οικονομίας συ-
νεχίζεται, όπως παρατηρεί ο ΟΟΣΑ, προ-
βλέποντας ότι το 2019 θα παρουσιάσει
ρυθμό ανάπτυξης της τάξεως του 2,2% από
2,1% εφέτος. Το 2020 θα εξασθενήσει ελα-
φρώς στο 2,1%.

Σταδιακά, η σημαντική συμβολή των εξα-
γωγών στην ανάπτυξη θα αποδυναμωθεί
– μείζων είναι ο ρόλος των εξαγωγών του
κλάδου του τουρισμού και των προϊόντων
εκτός πετρελαίου. Αναμένεται να αποκα-
τασταθούν οι δαπάνες των νοικοκυριών
και οι επενδύσεις ενόσω η εμπιστοσύνη
καταναλωτών και εταιρειών θα αναθερμαί-
νεται. Παράλληλα η ανεργία, η οποία πα-
ραμένει υψηλή, θα συνεχίσει να μειώνεται,
τονώνοντας με τη σειρά της την εμπιστο-
σύνη. Αξίζει να αναφερθεί στο σημείο αυτό
ότι ολοένα και υψηλότερο ποσοστό των
νέων θέσεων εργασίας είναι πλήρους απα-
σχόλησης. Υποστηρικτικά για την ανάκαμψη
λειτουργεί η εφαρμογή μεταρρυθμίσεων,
όπως προσθέτει ο ΟΟΣΑ.

Κατά τις εκτιμήσεις της ελληνικής κυ-
βέρνησης, το πρωτογενές πλεόνασμα θα
υπερβεί τον στόχο του 3,5% για το 2018
χάρη στο ότι τα έσοδα αυξάνονται ταχύτερα
από τις δαπάνες.

Συγχρόνως, με την επίτευξη του ανωτέρω
στόχου, στο προσχέδιο του προϋπολογι-
σμού του 2019 προβλέπεται η στήριξη της
επιχειρηματικής δραστηριότητας με φο-
ρολογικά μέτρα, καθώς και η λήψη πρω-
τοβουλιών για την αντιμετώπιση του κοι-
νωνικού αποκλεισμού. Εάν η πιο βραδεία
ανάπτυξη θέσει σε κίνδυνο τους δημοσιο-
νομικούς στόχους, η κυβέρνηση θα πρέπει
να θεωρήσει ως προτεραιότητα τις επεν-
δύσεις σε κοινωνικά μέτρα και υποδομές,
σύμφωνα με τον ΟΟΣΑ. Ο διεθνής οργα-
νισμός συστήνει την ενίσχυση των επεν-
δύσεων για τη διατήρηση της ανάκαμψης.
Τέλος, αναφέρει ότι το ύψος των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων στις ελληνικές
τράπεζες παραμένει ένα σημείο αδυναμίας
της οικονομίας.

Ανάπτυξη 
2,2% το 2019 
στην Ελλάδα
«βλέπει» ο ΟΟΣΑ
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Αν ρωτήσει κανείς τους Σουηδούς
πόσο συχνά χρησιμοποιούν με-
τρητά στις συναλλαγές τους, οι πε-
ρισσότεροι από τα 10 εκατομμύρια
κατοίκων της χώρας θα απαντή-
σουν «σχεδόν ποτέ». 

Η χρήση κερμάτων και χαρτο-
νομισμάτων στη σκανδιναβική χώ-
ρα μειώνεται με ραγδαίους ρυθμούς
και ισχυρή ένδειξη αποτελεί ότι
ένας στους δύο καταστηματάρχες
στον τομέα των λιανικών πωλή-
σεων προβλέπει πως μέσα στα επό-
μενα έξι χρόνια θα σταματήσει να
δέχεται μετρητά, σύμφωνα με δη-
μοσίευμα των New York Times.

Με μετρητά γίνονται πλέον συ-
ναλλαγές που αντιστοιχούν μόλις
στο 1% του ΑΕΠ της χώρας, ενώ
το ένα πέμπτο των Σουηδών δεν
χρησιμοποιεί καν αυτόματα μη-
χανήματα ανάληψης μετρητών. Η
σκανδιναβική χώρα προώθησε την
πληρωμή μέσω καρτών, εφαρμο-
γών και την –τουλάχιστον φου-
τουριστική– μέθοδο πληρωμής μέ-
σω μικροτσίπ, που εμφυτεύεται
στο χέρι.

Η τελευταία αυτή μέθοδος, που
αποτελεί επανάσταση στον χώρο
των συναλλαγών, χρησιμοποιείται
ήδη από 4.000 Σουηδούς, οι οποίοι
με μία κίνηση του χεριού τους πλη-
ρώνουν γεύματα, διαδρομές μέσω
τρένου και εισέρχονται ακόμα και
σε γραφεία, αντικαθιστώντας έτσι
τα κλειδιά.

Ιδιαιτέρως οι Σουηδοί μεταξύ 18
και 24 ετών χρησιμοποιούν για το
95% των συναλλαγών τους την
εφαρμογή Swish, η οποία ήρθε
στην αγορά με πρωτοβουλία των

έξι από τις μεγαλύτερες τράπεζες
της χώρας. 

Οι τράπεζες γενικά ενθαρρύνουν
τη χρήση καρτών, καθώς οι συ-
ναλλαγές αποβαίνουν σε αυτή την
περίπτωση πιο επικερδείς για τα
πιστωτικά ιδρύματα. Ταυτόχρονα,
η μείωση των ληστειών τραπεζών
που έγιναν στα μέσα της προηγού-
μενης δεκαετίας είναι ένας επι-
πλέον λόγος για τον οποίο οι τρά-

πεζες προτιμούν τις συναλλαγές
χωρίς μετρητά. Το 2017 καταγρά-
φηκαν μόλις δύο ληστείες σουη-
δικών τραπεζών, ενώ ο αριθμός
των ληστειών το 2008 είχε φτάσει
τις 210, σύμφωνα με την εφημερίδα
New York Times. 

Η ραγδαία μείωση των συναλ-
λαγών με μετρητά, παρότι διευκό-
λυνε την πλειονότητα των κατα-
ναλωτών, προκάλεσε και προβλή-
ματα σε μεγάλες ομάδες του πλη-
θυσμού, όπως οι συνταξιούχοι, με
αποτέλεσμα το ζήτημα να απασχο-
λεί πλέον σοβαρά τη Βουλή αλλά
και την κεντρική τράπεζα. 

Οι οικονομικές αρχές ενθαρρύ-
νουν τις τράπεζες να συνεχίσουν

να δίνουν και να δέχονται μετρητά,
μέχρι να καταλήξουν με ποιον τρό-
πο θα αντιμετωπίσουν τα προβλή-
ματα που προκαλεί ο περιορισμός
της χρήσης μετρητών σε ηλικιω-
μένους και σε άλλες ευάλωτες ομά-
δες του πληθυσμού, που είτε δεν
διαθέτουν τις γνώσεις ώστε να συ-
ναλλάσσονται ηλεκτρονικά είτε
δεν διαθέτουν πρόσβαση σε δίκτυα
ηλεκτρονικών πληρωμών. 

«Οταν βρεθείτε εκεί που βρισκό-
μαστε εμείς, θα είναι λάθος να πε-
ριμένετε με σταυρωμένα τα χέρια
και απλώς εκ των υστέρων να λά-
βετε υπόψη το γεγονός ότι τα με-
τρητά έχουν εξαφανιστεί», δήλωσε
στους NYT ο Στέφαν Ινγκβες, δι-
οικητής της Riksbank, κεντρικής
τράπεζας της Σουηδίας. «Δεν μπο-
ρείς να γυρίσεις πίσω τον χρόνο,
αλλά οφείλεις να βρεις έναν τρόπο
να αντιμετωπίσεις την αλλαγή που
συνέβη», συμπλήρωσε ο Ινγκβες.
Η Riks-bank αναζητεί μαζί με την
κυβέρνηση μια λύση που θα επι-
τρέπει το ίδιο επίπεδο ελέγχου
στην προσφορά χρήματος και ταυ-
τόχρονα θα διευκολύνει όσους
διαφωνούν με την αντικατάσταση
των μετρητών.

Στο πλαίσιο αυτό, η Riksbank
σχεδιάζει για το 2019 τη δοκιμή
μιας ηλεκτρονικής κορώνας (σουη-
δικό νόμισμα), η οποία θα μπορού-
σε να αντικαταστήσει τα μετρητά
ή τουλάχιστον να καθησυχάσει
όσους φοβούνται αυτή την πρω-
τοπόρο κίνηση.

Σε περίπτωση που σταματήσει
η χρήση των μετρητών (ή ψηφια-
κού νομίσματος που να ελέγχεται

από την κεντρική τράπεζα), οι εμ-
πορικές τράπεζες θα έχουν μεγα-
λύτερο έλεγχο, εκτιμούν οι NYT.
Επιπλέον, οι νομοθέτες πρέπει να
προετοιμαστούν για προβλήματα
που ενδεχομένως προκύψουν κατά
τις συναλλαγές, όπως γενικευμένη
διακοπή ρεύματος, ηλεκτρονική
πειρατεία ή ακόμα και πόλεμος.

Οι αντιδράσεις προέρχονται από
πολλούς ηλικιωμένους –το ένα τρί-
το των Σουηδών έχει ξεπεράσει τα
55 χρόνια–, μετανάστες και αν-
θρώπους με αναπηρίες. Τα τεχνο-
λογικά μέσα που χρησιμοποιούνται
για την αντικατάσταση των με-
τρητών φέρνουν σε δύσκολη θέση
αυτές τις ευάλωτες κοινωνικές ομά-
δες.

Μάλιστα, η πολιτική μη αποδο-
χής μετρητών που εφαρμόζει δο-
κιμαστικά ένα κατάστημα επίπλων
ΙΚΕΑ βόρεια της Στοκχόλμης στά-
θηκε αφορμή για μια σειρά δια-
μαρτυριών από το κοντινό παράρ-
τημα του σουηδικού οργανισμού
συνταξιούχων. 

Αφενός, οι συνταξιούχοι που
απολάμβαναν ενίοτε μια βόλτα στο
εστιατόριο του καταστήματος δια-
μαρτύρονται –όχι αδίκως– για την
απότομη αλλαγή του τρόπου συ-
ναλλαγών – «Δεν είμαστε εναντίον
της χρήσης ηλεκτρονικών μέσων,
αλλά θεωρούμε ότι όλα κινούνται
με κάπως υπερβολικά γρήγορους
ρυθμούς», δήλωσε στους NYT η
75χρονη πρόεδρος του συλλόγου.

Αφετέρου, λιγότερο από 1% των
καταναλωτών χρησιμοποιούσε με-
τρητά για τις συναλλαγές του στο
συγκεκριμένο κατάστημα, ενώ για
το ελάχιστο αυτό ποσοστό οι ερ-
γαζόμενοι ξόδευαν περίπου 15%
του χρόνου εργασίας στη διαχεί-
ριση των μετρητών. Οι εργαζόμενοι
μπορούν πλέον να ασχολούνται
περισσότερο με τις πωλήσεις παρά
με τη διαχείριση του ταμείου, σύμ-
φωνα με διευθυντικό στέλεχος του
καταστήματος ΙΚΕΑ. Η δοκιμαστι-
κή μέθοδος του καταστήματος απέ-
δειξε μέχρι τώρα ότι κατά προσέγ-
γιση μόλις 1,2 στους χίλιους πελά-
τες αδυνατεί να πληρώσει με οποι-
ονδήποτε άλλο τρόπο εκτός των
μετρητών.

Κοινωνικά προβλήματα 
στη Σουηδία από την...
εξαφάνιση των μετρητών
Ηλικιωμένοι αντιδρούν στην αλλαγή του τρόπου πληρωμών

<<<<<<

Με μετρητά γίνονται
πλέον συναλλαγές που
αντιστοιχούν μόλις στο
1% του ΑΕΠ της χώρας,
ενώ το 20% δεν
χρησιμοποιεί καν ΑΤΜ.

Μια Σουηδή αγοράζει με κάρτα άνθη σε ένα υπαίθριο κατάστημα λουλουδιών στη Στοκχόλμη. Στα επόμενα έξι χρό-
νια, ένας στους δύο καταστηματάρχες στη σκανδιναβική χώρα θα σταματήσει να δέχεται μετρητά.
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Η ανεργία στις ΗΠΑ βρίσκεται στα
χαμηλότερα επίπεδα από το 1969
και οι ελλείψεις εξειδικευμένου
προσωπικού είναι αυξημένες. Πολ-
λές επιχειρήσεις αναγκάζονται να
προχωρούν εσπευσμένα σε προσ-
λήψεις για να καλύψουν κενές θέ-
σεις εργασίας χωρίς καν να έχουν
περάσει τους υποψηφίους από τη
συνήθη συνέντευξη. Σύμφωνα με
ρεπορτάζ της αμερικανικής εφη-
μερίδας Wall Street Journal, η
πρακτική αυτή των προσλήψεων
με μόνον μία τηλεφωνική επαφή
είναι πλέον συνήθης, κυρίως στους
κλάδους του λιανικού εμπορίου
και ιδιαιτέρως στις εποχικές ερ-
γασίες. Επεκτείνεται, όμως, στα-
διακά σε επιχειρήσεις που αναζη-
τούν υπαλλήλους γραφείου ή ακό-
μη και μηχανολόγους, ειδικούς
στην τεχνολογία της πληροφορίας
και καθηγητές.

Η αμερικανική εφημερίδα πα-
ραθέτει την περίπτωση της αλυ-
σίδας καταστημάτων ένδυσης Ma-
cy’s που εξακολουθεί να παίρνει
συνέντευξη από τους υποψήφιους
υπαλλήλους της. Εχει, όμως, επι-
στρατεύσει ομάδα στελεχών ειδι-
κευμένων στο να προχωρούν σε
προσλήψεις ύστερα από μια γρή-
γορη τηλεφωνική συνέντευξη. Κα-
λύπτει, έτσι, το 1/3 του προσωπι-
κού των καταστημάτων της σε 48
ώρες. 

Συχνά οι θέσεις που προσφέ-
ρονται με αυτή τη διαδικασία είναι
σχετικά καλοπληρωμένες. Οπως
προκύπτει από το ρεπορτάζ της
WSJ, σε ορισμένες περιπτώσεις
οι προσληφθέντες σοκάρονται
από την ταχύτητα με την οποία
τους προσέλαβαν. Κάποιοι ενημε-
ρώθηκαν ότι προσλαμβάνονται
από έναν υπάλληλο που τους κά-
λεσε μόλις 12 ώρες από τη στιγμή
που υπέβαλαν ηλεκτρονικά την
αίτησή τους για εργασία.

Αλλοι αιφνιδιάστηκαν όταν,
έπειτα από τηλεφωνική συνέντευ-
ξη ολίγων λεπτών, τους ανακοι-
νώθηκε ότι προσλαμβάνονται με
αποδοχές 13 δολάρια την ώρα, σα-
φώς καλύτερες από εκείνες που
είχαν στην προηγούμενη εργασία
τους. Σε κάποιες περιπτώσεις ακό-

μη και η σύντομη τηλεφωνική συ-
νέντευξη γίνεται με έναν απροσ-
δόκητο συνομιλητή. Οι υποψήφιοι
μένουν έκπληκτοι όταν αντιλαμ-
βάνονται ότι καλούνται να απαν-
τήσουν σε τυποποιημένες ερωτή-

σεις για το βιογραφικό τους, τις
οποίες όμως υποβάλλει ένα ρομ-
πότ! Η αεροναυπηγική βιομηχανία
Boeing προσλαμβάνει ύστερα από
ολιγόωρη τηλεφωνική συνέντευξη
υπαλλήλους, ιδιαιτέρως για τον
τεχνικό της τομέα και προπαντός
για θέσεις υψηλής εξειδίκευσης
που δυσκολεύεται να καλύψει. Η
εκπρόσωπος του αμερικανικού
κολοσσού τονίζει πως υποβάλλουν
αίτηση για πρόσληψη σχεδόν ένα
εκατ. υποψήφιοι γι’ αυτό και η
εταιρεία «προσπαθεί να δημιουρ-
γήσει μια ομάδα έμπειρων υπαλ-
λήλων που θα χρησιμοποιούν τις
πλέον σύγχρονες μεθόδους για
την επιλογή μεταξύ υποψηφίων».

Παράλληλα, στην Οκλαχόμα
υπάρχει μεγάλη έλλειψη καθηγη-
τών με αποτέλεσμα η υπεύθυνη
των δημόσιων σχολείων της πε-

ριφέρειας να προχωρεί σε προσ-
λήψεις διά τηλεφώνου, κυριολε-
κτικώς με συνοπτικές διαδικασίες.
Ετσι μία από τις νεοπροσληφθείσες
καθηγήτριες ειδοποιήθηκε πως
καλείται να διδάξει ενώ το πτυχίο
της θα επικυρωθεί τον Μάιο. Σύμ-
φωνα με το αμερικανικό υπουργείο
Εργασίας, στα τέλη Σεπτεμβρίου
οι νέες θέσεις εργασίας ήσαν κατά
1 εκατ. περισσότερες από τους
άνεργους Αμερικανούς. Η ανεργία
είναι μόλις στο 3,7%. Δεν λείπουν,
βέβαια, οι επικρίσεις για το νέο
σύστημα. Οπως τονίζουν πηγές
των αμερικανικών επιχειρήσεων
στη WSJ, η επιχείρηση δεν γνω-
ρίζει πώς αλληλεπιδρά ο υποψή-
φιος με συναδέλφους και πελάτες,
ενώ δεν είναι βέβαιη αν στο τέλος
εμφανίζεται αυτός με τον οποίο
μίλησε στο τηλέφωνο.

Προσλήψεις μέσω... τηλεφώνου
στις ΗΠΑ λόγω αναγκών στελέχωσης
Προς κατάργηση η συνέντευξη, καθώς οι εταιρείες έχουν πολλές κενές θέσεις

<<<<<<

Οι υποψήφιοι μένουν
έκπληκτοι όταν 
αντιλαμβάνονται 
ότι καλούνται να
απαντήσουν σε τυπο-
ποιημένες ερωτήσεις
για το βιογραφικό
τους, τις οποίες υπο-
βάλλει ένα ρομπότ!

Τρία χρόνια μετά την αποκάλυψη
του σκανδάλου dieselgate, η Volk-
swagen περνάει για τα καλά στην
αντεπίθεση αυξάνοντας στα 44 δισ.
ευρώ τις επενδύσεις που θα κάνει
μέχρι και το 2023, ώστε να εισέλθει
στην εποχή των ηλεκτρικών, αυτό-
νομων και συνδεδεμένων στο Ιντερ-
νετ αυτοκινήτων. Η μεγαλύτερη αυ-
τοκινητοβιομηχανία του κόσμου,
στην οποία ανήκουν μεταξύ άλλων
και οι Porsche, Audi, Skoda, Seat,
αύξησε κατά 10 δισ. ευρώ, σε σχέση
με τα σχέδια που είχε ανακοινώσει
πέρυσι, τις επενδύσεις που θα κάνει
στη νέα γενιά ηλεκτρικών αυτοκι-
νήτων. Πλέον, σκοπεύει να παρου-
σιάσει περισσότερα από 50 πλήρως
ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα μέχρι το
2025. 

Περίπου 15 δισ. θα επενδυθούν
στην ανάπτυξη των ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων, ενώ θα γίνουν σημαντικές
επενδύσεις σε νέα εργοστάσια, εξο-
πλισμό. Παράλληλα, η VW θα εφαρ-
μόσει σχέδιο σκληρών περικοπών
δαπανών, ώστε να απελευθερώσει
τα κεφάλαια που έχει ανάγκη για τη
στροφή στην ηλεκτροκίνηση. Ετσι,

παρ’ όλο που θα αυξήσει τις επεν-
δύσεις, φιλοδοξεί να περιορίσει, το
2020, τις κεφαλαιουχικές της δαπάνες
στο 6% των συνολικών πωλήσεων,
έναντι 6,4% το 2017. Η διοίκηση της
εταιρείας ελπίζει πως με το νέο σχέδιο
επενδύσεων και περικοπής δαπανών
θα καταφέρει να αποκτήσει την ευε-
λιξία που χρειάζεται, ώστε να μπορεί
να αντιμετωπίσει την επιβράδυνση
της παγκόσμιας οικονομίας, τον εμ-
πορικό πόλεμο και την επιβολή δα-
σμών και την έξοδο της Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ενωση. Ηδη
BMW και Daimler έχουν αναθεωρή-
σει προς το χειρότερο τις προβλέψεις

τους για τις πωλήσεις του 2018, ενώ
Toyοta και General Motors έχουν
παρουσιάσει καλά αποτελέσματα.

Συνεργασίες
Υπό τον Χέρμπερτ Ντις, τον νέο

διευθύνοντα σύμβουλο της Volk-
swagen, ο οποίος μόλις παρουσίασε
το πρώτο επενδυτικό του σχέδιο, η
Volkswagen έγινε περισσότερο δε-
κτική σε νέες συνεργασίες, ώστε να
μοιραστεί το κόστος ανάπτυξης νέων
τεχνολογιών. 

Ο Ντις δήλωσε πως οι συνομιλίες
με τη Ford εξελίσσονται ικανοποι-
ητικά, ενώ η αμερικανική αυτοκι-
νητοβιομηχανία θα εξακολουθήσει
να αποτελεί ανταγωνιστή. H Volk-
swagen πραγματοποιεί τον μεγα-
λύτερο όγκο των πωλήσεών της
στην Ευρώπη και στην Κίνα. Το με-
ρίδιο αγοράς που κατέχει στη Βρε-
τανία ανέρχεται στο 21%, γεγονός
που την καθιστά ευάλωτη στην πε-
ρίπτωση που δεν υπάρξει συμφωνία
μεταξύ Λονδίνου και Βρυξελλών και
οδηγηθούμε σε άτακτη έξοδο της
Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, σύμφωνα με τον Μάικλ Ντιν,

αναλυτή του Bloomberg Intelligence.
Τον Οκτώβριο οι παγκόσμιες πωλή-
σεις ελαφρών οχημάτων μειώθηκαν
κατά 3,8% εξαιτίας της μείωσης της
ζήτησης στην Κίνα, αλλά και λόγω
της μείωσης της παραγωγής στην
Ευρώπη, καθώς οι εταιρείες δυσκο-
λεύονται να προσαρμοστούν στο
νέο παγκόσμιο πρότυπο εκπομπής
αερίων ρύπων. 

Τα πρώτα δύο χρόνια μετά το ξέ-
σπασμα του dieselgate η VW ήταν
μάλλον απρόθυμη να στραφεί στα
νέα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, αγορά
στην οποία κυριαρχεί η αμερικανική
Tesla. Ωστόσο στη διάρκεια του πε-
ρασμένου έτους είδαμε σημαντική
μεταστροφή της VW αλλά και πολ-
λών ακόμη αυτοκινητοβιομηχανιών
(Mercedes-Benz, BMW, Volvo) προς
τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Από την
αρχή του έτους η μετοχή της Volk-
swagen έχει υποχωρήσει κατά 11%
και η κεφαλαιοποίησή της έχει πε-
ριοριστεί στα 73 δισ. ευρώ, με την
Tesla να την πλησιάζει έχοντας κε-
φαλαιοποίηση σχεδόν 51 δισ. ευρώ,
υψηλότερη από αυτή της Ford.

BLOOMBERG

Επενδύσεις 44 δισ. ευρώ από Volkswagen έως το 2023

Η διοίκηση της εταιρείας ελπίζει πως με το νέο σχέδιο επενδύσεων και πε-
ρικοπής δαπανών θα καταφέρει να αποκτήσει την ευελιξία που χρειάζεται,
ώστε να καταφέρει να αντιμετωπίσει την επιβράδυνση της παγκόσμιας οικο-
νομίας, τον εμπορικό πόλεμο και την επιβολή δασμών.

<<<<<<

Περίπου 15 δισ. θα δια-
τεθούν στην ανάπτυξη
των ηλεκτρικών αυτοκι-
νήτων, ενώ θα γίνουν
σημαντικές επενδύσεις
σε νέα εργοστάσια, εξο-
πλισμό.

H πρακτική των προσλήψεων με μόνον ένα τηλεφώνημα είναι πλέον συνήθης, κυρίως στους κλάδους του λιανι-
κού εμπορίου και ιδιαιτέρως στις εποχικές εργασίες. Επεκτείνεται, όμως, σταδιακά σε επιχειρήσεις που αναζητούν
υπαλλήλους γραφείου ή ακόμη και μηχανολόγους, ειδικούς στην τεχνολογία της πληροφορίας και καθηγητές.

EP
A

Εξαγορές εταιρειών που
διαθέτουν εξειδικευμένο
προσωπικό στην Αν. Ευρώπη
Τεράστια έλλειψη εργατικού δυναμικού
εξαναγκάζει τις επιχειρήσεις στην
Ανατολική Ευρώπη να προβούν σε
συγχωνεύσεις και εξαγορές με κύριο
–ή ακόμα και αποκλειστικό– στόχο
την απόκτηση εξειδικευμένου αν-
θρώπινου δυναμικού, ώστε να αυξή-
σουν την παραγωγή ή να επεκτείνουν
την επιχειρηματική τους δραστηριό-
τητα.Το χάσμα μεταξύ ελλείψεων ερ-
γατικού δυναμικού και έντονης οι-
κονομικής δραστηριότητας οδήγησε
στην ανάπτυξη της τακτικής. Παρ’
όλα αυτά, ο σκοπός κάλυψης των κε-
νών θέσεων αντιπροσωπεύει μόνο
ένα μικρό μέρος των εξαγορών και
συγχωνεύσεων που διενεργούνται

συνολικά στην περιοχή. Η έλλειψη
εργαζομένων οδήγησε κατά το τρίτο
τρίμηνο του 2018 στον περιορισμό
της παραγωγής στο 83% στις ουγγρι-
κές βιομηχανικές εταιρείες, στο 50%
στις πολωνικές και στο 44% στις τσε-
χικές, σύμφωνα με τη στατιστική
υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ενωσης
(Eurostat). «Είμαστε διατεθειμένοι
να πληρώσουμε μεγάλη διαφορά για
την απόκτηση καταρτισμένου εργα-
τικού δυναμικού», δήλωσε στο Reuters
ο Ακος Ζάμπο, διευθύνων σύμβουλος
της Tranzit-Food, ουγγρικής εταιρείας
πουλερικών, ύστερα από εξαγορά
των περιουσιακών στοιχείων αντα-
γωνιστικής εταιρείας. Το γεγονός ότι

η εξαγορασθείσα εταιρεία είχε 550
εξειδικευμένους εργαζομένους έπαιξε
αποφασιστικό ρόλο στην ολοκλήρωση
της εξαγοράς. Ο κ. Ζάμπο συμπλήρωσε
πως παλαιότερα οι εξαγορές γίνονταν
βάσει στοιχείων όπως η αποδοτικό-
τητα, το μερίδιο στην αγορά, η ανα-
γνωρισιμότητα, τα περιουσιακά στοι-
χεία, οι προγραμματισμένες επενδύ-
σεις, η αυτονομία στην αγορά. Πλέον,
τόνισε, εκτός αυτών των στοιχείων,
ελέγχεται και το εργατικό δυναμικό,
καθώς έχει μεγαλύτερη σημασία από
τα περιουσιακά στοιχεία.

Η καταναλωτική ζήτηση αυξάνεται
κατά περίπου 15% ανά έτος, εκτιμά
η Μαρτίνα Στεβούλοβα, διευθυντικό
στέλεχος στην εταιρεία επίπλων Lind
Mobler, γεγονός που αναγκάζει τις
εταιρείες να προσπαθούν να αυξά-
νουν την παραγωγή τους και συνεπώς
να χρειάζονται νέο εργατικό δυνα-
μικό. Αξιοσημείωτο είναι ότι οι τε-
ράστιες ελλείψεις εργατικού δυνα-
μικού σημειώνονται σε μια περίοδο
κατά την οποία τα ποσοστά ανερ-
γίας στην Ανατολική Ευρώπη βρί-
σκονται στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων δέκα ετών. Με τη
συντριπτική πλειονότητα του ερ-
γατικού δυναμικού να απασχολείται,
καθίσταται δύσκολη ή και αδύνατη
η κάλυψη κενών. Ενδεικτικά, η Ουγ-
γαρία με 3,8% ποσοστό ανεργίας,
το τέταρτο χαμηλότερο στην Ε.Ε.,
διαθέτει 83.611 κενές θέσεις εργα-
σίας. Ως εναλλακτική λύση στις ελ-
λείψεις εργατικού δυναμικού, πολλές
επιχειρήσεις υιοθέτησαν την αυ-
τοματοποίηση. Ωστόσο, υπάρχουν
τομείς, όπως η τεχνολογία πληρο-
φοριών και η ιατροφαρμακευτική
περίθαλψη, που απαιτούν ανθρώ-
πινη φυσική παρουσία και εξειδί-
κευση.

Οι τεράστιες ελλείψεις εργατικού δυναμικού σημειώνονται σε μια περίοδο
κατά την οποία τα ποσοστά ανεργίας στην Ανατολική Ευρώπη βρίσκονται στα
χαμηλότερα επίπεδα των τελευταίων δέκα ετών.

<<<<<<

Η έλλειψη εργαζομέ-
νων περιόρισε κατά
83% την παραγωγή 
ουγγρικών βιομηχανιών 
το τρίτο τρίμηνο.
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε τροχιά ανάκαμψης, μετά τέσσερα
χρόνια, βρίσκονται οι επενδυτικές
προοπτικές της αγοράς ακινήτων
της Αθήνας για το 2019. Σύμφωνα
με την τελευταία ετήσια έρευνα
της PriceWaterHouseCoopers, για
λογαριασμό του Urban Land Insti-
tute, η ελληνική πρωτεύουσα αναρ-
ριχάται 15 θέσεις στην πανευρω-
παϊκή κατάταξη και πλέον αποτελεί
την 14η πιο ελκυστική πόλη για
επενδύσεις σε ακίνητα, σύμφωνα
με τις απόψεις των επαγγελματιών
του κλάδου, τόσο στην Ελλάδα όσο
και στο εξωτερικό. Υπενθυμίζεται
ότι η κατάταξη προκύπτει ως απο-
τέλεσμα της βαθμολογίας που δί-
νουν δεκάδες επενδυτικά funds
και θεσμικοί επενδυτές για κάθε
πόλη, ως προς το σκέλος των προ-
οπτικών επένδυσης και ανάπτυξης
νέων ακινήτων για τον επόμενο
χρόνο, στην προκειμένη περίπτω-
ση για το 2019.

Πρόκειται για την καλύτερη θέση
που εξασφαλίζει η ελληνική πρω-
τεύουσα μετά την 5η θέση στην
αντίστοιχη έρευνα για το 2015,
όταν η Αθήνα είχε βρεθεί στην
πέμπτη θέση. Από τότε και μέχρι
και την περυσινή έρευνα, η Αθήνα

παρέμενε σταθερά σε μία από τις
χαμηλότερες θέσεις. Για παράδειγ-
μα, στην αντίστοιχη έρευνα του
2017 (που αφορούσε τις προοπτικές
για το 2018), είχε βρεθεί στην 29η
θέση επί συνόλου 31 πόλεων, πάνω
μόνο από τη Μόσχα και την Κων-
σταντινούπολη.

Στη φετινή έκθεση επισημαίνε-
ται ότι η έξοδος της ελληνικής οι-
κονομίας από τα μνημόνια και η
πιθανή επιστροφή στις αγορές,
αποτέλεσαν μια θετική εξέλιξη,
που θα ευνοήσει σταδιακά και την
αγορά ακινήτων, αρκεί βέβαια να
συνδυαστεί με την επιτάχυνση
του ρυθμού της οικονομικής ανά-
πτυξης. 

Σύμφωνα με έναν από τους επεν-
δυτές που ανέλυσαν την εγχώρια
αγορά, «η Ελλάδα είναι μια ανα-
δυόμενη αγορά με ένα σκληρό νό-
μισμα. Εχει περάσει μια δύσκολη
περίοδο κι έχει πολύ απόσταση να
καλύψει. Υπό μία έννοια, το σκληρό
νόμισμα είναι ένα πλεονέκτημα,
γιατί παρέχει κάποια σταθερότητα
και εμπιστοσύνη στους επενδυτές.
Από την άλλη πλευρά, βέβαια, δεν
επιτρέπει στην οικονομία να βρει
τη νέα της ισορροπία».

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον, οι επεν-
δυτές εμφανίζονται αισιόδοξοι για

την αγορά γραφείων, η οποία εκτι-
μάται ότι προσφέρει τις μεγαλύτερες
προοπτικές μελλοντικών υπεραξιών
και αύξησης των τιμών ενοικίων.
Μάλιστα, αρκετοί σημειώνουν ότι
οι ευκαιρίες αφορούν κυρίως τον
κλάδο της ανάπτυξης νέων γραφεί-
ων, γιατί υπάρχει μεγάλη έλλειψη
σύγχρονων χώρων, δεδομένου ότι
τα τελευταία 8-9 χρόνια η προσφορά
ήταν μηδαμινή. 

Ετσι, ακόμα και μια μικρή άνοδος
της ζήτησης, είναι ικανή να προ-
καλέσει σημαντική αύξηση των

ενοικίων, κάτι που ήδη έχει αρχίσει
να καταγράφεται στην αγορά. Εκτός
από τα γραφεία, θετικοί εμφανί-
ζονται οι επενδυτές και αναφορικά
με τα εμπορικά κέντρα, μια κατη-
γορία ακινήτων που έχει κατορθώ-
σει να ξεπεράσει την κρίση με τις
λιγότερες δυνατές απώλειες, ιδίως
σε σύγκριση με τα εμπορικά κατα-
στήματα που βρίσκονται σε δευτε-
ρεύοντες εμπορικές οδούς. Σύμφω-
να με έναν ξένο επενδυτή, «ασχο-
λούμαστε ακόμα με την ανάπτυξη
νέων εμπορικών κέντρων και επε-
κτάσεων σε ορισμένες αγορές, όπως
εκείνη της Αθήνας». Ωστόσο, άλλοι
εμφανίζονται πιο επιφυλακτικοί,
σημειώνοντας ότι το μακροοικο-
νομικό και πολιτικό ρίσκο και η
σχετική αβεβαιότητα στην Αθήνα
και την Κωνσταντινούπολη είναι
αποτρεπτικοί παράγοντες για την
πραγματοποίηση επενδύσεων στις
πόλεις αυτές.

Η Αθήνα ξανά
στον χάρτη
των ξένων
επενδυτών
14η πιο ελκυστική πόλη της Ευρώπης
για επενδύσεις στην αγορά ακινήτων

Σύμφωνα με το χθεσινό εβδομα-
διαίο δελτίο της Alpha Bank, η
τράπεζα αναμένει περαιτέρω άνοδο
των τιμών των ακινήτων, συνδέ-
οντας την ανάκαμψη αυτή, με τις
εκτιμήσεις για αντίστοιχη άνοδο
της οικονομικής ανάπτυξης. Οι
αναλυτές της τράπεζας σημειώνουν
ότι κατά το φετινό εννεάμηνο, οι
αξίες των κατοικιών αυξήθηκαν
κατά 1,3% σε ετήσια βάση, για
πρώτη φορά μετά μία δεκαετία,
ενώ παράλληλα, ανοδικά κινείται
πλέον και ο όγκος της οικοδομικής
δραστηριότητας.

Καταλυτικό ρόλο στην εξέλιξη
αυτή, πέραν της ανάκαμψης της
ίδιας της οικονομίας, έχει διαδρα-
ματίσει ο τομέας των βραχυχρό-
νιων μισθώσεων και το πρόγραμμα
χορήγησης αδειών παραμονής σε
πολίτες εκτός Ε.Ε., με την προϋπό-
θεση της επένδυσης σε ακίνητα
αξίας τουλάχιστον 250.000 ευρώ.
Οι δύο αυτοί παράγοντες έχουν
ενισχύσει σημαντικά τη ζήτηση
ακινήτων από το εξωτερικό. «H
εισροή κεφαλαίων για αγορά ακι-
νήτων από το εξωτερικό καταγρά-
φει έντονα αυξητικούς ρυθμούς
από το 2016. Ενδεικτικά αναφέ-
ρεται ότι στο οκτάμηνο Ιανουαρί-
ου-Αυγούστου του 2018 η εισροή
κεφαλαίων αυξήθηκε κατά 170,8%
σε ετήσια βάση», σημειώνουν οι
αναλυτές. Μάλιστα, η αύξηση αυτή
κινείται παράλληλα με τη σημαν-
τική ενίσχυση της δραστηριότητος
της βραχυχρόνιας μίσθωσης ακι-
νήτων μέσω ψηφιακών πλατφορ-
μών, όπως για παράδειγμα οι
Airbnb, Tripadvisor, Booking.com.
Στην Ελλάδα, η δραστηριότητα
της βραχυχρόνιας μισθώσεως ακι-
νήτων μέσω της δικτύωσης σε ψη-
φιακές αγορές (marketplaces) έχει
διευρυνθεί, με αποτέλεσμα μέχρι
το τέλος του πρώτου εξαμήνου

του 2018 να καταγράφονται πάνω
από 126.000 καταλύματα βραχυ-
χρόνιας μισθώσεως, σε σχέση με
σχεδόν μηδενικό αριθμό καταλυ-
μάτων το 2010, όταν άρχισε να
αναπτύσσεται αυτή η δραστηριό-
τητα. Σημειώνεται, πάντως, ότι
κατά τη διάρκεια της οικονομικής
κρίσεως, οι τιμές των κατοικιών
υποχώρησαν κατά περίπου 40%
σωρευτικά στην περίοδο 2009-
2017 (σε ονομαστικούς όρους), τη
στιγμή όμως που κατά το ίδιο διά-
στημα, το κόστος κατασκευής νέων
κτιρίων κατοικιών μειώθηκε με
αρκετά χαμηλότερο ρυθμό. Ως εκ

τούτου, «το υψηλότερο κόστος κα-
τασκευής, σε σχέση με τις τιμές
των κατοικιών καθιστά την επέν-
δυση μη αποδοτική και συνεπώς
αποτελεί πρόσθετο παράγοντα
αδυναμίας ανακάμψεως της αγο-
ράς. Ωστόσο, η τάση αυτή έχει αν-
τιστραφεί από τις αρχές του έτους,
καθώς η αύξηση των τιμών των
κατοικιών που παρατηρείται έχει
υπερβεί το κόστος παραγωγής, ενι-
σχύοντας τα κίνητρα επενδύσεως»,
σημειώνει η Alpha Bank. Στον αν-
τίποδα, όπως προκύπτει από σχε-
τική έρευνα του ΙΟΒΕ που δημο-
σιεύθηκε στις αρχές της εβδομάδας,
η υψηλή φορολογία ακινήτων πα-
ραμένει σημαντικός ανασταλτικός
παράγοντας για την αναθέρμανση
της αγοράς κατοικίας.

Νέα άνοδο των τιμών
στα ακίνητα αναμένει 
η Alpha Bank

<<<<<<

Το φετινό εννεάμηνο, 
οι αξίες των κατοικιών
αυξήθηκαν κατά 1,3% 
σε ετήσια βάση, 
για πρώτη φορά μετά
μία δεκαετία.

<<<<<<

Η αγορά γραφείων 
εμφανίζει τις μεγαλύτε-
ρες προοπτικές 
μελλοντικών 
υπεραξιών.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Σκεφτόμαστε την ανακατασκευή
του ακινήτου ώστε να λειτουργήσει
σαν ξενοδοχείο, αλλά πρόσφατα
μας το ζήτησε και μια μεγάλη εται-
ρεία για τη στέγαση των γραφείων
της, οπότε δεν γνωρίζουμε τι τελικά
θα πράξουμε». Με τη φράση αυτή,
στέλεχος της αγοράς ακινήτων πε-
ριέγραφε πρόσφατα την πρωτό-
γνωρη και συνάμα ιδιαίτερα εν-
θαρρυντική κατάσταση στην οποία
βρίσκεται η αγορά ακινήτων στο
κέντρο της Αθήνας, τους τελευταί-
ους μήνες.

Στην «εμπροσθοφυλακή» βρί-
σκονται τα κτίρια γραφείων και ο
κλάδος της φιλοξενίας. Οπως ανα-
φέρει ο κ. Τάσος Καζίνος, διευθύνων
σύμβουλος της Trastor ΑΕΕΑΠ,
«εμείς βλέπουμε ως αιχμή του δό-
ρατος τα επαγγελματικά ακίνητα,
όπου καταγράφονται και οι μεγα-
λύτερες υπεραξίες. Σημαντική ζή-
τηση παρατηρείται και για τα του-
ριστικά ακίνητα, τα οποία προσελ-
κύουν επενδυτές κυρίως από το
εξωτερικό». Ανάλογη άποψη εκ-
φράζει και η κ. Αννυ Αποστολίδου,
διευθύνουσα σύμβουλος της Briq

Properties ΑΕΕΑΠ, σημειώνοντας
ότι «υπάρχει μεγάλη ανάγκη για
νέα γραφεία στο κέντρο της Αθήνας,
πέραν της ήδη δεδομένης τάσης
για νέα ξενοδοχεία».

Ως εκ τούτου, αυτήν την περίοδο,
το κέντρο της Αθήνας βιώνει μια
ιδιαίτερα ευπρόσδεκτη ανάταση,
με σειρά περιοχών να αναβαθμίζον-
ται, λόγω των νέων επενδύσεων για
την ανακατασκευή και επαναλει-
τουργία υφιστάμενων κτιρίων, τα
οποία μέχρι πρόσφατα παρήκμαζαν.
Το μόνο δίλημμα των ιδιοκτητών
τους δεν είναι πλέον το αν θα τα
πωλήσουν, αλλά το πώς θα τα αξιο-
ποιήσουν καλύτερα, δηλαδή αν θα
επιλέξουν τη χρήση του ξενοδοχείου
ή τη χρήση του γραφείου.

Μέχρι στιγμής πάντως, την άτυ-
πη αυτή «διελκυστίνδα» φαίνεται
πως την κερδίζουν τα ξενοδοχεία,
προς τέρψιν των ασφαλιστικών
ταμείων, όπως ο ΕΦΚΑ, το Μετο-
χικό Ταμείο Στρατού (ΜΤΣ) και άλ-
λα μικρότερα Ταμεία, που διαθέ-
τουν σημαντική ακίνητη περιουσία
στο κέντρο της πόλης και μέχρι
πρόσφατα αδυνατούσαν να την
αξιοποιήσουν ελλείψει ζήτησης.
Μια από τις πιο πρόσφατες κινή-
σεις αξιοποίησης, μέσω σχετικού
διαγωνισμού μακροχρόνιας παρα-
χώρησης εκμετάλλευσης, αφορά
το πρώην ξενοδοχείο στην Κάνιγ-
γος 21 (συμβολή με Χαλκοκονδύ-
λη), το οποίο είναι ιδιοκτησίας του
Ταμείου Επαγγελματικής Ασφάλι-
σης Επικούρησης Ασφαλιστών και
Προσωπικού Ασφαλιστικών Επι-
χειρήσεων. Το εν λόγω ακίνητο,
συνολικής επιφάνειας 3.500 τ.μ.,
διαθέτει άδεια χρήσης ξενοδοχείου

με προδιαγραφές τεσσάρων αστέ-
ρων. Παραμένει άδειο από το τέλος
του 2010, όταν ο τότε μισθωτής
εμφάνισε αδυναμία καταβολής
των ενοικίων.

Αλλο ένα ξενοδοχείο τεσσάρων
αστέρων στην ευρύτερη περιοχή
της Ομόνοιας προωθείται αυτήν
την περίοδο από την Dimand Real
Estate, σε κοινοπραξία με την EBRD.
Η Dimand επικράτησε σε σχετικό
διαγωνισμό παραχώρησης εκμε-
τάλλευσης του Σαρόγλειου Μεγά-
ρου, στην οδό Σταδίου 65, τον οποίο
πραγματοποίησε πριν από λίγους
μήνες το ΜΤΣ που είναι και ο κύριος
ιδιοκτήτης του κτιρίου. Η εταιρεία
ανάπτυξης ακινήτων προχώρησε
τον Ιούνιο σε υπογραφή της σύμ-
βασης διάρκειας 25 ετών, με δυνα-
τότητα ανανέωσης για άλλα 25 έτη,

και ετοιμάζει την ανακατασκευή
του ακινήτου των 10.000 τ.μ. προ-
κειμένου αυτό να λειτουργήσει ως
ξενοδοχείο. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες, το κόστος της επένδυσης
αναμένεται να ανέλθει σε 18 εκατ.
ευρώ, ενώ εκτιμάται ότι θα ολο-
κληρωθεί σε περίπου 18 μήνες. Τον
Ιούνιο του 2019 αναμένεται να ξε-
κινήσουν και οι εργασίες μετατρο-
πής ενός ακόμα ακινήτου του ΜΤΣ
σε «μπουτίκ» ξενοδοχείο 44 δωμα-
τίων. Πρόκειται για κτίριο πλησίον
της πλατείας Συντάγματος και συγ-
κεκριμένα στη συμβολή της οδού
Κολοκοτρώνη με την οδό Βουλής.
Το ακίνητο εκμισθώνεται για τα
επόμενα 20 χρόνια από την Intra-
com Holdings.

Η ανάπτυξη νέων γραφειακών
συγκροτημάτων στο κέντρο της

Αθήνας επίσης αναμένεται να ανα-
ζωπυρωθεί και να εντατικοποιηθεί
το προσεχές διάστημα. Μια από
τις επόμενες κινήσεις αφορά την
αναδιαμόρφωση και εκμίσθωση
του κτιρίου γραφείων που στέγαζε
στο παρελθόν την «Ελευθεροτυ-
πία», στην περιοχή του Νέου Κό-
σμου. 

Το κτίριο αποκτήθηκε πριν από
λίγες ημέρες από τη Value Τουρι-
στική, θυγατρική της Dimand Real
Estate, αντί ποσού 10,88 εκατ.,
στο πλαίσιο σχετικού πλειστηρια-
σμού. Το κτίριο των 14.427 τ.μ.
πρόκειται να διατηρήσει τη χρήση
γραφείων. Ηδη μάλιστα, η Dimand
έχει προχωρήσει σε προσύμφωνο
με την Grivalia Properties ΑΕΕΑΠ,
η οποία θα αποκτήσει το ακίνητο
μόλις ολοκληρωθούν οι εργασίες.

«Μάχη» στο κέντρο 
για χώρους γραφείων
και ξενοδοχείων

Τρία ακόμα ξενοδοχεία προ-
βλέπεται να προκύψουν μέ-
σω σχετικού διαγωνισμού
που «τρέχει» αυτήν την πε-
ρίοδο ο ΕΦΚΑ. Ο λόγος για
το Esperia Palace, κτίριο
12.000 τ.μ. στη συμβολή
των οδών Σταδίου και Εδ.
Λω, το οποίο παραμένει
κλειστό από το 2010, όπως
επίσης και για το ιστορικό
κτίριο του πρώην Εφετείου,
ξενοδοχείο Ambassadeur,
επιφάνειας 9.000 τ.μ. στην
οδό Σωκράτους 65-67. 
Αντικείμενο διαγωνισμού
για ανάπτυξη ξενοδοχείου
θα αποτελέσει επίσης ένα
διατηρητέο νεοκλασικό ακί-
νητο στην οδό Ζαλοκώστα 7-
9, επιφάνειας 1.600 τ.μ. Το
Esperia Palace και το ακίνη-
το της οδού Ζαλοκώστα
προκηρύσσονται από τον
ΕΦΚΑ, με προδιαγραφές ξε-
νοδοχείων διεθνούς αλυσί-
δας 5 αστέρων, και το Am-
bassadeur από το ΕΤΕΑΕΠ
με προδιαγραφές ξενοδο-
χείου 4 αστέρων. Οι προ-
σφορές για την ανάληψη
της μακροχρόνιας εκμετάλ-
λευσης των εν λόγω ακινή-
των αναμένεται να κατατε-
θούν τον επόμενο μήνα, κα-
θώς έχουν ζητηθεί παρατά-
σεις από τους ενδιαφερόμε-
νους.
Στη συνέχεια θα ακολουθή-
σουν και άλλα ακίνητα, κυ-
ρίως όσα κρίνονται κατάλλη-
λα για χρήσεις γραφείων.
Στο πλαίσιο αυτό, τις επόμε-
νες εβδομάδες θα προκη-
ρυχθούν και οι διαγωνισμοί
για επιπλέον 10-15 ακίνητα,
τα οποία βρίσκονται επίσης
στο κέντρο της Αθήνας.

Τον επόμενο μήνα
οι προσφορές

Μία από τις επόμενες κινήσεις αφορά την αναδιαμόρφωση και εκμίσθωση του κτιρίου γραφείων που στέγαζε στο
παρελθόν την «Ελευθεροτυπία», στην περιοχή του Νέου Κόσμου. Το κτίριο αποκτήθηκε πριν από λίγες ημέρες από
τη Value Τουριστική, θυγατρική της Dimand Real Estate, αντί ποσού 10,88 εκατ. ευρώ, στο πλαίσιο σχετικού πλει-
στηριασμού. Το κτίριο των 14.427 τ.μ. πρόκειται να διατηρήσει τη χρήση γραφείων.

<<<<<<<

Tο κόστος της επένδυ-
σης αναμένεται να
ανέλθει σε 18 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ εκτιμάται ότι
θα ολοκληρωθεί σε πε-
ρίπου 18 μήνες. 
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

«Στα σπίτια της καλής κοινωνίας,
τρία αντικείμενα πολυτελείας είναι
απαραίτητα στους χώρους υποδο-
χής, εάν οι οικοδεσπότες θέλουν
να θεωρούνται καθωσπρέπει:
μπρούντζινα κομψοτεχνήματα, επι-
τραπέζια ρολόγια, πορσελάνινα ει-
δώλια», έγραφε η Journal des Da-
mes et des Modes στις 10 Ιανουα-
ρίου του 1827. Από τα πρώτα γαλ-
λικά εικονογραφημένα έντυπα με
παρελθόν από το 1797, η Εφημερίδα
των Κυριών και της Μόδας έδινε
το πρόσταγμα στις τάσεις της επο-
χής. Και μόδα τότε στη Γαλλία ήταν
και τα επιτραπέζια ρολόγια από
επιχρυσωμένο μπρούντζο ή πορ-
σελάνη. «Μικρά γλυπτά» για πολ-
λούς σήμερα, έστεκαν περήφανα
πάνω στο τζάκι και σήμερα φωτί-
ζουν πτυχές της ελληνικής Ιστορίας.
Πάνω απ’ όλα καθρεφτίζουν το φι-
λελληνικό ρεύμα που ενθουσίασε
τη Δύση.

Ηταν η εποχή που ο αγώνας για
την Ελληνική Ανεξαρτησία είχε
μεγάλη απήχηση στα σαλόνια της
Ευρώπης. Αυτή η ατμόσφαιρα στις
δεκαετίες του 1820 και 1830 απο-
τυπώθηκε στα επιτραπέζια ρολόγια
του καιρού. Οι φιγούρες των Μαυ-
ρομιχάλη, Κανάρη, Κολοκοτρώνη,
Μπουμπουλίνας, Ανδρούτσου, Μι-
αούλη, Μπότσαρη αλλά και του
Μπάιρον σμιλεύονται και επιχρυ-
σώνονται πάνω στις βάσεις των
ρολογιών ή σε αλάβαστρα, γίνονται
σετ τζακιού μαζί με υδρίες, αντι-
κείμενα πολυτελείας σε μεγάλα σα-
λόνια αλλά και δώρα για ακριβές
υποχρεώσεις.

«Οικιακά μνημεία»
Σε αυτούς τους σιωπηλούς μάρ-

τυρες μιας περιόδου της ελληνικής
Ιστορίας είναι αφιερωμένο το λεύ-
κωμα «Οι ώρες του Αγώνα. Τα Γαλ-
λικά φιλελληνικά ρολόγια» που κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις «Ολκός».
Η δίγλωσση έκδοση (και γαλλικά)
για την οποία συνεργάστηκαν οι
Στεφάν Αντλέρ, Πέτρος Βέργος,
Γιώργος Τόλιας αποτελεί προοίμιο
του εορτασμού τής επετείου της
Ελληνικής Επανάστασης και πα-
ρουσιάζει για πρώτη φορά στο κοινό
τα γαλλικά φιλελληνικά ρολόγια.
«Μικρά οικιακά μνημεία του απε-
λευθερωτικού αγώνα των Ελλή-
νων», όπως αναφέρει στην εισα-
γωγή του βιβλίου ο ιστορικός Γ. Τό-
λιας, τα ρολόγια αυτά μαρτυρούν
και τη γοητεία που άσκησε στη δυ-
τική κοινή γνώμη η πρώτη εθνική
επανάσταση στην Ευρώπη. Στο
καλαίσθητο λεύκωμα παρουσιά-
ζονται 147 από αυτά, μπρούντζινα
και πορσελάνινα. Και έχει σημασία
ότι, εκτός από τις ιστορίες που
«αφηγούνται», συνοδεύονται από
πλούσια τεκμηρίωση που αποκα-
λύπτει την πηγή έμπνευσης για
την κατασκευή τους. Στις περισ-

σότερες περιπτώσεις ήταν χαρα-
κτικά, πίνακες, διακοσμητικά βάζα,
πορσελάνινα πιάτα.

Ενα μικρό δείγμα φιλελληνικών
γαλλικών ρολογιών θα δει το κοινό
στην έκθεση που ανοίγει στο Μου-
σείο Μπενάκη της οδού Κουμπάρη
1, την ημέρα της παρουσίασης της
έκδοσης, στις 12 Νοεμβρίου, με πε-
ρίπου 30 αντικείμενα.

Το κίνημα της επιστροφής στην
αρχαιότητα στον χώρο των γραμ-
μάτων, αλλά και η ελληνομανία
στις διακοσμητικές τέχνες του τέ-
λους του 18ου αιώνα, σημειώνουν
ο Γιώργος Τόλιας και ο Στεφάν Αντ-
λέρ, «είχαν επαναφέρει στο προ-
σκήνιο την ελληνική αρχαιότητα.
Παράλληλα, οι πολιτικές και πολε-
μικές εξελίξεις στην καθ’ ημάς Ανα-
τολή είχαν προετοιμάσει τα πνεύ-
ματα και είχαν προϊδεάσει τη μορ-
φωμένη κοινή γνώμη για την απε-
λευθέρωση της Ελλάδας. Ηδη,
από τα τέλη του 18ου αιώνα, οι
ευρωπαϊκοί πόλεμοι με την Πύλη
είχαν θέσει το ζήτημα του δια-
μελισμού της οθωμανικής αυ-
τοκρατορίας και της αντικατά-
στασής της από νεωτερικά εθνι-
κά κράτη. Το αίτη-

μα της απελευθέρωσης της Ελλάδας
διατυπώθηκε στη διάρκεια των ρω-
σοτουρκικών πολέμων, της εκ-

στρατείας του Βοναπάρτη στην
Αίγυπτο και της προσάρτησης
των Ιονίων Νήσων στη Γαλλική
Δημοκρατία. Στα απομνημο-
νεύματά του ο Ναπολέων εξέ-
φρασε τη λύπη του που δεν

υπήρξε ο απελευθερωτής της
Ελλάδας, θεωρώντας ότι “λίγο
χρειάστηκε για να φορέσει αυτό
το ένδοξο στεφάνι”».

Ο φιλελληνικός κραδασμός
επηρέασε τη ζωγραφική, το θέ-
ατρο, τη λογοτεχνία, τη διακό-

σμηση, την καθημερινότητα. Μια
ολόκληρη γειτονιά του Παρισιού
ονομάζεται «Νέαι Αθήναι». Στις
δεκαετίες του 1820 και του 1830
οι τεχνίτες των γαλλικών επι-
τραπέζιων ρολογιών ακολου-

θούν. Εμπνέονται από τα γεγονότα
που καταγράφονται στις εφημερίδες
της εποχής, «αλλά κυρίως από τα
έργα εκείνων που διαμόρφωναν
την κοινή γνώμη: τη μεγάλη ποίηση
του Βύρωνα, του Ουγκώ και του
Ντελαβίν, τη λογοτεχνία του Σα-
τωβριάνδου και της Μαντάμ ντε

Σταλ, τους πίνακες του Ντελα-
κρουά ή του Ζιροντέ, τις

ιστορίες του Πουκεβίλ,

κυρίως όμως από τις λιθογραφίες
του Ντιπρέ, του Λεμπλάν, του Κρα-
τσάιζεν ή του Φρίντελ, που έφεραν
στη Δύση ένα πλήθος “αυθεντικών”
εικόνων από την επαναστατημένη
Ελλάδα».

Οι δύο ενότητες
Μια πρώτη ενότητα έργων συγ-

κροτούν αλληγορικά θέματα που
αναφέρονται στην εθνική Επανά-
σταση των Ελλήνων και στη πα-
λιγγενεσία. Η δεύτερη περιλαμβάνει
έργα εμπνευσμένα από τους ήρωες
και τα γεγονότα της Επανάστασης.
Οι μορφές που βλέπουμε στις 312
σελίδες της έκδοσης είναι όμορφες,
ρωμαλέες, λυγερές, ταιριαστές
στους απογόνους των αρχαίων Ελ-
λήνων.

Επαναστάτες που «διαπνέονται
από ένα πνεύμα εξιδανικευμένου
νεοκλασικισμού», ενώ σε κάποιες
φιγούρες ξεχειλίζει ο ανατολίτικος
εξωτισμός κυρίως στις ενδυμασίες.
Οι Ελληνίδες εικονίζονται να ερω-
τοτροπούν, να αποχαιρετούν τους
συντρόφους του, να πολεμούν οι
ίδιες όπως η έφιππη Ελληνίδα ή οι
Μεσολογγίτισσες. Κι όλα αυτά σε
διαστάσεις 35-45 ή το πολύ 100
εκατοστών.

Το Παρίσι ήταν το αποκλειστικό
κέντρο παραγωγής τους και ο ωρο-
λογοποιός τότε ανέθετε ως υπερ-
γολαβία ορισμένα κομμάτια του
και συνεργαζόταν με διάφορους
τεχνίτες, σχεδιαστές, γλύπτες, χαλ-
κουργούς, επιχρυσωτές, μαρμαρο-
τεχνίτες. Στο Παρίσι του 1827 τα
χυτήρια για την κατασκευή και το
σκάλισμα, το χρύσωμα και την
επαργύρωση ανέρχονταν σε 105.
Οι κυριότερες επιχειρήσεις απα-
σχολούσαν 840 εργαζομένους «με
μισθούς που συμποσούνται σε
1.209.600 φράγκα ετησίως, ενώ η
αξία των πωλουμένων προϊόντων
αντιπροσωπεύει το ποσό των
5.250.000 φράγκων».

Το σχέδιο του καλλιτέχνη μετα-
φερόταν σε γύψο, πηλό, κερί ή ξύλο
και έπειτα αναλάμβανε ο τεχνίτης
χαλκού. Οι εργασίες απαιτούσαν
πολυάριθμο και εξειδικευμένο προ-
σωπικό. «Συγκεκριμένα, ένα αντι-
κείμενο είκοσι εκατοστών χρειάζε-
ται εργασία τουλάχιστον ενός μηνός
προκειμένου να τελειοποιηθεί. Εκτι-
μάται ότι τα 2/9 του κόστους ενός
τελικού προϊόντος αφορούν το κό-
στος των υλικών και τα 7/9 την ερ-
γασία των τεχνιτών. Οι απογραφικοί
κατάλογοι της εθνικής υπηρεσίας
επιπλώσεων κρατικών κτιρίων (Mo-
bilier National) μας αποκαλύπτουν
ότι ένα ωραίο επιτραπέζιο ρολόι
μπορεί να κοστίζει από 800 έως και
περισσότερα από 2.000 φράγκα.
Πολύτιμα αντικείμενα, τα επίχρυσα
επιτραπέζια ρολόγια προστατεύον-
ται συχνά μέσα σε γυάλες από φυ-
σητό γυαλί, που τοποθετούνται πά-
νω σε βάσεις από πολύτιμο ξύλο»,
σημειώνει ο Στεφάν Αντλέρ.

Οι μορφές που βλέπουμε στις 312 σελίδες της έκδοσης είναι όμορφες, ρωμαλέες, λυγερές, ταιριαστές στους απογόνους των αρχαίων Ελλήνων. Το Παρίσι ήταν το αποκλειστικό κέντρο παραγωγής τους.

1821, οι ένδοξες... ώρες του Αγώνα 
Λεύκωμα παρουσιάζει τα γαλλικά ρολόγια - έργα τέχνης που κοσμούσαν τα σπίτια των φιλελλήνων Ευρωπαίων της εποχής

Το Ελληνόπουλο, Bronzier Ledure, 1830. Ρολόι από μπρούντζο επιχρυσωμένο
και πατιναρισμένο, ύψος 58 εκατοστά.

«Μικρά γλυπτά» για
πολλούς σήμερα, έστε-
καν περήφανα πάνω
στο τζάκι και σήμερα
φωτίζουν πτυχές της
ελληνικής Ιστορίας.

Μαρτυρούν τη γοητεία
που άσκησε στη δυτική
κοινή γνώμη η πρώτη
εθνική επανάσταση
στην Ευρώπη.
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ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ
«Nobody Deserves Less»
Το Εθνικό Δίκτυο Ενάντια στη Φτώχεια - Κύπρος, στο πλαίσιο του προγράμ-
ματος Ευρωπαϊκό Δίκτυο Ελαχίστου Εισοδήματος, παρουσιάζει την έκθεση
φωτογραφίας του Παντελή Χατζημηνά «Nobody Deserves Less». Η ωμή

πραγματικότητα είναι αποτυπωμένη στο μαύρο
και στο άσπρο, που είναι το κυρίαρχο στοιχείο
στις 15 φωτογραφίες του Χατζημηνά. Ωστόσο,
αυτός ο μουσικός μινιμαλισμός δεν αποκλείει τις
αποχρώσεις του γκρίζου, οι οποίες λειτουργούν
ως ενδείξεις ελπίδας. Συναισθήματα απόγνω-
σης, αδιεξόδου, διλήμματος, απελπισίας, απο-
γοήτευσης, συνθέτουν την ψυχοσύνθεση του
ατόμου που έχει βρεθεί εντελώς αναπάντεχα

στην δίνη της φτώχειας και της ανέχειας. Τα εγκαίνια της έκθεσης «Nobo-
dy Deserves Less» θα πραγματοποιηθούν στο Βιβλιοπωλείο MERES, Πεν-
ταδακτύλου 33, Παλιά Λευκωσία, την 1η Δεκεμβρίου, ημέρα Σάββατο και
ώρα 18:00. Η έκθεση θα παραμείνει ανοιχτή έως και τις 8 Δεκεμβρίου. 

Συνεχίζονται οι παραστάσεις του θεάτρου Αν-
τίΛογος με το έργο της Μαρίας Χρυσάνθου
« Ένας Γέρος, μια θάλασσα» σε σκηνοθεσία
Αλεξίας Παπαλαζάρου. Εμπνευσμένο από τον
«Γέρο και τη Θάλασσα» του Έρνεστ Χέμινγουεϊ
και βασισμένο σε πραγματικές ιστορίες αν-
θρώπων εγκλωβισμένων στη Γάζα, επαναφέ-
ρει στη σκηνή του Flea Theatre την Αλεξία Πα-
παλαζάρου, αυτή τη φορά να σκηνοθετεί τον
Κούλη Νικολάου στο ρόλο του «Γέρου». Πλαι-
σιωμένος από τους Βασίλη Μιχαήλ, Ηλιάνα
Κάκκουρα, Σάββα Μενοίκου και Θέμιδα Νικο-
λάου, ο «Γέρος» μόνος σε μια λωρίδα γης,
ονειρεύεται γλάρους να πετούν στον ουρανό
και παιδιά να παίζουν ελεύθερα γιατί «δεν γί-
νεται, κάτι καλό πρέπει να υπάρχει σε ένα κό-
σμο που τα παιδιά χαίρονται». Με έναυσμα την
ιστορία του γέρου του Χέμινγουεϊ, ο Γέρος μι-
λά για τη ζωή του, ενός εγκλωβισμένου ψαρά
στη Γάζα, και μπλέκει στην ιστορία, ιστορίες
άλλων ανθρώπων: Ανθρώπων παγιδευμένων
στην απομόνωση με μοναδικές επιλογές τον
Πληροφορίες και κρατήσεις: 99251331.

Η ομάδα Εν δράσει παρου-
σιάζει την παράσταση «ge-
nes and tonic» σε δημιουρ-
γία και ερμηνεία Εύης Δημη-
τρίου στο Θέατρο Ριάλτο στη
Λεμεσό. Στη νέα της χορο-
γραφική δουλειά, η Εύη Δη-
μητρίου συνεχίζει να αντλεί
έμπνευση αλλά και να διε-
ρευνά, το δίπολο άτομο-κοι-
νωνία. Με χιούμορ και εξο-
μολογητική διάθεση, η πα-
ράσταση Genes and tonic θέ-
τει ερωτήματα για τα κοινωνικά στερεότυ-
πα και διερευνά τη σχέση μνήμης - ταυτό-
τητας. Ένα τοπίο κίνησης, λόγου και μου-
σικής, που προκαλεί και ταυτόχρονα ενερ-

γοποιεί. Δίνοντας πρωταρχι-
κό ρόλο στο σώμα και στον
λόγο, και συχνά σε συνδυα-
σμό με άλλες μορφές τέ-
χνης, επιχειρεί να φτιάξει
στιγμές «αλήθειας» επί σκη-
νής αλλά πέρα από τα προ-
καθορισμένα σκηνικά όρια,
δίνοντάς μας παραστάσεις
που τολμούν να μας εκπλή-
ξουν και να αυτοχαρακτηρι-
στούν ως «εξομολογητικές»,
«κωμικές», «οικίες», «τολμη-

ρές». Θέατρο Ριάλτο, Ανδρέα Δρουσιώτη
19, Λεμεσός. Τρίτη- Τετάρτη, 27 και 28 Νο-
εμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες και
κρατήσεις 77777745, www.rialto.com

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Η Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών και η
Πολιτιστική Κίνηση Λάρνακας «Φίλοι
της Λογοτεχνίας και του Πολιτισμού»,
διοργανώνουν εκδήλωση για την πα-
ρουσίαση του βιβλίου «Η πνευματική
δημιουργία στη Λάρνακα-100 λογοτέ-
χνες της Λάρνακας (τόμος α΄)», που
συνέγραψαν οι Γλαύκος Γεωργιάδης,
Γιώργος Κιτρομηλίδης και Κώστας Κα-
τσώνης. Θα απαγγελθούν ποιήματα και
θα τραγουδήσει ο Κυριάκος Μαππού-
ρας. Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών Λάρ-
νακας, πλατεία Βασιλέως Παύλου (κτή-
ριο της Πρώην Οθωμανικής Τράπεζας.
Τετάρτη 28 Νοεμβρίου, ώρα 7:00 μ.μ.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Και οι έξι
είναι υπέροχες

Δ εν υπάρχει κάτι που δεν ξέρουμε για
τους αδελφούς Κοέν στην καινούργια

σπονδυλωτή ταινία τους «Η Μπαλάντα
του Μπάστερ Σκραγκς» που προβάλλεται
στο Netflix, αφού έκανε την πρεμιέρα της
στο Φεστιβάλ Βενετίας αποσπώντας και
το βραβείο σεναρίου. Oμως είναι κάπως
διαφορετική η υφή του σαρκασμού, του
παραλογισμού, του κυνισμού τους, η πε-
ριπλάνηση στην ανθρώπινη φύση, ο φι-
λοσοφικός στοχασμός τους περιπαικτικός
και την ίδια στιγμή σκοτεινός, σχεδόν ζο-
φερός.

Σε αυτήν, την τελευταία ταινία τους,
με τις έξι αυτοτελείς και αυτόνομες ιστορίες
της «Aγριας Δύσης», ο κινηματογράφος
των Iθαν και Τζόελ Κοέν απογειώνεται
στην πύκνωσή του. Δεν έχει καμία σημασία
αν αγαπάει κανείς το «γουέστερν» ως είδος
ή όχι. Γιατί από το «είδος» (genre) οι Κοέν
κρατούν το σκληρό και αμείλικτο του πε-
ριβάλλοντος, το δίχως νόμο - δίχως τάξη,
τα έρημα και άνυδρα (όχι σε όλες τις ιστο-
ρίες) τοπία, τον γεμάτο αντιθέσεις μύθο
του Γουέστ και δημιουργούν τον δικό τους
κόσμο. Δεν λείπουν τα πάθη και οι δοκι-
μασίες των χαρακτήρων, αλλά στο «The
Ballad of Buster Scruggs», το σενάριο είναι
ένα σεμινάριο για τη θνητότητα, την ανα-
τροπή των στερεοτύπων και του αναμε-
νομένου.

Eνας τραγουδιστής - χορευτής και αήτ-
τητος πιστολέρο (ώσπου εμφανίζεται ο
ακόμη ταχύτερος και ικανότερος)· ένας
ληστής τραπεζών που βρίσκεται διαρκώς
με μια θηλιά τυλιγμένη στον λαιμό του·
μια νέα γυναίκα «εξάρτημα» στη ζωή του
αδελφού της, ώς τη στιγμή που, στη μακρά
πορεία ενός καραβανιού, εκείνος πεθαίνει·
ένας περιπλανώμενος θιασάρχης που πα-
ρουσιάζει ως μοναδική ατραξιόν έναν άν-
δρα δίχως χέρια και πόδια, ο οποίος απαγ-
γέλλει Πέρσι Σέλεϊ και Σαίξπηρ, σε αφι-
λόξενα μέρη και σε ένα όλο και μικρότερο
κοινό· ένας ηλικιωμένος χρυσοθήρας που
μόνος του, σε ένα παραδεισένιο φαράγγι,
καταπράσινο με κρυστάλλινα νερά, ανα-
ζητεί μια φλέβα χρυσού· πέντε αλλόκοτοι
επιβάτες μιας άμαξας με προορισμό μια
πόλη-φάντασμα.

Οι δύο από τις έξι ιστορίες, του περι-
πλανώμενου θιασάρχη και, η τελευταία,
των επιβατών της άμαξας, δηλώνουν, ίσως,
πιο μεστά και ώριμα, την επιθυμία των
Κοέν να δοκιμάσουν τα όρια της ανθρώ-
πινης συνύπαρξης. Είναι σα να λένε στον
θεατή ότι οι άνθρωποι αφηγούνται ιστορίες
όχι αναζητώντας λύσεις αλλά για να δα-
μάσουν τον χρόνο ανάμεσα στο παρόν
και στον θάνατο.

Πριν αρχίσει ο θιασάρχης την περιπλά-
νησή του, στις σελίδες του βιβλίου, που
χρησιμεύουν για τη διαδοχή από το ένα
επεισόδιο - νουβέλα στο άλλο, εμφανίζεται
η φράση: «Η ποιότητα του ελέους δεν εκ-
βιάζεται, πέφτει σαν ήπια βροχή από τα
ουράνια». Τίτλος της ιστορίας: «Πηγή ει-
σοδήματος». Πράγματι· Ο άνδρας δίχως
χέρια και πόδια, ζει από τον «ελεήμονα»
θιασάρχη, ο οποίος τον ταΐζει (υποτυπωδώς,
αφού τα έσοδά τους είναι ελάχιστα) και
φροντίζει να τον κρατάει ζωντανό. Εκείνος
στη σκηνή μεταμορφώνεται.

Ξεκινάει απαγγέλλοντας τους πρώτους
στίχους από τον «Οζυμανδία» του Πέρσι
Μπις Σέλεϊ: «Συνάντησα ένα ταξιδιώτη
σε χώρα αρχαία/είπε: Δύο πόδια από πέτρα,
θεόρατα, δίχως το σώμα/Στέκουν στην
έρημο...». Συνεχίζει με σονέτα του Σαίξπηρ,
με θέματα της Βίβλου... Εχει δύναμη ο
λόγος του, ο ίδιος μοιάζει να απολαμβάνει
την έκθεση. Αλλοτε το λιγοστό κοινό δεί-
χνει συνεπαρμένο, άλλοτε εντελώς αδιά-
φορο. Στο βλέμμα του άνδρα κατοικεί ο
φόβος μιας ζωής που βρίσκεται διαρκώς
στο νήμα. Κι έχει δίκιο. Ο θιασάρχης θα
τον αντικαταστήσει με μια κότα που...
εκτελεί αριθμητικές πράξεις. Το τέλος ωμό
και τραγικό. Χωρίς έλεος.

«Τα θνητά λείψανα» επιγράφεται η τε-
λευταία ιστορία. Δύο κυνηγοί επικηρυγ-
μένων από τη μία πλευρά της άμαξας και
απέναντί τους μια γυναίκα βαθιά θρη-
σκευόμενη που κάθεται στριμωγμένη ανά-
μεσα σε ένα κυνηγό άγριων ζώων, ερημίτη,
και ένα Γάλλο.

Συζητούν –και οι πέντε– αν οι άνθρωποι
είναι ίδιοι ή όχι μεταξύ τους. Ο κυνηγός
υποστηρίζει ότι είμαστε όλοι ίδιοι («νυ-
φίτσες» για την ακρίβεια), η γυναίκα ότι
χωριζόμαστε σε «ενάρετους και αμαρτω-
λούς». Η κουβέντα κυλάει με μεγάλες εν-
τάσεις και υφέσεις. Οταν φτάνουν στον
προορισμό τους, σε ένα ξενοδοχείο στη
μέση του πουθενά, η άμαξα εξαφανίζεται.
Παρότι στο τέλος αυτής της ιστορίας δεν
υπάρχει βίαιος θάνατος, όπως στις προ-
ηγούμενες πέντε, το πέρασμα σε έναν
άλλο κόσμο έχει ήδη συντελεστεί.

Π ριν από πολλά χρόνια, Ιανουάριος ήταν
νομίζω, κάποιο απόγευμα, περπατών-

τας περίπου στο ύψος όπου βρίσκεται το
άγαλμα του Σολωμού, είδα σε ένα παρά-
θυρο ένα κορίτσι να παίζει βιολί, η ησυχία
του απογεύματος άφηνε τη μουσική να
δραπετεύει, για κάποιο λόγο στάθηκα
λίγο λοξά από το παράθυρο να την κοιτώ,
εκεί κοντά ήταν και μία γάτα, η οποία,
επίσης, είχε μείνει ακίνητη.

Στο πρεβάζι του παραθύρου υπήρχε
και μία γλάστρα με ψαρόγαλους (μη με
ρωτήσετε πώς λέγεται στα κυπριακά ή
τα ελληνικά δεν ξέρω) πάντως το κάδρο
που είχα μπροστά μου ήταν μαγευτικό,
και τώρα που το αποτυπώνω σε λέξεις
και εγώ ο ίδιος δεν πιστεύω στη δύναμη
της μαγείας του. Έμεινα να παρατηρώ
τη νεαρή βιολονίστα και να σκέφτομαι
πόσο πιο ήσυχη θα ήταν η ανθρωπότητα
αν έδινε περισσότερο χρόνο στις όμορφες
εικόνες. Πόση δύναμη είχε εκείνο το δο-
ξάρι στα επιδέξια χέρια της μουσικού,
πόση δύναμη εξέπεμπαν τα κόκκινα άνθη
του φυτού, πόσο μαγεμένη μου έμοιαζε
η γάτα. Τεράστια η δύναμη και η μαγεία
της στιγμής και όλα αυτά από ένα δοξάρι
και μία κοπέλα. 

Την ίδια δύναμη είχε τις προάλλες ένα

κατάρτι, το οποίο ο ιστιοπλόος Παναγιώ-
της Ιορδάνου χωρίς δεύτερη σκέψη το
μετέτρεψε ευκαιρία για έναν συναθλητή
του, τον Τούρκο Αλίσιαν Καϊνάρ. Είδε ο
Ιορδάνου ότι το σκάφος του αντιπάλου
του είχε πρόβλημα και ήταν στην κούρσα
μεταλλίων, οπότε σκέφτηκε να του πα-
ραχωρήσει το δικό του. Τι πιο ωραίο, τι
πιο δυνατό, και τι πιο ελπιδοφόρο. Η κί-
νηση του Ιορδάνου απέκτησε αμέσως
στο νησί μας ένα μάθημα συμφιλίωσης
των δύο λαών, και μπορεί να είναι.

Δυστυχώς, ένθεν και ένθεν της δύ-
σμοιρης αυτής χώρας – και αλλού
στον κόσμο – μάθαμε να ξεχωρί-
ζουμε τους ανθρώπους σε φυλές,
σε θρησκείες και να μισούμε
ή να αγαπάμε αναλόγως. Ο
Ιορδάνου σκέφτηκε έχει
πρόβλημα ο φίλος μου, ο
συναθλητής μου, πώς
μπορώ να βοηθήσω,
αφού δεν τον ανταγω-
νίζομαι. Δεν
του πέρασε
καν από το
μυαλό, πι-
στεύω, ευκαι-
ρία για fair play,

για τιμητικό μετάλλιο, για βράβευση. Το
έκανε γιατί βοήθησε τον άνθρωπο δίπλα
του, και αυτές τις στιγμές χαίρεσαι γιατί
επιτέλους βγαίνει στην επιφάνεια ο αθλη-
τισμός, που είναι πολιτισμός. Δεν χρει-
άζεται να καπηλευτεί κανείς την πράξη
του Ιορδάνου, δεν είχε πολιτικό υπόβαθρο

η κίνησή του, ήταν βαθιά ανθρώπινη,
και ως βαθιά ανθρώπινη και ηθική

ενέχει μερικά από τα στοιχεία που
σε κάνουν να νιώθεις ότι ναι, έτσι

δημιουργείται πολιτισμό.
Ο Τουρκοκύπριος Σεβήμ Εμ-

πέογλου στερήθηκε τη μεγάλη
του αγάπη, την ΑΕΛ, και τε-

λικά το φέρετρό του τυλίχ-
θηκε με τη σημαία της αγα-

πημένης του ομάδας.
Γιατί να χρειάζεται η

ιερή στιγμή του θα-
νάτου για να γίνει
κάποιος ευτυχι-
σμένος; Το όρα-

μα του Σεβήμ

Εμπέογλου ήταν μια χώρα όπου θα μπο-
ρούσε να κλείσει την καριέρα του στην
αγαπημένη του ομάδα ή να ανακατευτεί
με τα διοικητικά της. Και όχι απλώς να
παραμένει αιώνιος θαυμαστής της. 

Ο αθλητισμός αυτής της διάστασης εί-
ναι ένα από τα στοιχεία που αν τα εκμε-
ταλλευτείς θα έχεις πολιτισμένους αν-
θρώπους που θα μπορούν αργότερα να
παράγουν πολιτισμό σε όλες του τις εκ-
φάνσεις. Να διαποτίσουμε την κοινωνία
μας με ηθική, αμοιβαίο σεβασμό, απουσία
έπαρσης και άγονου και στείρου αντα-
γωνισμού. Και αυτά είναι μόνο μερικά
από τα όπλα που μπορούμε να αναπτύ-
ξουμε για να καταφέρουμε να κάνουμε
πολιτισμό. Πόσο ασχολήθηκαν όλοι με
αυτά τα δύο συμβάντα, που έχουν τόσα
κοινά; Σχεδόν καθόλου, αλλά μας ενδια-
φέρει κατά κόρον η κάρτα φιλάθλου και
το μητρώο φιλάθλων και αν θα παραχω-
ρηθεί στο κράτος η διαχείρισή του

Χρέος των νεότερων είναι να καταδι-
κάζουν το μίσος των παλαιότερων, να
πολεμούν τις ιδέες που δεν προσφέρουν
στην ανθρωπότητα ούτε ένα δράμι ηθι-
κότητας. Μέσα για να το επιτύχουμε
έχουμε πολλά, και ένα από αυτά είναι ο
αθλητισμός και μετά μιλάμε για όλα.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το δοξάρι και το κατάρτι

Η 2η συναυλία «Ήχοι Κυπρίων» που εν-
τάσσεται στο πλαίσιο του 7ου Φεστιβάλ
Νέας Μουσικής του Κέντρου Κυπρίων
Συνθετών είναι πραγματικότητα. Σχετι-
κά με τη συνεργασία αυτή του Κέντρου
Κυπρίων Συνθετών και του Ιδρύματος
Σ.Ο.Κ., ο πρόεδρος του Κέντρου κ. Σάβ-
βας Σάββα σημείωσε: «Η Σ.Ο.Κ. για 2η
συνεχή χρονιά λαμβάνει μέρος στο ετή-
σιο πλέον θεσμοθετημένο μας φεστι-
βάλ, παρουσιάζοντας πρεμιέρες ορχη-
στρικών έργων σύγχρονης μουσικής
Κυπρίων Συνθετών. Το Φεστιβάλ Νέας
Μουσικής πραγματοποιείται σε συνερ-
γασία με το Κέντρο Μουσικής Έρευνας,
Καινοτομίας και Διεθνούς Δικτύωσης
και τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του ΥΠΠ.
Σκοπός του Κέντρου Κυπρίων Συνθε-
τών είναι η συνέχιση αυτού του θεσμού
και η περαιτέρω συνεργασία του με τη
Σ.Ο.Κ. και σε άλλες συναυλίες με συμ-
μετοχή Κυπρίων δημιουργών». Πρό-
γραμμα: A. Γιαγκόπουλος: Two Fanta-

sies for Orchestra, Γ. Σταύρου: Μπαλέτο
για Ορχήστρα (Fragment), A. Μουστού-
κης: music for here, T. Στυλιανού: Ar-
tante, A. Σκορδής: “In…Se” (Fragment).
Μαέστρος: Jens Georg Bachmann. Θέα-

τρο Παλλάς, Γωνία Ρηγαίνης και Αρσι-
νόης (Πύλη Πάφου), Λευκωσία. Τετάρ-
τη 28 Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22463144, 
www.cyso.org.cy

ΧΟΡΟΣ
«Genes and tonic» στο Θέατρο Ριάλτο

ΘΕΑΤΡΟ

«Ένας Γέρος, μια θάλασσα» στο Flea Theatre

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλία «Ήχοι Κυπρίων» από τη ΣΟΚ

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Αφιέρωμα
στον Μπόρχες
Το Βιβλιοτρόπιο διοργανώνει
αφιέρωμα στον μεγάλο Αργεντινό
συγγραφέα Χόρχε Λουίς Μπόρχες
με καλεσμένους ομιλητές τον
Αχιλλέα Κυριακίδη, συγγραφέα,
σκηνοθέτη, μεταφραστή και τον
Αριστοτέλη Σαΐνη κριτικό λογοτε-
χνίας. Τη συζήτηση θα συντονίζει ο
συγγραφέας Σωφρόνης Σωφρονί-
ου και αποσπάσματα από το έργο
του Μπόρχες θα αποδώσει η ηθο-
ποιός και σκηνοθέτις Έλενα Αγα-
θοκλέους με τη συνοδεία του μου-
σικού Ιπποκράτη Αργυρού. Στον
χώρο της εκδήλωσης θα λειτουρ-
γήσει Έκθεση έργων εμπνευσμέ-
νων από διηγήματα του Μπόρχες
από φοιτητές του Τμήματος Πολυ-
μέσων και Γραφικών Τεχνών του
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύ-
πρου. Παλιό Ξυδάδικο, Γενεθλίου
Μιτέλλα 34, Λεμεσός, Πέμπτη 29
Νοεμβρίου, ώρα 7:30 μ.μ.
Πληροφορίες τηλ. 99667599.
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ΧΡΥΣΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ

ΕΙΣΟΔΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗ 

ΤΗN ΠΑΡΑΜΥΘΟΥΠΟΛΗ ΟΔΗΓΕΙ ΜΕ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ ΤΟ
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ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΑΣΧΟΡΗΓΟI

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Οταν ακούμε το όνομα μιας χώρας,
ας πούμε Γαλλία, ο νους μας πάει
σε μια εικόνα, στο γεωγραφικό σχήμα
της χώρας που έχουμε δει σε έναν
χάρτη. Παρά την εξέλιξη της τεχνο-
λογίας, οι χάρτες δεν έχουν βγει από
τη ζωή μας», μας λέει ο πρέσβης ε.τ.
Χρήστος Ζαχαράκης, με αφορμή
την έκδοση του δίγλωσσου λευκώ-
ματος «Εκατό ορόσημα της έντυπης
χαρτογράφησης του ελληνικού χώ-
ρου. 1477-1800», που κυκλοφορεί
από τις Εκδόσεις Τέχνης Οίστρος.

Πρέσβης της Ελλάδας σε υψηλά
πόστα, ευρωβουλευτής, ο κ. Ζαχα-
ράκης είναι ακόμα βαθύς γνώστης
της χαρτογραφικής ιστορίας και δει-
νός συλλέκτης χαρτών του ελληνικού
χώρου της περιόδου από τον 15ο
έως τον 19ο αιώνα. Στον πολυτελή
τόμο παρουσιάζονται εκατό επι-
λεγμένοι χάρτες από τη μεγάλη
συλλογή του. Εκδοτικά προηγήθηκε
ένας τεράστιος κατάλογος με 5.500
χαρτογραφικά λήμματα, ενώ στο
παρόν έργο αναδεικνύονται χάρτες
με βάση τη σπανιότητά τους, την
επιστημονική τους ακρίβεια και
πάνω απ’ όλα την καλλιτεχνική
τους αξία, αφού, όπως εξηγεί ο συγ-
γραφέας, τέχνη και χαρτογραφία
ήταν έννοιες ταυτόσημες για την
εποχή. «Οι χάρτες αντανακλούν τις
καλλιτεχνικές τάσεις του χώρου
και του χρόνου κατά την έκδοσή
τους. Ετσι, έχουμε λιτούς χάρτες
αλλά και χάρτες σε ρυθμό μπαρόκ
ή ροκοκό», σημειώνει.

«Βενετοί κατάσκοποι»
Η Ελλάδα είναι από τις πλέον χαρ-

τογραφημένες περιοχές της εποχής
λόγω του μεγάλου γεωστρατηγικού
ενδιαφέροντος των δυνάμεων της
εποχής. «Πολλές φορές, οι χαρτο-
γράφοι, κυρίως οι Βενετοί τότε, ήταν
και κατάσκοποι για τις Αρχές της
αυτοκρατορίας. Αρκετοί από αυτούς
ήταν εγκατεστημένοι για πολλά χρό-
νια σε ελληνικά νησιά, όπως στην
Κρήτη, και έστελναν τις διπλωματικές
αναφορές τους μαζί με τους χάρτες
των περιοχών», μας λέει ο κ. Ζαχα-
ράκης.

Οι μεγάλες δυνάμεις της κάθε επο-
χής ανέθεταν σε χαρτογράφους τη
δημιουργία χαρτών, οι οποίοι είτε
εκδίδονταν ως μεμονωμένα φύλλα
(και είναι πιο σπάνιοι) είτε έμπαιναν
σε μεγαλύτερες εκδόσεις. Εκτός από
το γεωπολιτικό ενδιαφέρον της Ελ-
λάδας, αυτό που προσείλκυε τους
χαρτογράφους ήταν η ελληνική αρ-
χαιότητα και ιστορία, που τους έδιναν
την ευκαιρία να εκφραστούν και
καλλιτεχνικά επί χάρτου. Στο βιβλίο
ο αναγνώστης θα δει ότι, εκτός από
τον ελληνικό χώρο ως σύνολο, οι
χαρτογράφοι ενδιαφέρθηκαν ειδι-
κότερα για την αποτύπωση της Κρή-
της, της Κύπρου, της Πελοποννήσου
και των νησιών του Αιγαίου.

Ο παλαιότερος χάρτης της Ελλά-
δας, με τον οποίο ξεκινά το λεύκωμα,
χρονολογείται στο 1477 και είναι
μέρος της πρώτης έντυπης έκδοσης
της «Γεωγραφίας» του Κλαύδιου
Πτολεμαίου που εκδόθηκε στην
Μπολόνια της Ιταλίας. Οι «πτολε-

μαϊκοί» χάρτες χαρακτηρίζονται
από διακοσμητική λιτότητα, ενώ,
όσο προχωράμε στους αιώνες και
στις χαρτογραφικές σχολές (γερμα-
νική, ιταλική, ολλανδική, γαλλική,
αγγλική), οι χάρτες αλλάζουν και
προστίθενται απόψεις πόλεων και
φρουρίων, τοπικές ενδυμασίες, τα
βουνά από κωνικά σχήματα απο-
κτούν σκίαση σε μία πλευρά τους,
η θάλασσα από κυματοειδείς γραμμές
απεικονίζεται με φωτοσκιάσεις, τα
τυπογραφικά στοιχεία γίνονται πιο
εκλεπτυσμένα, ενώ το πλαίσιό τους
από ένα απλό ορθογώνιο περίγραμμα
«στολίζεται» ανάλογα με την εποχή:
αφηρημένα σχέδια τον 16ο αιώνα,
θεότητες και αγγελικές μορφές, να-
τουραλιστικές αναπαραστάσεις τον
17ο, μνημεία ή σκηνές της υπαίθρου
τον 18ο αιώνα. Οι χάρτες αποτύπω-
ναν και γεγονότα της εποχής, όπως
την πολιορκία της Αμμοχώστου
(1571), και άλλαζαν ανάλογα με τους
νικητές των πολέμων, όπως όταν

επιβλήθηκε η Οθωμανική Αυτοκρα-
τορία και η «Graecia» γίνεται «Ευ-
ρωπαϊκή Τουρκία».

Η διακόσμηση
Το χρώμα υπήρχε στους χάρτες,

εξηγεί ο κ. Ζαχαράκης στον πρόλογο
του βιβλίου, από τη χειρόγραφη χαρ-
τογραφία (πριν από το 1400). Αλλοτε
χρησιμοποιήθηκαν έντονα χρώματα
(γερμανικοί χάρτες 16ου αιώνα) ή
πιο περιορισμένα, όπως στους ιτα-
λικούς. Ιστιοφόρα, γαλέρες, καρα-
βέλες, ανεμολόγια ήταν κατά κανόνα
μέρος της διακόσμησης, όπως και
φάλαινες, θαλάσσιοι ίπποι αλλά και
πλάσματα που γεννούσε η φαντασία
του χαρτογράφου. «Κάπως έπρεπε
να γεμίσει ο χάρτης και των άγνω-
στων τότε περιοχών του κόσμου που
δεν είχαν ακόμη εξερευνηθεί», μας
λέει ο συγγραφέας και διάφορα τέ-
ρατα γέμιζαν τους χάρτες και συν-
τηρούσαν τους μύθους της εποχής.

Το ενδιαφέρον του κ. Ζαχαράκη

αναπτύχθηκε σταδιακά, όπως γίνεται
με όλους τους συλλέκτες. Το 1964
στο πρώτο του διπλωματικό πόστο
στη Νέα Υόρκη ήθελε να πάρει μαζί
του κάτι ελληνικό και η ιδέα δύο πα-
λαιών χαρτών τού φάνηκε καλή. Κά-
πως έτσι, από το 1974 και μετά άρχισε
να συλλέγει συστηματικά παλαιούς
χάρτες του ελληνικού χώρου που κα-
λύπτουν ιστορικά περίοδο τρεισήμισι
αιώνων.

«Η ιστορική μοίρα του κάθε τόπου
προδιαγράφεται από τη γεωγραφική
του θέση», μας λέει ο κ. Ζαχαράκης
και δίνει το παράδειγμα της ΑΟΖ
στην Κύπρο ως ένα σημείο τριβής
που αντανακλάται ακόμα και σε επί-
πεδο χαρτογράφησης. Η σύγκρουση
των δύο κόσμων της εποχής των πα-
λαιών χαρτών, Ενετών και Οθωμα-
νών, μπορεί να έχει αλλάξει μορφή
και κάποιους παίκτες αλλά το ενδια-
φέρον των μεγάλων δυνάμεων, μας
λέει ο έμπειρος διπλωμάτης, για τη
γειτονιά μας παραμένει αναλλοίωτο.

Χαρτογραφώντας
την παλαιά Ελλάδα
Σπάνιες αποτυπώσεις στο βιβλίο του Χρήστου Ζαχαράκη

Το λεύκωμα «Εκατό ορόσημα της έν-
τυπης χαρτογράφησης του ελληνικού
χώρου. 1477-1800» κυκλοφορεί από
τις Εκδόσεις Τέχνης Οίστρος.

Οι χάρτες αντανακλούν
τις καλλιτεχνικές τάσεις
κατά την έκδοσή τους.
Υπάρχουν χάρτες σε
ρυθμό μπαρόκ ή ροκοκό.

O χάρτης «Νova Graecia» σχεδιάστηκε από τον Σεμπάστιαν Μούνστερ για την «Κοσμογραφία» του, που εκδόθηκε το
1550. Χωρίς διακόσμηση και ακρίβεια, είναι ωστόσο εξαιρετικό δείγμα ξυλογραφίας και διακρίνεται για τη ρεαλιστική
αναπαράσταση των βουνών, ενώ η θάλασσα απεικονίζεται με κυματοειδείς γραμμές.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Την Πέμπτη 29 Νοεμβρίου η ομάδα
ανάγνωσης Βιβλιοτρόπιο στη Λε-
μεσό διοργανώνει εκδήλωση αφιε-
ρωμένη στον συγγραφέα Χόρχε
Λουίς Μπόρχες με ομιλητές τους
Αχιλλέα Κυριακίδη, συγγραφέα,
σκηνοθέτη, μεταφραστή και τον
κριτικό λογοτεχνίας Αριστοτέλη
Σαΐνη. Οι δύο καλεσμένοι μίλησαν
στην «Κ» για το έργο του μεγάλου
αργεντινού συγγραφέα. Ο Αριστο-
τέλης Σαΐνης τον θεωρεί έναν από
τους πιο επιδραστικούς συγγραφείς
του 20ού αιώνα και ο Αχιλλέας Κυ-
ριακίδης τονίζει ότι η ασίγαστη αγω-
νία του Μπόρχες για τη γλώσσα,
που εκφράζει ό,τι πιο πολύτιμο, δη-
μιουργεί καθένας μας, την ανθρώ-
πινη σκέψη, τον παίδευε (με όλες
τις έννοιες της λέξης) ώς το τέλος.

–Τι είναι αυτό που κάνει, θεω-
ρείτε, τον Μπόρχες σημαντικό
συγγραφέα;

–ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΣΑΪΝΗΣ:Πρόκειται
για έναν από τους πιο επιδραστικούς
συγγραφείς του 20ού αιώνα. Το απο-
δεικνύει η εξακολουθητική διαθε-
σιμότητα αυτών των καλειδοσκο-
πικών, περίτεχνα ελλειπτικών και
βαθιά ειρωνικών κειμένων σε νέες
αναγνωστικές προσεγγίσεις. «Ο
Χόρχε Λουίς Μπόρχες μας δίδαξε
να διαβάζουμε τα δοκίμιά του με
δυσπιστία και τα διηγήματά του κα-
θαροί και έτοιμοι να πλανηθούμε»,
σημείωνε ο πιο αγαπητός μαθητής

του, ο γνωστός αμερικανός συγγρα-
φέας Κρίστιαν Γκρέινβιλ, όπως, του-
λάχιστον, παραδίδει ο Αχιλλέας Κυ-
ριακίδης, και μ’ αυτήν την προει-
δοποίηση κατά νου νομίζω ότι πρέ-
πει να σκύβουμε ευλαβικά πάνω
απ’ τα κείμενά του. Πράγματι, κάθε
νέα ανάγνωσή τους προκαλεί την
ανησυχίαμας και κλονίζει εκ βάθρων
τις αναγνωστικές μας βεβαιότητες. 

–ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΥΡΙΑΚΙΔΗΣ: Όπως
έλεγε ο Κάρλος Φουέντες για τον
«Δον Κιχώτη», την αρχή δηλαδή
του μοντέρνου μυθιστορήματος,
το έργο του Μπόρχες αποτελεί σύμ-
βολο της «αβεβαιότητας για όλα»
ή, μάλλον, της «βεβαιότητας πως
κάθε πραγματικότητα που διαρκεί
στηρίζεται στη φαντασία». Πάντως,
αν ήθελα να φανώ συνεπής στην
ιερή λακωνικότητα του Μπόρχες,
θα σας έλεγα ότι η απάντηση σ’
αυτό το ερώτημα έχει πια ενδυθεί
το αυτονόητο των φυσικών νόμων:
Γιατί βγαίνει κάθε μέρα ο ήλιος;
–Πώς θα περιγράφατε τον Χόρχε
Λουίς Μπόρχες στο αναγνωστικό
κοινό;

–Α.Κ.: Τον συνάντησα όταν είχε
έρθει στην Ελλάδα, το 1984, για να
αναγορευτεί, μετά από πρόταση
του Νάσου Βαγενά, επίτιμος διδά-
κτωρ του Πανεπιστημίου Κρήτης.
Γνώρισα έναν άνθρωπο απόλυτα
συμφιλιωμένο με το γήρας, την τυ-
φλότητά του και, πάνω απ’ όλα, τη
σοφία του. Σαν παιδί που του χα-
ρίζεις μια ευκαιρία, μας ρωτούσε
ξανά και ξανά αν μπορούσαμε να
του εξηγήσουμε γιατί ο Όμηρος
χρησιμοποιεί το επίθετο «οίνωψ»
(κρασόχρωμος) για να περιγράψει
τη θάλασσα… Αυτή η ασίγαστη
αγωνία για τη γλώσσα που εκφράζει
ό,τι πιο πολύτιμο δημιουργεί καθέ-
νας μας, την ανθρώπινη σκέψη, τον
παίδευε (με όλες τις έννοιες της λέ-
ξης) ώς το τέλος.

–Α.Σ.: Αν εννοείτετον ίδιο, φυσιο-
γνωμικώς, θα δυσκολευόμουν… όλοι
έχουμε όμως πλέον πρόσβαση σε
φωτογραφίες και σχετικό υλικό. Το
συγκλονιστικό στην εικόνα του
Μπόρχες που ανακαλώ συχνότερα
είναι τα άτονα μάτια του που είναι
πάντα σαν να ταξιδεύουν στο άπειρο
σύμπαν «που άλλοι ονομάζουν βι-
βλιοθήκη»… Αν, πάλι, εννοείτε το
έργο του, μόνο με επιφωνήματα και
ιλιγγιώδεις καταλόγους. Θυμάμαι
τώρα τις πρώτες εξωτικές αναφορές
για το έργο του που έφτασαν στην
Ιταλία του 1939. Νομίζω, αντικατο-
πτρίζουν την έκπληξη του μέσου
ευρωπαίου αναγνώστη απέναντι στο
αισθητικά πρωτόγνωρο φαινόμενο
Μπόρχες. Ο Ιταλός συγγραφέας και
διπλωμάτης Πάολο Βίτα Φίντσι ανα-
καλεί τους κοινούς περιπάτους τους
στην Αργεντινή ως εξής: «Επανέρ-
χονταν οι αγαπημένοι χρόνοι του
Μπόρχες, η Αιώνια Επιστροφή, ο
Κυκλικός Χρόνος, οι Λαβύρινθοι, το
Όνειρο-Πραγματικότητα, οι Καθρέ-
φτες, το Τυχαίο, η Καββάλα, το Οξύ-
μωρον, εκφέρονταν χαρακτηριστικά
μπορχεσιανά επίθετα: Κυκλικό! Συμ-
μετρικό! Άπειρο! Ιλιγγιώδες! Τυχαίο!
Εφήμερο! Απατηλό! Επινοημένο!
Πλαστό! Ανεξάντλητο! Βδελυρό!
Απαρέγκλιτο! Αποτρόπαιο!». 
–O Μπόρχες ανήκει σε κάποιο
λογοτεχνικό ρεύμα ή είναι ένας
λογοτέχνης φιλόσοφος; 

–Α.Κ.: Ας τολμήσω να πω ότι ο
Μπόρχες εκπροσωπεί επάξια τη λο-
γοτεχνία που φιλοσοφεί και όχι,
ασφαλώς, τη φιλοσοφία που λογο-
τεχνίζει. Γι’ αυτό και τα περισσότερα
διηγήματά του αποφαίνονται, προ-
τείνουν σκανδαλιστικές απόψεις
σε προαιώνια ζητήματα, ενώ τα πε-
ρισσότερα δοκίμιά του αναρωτι-
ούνται, ταλαντεύονται χαριτόβρυτα,
σαν τα πιο γοητευτικά αστυνομικά
αινίγματα.

–Α.Σ.: Όπως κάθε μεγάλος συγ-
γραφέας, έτσι και ο Μπόρχες δια-
σχίζει τα λογοτεχνικά ρεύματα ή
κινήματα και φιλοσοφεί για τη δική
του τέχνη του και τη δική μας ζωή.
Οι μοντερνιστές, για παράδειγμα,
χαρακτήρισαν τον «Πιερ Μενάρ»
του πρόδρομο του μεταμοντέρνου,
ενώ οι μεταμοντερνιστές (John Bar-
th), «dernier cri» του μοντερνισμού.
Όπως και να ’χει, δεν είναι τυχαίο
το ότι, ήδη από τη δεκαετία του
1960, τα μπορχεσιανά κείμενα θε-
ωρήθηκαν mise-en-scène για πολλά
από τα προβλήματα που απασχο-
λούσαν τη λογοτεχνική κριτική και
τη φιλοσοφία της γλώσσας. Κατά
μία έννοια τα φανταστικά του διη-
γήματα, αλλά και τα φανταστικά
του δοκίμια (αν οι ειδολογικές δια-
κρίσεις έχουν κάποια σημασία στην
περίπτωσή του), προβλέπουν και
σχολιάζουν όλες τις βασικές αισθη-
τικές και, ταυτόχρονα, φιλοσοφικές
διερωτήσεις: από πού αντλούμε λο-
γοτεχνικό υλικό, με ποιες αφηγη-
ματικές στρατηγικές μπορεί να δο-
μηθεί ένας φανταστικός κόσμος ή
ένα επιχείρημα, ποια η σχέση μεταξύ
γλώσσας και αναπαράστασης; 
–Οι θέσεις του περί της κοινω-
νίας σήμερα είναι ακόμα επίκαι-
ρες;

–Α.Κ.: Από την απάντησή μου
στην προηγούμενη ερώτησή σας,
μπορεί κανείς εύκολα να συναγάγει
ότι, κατ’ εμέ, το λογοτεχνικό του
έργο μόνο θέσεις δεν περιέχει, με
την έννοια της κατασταλαγμένης
κοσμοθεωρίας ή και, ακόμα χειρό-
τερα, των συνταγών ζωής αλά Πάμ-
πλο Κοέλιο. Όσο για τις πολιτικές
του απόψεις, ε, ας συγχωρήσουμε
σ’ έναν θεό την τόσο ανθρώπινη
αδυναμία των ιδεολογικών παλιν-
δρομήσεων, πόσο μάλλον όταν αυ-
τές δεν τον οδήγησαν ποτέ σε ακρό-
τητες, όπως συνέβη σε άλλους, μεί-

ζονες επίσης, στοχαστές και συγ-
γραφείς του 20ού αιώνα. 

–Α.Σ.: Είμαι απ’ αυτούς που πι-
στεύουν στη βαθιά ανθρωπολογική
διάσταση του έργου του, οπότε η
απάντησή μου είναι θετική. Το ίδιο
θα έλεγα και για την πολιτική διά-
σταση του έργου του, παρά τις συγ-
γνωστές παραλείψεις και τις πε-
ρίεργες δηλώσεις του. Είναι επίσης
αλήθεια ότι συνήθως η κριτική εμ-
μένει στη μη πραγματική διάσταση
του έργου του, ακόμα κι αν αυτό
παραμένει αγκιστρωμένο στην πιο
πραγματική πραγματικότητα, όπως
αποδεικνύουν πρόσφατες μελέτες.
Όπως και να ’χει, υπάρχει μια μπορ-
χεσιανή λύση στο μπορχεσιανό
αυτό παράδοξο, που αφήνει ικανο-
ποιημένους όλους… Όταν, τον Μάρ-
τιο του 1982, η Αμαλία Παππά με-
ταφράζει τον «Πρόλογο στο Μισά-
νοιχτο ρόδο» του Μπόρχες για το
όγδοο τεύχος του «Ωλήνα» του Ηλία
Λάγιου, η έκδοση του περιοδικού
προσθέτει την ακόλουθη σημείωση:
«Το κείμενο αυτό δεν γράφτηκε από
τον Borges –υμνητή του Πινοσέτ–
, γραφιά νεκρό. Ίσως το έγραψε –
όπως θα έλεγε και ο ίδιος– “ο άλλος
Borges”».
–Ποια είναι η λογοτεχνική επί-
γευση του αναγνώστη, αφού τε-
λειώσει ένα διήγημα του συγ-
γραφέα, νομίζετε; 

–Α.Κ.: «Κάποια βιβλία είναι να τα
γεύεσαι, κάποια να τα καταπίνεις
και κάποια άλλα, ελάχιστα, να τα
μασάς και να τα χωνεύεις» μας θυ-
μίζει ο Μπόρχες, προτάσσοντας τη
ρήση του Μπέικον ως motto στην
επιγραφή του διηγήματος «Ο αθά-
νατος». Τα βιβλία του Μπόρχες κα-
ταλαβαίνουμε σε ποια κατηγορία
ανήκουν. Η επίγευση του αναγνώ-
στη ποικίλλει. Μια μερίδα αναγνω-
στών δεν θα μπορέσει να διασπάσει
το διανοητικό περίβλημα και να αν-
τιληφθεί την ειρωνεία, και τότε το
παιχνίδι της απόλαυσης του κειμέ-
νου χάνεται αμέσως. Εδώ, η επί-
γευση θα ’ναι στυφή. Όσο γι’ αυτούς
που θα καταφέρουν να μασήσουν
τα βιβλία του, θα γίνουν θαυμαστές
του, και η αρχική επίγευση θα ’ναι
γλυκιά σαν μέλι.

–Α.Σ.: Να θυμίσω τη διάκριση των
θαυμαστών του Μπόρχες που κάνει
ο Νάσος Βαγενάς, ανάμεσα σ’ αυτούς
που γνώρισαν το έργο του παρακι-
νημένοι από τη φήμη του και εκεί-
νους που τον ανακάλυψαν μόνοι
τους, από κάποια ευτυχή σύμπτωση!
Οι δεύτεροι, λέει ο Βαγενάς, «είδαν
τον ορίζοντα της προσδοκίας του
να φωτίζεται ξαφνικά με τον τρόπο
ενός κεραυνού εν αιθρία». Όσο περ-
νάει ο καιρός, φυσικά, και το έργο
του Μπόρχες κανονικοποιείται, νο-
μίζω ότι συμβαίνει ό,τι με κάθε «κλα-
σικό» συγγραφέα. Η αρχική έκπληξη
δίνει τη θέση της σε μια αίσθηση
απόλυτης πληρότητας που, παρ’
όλα αυτά, σου γεννάει συχνά την
ανάγκη να διαβάσεις το ίδιο διήγημα,
ξανά και ξανά, αφού η εκ νέου ανά-
γνωση ενός κλασικού βιβλίου είναι
κάθε φορά μια νέα ανάγνωση απο-
κάλυψης, όπως η πρώτη (θα έλεγε
ο Καλβίνο).

Χαριτόβρυτα λογοτεχνικά αινίγματα
Το Βιβλιοτρόπιο στη Λεμεσό διοργανώνει εκδήλωση αφιερωμένη στον Χόρχε Λουίς Μπόρχες και οι δύο καλεσμένοι μιλούν στην «Κ»

Το Βιβλιοτρόπιο είναι μια ομάδα
ανάγνωσης, με βάση τη Λεμεσό,
που προωθεί τις λογοτεχνικές συ-
νέργιες και φέρνει στο κυπριακό
αναγνωστικό κοινό συγγραφείς
και κριτικούς λογοτεχνίας με κύριο
στόχο την προώθηση της φιλα-
ναγνωσίας και την καλλιέργεια
αναγνωστικής κουλτούρας. Ο
Παντελής Μάκη εκ των μελών
του Βιβλιοτροπίου μας συστήνει
την ομάδα του και εξηγεί τους
στόχους της επ’ ευκαιρία της εκ-
δήλωσης που είναι αφιερωμένη
στον Χόρχε Λουίς Μπόρχες, στη
Λεμεσό.

–Ποιοι είναι οι στόχοι που έχει
θέσει το Βιβλιοτρόπιο αυτά τα
χρόνια;

–Το Βιβλιοτρόπιο ξεκίνησε το
2008 στη Λεμεσό ως μια ομάδα
ανάγνωσης αποτελούμενη από
άτομα που αγαπούν το διάβασμα.
Τον επόμενο χρόνο, λόγω του αυ-
ξημένου ενδιαφέροντος, δημιουρ-
γήθηκε ακόμα μία ομάδα ανάγνω-
σης. Τα μέλη των ομάδων συναν-
τούνται από τότε τακτικά μία φορά
τον μήνα και συζητούν γύρω από
το βιβλίο που διάβασαν. Το 2015
οι ομάδες αυτές προχώρησαν στη
σύσταση του οργανισμού Βιβλιο-
τρόπιο με κύριους στόχους την
προώθηση της φιλαναγνωσίας
και την καλλιέργεια αναγνωστικής
κουλτούρας. Τους στόχους αυτούς

προσπαθούμε να τους επιτύχουμε
μέσα από τη διάδοση του θεσμού
των λεσχών ανάγνωσης, την ετοι-
μασία και διανομή ενημερωτικού
υλικού και τη διοργάνωση εκδη-
λώσεων που έχουν σχέση με τον
χώρο του βιβλίου. Όλα αυτά τα
χρόνια έχουμε διοργανώσει πλη-
θώρα εκδηλώσεων, φιλοξενώντας
Κύπριους και Ελλαδίτες συγγρα-
φείς, μεταφραστές, κριτικούς λο-
γοτεχνίας και ακαδημαϊκούς. Τα
δύο τελευταία χρόνια είχαμε ορ-
γανώσει τον κύκλο εκδηλώσεων
με τίτλο Συναντήσεις Συγγραφέων,
όπου ένας Κύπριος και ένας Ελ-
λαδίτης συγγραφέας κουβέντιαζαν
μεταξύ τους και με το κοινό γύρω
από ένα λογοτεχνικό θέμα, αλλά
και αφιερώματα σε ξένους συγ-
γραφείς, όπως ο Μισέλ Ουελμπέκ
και ο Μίλαν Κούντερα. Σε αυτό
το πλαίσιο εντάσσεται και το αφιέ-
ρωμα στον μεγάλο Αργεντινό συγ-
γραφέα Χόρχε Λουίς Μπόρχες που
θα πραγματοποιηθεί την ερχόμενη
Πέμπτη 29 Νοεμβρίου στη Λεμεσό. 
–Έχετε δει να αλλάζει η ανα-
γνωστική κουλτούρα στην Κύ-
προ τα τελευταία χρόνια; 

–Τα τελευταία χρόνια έχουν
σημειωθεί σημαντικές αλλαγές:

Κύπριοι νέοι λογοτέχνες έχουν
την ευκαιρία να δουν τα βιβλία
τους να εκδίδονται στην Ελλάδα,
αλλά και να μεταφράζονται σε
άλλες γλώσσες. Παράλληλα έχουν
αυξηθεί οι πολιτιστικές διοργα-
νώσεις που αφορούν στο βιβλίο,
ενώ έχουν θεσμοθετηθεί φεστιβάλ
λογοτεχνίαςπου δίνουν την ευ-
καιρία σε δημιουργούς και ανα-
γνώστες να έρθουν σε επαφή,
κάτι που είναι πολύ σημαντικό.
Η αναγνωστική κουλτούρα δεν
μπορεί, ωστόσο, να καλλιεργηθεί
ουσιαστικά, αν δεν υιοθετηθεί
ένα ολοκληρωμένο, μακροχρόνιο
πρόγραμμα στήριξης και προώθη-
σης του βιβλίου που να απευθύ-
νεται σε όλους του κρίκους της

αλυσίδας: τον συγγραφέα, τον
εκδότη και τον αναγνώστη, αλλά
και να στηρίζει τη μετάφραση και
την προώθηση του βιβλίου.
–Ποιες είναι οι δυσκολίες, πι-
στεύετε, που αντιμετωπίζει το
βιβλίο στην Κύπρο;

–Θα μπορούσε κανείς να ση-
μειώσει δυσκολίες που αντιμε-
τωπίζουν διαφορετικές ομάδες
σε σχέση με το βιβλίο στην Κύπρο
– συγγραφείς, εκδότες, βιβλιοπώ-
λες. Από την πλευρά του αναγνώ-
στη διαπιστώνουμε ότι πολλά βι-
βλία από ελληνικούς εκδοτικούς
οίκους (είτε Ελλήνων συγγραφέων
είτε μεταφράσεις ξένων συγγρα-
φέων) δεν εμφανίζονται στα ράφια
των βιβλιοπωλείων στην Κύπρο.
Το κενό αυτό επιτείνεται και από
την απουσία δημόσιων βιβλιοθη-
κών στον τόπο μας, με αποτέλε-
σμα η πρόσβαση στο σύνολο της
παραγωγής των βιβλίων να είναι
περιορισμένη. Το σημαντικό για
εμάς, ως αναγνώστες, είναι να
έχουμε τη δυνατότητα να διαβά-
ζουμε αξιόλογα βιβλία, τα οποία,
εκτός από την απόλαυση της ανά-
γνωσης, μας προσφέρουν μια δια-
φορετική θέαση της πραγματι-
κότητας που μας περιβάλλει.

Διάδοση του θεσμού
των λεσχών ανάγνωσης

Η αναγνωστική κουλ-
τούρα δεν μπορεί να
καλλιεργηθεί ουσια-
στικά, αν δεν υιοθετηθεί
ένα ολοκληρωμένο, μα-
κροχρόνιο πρόγραμμα
στήριξης και προώθη-
σης του βιβλίου.

H ομάδα ανάγνωσης Βιβλιοτρόπιο στη Λεμεσό διοργανώνει εκδήλωση
αφιερωμένη στον συγγραφέα Χόρχε Λουίς Μπόρχες.

Κάθε νέα ανάγνωση των κειμένων του Μπόρχες προκαλεί την ανησυχία μας και κλονίζει εκ βάθρων τις αναγνωστικές
μας βεβαιότητες, σημειώνει ο κριτικός λογοτεχνίας Αριστοτέλης Σαΐνη.

Ο Μπόρχες εκπροσωπεί επάξια τη λογοτεχνία που φιλοσοφεί και όχι, ασφα-
λώς, τη φιλοσοφία που λογοτεχνίζει, λέει ο συγγραφέας Αχιλλέας Κυριακίδης.

Στον χώρο της εκδήλω-
σης θα λειτουργήσει Έκ-
θεση έργων εμπνευσμέ-
νων από διηγήματα του
Μπόρχες από φοιτητές
του Τμήματος Πολυμέ-
σων και Γραφικών Τε-
χνών του Τεχνολογικού
Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ Ν. ΠΟΛΙΤΗ

«Κατά κανόνα οι συντηρητικοί δη-
μοσιογράφοι είναι τιμιότεροι από
τους αριστερούς δημοσιογράφους».
Ποιος αμφιβάλλει ότι η διατύπωση
αυτής της πρότασης στην Ελλάδα
θα προκαλούσε την οργή υπερα-
σπιστών της πολιτικής ορθότητας
και του ηθικού προβαδίσματος; Γνώ-
ριμοι προσδιορισμοί: φασίστας, αν-
τικομμουνιστής, νεοφιλελεύθερος,
θα αποδίδονταν σε όποιον είχε την
απρονοησία να τη διατυπώσει. Ωστό-
σο, σε φυσιολογικές συνθήκες, κάθε
άνθρωπος δικαιούται να εκφράζει
υποκειμενικές κρίσεις, ιδίως, όταν
προσδιορίζονται από τις λέξεις «κατά
κανόνα». Σκεφθείτε τις προτάσεις:
«Κατά κανόνα, οι γυναίκες είναι πιο
συναισθηματικές από τους άνδρες»
ή «κατά κανόνα, οι Βραζιλιάνοι πο-
δοσφαιριστές είναι ικανότεροι από
τους Φινλανδούς». Τέτοιες προτάσεις
μπορεί να αποτελούν έκφραση συ-
ναισθημάτων ή αναπαραγωγή στε-
ρεοτύπων. Μπορεί να αποτελούν
καρπούς προσωπικής πείρας ή ακό-
μη και επιστημονικής έρευνας, ορ-
θής ή εσφαλμένης. Σε κάθε περί-
πτωση, δεν υπάρχει κάτι το μεμπτό
στη διατύπωσή τους. Εκείνο που
πραγματικά έχει σημασία, είναι το
επιχείρημα που οδηγεί σε αυτές.
Αυτό και μόνο αυτό μας επιτρέπει
να τις αξιολογήσουμε.

Ετσι, λοιπόν, η εναρκτήρια πρό-
ταση αποκτά ενδιαφέρον όταν μά-
θουμε ότι διατυπώθηκε (το 1988)
από τον Νόαμ Τσόμσκι, που μέχρι
στιγμής δεν έχει κατηγορηθεί για
φασισμό, αντικομμουνισμό ή νεο-
φιλελευθερισμό. Ποιο είναι το επι-

χείρημα που τον οδηγεί σε αυτή
την ηθική κρίση; «H πείρα με δίδαξε
ότι οι ιδεολογικές τοποθετήσεις πα-
ραμορφώνουν την επικοινωνία σε
σημείο που οι συνεντεύξεις μου να
μην έχουν σχέση με τις δηλώσεις
μου. Αυτό που γράφει ένας Παρι-
ζιάνος δημοσιογράφος... είναι αυτό
που επιθυμούσε να έχει ακούσει...
Το ίδιο συμβαίνει και στη Μόσχα»
(βλ. Γκι Σορμάν, «Οι μεγάλοι στο-
χαστές της εποχής μας», εκδ. Ροές,
Αθήνα, 1991). Επομένως, η μομφή
του αναρχικού Τσόμσκι δεν απευ-
θύνεται γενικώς προς την Αριστερά.
Απευθύνεται προς τη γαλλική Αρι-
στερά, η οποία παρέμενε αγκυρω-
μένη στον νεαντερτάλειο μαρξισμό
των κομμάτων που ο Καστοριάδης
αποκαλούσε πρώην-νέο-μετά-στα-
λινικά: Ταυτιζόταν με αυταρχικές
αντιλήψεις που δεσμεύουν το υπο-
κείμενο στην αναγκαστική στρά-
τευση, την υπεράσπιση της «ιδέας»,
της «θεωρίας», του «κόμματος».
Αρα, ο λόγος για τον οποίο ο Τσόμσκι
κρίνει, «κατά κανόνα», εντιμότερους
τους συντηρητικούς από τους αρι-
στερούς δημοσιογράφους είναι ότι

οι τελευταίοι είναι τόσο έντονα
στρατευμένοι, ώστε –συνειδητά ή
ασύνειδα– νοθεύουν την πληρο-
φορία και τη γνώση, αποδίδοντάς
την κατά το συμφέρον τους. Λει-
τουργούν ως ιδεολογικοί υπάλληλοι,
όχι ως ελεύθερα σκεπτόμενα πρό-
σωπα.

Το επιχείρημα φωτίζει τους λόγους
για τους οποίους η επισήμανση του
Τσόμσκι θα προκαλούσε οργισμέ-
νους αφορισμούς, εάν διατυπωνόταν
σήμερα στη χώρα μας. Η εξέλιξη
δεν θα οφειλόταν στο ότι, γενικώς
και αορίστως, η εγχώρια Αριστερά
κατέχει την ιδεολογική ηγεμονία,
αλλά στο ότι η ηγεμονεύουσα Αρι-

στερά είναι η πρώην-νέο-μετά-στα-
λινική Αριστερά. Αυτή, δηλαδή, που
είναι εξ ορισμού δογματική και και-
ροσκοπική. Προκειμένου να θεμε-
λιώσει την ορθότητα των επαγγελιών
της, καταφεύγει ανενδοίαστα στη
σκοπούμενη παραπλάνηση και στην
προπαγάνδα, επενδύει στη μνησι-
κακία και στον φθόνο. Η πολιτική
ορθότητα, ο δικαιωματισμός, ο αν-
θρωπισμός χρησιμοποιούνται ως
βολικό προσωπείο, για να μεταμ-
φιέσουν έντεχνα το ιδιοτελές πο-
λιτικό συμφέρον σε ακράδαντη γνώ-
ση. Η πραγματική Αριστερά, αυτή
που με διάφορους τρόπους ηγεμό-
νευσε στη μεταπολιτευτική κοινω-

νία, είναι αυτή η Αριστερά. Υπάρ-
χουν, ίσως, πρόσωπα και ομάδες με
διαφορετικές, πιο δημιουργικές αρι-
στερές αντιλήψεις. Πρακτικά, όμως,
δεν έχουν μετρήσιμο αντίκτυπο.
Ηττήθηκαν πρωτίστως από αυτήν
ακριβώς την Αριστερά, παρά από
τη Δεξιά και το Κέντρο.

Σε κάθε εύλογη επίκριση για προ-
εκλογικές δεσμεύσεις, που ήταν
αδύνατο να εκπληρωθούν, σε κάθε
προειδοποίηση των αρχών του 2015
για τη διαπραγμάτευση που καθυ-
στερεί εις βάρος της χώρας, η μόνιμη
επωδός ήταν άρνηση της πραγμα-
τικότητας και περισπασμός – προ-
σφυγή σε «θεωρίες» που έχουν λύσει
το πρόβλημα. Και όταν η κριτική
επέμενε, ότι αυτό που διάφοροι επι-
καλούνται ως «θεωρία» έρχεται σε
αντίφαση με τα γεγονότα, που υπο-
τίθεται ότι η θεωρία εξηγεί, απαν-
τούσαν με την ανωτερότητα της
«θεωρίας» έναντι των γεγονότων.
Ανθρωποι ευφυείς μετατράπηκαν
σε ανόητους εξαιτίας της ιδεολη-
πτικής προσκόλλησής τους σε αν-
τιλήψεις που εξέλαβαν ως θέσφατα.
Στην πραγματικότητα, πρόκειται

για πίστη σε κυκλικές αντιλήψεις,
οι οποίες –προσφεύγοντας σε στρυφ-
νό και ενίοτε ακατάληπτο λόγο– με-
ταμφιέζουν συστηματικά την υπό-
θεσή τους σε συμπέρασμα. Μα αν
λάβεις ως δεδομένο ότι υπάρχει ο
Δίας, τότε ασφαλώς θα δεχθείς ότι
εκείνος ρίχνει τους κεραυνούς απ’
τον Ολυμπο. Κι όποιος σου πει ότι
ανέβηκε στην κορυφή και δεν τον
είδε, καταδικάζεται γιατί εισάγει
καινά δαιμόνια ή πάει κόντρα στον
τροχό της Ιστορίας.

Γιατί φιλελεύθερες ή συντηρητικές
ιδέες διασύρονται όταν εκτεθούν
στο δημόσιο λόγο; Η απάντηση βρί-
σκεται στη διαπίστωση ότι ο δογ-
ματικός και εργαλειακός αριστερός
λόγος κυριάρχησαν στη δημόσια
σφαίρα. Η καθολική απελευθέρωση
από προκαταλήψεις και αυθαιρεσίες
είναι μάλλον ανέφικτη. Ωστόσο, η
ποιοτική διαφορά ανάμεσα σε ιδέες
που ανοίγουν αυτή τη δυνατότητα
και σε όσες κτίζουν φράγματα εμ-
πρός της, είναι αβυσσαλέα. Γι’ αυτό
και η αλλαγή ιδεολογικού παραδείγ-
ματος, η μετάβαση σε ανοικτές αν-
τιλήψεις είναι αναγκαία προϋπόθε-
ση, για να βελτιωθεί η ζωή μας. Μια
αντίληψη είναι επαναστατική όταν
αντιτίθεται στην κυρίαρχη ιδεολογία.
Γι’ αυτό και η εναντίωση στον
πρώην-νέο-μετά-σταλινικό λόγο
έχει σήμερα επαναστατικά χαρα-
κτηριστικά.

Ο κ. Γιώργος Ν. Πολίτης είναι επίκουρος κα-
θηγητής Κοινωνικής Φιλοσοφίας στο Πανε-
πιστήμιο Αθηνών. Το βιβλίο του «Εξουσια-
στική Αριστερά - Η κρυφή γοητεία της
ανοησίας» θα κυκλοφορήσει από τις εκδό-
σεις Αλεξάνδρεια.

Ο μεγάλος αναρχικός στοχαστής της εποχής μας, Νόαμ Τσόμσκι, μέχρι στιγμής
δεν έχει κατηγορηθεί για φασισμό, αντικομμουνισμό ή νεοφιλελευθερισμό.

Ο ΣΤΟΧΑΣΤΙΚΟΣ ΒΙΟΣ
Επιμέλεια: ΧΑΡΙΔΗΜΟΣ Κ. ΤΣΟΥΚΑΣ htsoukas@gmail.com

Ιδεολογία, προκατάληψη και ανοιχτή σκέψη
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Αν λάβεις ως δεδομένο
ότι υπάρχει ο Δίας, τότε
ασφαλώς θα δεχθείς ότι
εκείνος ρίχνει τους κε-
ραυνούς απ’ τον Ολυμπο.

Η εναντίωση στον
πρώην - νέο - μετά -
σταλινικό λόγο έχει
σήμερα επαναστατικά
χαρακτηριστικά.
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΥΜΠΑΡΔΗΣ
Αδέλφια
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 306

  α λοιπόν που ο Γιώργος Συμ-
πάρδης δημιουργεί ιστορίες

με σασπένς! Τα προηγούμενα μυ-
θιστορήματά του θεωρήθηκαν χα-
μηλών τόνων, αργά έργα (αν και
στην πραγματικότητα περιλάμβα-
ναν πυκνότατη δράση, υφασμένη
όμως στη φόδρα του κειμένου). Στα
«Αδέλφια» συμβαίνει ένα πλήθος
από εξελίξεις και οι απορίες ηρώων
και αναγνωστών είναι οξύτατες
από τις πρώτες κιόλας σελίδες. Πού
εξαφανίζεται για μερικές ώρες κάθε
τόσο ο όμορφος ανήλικος Θανάσης;
Γιατί αποφασίζει να μην πάει στο
γυμνάσιο παρότι αριστούχος; Γιατί
καταστρέφει τις σχέσεις του ενώ
είναι αρχικά δημοφιλής; Και τι κα-
ταμαρτυρεί στον μικρότερό του
αδελφό, απέναντι στον οποίο ανα-
πτύσσει θαυμασμό και μίσος;

Βρισκόμαστε στις υποβαθμισμέ-
νες περιοχές της δυτικής Αττικής
στα τέλη της δεκαετίας του ’50. Η
τετραμελής οικογένεια του Θανάση
αποτελείται από τον σκληρότατο
βιοπαλαιστή πατέρα, από την αφο-
σιωμένη στην οικογένεια ωραία μη-
τέρα και από τον κατά τρία χρόνια
μικρότερο αδελφό και κατοπινό
αφηγητή. Είναι η περίοδος που ύστε-
ρα από την καταστροφική δεκαετία

του ’40 η χώρα αρχίζει να ανοικο-
δομείται. Ψημένος στη δουλειά και
περιστασιακός μαθητής της Σιβι-
τανιδείου Σχολής εργοδηγών, ο νε-
αρός Θανάσης στήνει τα δικά του
συνεργεία, παίρνει δουλειές, χτίζει.
Και σταθερά, αφού στρώσει τα
πράγματα, κά-
ποια απροσδόκη-
τη στιγμή αρχίζει
να γκρεμίζει – τις
επαγγελματικές
και τις προσωπι-
κές του σχέσεις
με επιστήθιους
φίλους, παθια-
σμένες φιλενά-
δες, αφεντικά,
μαστόρους και
τον έκπληκτο
αδελφό του.

Σε αντίθεση
προς τα υπόλοιπα
πεζογραφήματα
του Γιώργου Συμ-
πάρδη –«Μέντι-
ουμ» (1987), «Ο
άχρηστος Δημή-
τρης» (1998), «Υπόσχεση γάμου»
(2011) και «Μεγάλες γυναίκες»
(2015)– τα «Αδέλφια» δεν διαθέτουν
μόνο σασπένς αλλά είναι και ένα
βαθιά πολιτικό έργο. Σε αντίθεση
ακόμα με τα περισσότερα έργα της
ελληνικής μυθοπλασίας, τα δικά
του μυθιστορήματα δείχνουν τους

ήρωες εν ώρα εργασίας. Η οικονο-
μική μηχανή της Ελλάδας έχει πάρει
μπρος από τις αρχές της δεκαετίας
του ’60. Είναι η εποχή η οποία συ-
νήθως ονομάζεται «περίοδος στρε-
βλής ανάπτυξης», καθώς χωρίς σχε-
διασμό και χωρίς πρόγραμμα, πο-

λιτικοί ιθύνοντες,
επιχειρηματίες
και εργολάβοι
φρόντισαν να
βγάλουν γρήγορα
κι εύκολα χρήμα-
τα με δάνεια, αυ-
θαίρετες κατα-
σκευές και λογής
λογής πτωχεύ-
σεις. Και αυτό
που κάνει στο μυ-
θιστόρημά του ο
Γιώργος Συμπάρ-
δης είναι ότι ανα-
πλάθει ένα ασή-
μαντο γρανάζι,
τον ατίθασο ακα-
ταλόγιστο Θανά-
ση, μέσα στον
μηχανισμό που

έκτισε τη μεταπολεμική Ελλάδα –
στήνοντας εκ των ενόντων συνερ-
γεία, καλουπώνοντας στο άψε σβή-
σε και χύνοντας τσιμέντα μες στη
νύχτα. Εισάγει έτσι τη στρεβλότητα
μέσα σε ένα από τα κύτταρα του
τεράστιου οργανισμού που υπήρξε
ο κόσμος των δεκαετιών ’50 και

’60 – για να παρακολουθήσει το
παρεκκλίνον στη μικροσκοπική
κλίμακα της προσωπικότητας, της
οικογένειας και της καθημερινής
εργασίας μαζί με την αναπόδραστη
βία που παράγει.

Από τους σημαντικότερους με-
ταπολιτευτικούς συγγραφείς, ο
Συμπάρδης έχει δημιουργήσει με
τα πέντε έργα του μιαν ατμόσφαι-
ρα, τους ανθρώπους και τον κόσμο
εκθέτοντας συνολικές αντιλήψεις
για τον χρόνο, για τα κίνητρα και
τους σκοπούς (ή για την έλλειψη
κινήτρων και σκοπών) που χαρα-
κτήρισαν το δεύτερο μισό του
20ού αιώνα, επιτυγχάνοντας το
μέγιστο: μιαν εκδοχή της θεωρίας
και του ρυθμού της ανθρωπότητας
με τα μέσα της τέχνης. Ο αφηγη-
ματικός του τρόπος συνίσταται
στη σχολαστική ανάπλαση, στο
ενδελεχές στήσιμο, στη λεπτομερή
παρακολούθηση χαρακτήρων
ωσάν ένα πείραμα το οποίο περι-
λαμβάνει ποικίλες υποθέσεις ερ-
γασίας: όταν ο Α πράττει αυτό,
πώς αντιδρά ο Β; Οταν ο Β φεύγει,
πώς σκέφτεται ο Γ; Οταν πιάνει
δουλειά ο Χ, πώς τον υποδέχεται
ο Ψ; Και όταν ο Ψ οργίζεται, πώς
τον αντιμετωπίζει ο Ω; – και απο-
τέλεσμα τη δημιουργία μυθιστο-
ρημάτων, που αποτελούν εδραίες
μεγάλες κατασκευές με πνοή, παλ-
μό, σφυγμό και σφρίγος.

Ν

Η αξία του παρατηρητή
  ολλές φορές όταν σταματώ

στα φανάρια μου αρέσει να
παρατηρώ τους οδηγούς που βρί-
σκονται δίπλα μου. Οι άνθρωποι
εκείνη την ώρα της αναμονής μπρο-
στά σε έναν κόκκινο σηματοδότη
βυθίζονται στις σκέψεις τους, στις
αγωνίες τους ή συχνότερα συνομι-
λούν στο κινητό κάνοντας χειρο-
νομίες ή γκριμάτσες. Δεν είναι λίγες
οι φορές που πειράζουν τη μύτη
τους ή το αυτί τους. Εκείνες τις στιγ-
μές μόλις αντιληφθούν ότι κάποιος
τους κοιτάζει κατεβάζουν το χέρι.
Είναι η πιο αυθόρμητη αντίδραση.
Αυτή η καθημερινή σκηνή που έχει
συμβεί σε όλους μας είναι η πρώτη
εικόνα που μου ήρθε στο μυαλό
όταν διάβασα για το πείραμα της
«διπλής σχισμής», ένα διάσημο πεί-
ραμα της Φυσικής, με αφορμή τη
θεατρική παράσταση που παρακο-
λούθησα πριν από λίγες μέρες. Το
πείραμα έχει ως εξής: οι Φυσικοί
του 20ού αιώνα μελέτησαν πειρα-
ματικά τις κινήσεις μερικών από τα
πιο μικρά σωματίδια της ύλης, των
ηλεκτρονίων. Παρατήρησαν ότι τα
ηλεκτρόνια είχαν την προβλεπόμενη
συμπεριφορά όταν κανείς δεν τα
παρατηρούσε. Μόλις όμως έμπαινε
το βλέμμα ενός παρατηρητή, συμ-
περιφέρονταν με τελείως διαφορε-
τικό τρόπο. Διατυπώθηκε τότε η
σκέψη ότι αυτό το απειροελάχιστο
σωματίδιο της ύλης έμοιαζε σαν να
διέπεται από κάποια μορφή συνεί-
δησης. Παρά τις αμφισβητήσεις, το
πείραμα αυτό άνοιξε τον δρόμο
στους επιστήμονες για τον κόσμο
της κβαντομηχανικής.

Αυτό το πείραμα μεταφέρει στο
Μέγαρο Μουσικής η Ζέτη Φίτσιου
που υπογράφει το ομώνυμο έργο,
τοποθετώντας μια σύγχρονη οικο-
γένεια να ζει σε μια διάφανη σφαίρα.
Εξω από τη σφαίρα κινείται ένας
επιστήμονας που τους παρατηρεί.
Αλλοτε αυτό γίνεται αντικείμενο
συνείδησης για εκείνους και άλλοτε
όχι. Η συμπεριφορά τους αλλάζει
ανάλογα με το βλέμμα του ανθρώ-
που που τους παρατηρεί. Ενα άρτιο
σύγχρονο ελληνικό έργο, με μια
εξαιρετική ομάδα ηθοποιών (Αλι-
κάκη, Ξυλά, Λαγούτης κ.ά.) αναδει-
κνύει πολύ εύστοχα μια πλευρά της
σύγχρονης ζωής, που αφορά την
προσωπική ζωή μιας οικογένειας
αλλά και τον τρόπο που επιλέγει
να προβληθεί προς τα έξω είτε κοι-
νωνικά είτε στο αδηφάγο βλέμμα
των social media.

Ποιοι γινόμαστε όταν μας κοιτά-
ζουν; Και ποιοι πραγματικά είμαστε;

Αυτό είναι ένα ερώτημα που θίγει
η συγγραφέας του έργου. Με αφορ-
μή τη Φυσική, η Φίτσιου αναδει-
κνύει τις κακοτεχνίες ενός ζευγα-
ριού, τη δυσκολία ουσιαστικής επι-
κοινωνίας με το παιδί τους καθώς
και την επιλογή ενός κυρίαρχου
μοτίβου ζωής. Ζωή λέγεται μόνο
αυτό που φαίνεται προς τα έξω. Αν
φαινόμαστε ευτυχισμένοι, είμαστε.
Αν φαινόμαστε κοινωνικοί, είμαστε.
Αν φαινόμαστε ότι τα έχουμε κα-
ταφέρει, τότε έτσι θα είναι. Το έργο
κάνει ένα επίκαιρο σχόλιο για τον
τρόπο που αυτοπροσδιορίζεται ο
σύγχρονος άνθρωπος. Εχει μεγάλη
ανάγκη την εξωτερική επιβράβευση
και νομιμοποίηση, χωρίς να συνει-
δητοποιεί την εσωτερική του κα-
τάσταση. Ασχετα από τη λιγότερο
τέλεια πραγματικότητα, –η σφαίρα
που ζουν ολοένα και βρωμίζει, χωρίς

να μπορούν να την καθαρίσουν–
η ενέργεια επενδύεται στο κέλυφος.
Σε αυτό που φαίνεται. Ακόμα και
αν αυτό αφορά και στενότερες σχέ-
σεις, σχέσεις φιλικές, σχέσεις που
θα έπρεπε να είναι ανθρώπινες.
Πολύ συχνά έχω συναναστραφεί
ανθρώπους που ενώ το βλέμμα μου
αντιλαμβάνεται το ζόρισμά τους,
συνεχίζουν να μεταφέρουν μια ει-
κόνα τελειότητας προς τα έξω. Και
δεν αναφέρομαι φυσικά στην αξιο-
πρέπεια ή στη διακριτικότητα, στοι-
χεία που πάντα γοητεύουν. Ανα-
φέρομαι στην ανάγκη κάποιων αν-
θρώπων να «πουλήσουν» μιαν άλλη
εικόνα για τον εαυτό τους, ακόμα
και στους φίλους τους, δυσκολευό-
μενοι να μιλήσουν γι’ αυτήν τη
«βρωμιά» που τους έχει λεκιάσει
και δεν καθαρίζεται, όσο και να
προσπαθούν. Τις περισσότερες φο-
ρές αυτοί οι άνθρωποι πάσχουν και
από έλλειψη ενσυναίσθησης, δυ-
σκολεύεσαι και εσύ να τους μιλήσεις
για τη δική σου «βρωμιά», από φόβο
μην τους μολύνεις. Ετσι οι σχέσεις
καταλήγουν άγονες, περιφερόμενοι
καθρέφτες μιας φαντασιωσικής τε-
λειότητας.

Δεν μπορεί, σκέφθηκα, το πείραμα
πρέπει να έχει και άλλη εφαρμογή.
Φεύγοντας από το θέατρο το διά-

βασα ανάποδα, θεραπευτικά. Αυτό
το πείραμα δεν το ζούμε μόνο στα
social media, εφαρμόζεται καθημε-
ρινά και μέσα στη θεραπευτική δια-
δικασία, για όσους το ζουν, για εκεί-
νους που το επιλέγουν για τη ζωή
τους. Εκεί ο θεραπευόμενος δεν
συμμορφώνεται, δεν ζει επίπλαστα
κάτω από την παρατήρηση του θε-
ραπευτή, αλλά χρησιμοποιεί το βλέμ-
μα του, την ενεργητική του παρα-
τήρηση για να βρει εσωτερικό έρει-
σμα, για να βρει τις δικές του αλή-
θειες. Εκεί το πείραμα ίσως να έχει
άλλη χρήση. Να αξιοποιεί ενεργητικά
τον παρατηρητή. Το βλέμμα του να
μη βιώνεται σαν κάποιου κριτή,
αλλά ως συντρόφου και σηματοδότη.
Που δεν απαγορεύει τον αληθινό
εαυτό, αλλά τον ευνοεί, ανοίγει τον
δρόμο για την εξεύρεσή του. Πάντα
το βλέμμα αυτού του Αλλου που μας
κοιτάζει με νόημα είναι ένα ζητού-
μενο για την ανθρώπινη φύση. Αυτό
αναζητούν λανθασμένα οι άνθρωποι
στα βλέμματα των πολλών. Εναπό-
κειται σε εμάς να διαλέξουμε τον
παρατηρητή της ζωής μας. Οχι μόνο
για τη συμπεριφορά αλλά για την
ουσία. Αλλωστε, ποια θα ήταν η αξία
της ίδιας μας της ζωής, αν δεν υπήρ-
χε έστω και ένας αληθινά κοντά μας
να την παρατηρεί.

Π

<<<<<<

Το βλέμμα του Αλλου
που μας κοιτάζει 
με νόημα αναζητούν
λανθασμένα 
οι άνθρωποι στα
βλέμματα των πολλών.

Η Κατερίνα Μαρκαδάκη γράφει παι-
δικά βιβλία από το 2011, με στόχο
τον συνδυασμό της ψυχαγωγίας των
παιδιών μέσα από εκπαιδευτικά μη-
νύματα. Το τελευταίο της βιβλίο, «Ο
Αγιος Τερατοσίλης και τα Χαμένα
Γράμματα», είναι ένας ύμνος στη συ-
νεργασία, τη φιλία και την αξία να
μοιράζεσαι όσα αγαπάς.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Από το κομοδίνο με κοιτάζουν η Τρι-
λογία του Νίκου Θέμελη: Aναζήτη-
ση, Aνατροπή και Aναλαμπή και η «Η
δεξιά τσέπη του ράσου» του Γιάννη
Μακριδάκη.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Θα ήθελα να είμαι η γιαγιά της Ελ-
σας από το βιβλίο «Η γιαγιά μου
σας χαιρετά και ζητάει συγγνώμη»
του Φρέντρικ Μπάκμαν. Είναι μία
μοναδική γυναίκα, που δεν έχασε
ποτέ την παιδικότητά της. Μία γεν-
ναία γυναίκα που αντιμετωπίζει
ακόμα και τον θάνατο με χιούμορ
και σαρκασμό.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
ποιητές καλείτε, ζώντες και τεθνε-
ώτες;
Τους Δρ Σους, Σαρλ Μποντλέρ,
Οδυσσέα Ελύτη, Σύλβια Πλαθ: ένα
δείπνο όλο αντιθέσεις, με πολύ φως
και σκοτάδι.

Το πιο ενδιαφέρον στοιχείο που μά-
θατε πρόσφατα χάρη στην ανάγνωση
ενός βιβλίου;
Η γυναίκα που πρωταγωνιστεί σε
έναν αγαπημένο μου πίνακα, για την
οποία είχα πλάσει χίλιες ιστορίες: η
Christina, στον πίνακα του Αντριου
Γουάιεθ, «Christina’s world», είναι
μία παραπληγική γυναίκα που πά-
σχει από πολιομυελίτιδα. Χρησιμο-
ποιεί τα χέρια της για να μετακινηθεί
μέσα και έξω από το σπίτι, σέρνον-
τας το υπόλοιπο σώμα της, παρ’ όλα
αυτά συνεχίζει να ζει με αυτάρκεια
και αξιοπρέπεια. («A Piece of the
World», της Κριστίνα Μπέικερ
Κλάιν)

Ποιο βιβλίο έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές;
Ο «Ξένος» του Αλμπέρ Καμύ
είναι το βιβλίο που έχω δια-
βάσει τις περισσότερες φο-

ρές σε τρεις γλώσσες: ελληνικά,
αγγλικά, γαλλικά.

Ποιες είναι οι δεκαπέντε γυναίκες
του νέου σας βιβλίου;
Οι 15 γυναίκες του νέου μου βιβλίου
θα ήταν οι γυναίκες της ζωής μου,
και σε μία οικογένεια σαν τη δική
μου είναι πολλές: γιαγιά, μαμά, θεί-
ες, ξαδέλφες, ανιψιές, φίλες, οικο-
γένεια.

Ποια είναι η μεγαλύτερη δυσκολία
όταν γράφεις για παιδιά;
Να μην απλοποιείς τα νοήματα. Να
μπορείς να δώσεις το ερέθισμα να
σκεφτούν μόνα τους κάτι παραπά-
νω. Να μην τα υποτιμάς. Παράλληλα,
έχει ενδιαφέρον να προτείνεις νέες
λέξεις ή εκφράσεις που δεν τις συ-
ναντούν εύκολα και μετά να τα πα-
ρακολουθείς καθώς τις εντάσσουν
στο λεξιλόγιό τους. Οσο τα παιδιά
δεν μπορούν να διαβάσουν μόνα
τους, καλό είναι η ιστορία να είναι
ευχάριστη και για τους μεγάλους
που τη διαβάζουν.

Τι γίνεται όταν ο Αγιος Τερατοσίλης
χάσει τα γράμματα των Τερατουγέν-
νων;
Αρχίζει μία τρελή περιπέτεια. Ζητάει
από το Νυσταγμένο, το Σπάταλο, το
Στρουμπουλό, το Διαφορετικό, το
Καλόκαρδο και το Ζηλιάρικο Τερατά-
κι να τον βοηθήσουν να βρει τα
γράμματα για να μπορέσει να μοιρά-
σει τα δώρα, αλλά δεν φαντάζεται
πως το βασικό τους χαρακτηριστικό
(ζήλια, διαφορετικότητα, κ.λπ.) θα
είναι αυτό που θα μπλέξει την ιστο-
ρία ακόμα περισσότερο.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΜΑΡΚΑΔΑΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Ενα ασήμαντο, ατίθασο γρανάζι

Το πείραμα, της Ζέτης Φίτσιου στο Μέγαρο Μουσικής. Οπως τα ηλεκτρόνια στο «πείραμα της διπλής σχισμής», αυτά
τα «ανθρώπινα σωματίδια» αλλάζουν όταν γίνονται αντικείμενο παρατήρησης. Πόσο μεταβάλλεται η στάση τους;
Ποια πτυχή του εαυτού τους προσπαθούν να κρύψουν και ποια να προβάλουν;
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Π Α Ν Ο Ρ Α Μ Α

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΒΕΛΙΓΡΑΔΙ
Στο Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης του
Βελιγραδίου μπορεί να έχει κανείς μια
ξεχωριστή εμπειρία. Η πρόσφατη επί-
σκεψη σε αυτό το πολύ ιδιαίτερο κτί-
ριο και μουσείο ανοίγει ένα παράθυρο
στην τέχνη από το 1900 έως σήμερα,
και αν και η ανακαίνισή του ήταν χρο-
νοβόρος και προβληματική (διήρκεσε
μία δεκαετία 2007-2017), σήμερα πα-
ρέχει ένα πολύ αξιοπρεπές επίπεδο.
Ο χαρακτηρισμός είναι ίσως άδικος,
καθώς αυτό το κτίριο-έμβλημα του

μοντερνισμού στη Γιουγκοσλαβία του
1965, έργο των αρχιτεκτόνων Ιβάν Αν-
τιτς και Ιβάνκα Ρασπόποβιτς, απλωμέ-
νο σε ένα αχανές πάρκο εκεί όπου ο
Σάβας συναντάει τον Δούναβη, δίνει
μιαν εποπτική εικόνα της τέχνης που
γεννήθηκε στην πρώην Γιουγκοσλαβία
(αλλά και πριν από τη δημιουργία της
το 1918) ως το σύγχρονο κράτος της
Σερβίας. Το κτίριο παίζει εξαντλητικά
με τις γεωμετρίες των σχημάτων. Εξά-
γωνα, ρόμβοι, σχισμές, ευθείες, πα-
ραλληλόγραμμα, κύβοι και κύκλοι

οριοθετούν μια εμπειρία που ταιριάζει
απόλυτα με τα αυστηρά επιλεγμένα
εκθέματα. Σκέφτεται κανείς ότι στη
Σερβία, που είναι εκτός της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης, μπορείς να δει σύγχρονη
τέχνη σε ένα κανονικό μουσείο με μια
μουσειολογική μελέτη αξιοπρόσεκτη.
Το μουσείο έχει χιλιάδες εκθέματα,
αλλά αυτήν την περίοδο την προσοχή
αποσπά η έκθεση «Σεκάνς» (παρα-
πέμποντας στον κινηματογράφο), ορ-
γανώνοντας με θαυμαστή οικονομία
τις στάσεις στην εξέλιξης της γιουγ-

κοσλαβικής και σερβικής τέχνης τις
τελευταίες δεκαετίες. Στα χρόνια του
’20 βλέπει κανείς ότι οι Γιουγκοσλάβοι
είχαν στενή σχέση με πρωτοποριακά
κινήματα, αλλά και αργότερα, τις δε-
καετίες 1950-1980, είναι αξιοπρόσε-
κτη η καλλιτεχνική παραγωγή. Μπορεί
να δει κάποιος τα ασαμπλάζ και τα κο-
λάζ του Μάρκο Ρίστιτς (1902-1984)
και του Λεονίντ Σέικα (1932-1970), τις
φωτογραφίες της Κροάτισσας Σάνγια
Ιβέκοβιτς, τις άμορφες επιφάνειες
του Ιβο Γκάτιν (1926-1978) και πλήθος

ακόμη δημιουργών. Υπάρχει μια αί-
σθηση από τα μέσα του 20ού αιώνα,
στο κτίριο, ιδίως από μέσα προς τα
έξω, όταν το βλέμμα απλώνεται σε
απέραντες εκτάσεις γκαζόν και σε λυ-
γερόκορμα δέντρα μέσα από τις τζα-
μαρίες κατά τη σχολή του Μις βαν
ντερ Ρόε. Το βλέπει κανείς και στα κτί-
ρια στην πόλη του Βελιγραδίου: την
άνοιξη του μοντερνισμού στα χρόνια
της Γιουγκοσλαβίας – ένας κλάδος της
ευρωπαϊκής τέχνης που ενδιαφέρει
ολοένα και περισσότερο διεθνώς.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Οι μοντερνιστές και οι πρωτοπόροι στη Σερβία
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ΜΙΛΑΝΟ
Η όπερα του Γκιόργκι Κουρτάγκ
Μείζον γεγονός θεωρείται το ανέβα-
σμα της όπερας του Ούγγρου συνθέτη
Γκιόργκι Κουρτάγκ «Το τέλος του παι-
χνιδιού  («Fin de Partie») στη Σκάλα
του Μιλάνου. H όπερα βασίζεται στο
ομώνυμο θεατρικό έργο του Σάμιουελ
Μπέκετ και είναι η πρώτη φορά που
ο πολυπράγμων 92χρονος συνθέτης
γράφει όπερα. Γράφτηκε ότι το ανέ-
βασμα αυτού του έργου ήταν η πιο ση-
μαντική πρεμιέρα όπερας των τελευ-
ταίων 50 ετών. Στη φωτογραφία,
ο διάσημος βαρύτονος Λι Μελρόουζ.
Η σκηνοθεσία είναι του Πιερ Οντί.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Αντι Γουόρχολ για όλους
Κανείς δεν έχει παράπονο στη χορτα-
στική έκθεση για τον Αντι Γουόρχολ
που εγκαινιάστηκε στο μουσείο Whit-
ney της Νέας Υόρκης. Η έκθεση με τίτ-
λο «Αντι Γουόρχολ - από το Α ώς το Β
και πάλι από την αρχή» θα διαρκέσει
έως τις 31 Μαρτίου και είναι η πρώτη
τόσο πλήρης αναδρομική για τον Αμε-
ρικανό καλλιτέχνη εδώ και πάνω από
τριάντα χρόνια στις Ηνωμένες Πολι-
τείες. Το κοινό θα δει όλα τα γνωστά
έργα του μαζί με λιγότερο προβεβλη-
μένα σε μια εξαντλητική παραγωγή
που συγκέντρωσε 350 δημιουργίες.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Τα 50 χρόνια του Φελίπε
Το Βασιλικό Νομισματοκοπείο της
Ισπανίας κυκλοφόρησε αναμνηστικά
ευρώ για να τιμήσει τα 50ά γενέθλια
του βασιλιά Φελίπε ΣΤ΄ (στη φωτο-
γραφία, το νόμισμα των δέκα ευρώ με
τον βασιλικό θυρεό ειδικά για την πε-
ρίσταση). Κυκλοφόρησαν συνολικά
έξι αναμνηστικά νομίσματα, που απο-
τελούν δέλεαρ για τους χιλιάδες συλ-
λέκτες νομισμάτων σε όλον τον κό-
σμο. Aνάμεσα στα νομίσματα υπάρχει
και αυτό που κοστίζει 400 ευρώ και
αναμένεται να αποκτήσει μεγάλη
συλλεκτική αξία στο μέλλον.
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ΚΟΛΩΝΙΑ
Φουάρ Καλών Τεχνών
Το εντυπωσιακό έργο του πρόσφατα
χαμένου καλλιτέχνη Μελ Ράμος
(1935-2018) τραβάει τα βλέμματα στη
Φουάρ Τέχνης της Κολωνίας. Αυτό το
έργο από συνθετική ρητίνη και τίτλο
«Η Φρίντα σε πέντε γεύσεις» ανακα-
λεί την ποπ αισθητική των μεταπολε-
μικών χρόνων και τις θρυλικές καρα-
μέλες Life Savers. Στην Κολωνία πα-
ρουσιάζονται σπουδαία έργα από την
ιστορία της τέχνης και του ντιζάιν σε
τέτοιο βαθμό ώστε ο επισκέπτης έχει
την αίσθηση πως επισκέφθηκε ένα
μουσείο.
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ΒΑΤΙΚΑΝΟ
Προσκύνημα στη Ρωσία
Το πορτρέτο του Φιοντόρ Ντοστογέφ-
σκι, από τον Βασίλι Πέροφ (1872),
προερχόμενο από την Πινακοθήκη
Τρετιακόφ, δεσπόζει στην έκθεση
ρωσικής τέχνης που παρουσιάζεται
αυτήν την περίοδο στο Μουσείο του
Βατικανού. Η έκθεση «Προσκύνημα
στη ρωσική τέχνη. Από τον αγιογράφο
Διονύσιο (π. 1440-1502) ώς τον Μάλε-
βιτς - αριστουργήματα από την Πινα-
κοθήκη Τρετιακόφ και άλλα ρωσικά
μουσεία» φέρνει στην καρδιά της Ρώ-
μης δεκάδες αριστουργήματα ως μια
σημαντική ανθολόγηση.

Τ ο 1956 στη Νέα Υόρκη, ο κλαρι-
νετίστας Τόνι Σκοτ συστήνει στο

κοινό του Βίλατζ Βανγκάρντ έναν
νεαρό, ταλαντούχο πιανίστα ονόματι
Μπιλ Εβανς. Είκοσι επτά χρόνων
τότε ο Εβανς, κάθεται στο πιάνο και
παίζει το «Round Midnight», τη θρυ-
λική σύνθεση του Τελόνιους Μονκ.

«Κάνει την εμφάνισή της γύρω
στα μεσάνυχτα / Είμαι εντάξει μέχρι
να νυχτώσει / Στο δείπνο νιώθω
αυτή τη θλίψη / Αλλά στ’ αλήθεια
πέφτω άσχημα γύρω στα μεσάνυ-
χτα», λένε οι εισαγωγικοί στίχοι που
σε συνδυασμό με την υποβλητική,
μελαγχολική βασική μελωδία, δίνουν
το στίγμα του τι μπορεί να σημαίνει
μεσονύκτια θλίψη. Το 1958, ο αι-
σθαντικός Μελ Τορμέ θα δώσει μία
από τις αριστουργηματικές ερμηνείες
του «στάνταρ» αυτού τζαζ κομματιού.
Το 1956 όμως ήταν ο νεαρός Μπιλ
Εβανς που στο πιάνο βρήκε την
ψυχή της μουσικής σύνθεσης του
Μονκ, προτού παίξει μαζί και με τον
τρομπονίστα Τζίμι Κνέπερ το ερω-

τικότατο «You Stepped out of a Dre-
am». Απρόσιτος, σιωπηλός, μελαγ-
χολικός και βυθισμένος στην αμφι-
βολία για τις ικανότητές του, έπειτα
από τρία χρόνια στρατιωτικής θη-
τείας που του άφησαν εφιάλτες, και
στις απαρχές του εθισμού του στις
ουσίες, ο Εβανς, λάτρης του Φρόιντ
και κλασικών φιλοσοφικών κειμένων,
μόλις που είχε αρχίσει να ανατέλλει
με το άστρο του στο μουσικό στε-

ρέωμα της εποχής. Πίσω του είχε
μερικές συνθέσεις δικές του –μελο-
ποιημένη ποίηση του Ουίλιαμ
Μπλέικ– αλλά και ένα από τα πιο
δημοφιλή κομμάτια του, το «Βαλς
για την Ντέμπι», που είχε γράψει το
1953, εμπνευσμένο από την ανιψιά
του. Αλλά ήταν ακόμη ένας sideman
στα σχήματα που έπαιζε, όχι ο αρ-
χηγός της μπάντας. Δεν είχε έρθει
ακόμη ο καιρός για τα μεγάλα του
άλμπουμ, όπως τα «Explorations»
(1961), «Sunday at the Village Van-
guard» (1961), «Interplay» (1962),
«Conversations With Myself» (1963)
ή τη σπουδαία συνεργασία του το
1975 με τον μεγάλο Τόνι Μπένετ.

Ο κύριος Γκρι αγαπά ιδιαιτέρως
την πιο «κλασική» πλευρά του Εβανς,
την τρίτη του ηχογράφηση με συμ-
φωνική ορχήστρα, το 1974, το πε-
ρίφημο «Συμβίωσις», ένα κοντσέρτο
για πιάνο και ορχήστρα απ’ το οποίο
ξεχωρίζει το δεύτερο μέρος (Largo
- Andante - Maestoso - Largo), ένα
αργόσυρτο ερωτικό όσο και στοχα-

στικό κομμάτι στο οποίο ο διάλογος
του πιάνου με την ορχήστρα, κυρίως
με τα έγχορδα αλλά και με τα ξύλινα
πνευστά, προκαλεί ρίγη συγκίνησης
– όπως κι όταν ξεκινά η πιο τζαζ συ-
νομιλία του πιάνου με τα κρουστά
και το μπάσο.

Συμφωνούμε, όπως επίσης συμ-
φωνούμε όταν του θυμίζω μια πα-
λαιότερη ηχογράφηση του Εβανς,
από το άλμπουμ «Bill Evans for Lo-
vers»: το παραδοσιακό ιρλανδέζικο
κομμάτι «Danny Boy», που ο Μπιλ
Εβανς παίζει στο πιάνο συνοδεία
κρουστών και μπάσου μόνο. Ποτέ
ο αποχαιρετισμός ενός πατέρα προς
τον γιο του δεν ακούστηκε τόσο γα-
λήνιος, σαν να τον νανουρίζει μια
τελευταία φορά.

Ο Μπιλ Εβανς πέθανε το 1980,
στα 51 του μόλις. Είχε καταστρέψει
τον οργανισμό του η ηρωίνη. «Η πιο
μακρά αυτοκτονία που συντελέστηκε
ποτέ», όπως είπε ένας φίλος του για
τη σχεδόν ισόβια σχέση του Εβανς
με τις ουσίες.

Κυρίες και κύριοι, ο Μπιλ Εβανς στο πιάνο
Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μπιλ Εβανς, 1929-1980, μία από τις πλέον πολύπλευρες, όσο και χαμηλό-
φωνες, προσωπικότητες στην ιστορία της τζαζ.

Το 1956 ήταν ο νεαρός
μουσικός σολίστ που
στο πιάνο βρήκε την
ψυχή της θρυλικής
μουσικής σύνθεσης 
του Τελόνιους Μονκ.
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Μ Ο Υ Σ Ι Κ Η

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Λαογραφικός Όμιλος Λεμεσούδιορ-
γάνωσε το 7ο Συμπόσιο Λαογραφίας
με θέμα, «οι ποιητικοί διάλογοι στις
λαϊκές παραδόσεις της Κρήτης, της
Καρπάθου, της Κάσου και της Κύ-
πρου. Λαϊκοί ποιητάρηδες, μαντι-
νάδες και τσιαττίσματα» και με αυτή
την ευκαιρία η «Κ» είχε την ευκαιρία
και την τιμή να συνομιλήσει με τον
Γιάννη Βάρδα, από τον Κρούστα
Λασιθίου, για τη μουσική του, την
ποίηση, τις μαντινάδες και τον έρωτα
που είναι η κινητήριος δύναμη της
δημιουργικότητας. Ο Γιάννης Βάρδας
λέει ότι στην εποχή μας ο έρωτας
έχει ξεδυναμώσει και σημειώνει ότι
για εκείνον η γυναίκα είναι το πιο
σημαντικό θέμα στη ζωή του, «είναι
το κίνητρο στα πάντα». Θεωρεί νεκρό
τον άνθρωπο που δεν είναι ερωτευ-
μένος και βρίσκει ή καλύτερα ανα-
ζητεί τον έρωτα σε όλα τα πράγματα,
ιδιαίτερα στις τέχνες και τονίζει
«Χωρίς έρωτα δεν υπάρχει τέχνη
και χωρίς τέχνη δεν υπάρχει ομορ-
φιά». Για την ποίηση ο Γιάννης Βάρ-
δας σημειώνει «είναι πολύ δύσκολη
δουλειά να καταλάβεις την ποίηση»,
θέλει λέει κόπο για να μπεις στην
ψυχή του άλλου.

–Διάβασα και είδα πολλά για το
έργο σας. Ο έρωτας, η γυναίκα, η
ζωή, τα θέματα που σας απασχο-
λούν και τα μετουσιώνεται σε μαν-
τινάδες. Ποιο είναι το πιο σημαν-
τικό θέμα στη ζωή σας. 

–Η γυναίκα. Αυτή κατά τη γνώμη
μου είναι το κίνητρο στα πάντα. 

–Ως μάνα, ως πηγή ζωής, ως πη-
γή έρωτα; 

–Ως πηγή έρωτα. Ως μάνα μετράει
για το άτομο. Ο έρωτας όμως είναι
ένα γενικό πράγμα. Ο καθένας μιλάει
για τη μάνα του, ο έρωτας είναι άλλη
ιστορία. Είναι το πιο δυνατό κίνητρο
στον κόσμο, όχι όμως μόνο ο έρωτας
για τη γυναίκα αλλά για τα πάντα.
Ο άνθρωπος που δεν είναι ερωτευ-
μένος είναι νεκρός. 

–Με οτιδήποτε να είναι ερωτευ-
μένος; 

–Με οτιδήποτε αλλιώς δεν υπάρ-
χεις. Χωρίς έρωτα δεν υπάρχει τέχνη
και χωρίς τέχνη δεν υπάρχει ομορ-
φιά. Ο Νίτσε είπε κάποτε χωρίς μου-
σική η ζωή θα ήταν ένα σφάλμα. Η
μουσική είναι έρωτας. Η μουσική
είναι έρωτας, η γλυπτική είναι έρω-
τας, η ζωγραφική είναι έρωτας. 

–Και μορφές τέχνης ταυτόχρονα.
Έτσι έχουμε μια παραγωγική δια-
δικασία και ένα τελικό αποτέλεσμα
διαφορετικό για το καθένα. Ένας

γράφει μαντινάδες, κάποιος άλλος
βιβλία, αλλά η βάση είναι ίδια. 

–Ναι, ηβάση είναι ίδια. Συζητούμε
για αυτούς που γράφουν και που κά-
νουν κάτι που αξίζει να το δει και να
το ακούσει ο άλλος. Όχι για ορισμέ-
νους που θέλουν απλώς να κάνουν
το κομμάτι τους. Να σας κάνω μια
ιστορία. Κάποτε ήταν ένας γλύπτης
στη Γαλλία, και δούλευε μαζί με μια
γυναίκα. Τελικά τα βρήκανε και η
γυναίκα έμεινε έγκυος. Αυτή δούλευε
σε ένα διαμέρισμα δίπλα και αυτός
σε ένα άλλο. Έμεινε έγκυος και μετά
από καιρό, της είπε εκείνος πως άλ-
λαξε γνώμη, πως ήθελε να μείνουν
φίλοι, αλλά όχι να παντρευτούν. Η
γυναίκα ήταν σφόδρα ερωτευμένη
και πήγε στο δικό της εργαστήριο
και έσπασε όσα γλυπτά είχε φτιαγ-
μένα. Τα διάλυσε όλα. Εκεί είναι η
δύναμη του έρωτα. Χωρίς εκείνον
που αγαπούσε δεν υπήρχε τίποτα
άλλο. Πήγε τότε εκείνος και τη ρώτησε
γιατί τα έσπασε όλα. «Ξέρεις τη θέση
που βρίσκομαι, να είμαι έγκυος;
Ήσουν; Ρώτησε εκείνος. Ναι, απάν-
τησε εκείνη. Είσαι γλύπτης, αγκά-
λιαζες το κορμί μου και δεν το κατά-
λαβες»; Εκεί είναι και η δύναμη της
τέχνης. Ότι θα έπρεπε εκείνος να
καταλάβει πως κάτι δεν πήγαινε καλά.

Αυτή είναι η δύναμη της τέχνης. 
–Δεν το κατάλαβε όμως…. 
–Άρα δεν ήταν πολύ δυνατός. Δεν

ήταν ο πρώτος. Θα έπρεπε να το κα-
ταλάβει; 

–Αυτή η δύναμη που λέτε είναι
ίδιο και στην Κρήτη και στην Κύ-
προ και στην Αυστραλία; 

–Παντού. Παντού υπάρχουν δη-
μιουργοί μεγάλοι, και στον πιο διε-
φθαρμένο κόσμο μπορεί να υπάρξει
ένας άνθρωπος που μπορεί ν’ αγα-
πήσει δυνατά και να δημιουργήσει. 

–Εσείς μπορείτε να ξεχωρίσετε
μια πολύ δική σας δημιουργική
στιγμή που να την παραδέχεστε
ο ίδιος; Να πείτε ότι βγάλατε μια
μαντινάδα και δεν μπορεί να βγει
άλλη; Πότε φτάσατε με άλλα λόγια
στα όριά σας;

–Τα δικά μου όρια στην ποίηση
είναι άλλα και στη μαντινάδα (μαν-
τινιάδα όπως λέγεται στον νομό Λα-
σιθίου) άλλα. Στη μαντινάδα έφτασα
όταν είπα, «από τη Σητεία στα Χανιά
η Κρήτη όλη αξίζει, πιο κλώνο του
βασιλικού κόβεις και δεν μυρίζει»…

Αυτή την έβγαλα σκόπιμα. Επειδή
οι Χανιώτες, οι Ρεθυμνιώτες ακόμη
και οι Ηρακλειώτες δεν παραδέχονται
τον Νομό Λασιθίου. Και την έβγαλα
κάτω από πολύ σκέψη γιατί κάτι
έπρεπε να πω. Και πρόσθεσα άλλη
μια. «Από τη Σητεία στα Χανιά η
Κρήτη όμορφη είναι και οι κοπελιές
του Λασιθιού κρητικοπούλες είναι». 

–Θέλατε να πείτε πράγματα… 
–Ναι. Ήθελα να κάνω ποίημα

αλλά είπα να μην προσβάλλω. 
–Τι είναι η μαντινάδα σε σύγ-

κριση με την ποίηση; 
–Είναι αδέλφια, όμως άλλο το ένα

και άλλο το άλλο. Η ποίηση λέει ένα
ολόκληρο θέμα, η μαντινάδα λέει
ένα περιστατικό στιγμιαίο. Το ποίημα
αναλύει μια ιστορία. Όταν λέω ένα
ποίημα για την εποχή που μαζεύουν
τα χαρούπια στο χωριό, αναλύω όλη
την ιστορία. 

–Η δύναμή τους είναι ίδια; 
–Ναι. Μπορεί να βγει ένας να πει

μια μαντινάδα και να αναρωτηθώ
εγώ, τι έχω πει μπροστά σε αυτό; 

–Υπήρχε κάτι τέτοιο; 

–Ναι. Δεν έχω ζοριστεί, προς το
παρόν, αλλά ξέρεις είναι πολύ δύ-
σκολη δουλειά να καταλάβεις την
ποίηση. Για να μπεις στην ψυχή του
άλλου. Προχθές διάβαζα ένα βιβλίο
του Βάρναλη και ανέφερε πολλούς
εκεί. Ανέφερε και τη Σαπφώκαι λέει.
Θα μπορούσε να υπάρξει ανώτερος
ποιητής και να μιλήσει πιο τρυφερά,
να δώσει πιο δυνατό αίσθημα; Ανέ-
φερε ένα στίχο μικρό. «Ω Σελένα,
εσύ ανεβαίνεις και ταξιδεύεις στον
ουρανό με συντροφιά ενώ εγώ κι
απόψε μοναχή θα κατέβδω». Ποιο
δυνατότερο λέει μπορεί να υπάρξει; 

–Και το παραδέχεται ένας με-
γάλος όπως ο Βάρναλης… 

–Ναι. Αυτή την εικόνα, αυτόν τον
πόνο. Αυτή τελικά απογοητεύτηκε
και πνίγηκε. Και εμένα μου φάνηκε
εξίσου δυνατό αυτό. 

–Μόνο που το λέτε δακρύζετε.
Γιατί όμως; Είναι ο δικός της πόνος; 

–Μπορώ να μπω στην ψυχή της.
Την αισθάνομαι. Γιατί αυτή τη στιγμή
ζω σαν να είμαι δίπλα της. Σαν να
είμαι εγώ που ζει αυτό το πράγμα.

Τη μοναξιά. Και ζηλεύει το φεγγάρι
που έχει παρέα. 

–Εσείς την έχετε βιώσει αυτή
τη μοναξιά; 

–Ναι αλλά δεν την έχω πει. Είμαι
μοναχός αλλά δεν αισθάνομαι μο-
ναχός. Έχω τις ασχολίες μου, έχω
τη λύρα μου, τα βιβλία μου. Κάπου
1.000 βιβλία έχω στο σπίτι μου, αλλά
δεν τα θέλω σε τάξη, για να ψάχνεις
να βρίσκεις πράγματα που σκέφτε-
σαι. Δεν με χτυπάει όμως η μοναξιά,
όσο κι αν θέλω να είμαι μόνος μου. 

–Αυτό το άστε μόνο μου, δεν εί-
ναι διαταγή μοναξιάς;

–Αναλόγως. Και στο λέω εγώ που
δεν με πληγώνει η μοναξιά. 

–Αλλά ζητάτε να είστε μόνος;
–Πολλές φορές. Το έχω ανάγκη.

Κάθομαι στα όρη και την πεθυμώ
(τη γυναίκα μου) να τη δω αλλά μετά
από δυο-τρεις μέρες λέω, καλύτερα
να έλειπε για να μπω πάλι στον κό-
σμο μου. Καμιά φορά λέει τα ζευγάρια
μαλώνουν χωρίς να κάνει κάτι κά-
ποιος. Απλά είναι φορές που δεν θες
κανένα δίπλα σου. 

–Στην ποίηση πότε φτάσατε, αν
φτάσατε στα όριά σας; 

–Έχω φτάσει, όχι ψηλά, αλλά στα
όρια τα δικά μου. Μπορώ να πω ότι
έχω εξαντλήσει τα θέματα που με
απασχολούν. Έχω φτιάξει τα χωριά
που ερημώνουν, τη διαφορά του
πλούσιου με τον φτωχό, τις εποχές
του χρόνου, έχω φτιάξει τα παλιά
επαγγέλματα. 

–Η κρίση σας απασχολεί; 
–Όχι. Θα περάσει. Έχουμε χρε-

οκοπήσει και στο παρελθόν. 
–Έχουμε χρεοκοπήσει και φι-

λολογικά; 
–Δεν θα το έλεγα… 
–Υπάρχουν καλοί λογοτέχνες

σήμερα; 
–Μπορώ να το πω. Και ποιητές.

Αλλά να μη συγκρίνουμε τον σημε-
ρινό κόσμο με τον παλιό. Γιατί κι
αυτοί δεν μπορούν να φτάσουν τη
Σαπφώ με τον Όμηρο. Δεν μπορεί
να υπάρξει ένας Μότσαρτ. Έχει ξε-
δυναμώσει ο έρωτας…

–Αυτή τη φιλοσοφία ζωής τη
μοιράζεστε με τους νέους; 

–Όχι. Δεν τους απασχολεί. Νοι-
άζονται για άλλα πράγματα. 

–Όταν είστε στη σκηνή δεν βλέ-
πεται τους νέους κάτω; 

–Τους βλέπω αλλά δεν έχω ψάξω
παραπάνω τι γίνεται. Δεν έχουμε
άλλη επικοινωνία πλέον.Δεν υπάρχει
μια συνέχεια. Χωρίζουμε. Μένω πάλι
μοναχός, όπως η Σαπφώ. 

–Πώς θέλετε να σας θυμάται ο
κόσμος; 

–Δεν με αφορά, δεν είναι ο σκοπός
αυτός.

08.30 - 09.00
Με την έλευση ενός καινούργιου μέλους
στο σπίτι –ένα αξιαγάπητο γερμανικό
ποιμενικό– το πρωινό ξύπνημα έχει γίνει
«πολύ συγκεκριμένο» και «αδιαπραγ-
μάτευτο»! Oταν λοιπόν φεύγει ο Μάνος
με τη Φρίντα για την πρωινή τους βόλτα,
είναι η ώρα του καφέ μου. Μία ώρα! Μία
ώρα που δεν την έχω στερήσει ποτέ απ’
τον εαυτό μου, ακόμα και όταν είχα or-
dino για γύρισμα στις 06.00.

09.00 - 10.00
Πίνοντας χαζεύω λίγο τον ουρανό, δια-
βάζω λίγο ειδήσεις –ενώ δεν μου κάνει
ακριβώς καλό, δεν αντέχω να μη γνω-
ρίζω τι γίνεται σ’ αυτόν τον κόσμο–,
κοιτάζω την ατζέντα μου, οργανώνω
το κεφάλι μου και τις δουλειές μου,
κάνω κάποια τηλέφωνα.

10.00 - 11.00  
Επιστρέφουν από τη βόλτα τους ο άντρας
μου με τη Φρίντα. Παίζω λίγο με τη μι-
κρούλα μας που είναι σκανδαλιάρα και
ακαταμάχητη. Χάδια, αγκαλιές, δαγ-
κώματα, βάλσαμο για την ψυχή και έκ-
πληξη πώς στον καλά οργανωμένο και
αδιασάλευτο χωροχρόνο μου μπόρεσα
να «χωρέσω» αυτή την απρόβλεπτη
πηγή χαράς και ενέργειας – δεν ήταν
δική μου επιλογή αλλά του άντρα μου.
Πόσο δίκιο είχε. Τρώμε πρωινό με τον

Μάνο, μιλάμε. Δεν θα τους ξαναδώ
μέχρι το επόμενο πρωί και μου λείπουν.

11.00 - 15.00
Αν δεν έχω εξωτερικές δουλειές, αυτές
οι ώρες είναι απολύτως δημιουργικές
για μένα. Με το φως της μέρας έχω δι-
αύγεια, εγρήγορση, καθαρή γόνιμη
σκέψη. Ετοιμάζομαι για την απογευ-
ματινή πρόβα. Φέτος συμμετέχω σε
ένα ρηξικέλευθο ολλανδικό έργο «Το
δείπνο», βασισμένο στο μυθιστόρημα
του Χέρμαν Κοχ. Ενα έργο που στοχεύει
κατευθείαν στην καρδιά μιας καινούρ-
γιας κατάστασης που αναδύεται αργά
και απειλητικά σ’ όλη την Ευρώπη αλλά
και στον κόσμο, ξεκινώντας απ’ τον
πυρήνα κάθε κοινωνίας, την οικογένεια.
Εναλλάσσω το διάβασμα –περίπου κάθε
τρία τέταρτα– με μιαν άλλη δραστη-
ριότητα, κυρίως σωματική. Κάποια δου-
λειά στο σπίτι, γυμναστική, μαγείρεμα
και ξανά διάβασμα. Κάτι να κοιτάξω
πάλι που μου γεννήθηκε την ώρα που
ασχολούμουν με κάτι άλλο. Απαραίτητη
συνθήκη: Η ησυχία. Το τηλέφωνο στο
αθόρυβο. Εγώ αποφασίζω πότε θα ασχο-
ληθώ μαζί του, όχι αυτό.

15.00 - 16.30
Κάνω μπάνιο, τρώω κάτι και πάντα ξα-
πλώνω για μια ώρα πριν από την πρόβα,
διαβάζοντας κάτι εντελώς διαφορετικό

για να μην περιπλανιέται το μυαλό
μου στη ζωή της ηρωίδας μου. Γιατί
αυτό είναι συνεχές. Κάθε στιγμή της
ημέρας μου αναρωτιέμαι πού θα ήταν
τώρα, τι θα έκανε, πώς θα το έκανε
και γιατί. Αυτό το «παιχνίδι» του μυαλού
που αφορά τη «σκοτεινή» και «αθέατη»
πλευρά των ρόλων που καλούμαι να
ζωντανέψω κάθε φορά, είναι για μένα
πολύ ουσιαστική δουλειά γιατί συνθέτει
ένα ον στην ολότητά του.

17.00 - 22.00
Πρόβα! Ευτυχώς είναι κοντά! Αυτό είναι
το «δεύτερο μέρος» της ημέρας μου.
Πότε άχαρο, πότε λυτρωτικό, πότε επώ-
δυνο, πότε συγκρουσιακό, ποτέ όμως
το ίδιο με την προηγούμενη ημέρα.
Οταν βέβαια κάποιες στιγμές είναι κουρ-
δισμένο στην ίδια συχνότητα και με
τα άλλα πρόσωπα σου δίνει δύναμη και
ελπίδα για την επόμενη ημέρα.

22.00 - 23.30
Αν δεν τρέξω να προλάβω την τελευταία
προβολή κάποιας ταινίας ή δεν έχω να
δω κάποιον φίλο, γυρίζω σπίτι. Ησυχία!
Πάλι! Μ’ αρέσει η ησυχία. Από μικρή.
Πάντα έβρισκα κάπου να χωθώ για να
ησυχάσω. Βάζω ένα ποτήρι κρασί, σκέ-
φτομαι τι έγινε ή τι δεν έγινε στην πρό-
βα, κάνω τον απολογισμό μου. Τρώω
κάτι ελαφρύ. Συνήθως τα τελευταία,

αρκετά χρόνια της τηλεοπτικής «ανομ-
βρίας» επιλέγω να δω κάποιο σίριαλ
που έχω αγοράσει. Προτιμώ τα σίριαλ
γιατί δεν θέλω να κάτσω στην τηλεό-
ραση πάνω από 50 λεπτά. Εχω παρα-
κολουθήσει καταπληκτικά πράγματα,
κάθε επεισόδιο και ένα φιλμ!

23.30 - 00.30
Ξαπλώνω. Μ’ αρέσει να διαβάζω στο
κρεβάτι. Πάντα με περιμένει ένας
ήρωας εκεί για να ξεκουράσει το μυαλό
μου και να με κάνει να δραπετεύσω
απ’ τον μικρόκοσμό μου. Μεγαλώνω.
Χαλαρώνω. Η λογοτεχνία ήταν για
μένα από μικρή το τέλειο καταφύγιο
και το τέλειο υπνωτικό! Κοιμάμαι οκτώ
ώρες. Τις χρειάζομαι. Πάντα πίστευα
ότι ζω δυο ζωές: τη συνειδητή και την
ονειρική μου. Είναι διαφορετικές αλλά
συμπληρωματικές. Εχω τόσο πλούσιο
ονειρικό υλικό που πολλές φορές φω-
τίζονται ή αποκαλύπτονται πράγματα
που αφορούν την πραγματική μου ζωή.

  Η Κατερίνα Λέχου πρωταγωνιστεί στην
παράσταση με τίτλο «Το δείπνο», που

ανεβαίνει από τις 16/11 στο Σύγχρονο Θέα-
τρο. Συμπρωταγωνιστούν οι Γιώργος Κοτανί-
δης, Λάζαρος Γεωργακόπουλος, Κατερίνα
Μισιχρόνη και ο Στέλιος Μάινας. Το βιβλίο
του Ολλανδού συγγραφέα Χέρμαν Κοχ κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις Μεταίχμιο.

Ενα εικοσιτετράωρο με την ηθοποιό Κατερίνα Λέχου
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

«Εναλλάσσω το διάβασμα με μιαν άλλη
δραστηριότητα, κυρίως σωματική. Απα-
ραίτητη συνθήκη: Η ησυχία. Το τηλέφωνο
στο αθόρυβο. Εγώ αποφασίζω πότε θα
ασχοληθώ μαζί του, όχι αυτό», λέει η Κα-
τερίνα Λέχου.

Ο έρωτας στην εποχή μας έχει ξεδυναμώσει 
Ο κρητικός καλλιτέχνης και ποιητής Γιάννης Βάρδας αφηγείται στην «Κ» τη ζωή του και μιλάει για το έργο και τη μουσική του

«Ως πηγή έρωτα. Ως
μάνα μετράει για το
άτομο. Ο έρωτας όμως
είναι ένα γενικό πράγμα.
Ο άνθρωπος που δεν
είναι ερωτευμένος
είναι νεκρός». 

Παντού υπάρχουν δημι-
ουργοί μεγάλοι, και στον
πιο διεφθαρμένο κόσμο
μπορεί να υπάρξει ένας
άνθρωπος που μπορεί
ν’ αγαπήσει δυνατά
και να δημιουργήσει. 

Ο έρωτας είναι άλλη ιστορία. Είναι το πιο δυνατό κίνητρο στον κόσμο, όχι όμως μόνο ο έρωτας για τη γυναίκα αλλά για
τα πάντα τονίζει ο κ. Γιάννης Βάρδας.
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10 κυρίες περπατούν και προσφέρουν
στην Πρωτοβουλία του Λουκά Φουρλά για τους μικρούς ήρωες

στο Παιδογκολογικό Ίδρυμα Ελπίδα

GREGORY MORFI
 MARIA ARISTIDOU

 CONSTANTINOS 
 ΚΟΣΜΗΜΑΤΟΠΩΛΕΙΟ H ΠΟΛΙΤΕΙΑ

 TOI&MOI

TETAΡΤΗ 28 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ
ΣΤΙΣ 7:30 ΣΤΟ RESIDENCE BY OCCHIO

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ ΣΤΗΝ ΤΙΜΗ ΤΩΝ 20€

ΓΙΑ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΚΑΙ ΑΓΟΡΑ ΕΙΣΙΤΗΡΙΩΝ SPPMEDIA ΤΗΛ. 22472472

ΜΕ ΤΗΝ ΕΥΓΕΝΙΚΗ ΣΤΗΡΙΞΗ

 5000€

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ*

Σαράντα οκτώ χρόνια συμπληρώ-
νονται από τις 25 Νοεμβρίου του
1970, οπότε ο μεγάλος Ιάπωνας συγ-
γραφέας, ηθοποιός και σκηνοθέτης
Γιουκίο Μίσιμα (Υukio Mishima)
σκηνοθέτησε και έπαιξε την τελευ-
ταία πράξη του τελευταίου του έργου.
Το πρωί εκείνης της ημέρας, ο συγ-
γραφέας και δύο μέλη της ιδιωτικής
πολιτοφυλακής του, εισέβαλαν στο
γενικό επιτελείο στο Τόκιο, αφόπλι-
σαν τη φρουρά, συνέλαβαν τον στρα-
τηγό Κανετόσι Μασίτα και τον υπο-
χρέωσαν να παρατάξει τους 800
στρατιώτες του σε ένα συγκεκριμένο
σημείο. Βγαίνοντας στο μπαλκόνι
του γραφείου του στρατηγού, ο Μί-
σιμα προσπάθησε να ξεσηκώσει
τους στρατιώτες να εξεγερθούν, ζη-
τώντας τους να αποκηρύξουν το
Σύνταγμα του 1947 και να επανα-
φέρουν τον αυτοκράτορα στην προ-
πολεμική του δόξα.

«Θα υποστηρίξετε έναν κόσμο
όπου το πνεύμα είναι νεκρό, όπου
δεν υπάρχει σεβασμός παρά μόνο
για τη ζωή; Σε λίγα λεπτά θα σας
δείξουμε ότι μπορείτε να βρείτε μια
αξία πιο μεγάλη. Δεν είναι στον φι-
λελευθερισμό ή στη δημοκρατία.
Είναι στην Ιαπωνία…». Οι νεαροί
στρατιώτες, τέκνα της μεταπολεμικής
ειρήνης, τον γιουχάισαν. Ο Μίσιμα,
που υπολόγιζε να μιλήσει τριάντα
λεπτά, δεν μίλησε παρά μόνο επτά.
Μπήκε ξανά στο κτίριο και είπε:
«Νομίζω ότι δεν μ’ άκουσαν». Φο-
ρώντας την κόκκινη εορταστική
στολή των Ταντεκόι –του πολύ μι-
κρού στρατού του, με την ονομασία
η «Εταιρεία της Ασπίδας»– και στο
μέτωπο το «χακιμάκι», τη λευκή ται-
νία της περισυλλογής και της θυσίας,

γύμνωσε το επάνω μέρος του σώ-
ματός του, γονάτισε στο πάτωμα,
και με το «ταντό», το πιο κοντό σπαθί
των σαμουράι, που του έδωσε ο υπο-
λοχαγός του Χίσο Μορίχα, βύθισε
τη λάμα στην κοιλιά του, σύμφωνα
με το περίφημο παραδοσιακό-τελε-
τουργικό σεπούκου (χαρακίρι). Ακο-
λουθώντας το τυπικό, ο Μορίχα με
το μακρύ του ξίφος τον αποκεφάλισε.
Ο Μίσιμα ήταν 45 ετών. Στη συνέ-
χεια, ο συλλειτουργός του στην τε-
λετή, γονάτισε κι αυτός κι έκανε με
τη σειρά του χαρακίρι, όπως ακριβώς
επιτάσσει η παράδοση. Λίγες στιγμές
αργότερα, έπεφτε και το δικό του
κεφάλι, κομμένο από το χέρι του
συντρόφου του Φούρου-Κόγκα. Το
δραματικό γεγονός μεταδόθηκε ζων-
τανά από τους πέντε μεγαλύτερους
τηλεοπτικούς σταθμούς του Τόκιο.
Oι συμπατριώτες του είχαν 25 χρόνια
να δουν παρόμοια σκηνή. Ενα τέτοιο
είδος θανάτου συνέβη, πράγματι,
το 1945, μετά την άνευ όρων παρά-
δοση, όταν στρατιωτικοί και πολίτες
αντίθετοι σ’ αυτήν έβαλαν τέλος
στη ζωή τους.

Αναζητώντας τις αιτίες
Υπάρχει πάντα λόγος ιδιαίτερος

που οδηγεί κάποιον στην αυτοκτονία;
Ισως στην περίπτωση του Μίσιμα,
ο λόγος ήταν ότι τον ανέθρεψε σαν
κορίτσι η γιαγιά του, η απελπισία
του, όταν σε ηλικία τεσσάρων ετών
μαθαίνει ότι η αγαπημένη του εικόνα
–ένας καβαλάρης πάνω σε άσπρο
άλογο– είναι, στην πραγματικότητα,
η Ιωάννα της Λωρραίνης, τα παρα-
μύθια που διάβαζε με τους δολοφο-
νημένους ή καταδικασμένους σε
θάνατο πρίγκιπες, τους σκοτωμένους
νεαρούς που τόσο αγαπούσε, ίσως
επίσης ότι η μητέρα του που τον

υποχρέωσε να παντρευτεί και ν’
αποκτήσει οικογένεια. Δεν είναι εύ-
κολο, όπως υποστηρίζει η Μαργκερίτ
Γιουρσενάρ στη μελέτη της «Ο Μί-
σιμα και το όραμα του κενού», να
καταλάβουμε τη νοοτροπία αυτού
του Ασιάτη συγγραφέα, αλλά συγ-
χρόνως «παράφρονα και μανιακού».
Ο Μίσιμα ονειρευόταν να γίνει κλα-
σικός και στην Ελλάδα βρήκε την
εικόνα που αναζητούσε. Δεν ανα-
ζητούσε το κάλλος στο παρελθόν
της Ιαπωνίας, αλλά σ’ εκείνο της Δύ-
σης, ιδιαίτερα, της Ελλάδας. «Τα αρ-
χαία χρόνια», έγραφε, «δεν υπήρχε

πνευματικότητα (παράδοξη έκβαση
του χριστιανισμού), υπήρχε όμως
ισορροπία ανάμεσα στο σώμα και
στο πνεύμα. Ηταν εξαιρετικά εύκολο
για τους αρχαίους Ελληνες να χάσουν
την ισορροπία τους, και η ίδια η προ-
σπάθεια που απαιτείτο για να δια-
τηρήσουν την ισορροπία τους βοή-
θησε να δημιουργήσουν το κάλλος.

Η τραγωδία, στην οποία η αλαζο-
νεία τιμωρείται, κατά κανόνα, από
τους θεούς, βοήθησε τους ανθρώ-
πους να καταλάβουν πώς να διατη-
ρήσουν μια ισορροπία». Αργότερα,
ο Μίσιμα δήλωσε ότι η ερμηνεία του
εκείνη, ενδεχομένως, να ήταν εσφαλ-
μένη, «αλλά αυτή όμως ήταν η Ελ-
λάδα την οποία χρειαζόμουν». Φαί-
νεται ότι είχε βρει στην Ελλάδα αυτό
που ήρθε να ανακαλύψει: «Ενα ηθικό
κριτήριο σύμφωνα με το οποίο θα
μπορούσα να δημιουργώ ωραίο έργο
κι επίσης να κάνω όμορφο τον εαυτό
μου». Η επίσκεψή του στην Ελλάδα,
υποστήριζε, ότι τον θεράπευσε από
«το μίσος για τον εαυτό του και την
αγάπη για τη μοναξιά». Τέλος, το
ταξίδι του στην Ελλάδα φαίνεται
πως τον έφερε πιο κοντά στα αγάλ-
ματα του αρχαίου ελληνικού κόσμου,
και επηρέασε πολύ περισσότερο τις
ιδέες του για το σώμα. Ετσι, άρχισε
αμέσως μετά, μια αυστηρή αγωγή
του μπόντι μπίλντινγκ. Για τον Μί-
σιμα το σώμα δείχνει: αυτό που είναι
κάποιος. Ενα αδύναμο χαλαρό σώμα
δεν μπορεί να βοηθήσει γιατί περιέχει
ένα πνεύμα που του ταιριάζει. Πί-
στευε, αντιθέτως, ότι ένα σώμα με
«ογκώδεις μυς, σφιχτό στομάχι και
σκληρό δέρμα θα αντιστοιχούσε σε
ένα ατρόμητο αγωνιστικό πνεύμα».

Η αλήθεια είναι ότι το πάθος του
Μίσιμα για τη φυσική δύναμη δεν
έχει όμοιό του στη δυτική λογοτεχνία,

και γι’ αυτό, ίσως, να γίνεται δύσκολα
κατανοητή από τους Δυτικούς η
πλευρά αυτή του χαρακτήρα του.
Από μικρή ηλικία η βία, το σεξ κι ο
θάνατος ήταν έμμονες ιδέες που τον
κρατούσαν δέσμιο. Οι τρεις αυτές
έννοιες πρυτάνευσαν αργότερα, στο
έργο του, και στο πλαίσιο αυτό κι-
νήθηκε όλη η ζωή του.

Ο Μίσιμα αγάπησε πάντα το θέ-
ατρο και η κάθοδός του στο επιτελείο
του στρατού ήταν περισσότερο μια
σκηνοθεσία παρά πραξικόπημα. Μια
σκηνοθεσία και μάλιστα στο δικό
του στυλ. Την είχε τόσο καλά ρυθ-
μίσει ώστε μεταδιδόταν, μέσω τη-
λεοράσεως, από την αρχή, μέχρι το
φονικό σεπούκου. Ηταν σίγουρος
για το τηλεοπτικό ρεπορτάζ της τε-
λευταίας πράξης του. «Παθιασμένος
ηθοποιός, ήθελε πάντα να έχει τον
πρώτο ρόλο, και το πέτυχε μέχρι το
τέλος», έγραψε ο ιαπωνικός Τύπος
την επομένη.

Βλέποντας τον ήλιο να κατεβαίνει
γρήγορα προς τη δύση του, την αυγή
της 25ης Νοεμβρίου του 1970, έγρα-
ψε βιαστικά σε ένα κομμάτι χαρτί:
«Η ανθρώπινη ζωή είναι σύντομη,
αλλά εγώ θα ήθελα να ζήσω πάντα».
Ετσι, άνοιξε το κορμί του, σε κοινή
θέα, στην παράσταση του χάους,
αρχίζοντας την τελετή, ακριβώς
όπως κάνουν στο θέατρο, με τα τρία
τελετουργικά κτυπήματα: sep-pu-
ku. Με τον τρόπο αυτό, έγραψε το
ωραιότερο ποίημα της ζωής του:
εκείνο που πάντοτε ήθελε.

Ο κ. Γ. Σουλιώτης είναι συγγραφέας, ποι-
ητής και μεταφραστής. Εχει επιμεληθεί
την «Παγκόσμια Ανθολογία Αυτοκτόνων
Ποιητών, (6ος π.Χ. αι. - 2014 μ.Χ.)», εκδ.
Αρμός, 2017 και τα «Ποιήματα του Βλαντι-
μίρ Μαγιακόφσκι», εκδ. Κάπα, 2018.

Η τελευταία πράξη του Γιουκίο Μίσιμα
Η σχέση του σπουδαίου Ιάπωνα συγγραφέα, που αυτοκτόνησε σαν σήμερα πριν από 48 χρόνια, με την ελληνική σκέψη

Ο Γιουκίο Μίσιμα μιλάει στους στρατιώτες του γενικού επιτελείου της Ιαπωνίας.
Λίγα λεπτά αργότερα θα αυτοκτονήσει με τελετουργικό σεπούκου (χαρακίρι).

«Θα υποστηρίξετε έναν
κόσμο όπου το πνεύμα
είναι νεκρό, όπου δεν
υπάρχει σεβασμός παρά
μόνο για τη ζωή;».
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
Ενημερωτική εκπομπή,
με τη Φαίη Μαυραγάνη.

09.45 Έλα, χαμογέλα
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη.

14.00 Greece’s Next Top Model
Διαγωνισμός μόδας, 
με τη Βίκυ Καγιά.

16.00 Project Runway
Ριάλιτι μόδας, με την
Ευαγγελία Αραβανή

17.45 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Αλέξ. Ταραμουντά. 

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.1 Xαρούμενος ταξιδιώτης

(Συνέχεια)   
18.15 Γαμήλιο πάρτι

Κωμωδία, με τους 
Άλεξ Δημητριάδη, 
Φαίη Ξυλά, κ.ά.              

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 Fars Attack - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τον Χάρη Αριστείδου.

21.50 Ninja 2: Shadow Of A Tear
Aστυνομική ταινία δρά-
σης, με τους Σκοτ Άντ-
κινς, Κέιν Κοσούγκι, κ.ά.

00.00 ΟΜΕGA NEWS 
00.10 Hannibal - (Ε)

Ξένη σειρά.
01.00 Hemlock Grove - (Ε)

Mυστηριώδης σειρά 
τρόμου,με τους Φάμκε
Γιάνσεν, Ντάγκρεϊ Σκοτ.

02.00 Eλεύθερη σχέση - (Ε)
Κωμική σειρά.

03.00 DanSing Junior - (Ε)
05.00 UNA Fatsa - (Ε)

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

07.25 Ούτε γάτα, ούτε ζημιά
08.55 Ο Θόδωρος και το δίκανο
10.45 Η Αθήνα μετά

τα μεσάνυχτα
12.25 Tι κάνω τα βράδια
14.00 Γκόλφω
15.45 Εκατό χιλιάδες λίρες
17.15 Ο Πατούχας
18.55 Όλγα αγάπη μου
20.35 Γαμπρός από το Λονδίνο
22.00 Μια τρελή οικογένεια
23.50 Ριζότο
01.30 Εκείνες που δεν πρέπει

ν’ αγαπούν

21.50 Ninja 2: Shadow Of A Tear 21.20 Νοmads, II 21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Το Τατουάζ 22.45 Atak Paniki

20.35 Γαμπρός από το Λονδίνο

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

07.50 Charlotte’s Song
09.30 Eliminators
11.15 The Christmas Shoes
12.50 Lost In The Sun
14.30 Hidden (Part 1-4)
18.50 Love Is All You Need?
21.00 Lucky
22.45 Atak Paniki

(Panic Attack)
00.30 The Sunshine Kings
04.30 Hollywood’s Best Film 

Directors
05.00 The Haunting Of Amelia
06.45 Love Is All You Need?

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα 

τζι αρώματα - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά.

11.10 Άκου να δεις - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)
Κυπριακή σειρά εποχής.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.  
15.15 EU4U - (E)

Κοινωνική εκπομπή 
με τη Βίβιαν Κανάρη.

16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)
Τalk show.

17.30 Σπίτι στη φύση, Ι - (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Άμα θέλει το γραφτόν (E)

Kυπριώτικο σκετς. 
18.50 Χωρίς αποσκευές

Ταξιδιωτική εκπομπή,
με την Ευρυδίκη. Eπ. 1ο.     

19.20 Πεταλούδα
Δραματική σειρά εποχής. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Αθλητική Κυριακή
21.30 Tετ - Α - Τετ 

Τalk show.
22.45 Στεγνό καθάρισμα

(Sunshine cleaning). 
Kοινωνική κωμική ταινία, 
με τους, Έιμι Άνταμς,
Έμιλι Μπλαντ, κ.ά.

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.35 Συνέχεια της ταινίας
00.15 Τhe Graham Norton Show
01.00 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.00 Αθλητική Κυριακή - (E)

07.00   Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή, 
με τον Νίκο Μάνεση.    

13.00 24 ώρες - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

14.00  Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

15.30 Η φαμίλια - (E)
Κωμική σειρά.

16.15 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου

Κωμική σειρά.
19.30 Το σόι σου, V

Kωμική σειρά, με τις
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λουιζίδου. 

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Το Τατουάζ

Αισθηματική σειρά, με
τους Στέφανο Μιχαήλ, 
Δανάη Παππά, κ.ά. 

22.10 Κάρμα
Κοινωνική σειρά
βασισμένη σε
πραγματικά γεγονότα.    

23.15 Bake Off Greece
Εκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής με την Ιωάννα Τριαν-
ταφυλλίδου, η οποία γρά-
φει την πιο «νόστιμη»
ιστορία ανταγωνισμού.

00.45 Mετά τα μεσάνυχτα
Κοινωνική εκπομπή, με
την Ελεονώρα Μελέτη.

02.15 Το Τατουάζ - (Ε)
03.00 Σαν οικογένεια - (E)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 Άκρως οικογενειακόν (E)

Κωμική σειρά.
07.30 Δείξε μου τον φίλο σου

Kυπριακή κωμική σειρά.  
09.00 Μamma mia - (E)

Kυπριακή κωμική σειρά.  
10.00 To πιο γλυκό μου ψέμα

Κωμική σειρά.
11.10 Ονειροπαγίδα - (E)

Κωμική σειρά.
12.00 Συνεντεύξεις

από το πρωινό
Κοινωνική εκπομπή. 

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Ενημερωτική εκπομπή,
για την υγεία.

13.00 Την πάτησα - (E) 
Κυπριακή σειρά. 

14.00 Follow Live
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αφροδίτη Γεωργίου. 

15.30 Nutty Professor IΙ: 
The Klumps
Κωμωδία με τους Έντι
Μέρφι Τζάνετ Τζάκσον.      

17.30 La Pasta Pomilώri, 2 - (E)  
Kυπριακή κωμική σειρά. 

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Κωμική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Νοmads, II 

Παιχνίδι περιπέτειας με
τον Σάββα Πούμπουρα
και τον Γιώργο Λέντζα.   

23.30 Shades of blue - (E) 
Δραματική σειρά.

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και πάθος

Αστυνομική σειρά.         
01.10 Στο καλό γλυκιά μου 

συμπεθέρα - (E) 
02.00 Η εκδρομή - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. H μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Τα παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη

α.  Παιχνιδούπολη
β.   Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για
δ.  Οι αγκαλίτσες

13.00 Παιδική ζώνη
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το πλοίο της αγάπης - (E)

(Love Boat).
17.00 Εuromaxx Α La Carte

Mαγκαζίνο.
17.30 Τhe art of space

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.00 Road Trip - (E)

Tαξιδιωτική εκπομπή, με
την Ελένη Ξένου. 

18.30 National Geographic: 
Cesar Millan’s 
Dog Nation - (E)
Σειρά ντοκιμαντέρ.

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 IQ - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.30 The Human Miracle - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.05 Τhe Graham Norton Show

Chat show.
22.00 Mr Selfridge - (E). 

Kοινωνική σειρά εποχής. 
23.50 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

22.45 Sunshine cleaning

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα χαμογέλα!

Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.50 Για πάντα παιδιά - (Ε)
14.20 Aποκαλυπτικά

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.40 Tηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.40 Για πάντα παιδιά - (Ε)
22.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙV
23.30 Celebrity travel
00.30 Fringe
02.30 Ξένη σειρά

08.25 Hotel for dogs
10.20 Marley & me 2: 

The puppy years
12.00 Tηλεαγορά
13.10 Lace 2

Δραματική ταινία.
17.00 Tηλεαγορά
19.00 Αloha

Aισθηματική ταινία.
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 The Amityville horror

Ταινία τρόμου.     
02.35 Βella mafia
04.45 Forever young

05.50 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά.  

08.00 Θέκλα μιλάμε ανοιχτά (Ε)
Κοινωνική εκπομπή,
με τη Θέκλα Πετρίδου.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Kυπριακή σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά 
Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου.   

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

16.30 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά.

17.30 Τhe Voice of Greece (E)
Μουσικό show με τον
Γιώργο Καπουτζίδη.    

18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece (E)

Μουσικό show με τον
Γιώργο Καπουτζίδη.

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Γιώργο Λιανό. Κριτές
οι Γιώργος Καπουτζίδης,
Μαρία Μπακοδήμου και
Σάκης Τανιμανίδης.     

00.15 Γεγονότα σε τίτλους 
00.20 Success Story - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
01.20 My Style Rocks Gala - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.50 Zωή ποδήλατο - (Ε)

Κυπριακή σειρά.
04.40 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

21.05 Τhe Graham Norton Show

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Προκαλεί πάντα θαυμασμό –όχι
όμως και έκπληξη– το πώς ορισμέ-
νες φορές ένας εξωτερικός (κινη-
ματογραφικός) παρατηρητής κα-
ταφέρνει να συλλάβει τον παλμό
μιας κοινωνίας καλύτερα από εκεί-
νους που ζουν την καθημερινότητά
της. Κάπως έτσι ο Βρετανός Μάρτιν
Μακντόνα μας έδωσε πέρυσι τις
εξαιρετικές «Τρεις πινακίδες», με
τον συμπατριώτη του και κάτοικο
Αμστερνταμ Στιβ Μακουίν («12
χρόνια σκλάβος») να κινείται στο
ίδιο μονοπάτι με τις «Χήρες», που
βλέπουμε αυτή την εβδομάδα και
στη χώρα μας.

Βασισμένη σε μια τηλεοπτική
σειρά της δεκαετίας του 1980, η
ταινία μάς μεταφέρει στο Σικάγο
του σήμερα με ένα σενάριο το οποίο

υπογράφει ο ίδιος ο Μακουίν, αλλά
και η συγγραφέας Τζίλιαν Φλιν («Το
κορίτσι που εξαφανίστηκε»). Μια
συμμορία αδίστακτων ληστών εξο-
λοθρεύεται στη διάρκεια μιας «δου-
λειάς» που πάει στραβά. Οι τρεις
γυναίκες τους, που μένουν χήρες,
έχουν ξαφνικά να αντιμετωπίσουν
τη σκληρή καθημερινότητα αλλά
και τα μεγάλα χρέη προς τον υπό-
κοσμο, που απειλούν τις ζωές τους.
Εκείνες, κόντρα σε κάθε λογική,
αποφασίζουν να πάρουν την κα-
τάσταση στα χέρια τους και να φέ-
ρουν οι ίδιες εις πέρας το επόμενο...
κόλπο.

Δυνατό καστ
Ο Μακουίν έχει στη διάθεσή του

ένα all-star καστ ηθοποιών, με προ-
εξάρχουσα τη Βαϊόλα Ντέιβις, η
οποία υποδύεται τη σύζυγο του αρ-
χηγού της συμμορίας (Λίαμ Νίσον),
μαζεύοντας γύρω και τις υπόλοιπες.
Η ιστορία, ωστόσο, δεν είναι (μόνο)
αυτή των δυνατών γυναικών που
καταφέρνουν να επιβιώσουν, ανε-
ξάρτητα από τα σχέδια των αντρών.
Το περιφερειακό Σικάγο, όπου το-
ποθετείται η δράση, παρουσιάζεται
σαν μια πόλη βουτηγμένη στη δια-
φθορά και στην παρακμή, όπου
δύο υποψήφιοι δήμαρχοι διαγκω-
νίζονται για τις ψήφους της υπο-
βαθμισμένης μαύρης κοινότητας·
ο ένας είναι ο αμοραλιστής λευκός
απόγονος ενός παραδοσιακού πο-
λιτικού τζακιού και ο άλλος ένας
ντόπιος Αφροαμερικανός μαφιόζος,
που έχει για δεξί χέρι τον κτηνώδη
αδελφό του.

Είναι φανερό πως οι σχηματικοί
διαχωρισμοί καλού - κακού, λευκού
- μαύρου, πλούσιου - φτωχού εδώ
ελάχιστα λαμβάνονται υπ’ όψιν.
Αυτό που απεικονίζεται είναι η βα-
θιά κοινωνική σήψη, η απληστία
και η απαξίωση του ηθικού και πο-
λιτικού κώδικα που συνέχει την
οποιαδήποτε κοινότητα. Ο ίδιος ο
Μακουίν το θέτει ως εξής: «To πο-
λιτικό κομμάτι της ταινίας αφορά
στην πραγματικότητα τον τρόπο
που ζούμε, ανεξάρτητα από τις του-
ριστικές εντυπώσεις. Ηθελα να φέ-
ρω την καθημερινότητά μας ή την
καθημερινότητα του Σικάγου μέσα
στην πλοκή. Πώς ζουν οι άνθρωποι·
πώς ανοίγουν τον δρόμο τους μέσα
στον κυκεώνα του σημερινού κό-
σμου και τις δυνατότητες που έχουν
να τον αλλάξουν. Μερικές φορές
νιώθουμε τόσο ανήμποροι από όσα
μας περιβάλλουν, που απελπιζό-
μαστε. Και όμως υπάρχουν λύσεις.
Αν βρέξει, τουλάχιστον μπορείς να
διαλέξεις το χρώμα του αδιάβροχου
που θα φορέσεις. Ακόμη και αυτή
είναι μια απόφαση, είναι κάτι χει-
ροπιαστό...».

Η θηλυκή
συμμορία
του Σικάγου
Η νέα ταινία του Στιβ Μακουίν 
ψηλαφίζει την κοινωνική σήψη

Τέσσερις πολύ διαφορετικές μεταξύ τους γυναίκες συμμαχούν προκειμένου να φέρουν εις πέρας μια τολμηρή ληστεία.

«Οι χήρες» HHH½
ΘΡΙΛΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: Στιβ Μακουίν
Ερμηνείες: Βαϊόλα Ντέιβις,
Μισέλ Ροντρίγκεζ, Ελίζαμπεθ
Ντεμπίκι, Κόλιν Φάρελ

Στο «Dogman», ο δημι-
ουργός του εξαιρετικού
«Gomorra», Ματέο Γκα-
ρόνε, επιστρέφει με ένα
πιο χαμηλότονο αλλά εξί-

σου μεγάλης τραγικότητας φιλμ,
που εξερευνά τις παρυφές της
ιταλικής κοινωνίας. Σε κάποιο
φτωχικό προάστιο, ο μικρόσωμος
και αγαθός Μαρσέλο διατηρεί κα-
τάστημα περιποίησης σκύλων,
τους οποίους λατρεύει. Παράλλη-
λα, βρίσκεται μπλεγμένος στις μι-
κροπαρανομίες του Σιμόνε, ενός
πρώην πυγμάχου που τρομοκρα-
τεί την περιοχή. Οταν η κατάστα-
ση φτάσει στο απροχώρητο, ο
«ανθρωπάκος» θα αντιδράσει με
τον δικό του τρόπο. Καλοστημένο
δράμα με αρκετές υπερβολές και
έναν καταπληκτικό Μαρσέλο

Στο «Tuftland» το φιν-
λανδικό θρίλερ συναντά
τις σέκτες, σε μια ιστορία
που την έχουμε δει και
πολύ καλύτερα. Η νεαρή

Ιρίνα, ύστερα από μια σειρά τραυ-
ματικών εμπειριών, αποφασίζει
να αποδεχθεί μια καλοκαιρινή
δουλειά σε κάποιο απομονωμένο
χωριό της Φινλανδίας. Σύντομα,
ωστόσο, θα διαπιστώσει πως η
κοινότητα κρύβει ένα εφιαλτικό
μυστικό.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Ξεκίνημα της μέ-
ρας» παρακολουθούμε
μια ανθρώπινη ιστορία
που ξεπηδά από το δρά-

μα της καθημερινότητας. Η
30άρα Λέτα βρίσκεται στον δρό-
μο μαζί με τον ενός έτους γιο της,
αφού αδυνατεί να πληρώσει το
ενοίκιο του σπιτιού της. Ετσι κα-
ταφεύγει στο σπίτι της Σοφίας,
μιας κατάκοιτης ηλικιωμένης, την
οποία φροντίζει και πλέον γίνεται
απαραίτητο να την κρατήσει στη
ζωή. Η αλβανική ταινία του Γκέν-
τιαν Κότσι έχει στο επίκεντρο την
προσωπική ιστορία, τοποθετών-
τας την παράλληλα σε έναν κοι-
νωνικό καμβά με μεγάλες ανισό-
τητες, διαφθορά και δυστυχία.
Εξαιρετική η Ορνέλα Καπετάνι
στον πρωταγωνιστικό ρόλο.
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Λογοτέχνες με ελλειμματική παιδεία 
Ο ποιητής και δοκιμιογράφος Γιώργος Βαρθαλίτης μιλάει στην «Κ» για τις αλλαγές που επήλθαν μετά τη Γενιά του ’30

Στις 5 Νοεμβρίου, στην αίθουσα «Δη-
μήτρη Μητρόπουλου» και στο πλαίσιο
της δεύτερης συναυλίας της ενότητας
«Η νέα γενιά της βιολιστικής δεξιο-
τεχνίας» ο 27χρονος Ρώσος βιολονί-
στας Γιούρι Ρέβιτς και η πιανίστρια
Μαρία Παπαδήμα βρέθηκαν μαζί στη
σκηνή, αλλά δεν συναντήθηκαν μου-
σικά σε κανένα από τα έργα του προ-
γράμματός τους. Ηταν μια περίπτωση
κατά την οποία δύο καλλιτέχνες δυ-
σκολεύονται να συνεργαστούν δη-
μιουργικά και παραμένουν ξεχωριστές
μονάδες. Είχαν μεταξύ τους προσεγ-
γίσεις αρκετά διαφορετικές και ξε-
χωριστή αισθητική ο καθένας. Κυ-
ρίως, όμως, φαίνεται πως διέθεταν
περιορισμένη εμπειρία στη μουσική
δωματίου και στις θεμελιώδεις απαι-
τήσεις της, όπως ο ουσιαστικός διά-
λογος ανάμεσα στα δύο όργανα και
η αισθητική συμπόρευση. Ετσι, οι
δύο μουσικοί κινήθηκαν μάλλον αυ-

τόνομα σε όλη τη διάρκεια της βρα-
διάς.

Στο πρώτο μέρος της συναυλίας
ακούστηκαν έργα της προκλασικής
και κλασικής περιόδου. Αρχή έγινε
με τη Σονάτα για βιολί και πιάνο σε
μι μείζονα αρ. 12, η οποία αποδίδεται
στον Περγκολέζι, ακολούθησε η νε-
ανική Σονάτα σε λα μείζονα, έργο 12
αρ. 2 του Μπετόβεν και, τέλος, ακού-

στηκε η διάσημη Σονάτα σε σολ ελάσ-
σονα του Ταρτίνι ή «Τρίλια του δια-
βόλου». Με μεγάλες τεχνικές ανέσεις
αλλά με προσεγγίσεις συναισθημα-

τικά φορτισμένες, «ρομαντικής» αι-
σθητικής, ο Ρέβιτς επέλεξε να επεν-
δύσει στον άκρως δεξιοτεχνικό εν-
τυπωσιασμό: όχι μόνο στη Σονάτα

του Ταρτίνι, όπου κάτι τέτοιο είναι
αναμενόμενο, αλλά και στα τρία έργα.
Την ίδια στιγμή, η δεξιοτεχνία ήταν
το λιγότερο ισχυρό χαρτί των ερμη-
νειών της Παπαδήμα. Ωστόσο, πε-
ρισσότερο από αυτή την ασυμβατό-
τητα, εκείνο που δημιουργούσε σε
όλες τις περιπτώσεις μιαν αίσθηση
ανισορροπίας ήταν ο περιορισμένος
συντονισμός των δύο μουσικών, η
σαφής εντύπωση ότι η πιανίστρια
ερμήνευε τα έργα μονομερώς, σαν
να ήταν μόνη στη σκηνή, εκλύοντας
πληθωρικό συναίσθημα στον αντί-
ποδα της σχεδόν ναρκισσευόμενα
διάφανης και υπέρκομψης δεξιοτε-
χνίας του Ρώσου βιολονίστα.

Στο δεύτερο μέρος οι όροι αντι-
στράφηκαν, καθώς τα έργα του
Μπραμς έφεραν στο προσκήνιο τις
αρετές της Παπαδήμα. Ξεκίνησε μόνη
με τα Τρία Ιντερμέδια για σόλο πιάνο,
έργο 117, τα οποία βρίσκονταν φα-

νερά πλησιέστερα στις τεχνικές της
δυνατότητες και των οποίων ο ονει-
ροπόλος, τρυφερός και στοχαστικός
χαρακτήρας ήταν εμφανώς πιο κοντά
στις εκφραστικές της επιλογές.

Τα τέσσερα μέρη της τελευταίας
Σονάτας σε ρε ελάσσονα, έργο 108,
του ίδιου συνθέτη που ακολούθησαν,
φάνηκε να κρατούν ακόμα μυστικά
για τον Ρέβιτς, όχι τεχνικά αλλά εκ-
φραστικά.

Ο νεαρός βιολονίστας απέδωσε το
έργο με λαμπερό και σίγουρο ήχο,
εστιάζοντας πάντα στην όψη της δε-
ξιοτεχνίας. Υπήρξε εντυπωσιακός
στο φλογερό τελευταίο μέρος, το
οποίο και πάλι ξεπερνούσε τις δυνα-
τότητες της Παπαδήμα. Εκείνη, υπήρ-
ξε πιο εκφραστική στα δύο μεσαία
μέρη, το αργό δεύτερο και το εκφρα-
στικό τρίτο. Δύο διαφορετικοί κόσμοι,
που τη συγκεκριμένη βραδιά μοιάζει
να μη συναντήθηκαν.

Ρέβιτς, Παπαδήμα, δύο μουσικοί που δεν συναντήθηκαν
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Γιούρι Ρέβιτς και Μαρία Παπαδήμα ερμήνευσαν έργα ευρύτατου ρεπερτορίου.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΑΓΚΡΑΤΗ

Ο Γιώργος Βαρθαλίτης γεννήθηκε το
1972 στην Κόρινθο. Σπούδασε κλα-
σική και σύγχρονη φιλολογία στην
Αθήνα και είναι διδάκτωρ του Πα-
νεπιστημίου της Χαϊδελβέργης. Εχει
δημοσιεύσει έξι ποιητικά opuscula:
«Solstitium», «Νουμηνία», «Μεσο-
μήδης», «Σειράχ», «Κάνθαροι»,
«Ισις», δύο βιβλία με δοκίμια και
πέντε βιβλία με μεταφράσεις έργων
των Στέφαν Γκεόργκε, Πόε, Πωλ
Βαλερύ, Ιωάννη Γεωμέτρη, Μάρουλ-
λου και Χριστόφορου Μυτιληναίου.
Η συζήτηση που ακολουθεί βασί-
στηκε στο δοκιμιακό βιβλίο του «Η
μέθοδος του Κ. Π. Καβάφη», το οποίο
κυκλοφόρησε το 2016 από τις εκ-
δόσεις Gutenberg.

– Υπήρξε πρόσληψη των ευρω-
παϊκών λογοτεχνικών ρευμάτων
στην Ελλάδα;

– Κατά τη διάρκεια του 19ου αι.
και μέχρι τις αρχές του 20ού, πα-
ρατηρείται ένα πρωτοφανές φαινό-
μενο στην πνευματική ιστορία της
ανθρωπότητας: αναφύονται πολλά
ετερόκλητα και αλληλοσυγκρουό-
μενα λογοτεχνικά ρεύματα. Ο να-
τουραλισμός, ο ρεαλισμός, ο συμ-
βολισμός, ο αισθητισμός είναι μερικά
από αυτά. Στην Αρχαιότητα και
στον Μεσαίωνα δεν υπάρχει κάτι
αντίστοιχο. Αν εποπτεύσουμε τις
καλλιτεχνικές εκδηλώσεις των επο-
χών εκείνων, θα διαπιστώσουμε
μιαν ανομοιογένεια. Υπάρχει μεγα-
λύτερη συνάφεια ανάμεσα στον
Ομηρο και τον Καλλίμαχο –και ας
τους χωρίζουν περίπου 400 χρόνια–
παρά ανάμεσα στον Εμίλ Ζολά και
τον Μορίς Μέτερλινκ, κι ας ήταν
συγκαιρινοί. Η ποικιλομορφία της
ευρωπαϊκής λογοτεχνίας οφείλει
πολλά σε αυτή την «κοσμογονία»
των ρευμάτων. Τα ρεύματα που δη-
μιουργήθηκαν στην Ευρώπη είχαν
απήχηση σε όλες τις γωνιές της Γης,
και της Ευρώπης κυρίως. Από το
Παρίσι, για παράδειγμα, μεταφέ-
ρονταν όλα τα καλλιτεχνικά και λο-
γοτεχνικά ρεύματα και επηρέαζαν,
άλλοτε με καλά και άλλοτε με προ-
βληματικά αποτελέσματα, τη δημι-
ουργία και στην Ελλάδα.

– Σε τι κοινωνικό βάθος γινόταν
ο επηρεασμός αυτός; Ο ελληνικός
ψυχισμός κατάφερε να ταυτιστεί
με το πρωτότυπο ή επρόκειτο για
αντιγραφή κατ’ επίφασιν;

– Υπάρχουν περιπτώσεις στις
οποίες η αφομοίωση ήταν δημιουρ-
γική. Τι θα ήταν ο Βιζυηνός ή ο Πα-
παδιαμάντης χωρίς τον γαλλικό ρε-
αλισμό; Και οι δύο αποτελούν πε-
ριπτώσεις εφαρμογής της καινούρ-
γιας θέασης που διάνοιξαν αυτά τα
ρεύματα στην ελληνική πραγματι-
κότητα. Αλλοτε η επίδραση υπήρξε
επιφανειακή, όπως στην περίπτωση
του ρομαντισμού – με εξαίρεση τον
Σολωμό...

– Τι ωθεί, όμως, τον δυτικό άν-
θρωπο του 17ου, 18ου και 19ου

αιώνα να δημιουργεί τόσα ρεύ-
ματα, σε αντίθεση με την αρχαι-
ότητα; Στην Ελλάδα υπήρξε αυτή
η ανάγκη;

– Ωθείται από την αντιφατικότητα
και τον κοσμογονικό δυναμισμό
του νεότερου ευρωπαϊκού πνεύμα-
τος, και το νεότερο ελληνικό πνεύμα
επιδιώκει να εντάσσεται στο ευρω-
παϊκό γίγνεσθαι μετά την Ανεξαρ-
τησία. Με τη Γενιά του ’30, έχουμε
πιο συνειδητά μια αναζήτηση της
ελληνικής ταυτότητας, του περίφη-
μου «ελληνισμού». Η γενιά του ’30
θέτει με τρόπο πολύ εγκυρότερο σε
σχέση με το παρελθόν τη νεοελλη-
νική ιδιομορφία. Αναζητεί τις ρίζες
της παράδοσής μας στις διαστρω-
ματώσεις του ελληνικού πολιτισμού
από την αρχαιότητα μέχρι και τον
λαϊκό πολιτισμό –που τότε ήταν
ακόμη ζωντανός– προσπαθώντας
να επιτύχει ένα συγκερασμό. Ετσι,
στην περίπτωση της γενιάς του ’30
η αναδίφηση της ελληνικής ταυτό-

τητας συνυπάρχει με τον κοσμο-
πολιτισμό. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα μιας τέτοιας συνύπαρξης εί-
ναι το «Ημερολόγιο Καταστρώματος
Γ΄» του Σεφέρη και ο συγκερασμός
που επέτυχε. Εκεί θα βρούμε ίσως
το πιο αγγλοσαξονικό ποίημα της
λογοτεχνίας μας, το «Στα περίχωρα
της Κερύνειας», πλάι σε κομμάτια
που εμπνέονται από την αρχαία και
τη μεσαιωνική ιστορία της Κύπρου.
Ο έμπρακτος συγκερασμός παρά-
δοσης και ευρωπαϊκής παιδείας επι-
τεύχθηκε στις αξιόλογες πραγμα-
τώσεις του νεοελληνικού πνεύματος,
όπως είναι ο Σολωμός, ο Παπαδια-
μάντης, ο Καβάφης, ο Σικελιανός
και οι εκπρόσωποι της γενιάς του
’30, με διαφορετικό κάθε φορά τρό-
πο. Από τη γενιά του ’30 και μετά
η σύνθεση αυτή έχει σπάσει, και
στις μέρες μας παραμένει ένα ζη-
τούμενο. Σήμερα επικρατεί ένας
επιδερμικός ευρωπαϊσμός και οι ρί-
ζες που μας συνδέουν με την πα-
λαιότερη παράδοση και τις παλαι-
ότερες διαστρωματώσεις της γλώσ-
σας μας έχουν αποκοπεί. Γι’ αυτό
ευθύνεται η ελλειμματική παιδεία
των περισσότερων από τους σύγ-
χρονους λογοτέχνες, και είναι οι
ίδιοι υπεύθυνοι που δεν έσκαψαν
όσο θα έπρεπε ούτε στα εδάφη της
δυτικής παιδείας με τρόπο βαθύ και
ουσιαστικό ούτε στο υπέδαφος της

δικής μας παιδείας.
– «Στον Παλαμά η “λέξις” [...] με-
γαλόστομη και παντοδύναμη, δυ-
ναστεύει και διαβρώνει το πράγμα.
Στον Καβάφη, αντίθετα, το πράγμα
επιβάλλεται στη λέξη», γράφετε
σε κάποιο σημείο του βιβλίου. Η
διαφορά αυτή αναδεικνύει ένα
σημαντικό πολιτισμικό χαρακτη-
ριστικό...

– Πρόκειται για δύο πολύ διαφο-
ρετικούς τύπους ποιητών, που προ-
ϋποθέτουν έναν εκ διαμέτρου αν-
τίθετο ψυχισμό. Η λογοτεχνική μέ-
θοδος του Παλαμά είναι ρητορική:

κυριαρχεί ο λεκτικός πληθωρισμός
που θολώνει την άμεση θέαση της
πραγματικότητας. Η ρεαλιστική μέ-
θοδος ακολουθεί τον ακριβώς αν-
τίθετο δρόμο: ο λεκτικός πληθωρι-
σμός υποχωρεί, ο λόγος γίνεται λιτός
ώστε να αποτυπωθεί όσο πιο ρεα-
λιστικά γίνεται η πραγματικότητα.
Πραγματικότητα μπορούν να είναι
τόσο τα βαθύτερα βιώματα και η
επιθυμία, όσο και ο υλικός κόσμος.

– Θέλετε να μας πείτε δύο δημόσια
πρόσωπα που συνάδουν το ένα
στη ρητορική εκφορά και το άλλο
στη ρεαλιστική;

– Στους πολιτικούς και στους δη-
μόσιους ανθρώπους κυριαρχεί ένα
κακέκτυπο ρητορικής. Κι αν θέλαμε
να είμαστε πιο αυστηροί, θα λέγαμε
πως η πολιτική ρητορική, όπως και
άλλες μορφές του έντεχνου λόγου,
έχει καταρρεύσει. Στους παλαιούς
πολιτικούς μπορούμε να διακρίνουμε
τη μεγαλήγορη και ταυτόχρονα ευ-
φυολόγο ρητορική μέθοδο της ευ-
ρωπαϊκής και της γαλλικής σχολής,
που ακολουθούσαν οι περισσότεροί
τους. Μια ενδιαφέρουσα ανανέωση
της πολιτικής ρητορικής έφερε ο Αν-
δρέας Παπανδρέου, εισάγοντας στην
Ελλάδα αυτή τη φαινομενικά αντι-
ρητορική ρητορική που έχει τις ρίζες
της στην Αμερική. Είναι μια ρητορική
που απευθύνεται στο θυμικό του

ακροατή και προσπαθεί να τον κα-
τακτήσει άμεσα. Το πρόβλημα της
πολιτικής ρητορικής σε όλες τις εκ-
φάνσεις της είναι ότι πάντοτε υπάρχει
μιαν αναντιστοιχία ανάμεσα στο βα-
θύτερο βίωμα του ομιλούντος ή γρά-
φοντος και στη λεκτική διατύπωση.
Απόλυτη αντιστοιχία ίσως έχουν κα-
ταφέρει μόνον ο Δημοσθένης και ο
Κικέρων. Οπως όμως ελέγχεται η ει-
λικρίνεια του πολιτικού ρήτορος,
εξίσου λανθασμένη απλούστευση
θα ήταν αν λέγαμε ότι ο πολιτικός
ρήτορας ψεύδεται. Ο πολιτικός ρή-
τορας κινείται σε μια ρευστή ζώνη
μεταξύ αληθούς και ψευδούς.

– Οι ήρωες του Παπαδιαμάντη
ασφυκτιούν κάτω από τις συνθή-
κες που ζουν, ενώ ο Καβάφης πε-
ριγράφει έναν καθαρό εσωτερικό
κόσμο.

– Ο Καβάφης αντλεί από την πα-
ράδοση του ρεαλισμού και του να-
τουραλισμού. Δεν είναι όμως να-
τουραλιστής. Αξιοποιεί την πεζο-
γραφική κληρονομιά του ρεαλισμού
και την εφαρμόζει στην ποίηση.
Ισως είναι και ο πρώτος σε παγκό-
σμια επίπεδο που το κάνει. Και στη
σκηνή που ο Παπαδιαμάντης περι-
γράφει τη σκισμένη κάλτσα της
Φραγκογιαννούς στη «Φόνισσα»,
στο έμπειρο μάτι είναι αισθητή η
επίδραση του νατουραλισμού. Ο

Καβάφης όμως είναι ποιητής, η
ματιά του είναι πιο απλωμένη και
δεν στέκεται σε τέτοιες λεπτομέ-
ρειες. Η σύγκριση αυτών των δύο
προσώπων θα είχε ενδιαφέρον. Θα
ήθελα να διαβάσω πώς αντικρίζει
ο καθένας τον Ιουλιανό και πώς από
διαφορετικούς δρόμους συγκλίνουν
στην αποδοκιμασία του μεταρρυθ-
μιστή αυτοκράτορα. Με μια πρώτη
ματιά, οι κόσμοι τους είναι εκ δια-
μέτρου αντίθετοι. Ο Καβάφης είναι
ποιητής του μείζονος ελληνισμού,
η ματιά του απλώνεται σε μια τε-
ράστια έκταση χώρου και χρόνου.
Ο Παπαδιαμάντης περιορίζεται σε
ένα νησί... Ωστόσο κι εκείνος κου-
βαλάει μέσα του όλη την παράδοση
του μείζονος ελληνισμού που δη-
μιουργήθηκε στην Ανατολή: μετά-
φραση των Εβδομήκοντα, πατερικά
και λειτουργικά κείμενα.

– Επιχειρεί ο Καβάφης να επανα-
φέρει στην ποίηση την αντικει-

μενική έκφραση;
– Πιστεύω ότι οι ψυχικές αναβυ-

θίσεις, η επιδεικτική έκφραση μιας
εσωτερικής αγωνίας συχνά είναι
κίβδηλες στην ποίηση. Γενικά, ο
υπερβολικός υποκειμενισμός έχει
οδηγήσει την ποιητική έκφραση σε
αδιέξοδο. Γι’ αυτό ίσως χρειάζεται
να επιστρατευθεί πάλι η αντικειμε-
νική έκφραση, η οποία μπορεί να
πραγματωθεί με πολλούς τρόπους.
Ο Καβάφης προσπάθησε με τον δικό
του τρόπο να εισαγάγει στην ποίηση
του καιρού του την αντικειμενική
έκφραση.

– Αισθήματα όπως ο πόνος ή η
απόγνωση πώς μπορούν να εκ-
φραστούν με τρόπο αντικειμενι-
κό;

– Δεν αποσκορακίζω την έκφραση
του βαθύτερου βιώματος. Κάτι τέτοιο
είναι, άλλωστε, αδύνατο. Προτείνω
όμως ένα άνοιγμα σε περιοχές πιο
αντικειμενικές, και αυτές ας τις ανα-
καλύψει ο κάθε δημιουργός. Στην
περίπτωση του Καβάφη, ήταν τόσο
το ιστορικό παρελθόν όσο και το
άμεσο παρόν –η αγαπημένη πόλις,
το σύγχρονο δηλαδή άστυ– που
βίωνε. Για τον Σεφέρη ήταν ο μύθος,
ως διαχρονικός καθρέφτης όμως
της Ιστορίας. Ισως τέτοια ανοίγματα
χρειάζεται και στους καιρούς μας
η ποίηση...

Γιάννης Μόραλης, «Επιτύμβια σύνθεση Β». Εθνική Πινακοθήκη – έκθεση «Δωρεές Ελλήνων Καλλιτεχνών 1910-2012».

Ο κ. Γιώργος Βαρθαλίτης.

Διαφορετική αισθητική
και τεχνικές δυνατότητες
προσδιόρισαν το εξαιρε-
τικό αυτό αποτέλεσμα.

Σήμερα επικρατεί ένας
επιδερμικός ευρωπαϊσμός
και οι ρίζες που μας συν-
δέουν με την παράδοση
και τις παλαιότερες δια-
στρωματώσεις της γλώσ-
σας μας έχουν αποκοπεί.

Ο Καβάφης είναι ποιητής
του μείζονος ελληνισμού,
η ματιά του απλώνεται σε
μια τεράστια έκταση χώ-
ρου και χρόνου. Ο Πα-
παδιαμάντης περιορίζε-
ται σε ένα νησί... 



Tην Κυριακή 2 Δεκεμβρίου μαζί με την Καθημερινή 
μη χάσετε τον 3ο τόμο!

Μεγάλοι Έλληνες Ηθοποιοί

Φώτα,Κάμερα,Πάμε!
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